

Vysoká škola ekonomická v Praze

Fakulta mezinárodních vztahů

Doktorská disertační práce

Vysoká škola ekonomická v Praze

Fakulta mezinárodních vztahů

Obor: Politologie

Dělnická strana sociální spravedlnosti

Autor: Ing. Antonín Háka

Vedoucí práce: prof. PhDr. Vladimíra Dvořáková, CSc.

Prohlášení:

Prohlašuji, že jsem doktorskou práci vypracoval samostatně a vyznačil všechny citace z pramenů a literatury.

V Praze dne 30. července 2016

.....

podpis

Poděkování:

Rád bych poděkoval své školitelce prof. PhDr. Vladimíře Dvořákové, CSc. za trpělivé vedení a cenné připomínky.

Abstrakt

Dělnická strana sociální spravedlnosti je nejvýznamnější krajně pravicovou stranou v České republice. Tato práce se zabývá analýzou jejího ideově politického zakotvení s důrazem na pojetí národa a postoj k politickému systému a charakteristikou jejího vývoje.

První dvě kapitoly jsou věnovány především analýze vývoje předchůdkyně – Dělnické strany, která ve třetí fázi své existence převzala německý národní socialismus od Národně demokratické strany Německa. V rámci převzetí této ideově politické koncepce přešla na pozice bílého evropanství, které je novodobým árijstvím.

Druhé dvě kapitoly obsahují analýzu ideově politických postulátů Dělnické strany sociální spravedlnosti, která pokračuje ve spolupráci s Národně demokratickou stranou Německa a v přebírání jejích postojů a strategií. Základem identity je pro Dělnickou stranu sociální spravedlnosti bílé evropanství, které je společné všem původním evropským národům. Neslučitelnost některých jejích postojů a návrhů s hodnotami zastupitelské demokracie z ní dělá antisystémovou stranu.

Klíčová slova

Dělnická strana, Dělnická strana sociální spravedlnosti, krajní pravice, národní socialismus, bílé evropanství, antisystémovost

Abstract

The Worker's Party of Social Justice is the most significant far right party in the Czech Republic. This work deals with its ideological basis while emphasis is placed on the conception of nation and the attitude towards the political systém and a charakterization of its development too.

The first two chapters focus on the analysis of the predecessor – the Worker's Party which in its third phase adopted the German national socialism from the National Democratic Party of Germany. Within the new approach it adopted the notion of white Europeanism which is a contemporary Aryan rase.

The second two chapters contain the analyses of ideological postulates of the Worker's Party of Social Justice which continues to co-operate with the National Democratic Party of Gemany and to adopt its attitudes and strategy. The basis of identity of the Worker's Party of Social Justice is white Europeanism which is common for all native European nations. Incompatibility of some of its attitudes with the values of representative democracy makes it an anti-system party.

Keywords

Worker's Party, Worker's Party of Social Justice, extreme right, national socialism, white Europeanism, anti-system attitude

OBSAH

Úvod	1
1. Konceptuální vymezení a současný stav bádání	1
2. Vymezení tématu a stanovení výzkumných otázek	5
3. Metodologické zakotvení	6
I. Profilace Dělnické strany v rámci české krajní pravice	8
1. Republikánské kořeny „dělníků	8
2. „Dělníci“ přicházejí	11
3. Hledání politické orientace	14
Exkurs – volební výsledky	19
II. Pod vlivem NPD	23
1. Přechod na národně socialistický model	23
2. Dělnická mládež jako praporečník strany	29
3. Stínová spolupráce s antisystémovými ilegály	32
4. Konflikt s liberálně demokratickým režimem	35
Exkurs – volební výsledky	41
III. Dělnická strana sociální spravedlnosti – „nový“ začátek	43
1. „Dělníci“ jdou dál	43
2. NPD jako školitel a vzor	55
3. Český nacionalismus či bílé evropanství?	63
4. Sociální důraz „dělníků“	68
5. Národně socialistickým tradicionalismem proti modernitě a postmoderně	75
6. „Decentní“ antisystémovostí proti „defektní“ demokracii	81

IV. Politické aktivity Dělnické strany sociální spravedlnosti	98
1. Za širokou platformu pracujících proti „protinárodní asociální“ politice	98
2. Využívání neřešené cikánské otázky	100
3. Bílá Evropa namísto Evropské unie	111
4. Postoj k migrační krizi	114
5. (Ne)spolupráce s ostatními politickými stranami	122
6. Budoucnost „dělníků“	126
Exkurs - volební výsledky	128
Závěr	134
Seznam pramenů a literatury	138

Seznam tabulek

Tabulka 1.1 Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky v roce 2006	20
Tabulka 1.2 Volby do zastupitelstev krajů v roce 2004	21
Tabulka 1.3 Volby do zastupitelstev obcí v roce 2006	22
Tabulka 1.4 Volby do Evropského parlamentu v roce 2004	22
Tabulka 2.1 Volby do zastupitelstev krajů v roce 2008	41
Tabulka 2.2 Volby do Evropského parlamentu v roce 2009	42
Tabulka 4.1 Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 28.05. – 29.05.2010	129
Tabulka 4.2 Volby do zastupitelstev krajů konané dne 12.10. – 13.10.2012	130
Tabulka 4.3 Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 25.10. – 26.10.2013	131
Tabulka 4.4 Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech 23.05. – 24.05.2014	133

Seznam použitých zkratk

ČR	Česká republika
DM	Dělnická mládež
DS	Dělnická strana
DSSS	Dělnická strana sociální spravedlnosti
MV ČR	Ministerstvo vnitra České republiky

Úvod

Současná politická situace v západní a střední Evropě, zejména krize demokracie, stále více připomíná krizový stav ve třicátých letech dvacátého století, ve kterém uspěl německý nacismus. I v tradičně demokratických západních státech dochází k nárůstu stoupenců krajní pravice v důsledku odtrženosti politických elit od životních zkušeností běžných občanů a jejich neschopnosti řešit naléhavé problémy a v některých případech v důsledku ignorování zjevných skutečností. Projekty a aktivity těchto elit se projevují celou řadou selhání a krizí: selhání multikulturalismu, bankovní krize, řecká krize, migrační krize atd. České republiky se zatím nárůst vlivu krajní pravice výrazněji nedotýká z řady důvodů: uvedené problémy zdaleka nedosáhly rozměrů, které můžeme pozorovat v některých státech, chybí výraznější charismatická osobnost, jež by mohla stát v čele, část politického diskursu krajní pravice převzali „tradiční“ politici. Nesporně by šlo vyjmenovat i řadu dalších dílčích důvodů, je však nutné mít na paměti, že se může jednat o dočasný stav, který by mohl být vystřídán o to rychlejším vzestupem krajní pravice v důsledku radikalizace občanů.

1. Konceptuální vymezení a současný stav bádání

Zkoumání krajní pravice naráží na řadu koncepčních a terminologických problémů ve výraznější míře, než je tomu u jiných stranických rodin. Roger Eatwell považuje krajní pravici za nejvíce rozrůzněnou část politického spektra, přičemž zdůrazňuje i fakt, že samy tyto strany toto označení odmítají a často odmítají i samotné dělení na pravici a levič.¹ Krajně pravicové politické strany a hnutí mají mnoho podob, procházejí vývojem a proměnami doktrinárního zakotvení, a přes výraznou spolupráci a vzájemnou inspiraci můžeme vidět i vzájemné rozpory, případně konflikty (zejména ve snaze získat konkurenční prostor v rámci národní politické sféry). Je to dáno i výrazným populistickým stylem komunikace, jež dokáže citlivě reagovat na momentální emocionální (zejména strach) společenskou atmosféru.

To se samozřejmě odráží i ve vědeckém výzkumu, kdy vymezení stranické rodiny krajní pravice se podstatně liší i u politologů, kteří se v té či oné podobě dostávají k této problematice. Přestože se dá říci, že se při vymezení znaků, které jsou pro krajní pravici charakteristické, do určité míry shodují, mnohdy se liší při určení váhy, jež je jednotlivým znakům přikládána. K výraznější shodě však dosud nedošlo ani v oblasti terminologické, ani v oblasti metodologie výzkumu a teoretického zakotvení.²

V obecném vymezení³ lze říci, že mezi základní rysy krajní pravice lze zařadit nacionalismus

1 EATWELL, Roger. The Rebirth of the „Extreme Right“. In: Western Europe. *Parliamentary Affairs*, Vol 53, 2000, No. 3, p. 410.

2 Pro srovnání rozpoznávaných znaků krajní pravice u různých autorů viz MUDDE, Cas, *The ideology of the extreme right*, 2000.

3 Podrobněji se budu dílčími rysy a přístupy jednotlivých autorů zabývat v rámci rozboru konkrétních otázek v této

(nikoli ve smyslu demokratického národního vědomí a identity), antipluralismus, antikomunismus, antiparlamentarismus, antiliberalismus, antiindividualismus, hodnotový tradicionalismus, xenofobii, rasismus, etnocentrismus, etnopluralismus, militarismus, decizionismus, důraz na pořádek, vůdcovský princip, antidemokratičnost (zejména proti zastupitelské demokracii), etatismus, násilí jako politický nástroj, populismus jako styl politické komunikace atd. Některé znaky se však u jednotlivých směrů nemusí vůbec vyskytovat nebo se projevují jen v omezené míře.⁴

Jistá roztržštěnost odborných stanovisek a přístupů (nemluvě o publicistice, kterou necháváme stranou) je dána řadou dalších okolností, které je nutné alespoň stručně zmínit. Především zůstává velkým problémem vymezení pojmu krajní, extrémní a extremistický, který z jiného úhlu pohledu odráží odborné hodnocení systémovosti či antisystémovosti daného politického uskupení, případně jeho koaličního či vyděračského potenciálu. To je závažný problém zejména tam, kde bádání analyzuje konkrétní stranické systémy v konkrétních společnostech. Dalším problémem je zohlednění určitých historických ideologických vlivů (mezinárodních i národních) a jejich proměn v adaptaci na nové podmínky; zejména jde o odkaz a přihlášení se k různým podobám nacistických, fašistických či jiných předválečných či poválečných autoritářských hnutí, přičemž zejména u autoritářských (v dobové terminologii spíše autoritativních) tradic je vymezení velmi obtížné. Mám zde na mysli především znovuoživující se radikálně konzervativní tradice spjaté se jmény Piłsudský, Horthy, Salazar v předválečné Evropě, na prahu druhé světové války vzniklý frankismus⁵. V Československu pak situaci druhé republiky, jejíž formování nakonec v Českých přerušil vznik protektorátu a na Slovensku samostatný stát, výrazně se podobající i obdobně vytvořenému samostatnému ustašovskému Chorvatsku. Výčet by mohl pokračovat s vichystickou Francií a dalšími „spolupracujícími“ režimy či politiky, jež se zároveň vyznačovaly určitým specifickým ideologickým zakotvením, jež mělo režim legitimovat a na něž, v „národních tradicích“, různá uskupení v té či oné míře navazují.

A samozřejmě odlišné teoretické a metodologické zakotvení se objevuje v případech, kde je krajní pravicová scéna zkoumána z hlediska bezpečnostních otázek, nebezpečí terorismu, šíření nenávisti a xenofobie, v širším pojetí, kde se analyzují hrozby pro liberální demokracii a právní stát. To je výzkum, který nesporně nabývá v současnosti na významu, kde ovšem je ale také největší riziko povrchního a čistě publicistického uchopení fenoménu krajní pravice.

Tomuto světovému trendu v zásadě odpovídá i podoba výzkumu krajní pravice v české politologii. I zde lze vymezit několik hlavních směrů, většinou spjatých s určitým akademickým

disertaci.

⁴ Viz např. CARTER, Elisabeth L., *The extreme right in Western Europe: success or failure?*, Manchester, 2005; MUDDE, Cas, *The ideology of the extreme right*, 2000; RATAJ, Jan. *Ideologické znaky krajní pravice*. 20. července 2015.

⁵ Režimy vytvořené Salazarem v Portugalsku a Frankem ve Španělsku ovšem přežily až do poloviny sedmdesátých let.

pracovištěm, které se liší důrazem kladeným na výzkumné aspekty. Jakkoli se vždy jedná o uchopení stejné tematiky, převažující přístup, vědecká zakotvení a kladené otázky se výrazně liší. Na rozdíl od uchopení problematiky pro účely bezpečnostních složek státu, jež se soustředí na aktuální situaci, konkrétní osobní a organizační propojení a vazby, podobu rizikových aktivit apod., akademická pracoviště se snaží o zachycení historických souvislostí a postižení tématu v historickém kontextu a v kontextu politického myšlení (zejména v souvislosti s konzervatismem a nacionalismem). Výzkum krajní pravice má podstatné místo také v komparativní politologii, zejména v oblasti výzkumu politických stran a stranických systémů, volebního chování či populistických způsobů komunikace. V širším pojetí výzkum krajní pravice také vstupuje do prostoru sociologie politiky či přímo sociologie, zejména v otázkách identit, sociální struktury. A samozřejmě i v akademickém prostředí probíhá bezpečnostní výzkum, byť v hlubších a dlouhodobějších souvislostech. Na tomto místě bych chtěl upozornit alespoň na základní přístupy a pracoviště, jež ovlivňují či přímo profilují výzkum krajní pravice v České republice.

Na katedře politologie Fakulty sociálních věd Masarykovy university v Brně je krajní pravice zkoumána v rámci výzkumu politického extremismu a radikalismu, kdy klíčovou otázkou je slučitelnost ideologie a konkrétní činnosti krajně pravicových organizací s liberální demokracií. Výrazná heuristická základna zohledňující stav české krajně pravicové či extremistické scény většiny publikací je výrazně využívaným zdrojem badatelů v ČR. Tematika se také promítá do komparativní politologie, zejména s ohledem na politické strany a stranické systémy. Výsledkem je rozsáhlá publikační činnost, která zahrnuje jak časopisecké odborné studie, tak monografie.⁶

Mezi další významná pracoviště z hlediska výzkumu krajní pravice patří katedra politologie Fakulty mezinárodních vztahů Vysoké školy ekonomické v Praze, kde ovšem v současnosti dochází v souvislosti s odchodem prof. Jana Rataje k útlumu výzkumu této problematiky. Výzkum zde vycházel původně z komparativní politologie a teoretického a terminologického vymezování krajně pravicových skupin⁷, dále se rozvíjel v historizujícím přístupu v návaznosti na klíčovou publikaci J. Rataje zabývající se Druhou republikou⁸ a vyústil v empirický výzkum, podpořený Grantovou agenturou České republiky, usilující o skutečně hluboký vhled do ideologie jednotlivých krajně pravicových skupin a vytváření typologie české krajně pravicové scény podle vypracovaných kritérií (pojetí národa, náboženská tradice, vztah k systému atd.)⁹ Velkým přínosem byly řízené debaty s

6 Např. BASTL, Martin et al. *Krajní pravice a krajní levice v ČR*. Praha: Grada Publishing, 2011. ISBN 978- 80-247-3797-3; MAREŠ, Miroslav, *Pravicový extremismus a radikalismus v ČR*, Brno, 2003; MAREŠ, Miroslav, *Paramilitarismus v České republice*, Brno, 2012; SMOLÍK, Josef, *Národní strana v kontextu krajní pravice: 2003-2012*, Brno, 2013.

7 DVOŘÁKOVÁ, Vladimíra. Strany radikální pravice. In: *Politologická revue: diskuse - zprávy - recenze*. Praha: Česká společnost pro politické vědy, roč. 4, 1997, 1. června, č. 1, s. 7.

8 RATAJ, Jan, *O autoritativní národní stát: ideologické proměny české politiky v druhé republice 1938-1939*, 1997.

9 Např. RATAJ, Jan. Český nacionalismus a identita v konceptu současných krajně pravicových hnutí v České republice. In: NEUDORFLOVÁ, Marie L., ed., *Spory o dějiny: sborník kritických textů. IV*, Praha, 2003, s. 44-83;

demonstrátory krajně pravicového myšlení, které probíhaly patnáct let a jež dokázaly cíleně postihnout způsoby uvažování a argumentace, myšlenkové zdroje, historické návaznosti u jednotlivých proudů české krajní pravice. V rámci tohoto výzkumu se vytvořil ojedinělý seminář k problematice krajní pravice, jenž zkoumal různé aspekty této části stranického spektra a připravoval mladé odborníky. Z dosažených výsledků se v současnosti připravuje kolektivní monografie. Na katedře politologie FMV VŠE v Praze se tento výzkum dokončuje již jen prostřednictvím rozpracovaných disertačních prací, ale hlavní výzkum přešel na Metropolitní univerzitu Praha. MUP tak určitým způsobem rozšířil své zaměření, které z hlediska extremismu či radikalismu se pohybovalo především v otázkách bezpečnostních výzkumů.

Výzkumem krajní pravice se dále zabývají politologové z různých vysokoškolských pracovišť; jde většinou o badatelské zájmy jednotlivců bez toho, že by dané téma představovalo profilující či zásadní badatelské směřování pracoviště. Mezi výraznější badatele je možné zařadit Jana Charváta, který vydal přehledovou publikaci, v níž včlenil krajní pravici a krajní levici do širších souvislostí historického a politického vývoje. Soustavnou pozornost věnoval této problematice na několika vysokých školách také Zdeněk Zbořil.

Další oblast prací o krajní pravici vychází z potřeby bezpečnostních složek státu vymezit a identifikovat skupiny i jednotlivce, kteří v rámci své příslušnosti ke krajní pravici představují bezpečnostní rizika. Je logické, že tomuto tématu se věnuje především Policejní akademie v Praze, která ve vztahu ke svému výzkumu také seskupuje badatele na různých konferencích a seminářích.¹⁰

Skutečnost, že výzkum krajní pravice patří mezi nosná témata české politologie dokládá i fakt, že vznikl a působí odborný časopis *Rexter*, který je platformou pro publikování studií s tematikou krajní pravice, krajní levice a bezpečnosti. Samozřejmě české studie k danému tématu jsou publikovány v dalších odborných politologických časopisech jak domácích, tak zahraničních, prezentovány na významných konferencích i světových kongresech, protože výzkum nelze provádět bez souvislostí s hlavními trendy zahraničního výzkumu.

Z hlediska zkoumání tohoto tématu v české politologii nelze pominout zejména výzkumy, které provádějí němečtí badatelé. Jednak politologové v Německu mohou využít německou zkušenost a její odbornou reflexi s totalitním nacistickým režimem, a jednak zkoumají i organizace, které spolupracují s částí české krajní pravice a jsou pro ni vzorem. Dominantním proudem v německém výzkumu krajní pravice je zkoumání pravicového extremismu, který zahrnuje proudy krajní pravice odmítající liberální demokracii.¹¹

RATAJ, Jan. Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*, Praha, 2006, s. 170-191.

10 Např. DANICS, Štefan, *Extremismus*, Praha, 2003; CHMELÍK, Jan a kol., *Extremismus*, Plzeň, 2012.

11 Např. BACKES, Uwe a JESSE, Eckhard, *Politischer Extremismus in der Bundesrepublik Deutschland*, Bonn, 1996.

2. Vymezení tématu a stanovení výzkumných otázek

Předmětem výzkumu této disertační práce je Dělnická strana sociální spravedlnosti (DSSS), která je od rozpuštění své předchůdkyně, Dělnické strany, nejvýznamnější představitelkou krajní pravice v České republice. Ačkoli se nejedná o parlamentní stranu a dosud byla ojedinele úspěšná pouze ve volbách do zastupitelstev obcí, stala se nepřehlédnutelnou součástí českého stranického spektra.

O Dělnické straně a Dělnické straně sociální spravedlnosti byla publikována řada studií¹², dosud však chybí souhrnná práce, která by nabídla komplexnější obraz této v současnosti nejvýznamnější české krajně pravicové strany. Právě potřeba zaplnit tuto mezeru v politologickém výzkumu byla motivací pro nastavení výzkumného zaměření, jež se opírá o vlastní analytický pramenný výzkum.

Hlavním výzkumným cílem této práce je určit ideově politické zakotvení Dělnické strany sociální spravedlnosti s hlavním důrazem na pojetí národa a postoj k současnému politickému systému. Ideově politické zakotvení DSSS bude analyzováno v kontextu jejího vývoje, včetně návaznosti na její předchůdkyni Dělnickou stranu a zaměří se i na proměny postojů v souvislosti s měnícím se politickým prostředím, zahraničními vlivy i vnitrostranickými konflikty.

Ke splnění cíle práce je třeba odpovědět na tři okruhy otázek. První okruh se týká Dělnické strany a sleduje do jaké míry a v jaké podobě DSSS na Dělnickou stranu navazovala. Soustředím se zejména na tyto otázky: Jaký byl ideově politický vývoj Dělnické strany, zejména její pojetí národa? Jaký byl její postoj k zastupitelské demokracii? Do jaké míry DSSS navazuje na Dělnickou stranu personálně (vedení, členská základny), v oblasti programatiky a spolupráce s dalšími krajně pravicovými organizacemi, včetně zahraničních partnerů a vlivů?

Druhý okruh otázek se týká ideově politických postojů Dělnické strany sociální spravedlnosti. Jaké je její pojetí národa a jaký je vztah strany k menšinám? Jaký je vztah strany k (možnému) masovému přistěhovalectví? Jaká je představa státu? Jaký je postoj strany k politickému systému zastupitelské demokracie? Existuje a případně v jaké podobě vlastní představa strany o demokracii? Je možné vysledovat návaznost na, případně inspiraci historickou krajní pravici?

Ve třetím okruhu otázek budou zkoumány konkrétní politické aktivity Dělnické strany sociální spravedlnosti ve vztahu k veřejnosti. Jakým způsobem se snaží oslovit a zaujmout veřejnost? Jaký volí jazyk a jaká témata? Na co klade největší důraz a mění se „hlavní problémy“ současnosti? S jakými domácími politickými stranami (či uskupeními) spolupracuje?

12 MAREŠ, Miroslav a Petra Vejvodová. Dělnická strana: profil české pravicově extremistické strany. In: *REXTER*, roč. 8, 2010, č. 2; STULÍK, Ondřej. Analýza Dělnických listů. In: *REXTER*, 2013, č. 1; Dlouhý, Miloš; BRECHOVÁ, Pavla; HÁKA, Antonín. Dělnická strana sociální spravedlnosti: terénní výzkum krajněpravicové strany. In: *REXTER*, roč. 12, 2014, č. 1, s. 75-132; HÁKA, Antonín. Dělnická strana sociální spravedlnosti: postoj k systému. In: *Politické vědy*, roč. 14, 2016, č. 1, s. 224-260.

3. Metodologické zakotvení

Při výzkumu krajní pravice je užívána široká škála metod, přičemž nejčastěji se jedná o jejich kombinace, aby autor dosáhl komplexnějšího poznání zkoumaného jevu. Mezi technikami sběru dat lze uvést zúčastněné pozorování, standardizované i nestandardizované rozhovory, dotazníková šetření, výpovědi svědků či obětí, soudní řízení apod., tj. jde o techniky zaměřené především na aktéry zkoumaných procesů a nositele určitých postojů. Dalším přímým zdrojem relevantních informací je stranický tisk, webové stránky strany, komunikace na sociálních sítích. Podstatný je i pohled z „druhé strany“ vycházející ze zpráv orgánů státní správy, včetně obecněji formulovaných zveřejněných analýz tajné služby. Důležité jsou také výsledky různých typů voleb a v různých regionech. Pro práci s nashromážděnými prameny mohou badatelé využít metody z různých společenskovedních oborů, zejména sociologie, antropologie, komunikačních studií a také soudobých dějin. Dle charakteru pramene se pak využívají metody textové analýzy obecně, obsahové analýzy i diskurzivní analýzy, dále analýzy výsledků dotazníkových šetření. Poměrně časté jsou i případové studie.¹³

Metodika použitá v této práci vychází především z teorie historického pramene, tedy z kritiky a následného výkladu pramenů s vědomím všech souvislostí.¹⁴ „*Důkladnost, s jakou se v historickém výzkumu shromažďují, analyzují a interpretují dokumenty o minulosti, může být pro kvalitativního výzkumníka vzorem zejména tehdy, jestliže to může pomoci při objasnění kořenů, zdrojů nebo příčin současných fenoménů.*“¹⁵ Z obecně vědních metod bude užita zejména deduktivní metoda.

V případě zkoumání krajní pravice je účelné rozdělit prameny na prvotní a druhotné. Prvotní prameny pocházejí z prostředí krajní pravice, zatímco druhotné prameny jsou výsledkem činnosti veřejné správy, aktivistů či novinářů.

Prvotními prameny, které byly především využity, jsou v této práci zejména oficiální programové dokumenty strany; příspěvky v archivu stranických webových stránek, zejména oficiálních vyjádření strany, jejích čelných představitelů, oficiálních vyjádření krajských organizací a jejích předsedů; články ze stranických periodik Dělnických listů a Dělníka; vystoupení předsedy strany v médiích, vyjádření předsedy strany na jeho osobních webových stránkách; videozáznamy z demonstrací na YouTube. Mezi druhotné prameny patří výroční zprávy Ministerstva vnitra České republiky, zprávy Bezpečnostní informační služby a příspěvky z webových stránek radikální antifašistické organizace Antifa.

13 Více k technikám sběru dat v prostředí krajní pravice a k metodám práce s nimi viz MAREŠ, Miroslav, *Pravicový extremismus a radikalismus v ČR*, Brno, 2003, s. 14-19; SMOLÍK, Josef, *Národní strana v kontextu krajní pravice: 2003-2012*, Brno, 2013, s. 74-84.

14 Více k teorii historického pramene viz RATAJ, Jan. *Základní zásady pro zpracování odborného textu při přípravě seminárních, bakalářských a diplomových prací. Postup práce. Teorie historického pramene*. Studijní materiál.

15 HENDL, Jan, *Kvalitativní výzkum: základní teorie, metody a aplikace*, Praha, 2016, s. 138.

Kritický rozbor pramenů se skládá z vnější a vnitřní kritiky. Cílem vnější kritiky je zhodnotit pravost pramene a případně odhalit padělky. Posuzována je také doba vzniku a autorství pramene. V případě krajně pravicové politické strany je například třeba zvážit, zda její webové stránky nebyly cílem útoku hackerů, kteří změnili jejich obsah, zda někdo nevytiskl a nerozšiřoval falešný stranický tisk, či zda nedošlo k účelovému sestřihu záznamů stranických akcí za účelem její diskreditace ze strany krajní levice.

Vnitřní kritika pramene umožňuje zhodnotit jeho pravdivost (shodu se skutečností) a vhodnost pro zvolené téma výzkumu. Umožňuje také určit dobu vzniku nedatovaného pramene a zasadit jeho interpretaci do správného kontextu.

Při vnitřní kritice druhotných pramenů týkající se krajní pravice je třeba zohlednit, že výběr informací, případně i jejich shoda či neshoda se skutečností, mohou být ovlivněny určitými konkrétními zájmy toho, kdo informaci poskytuje. Zaměstnanci policie mohou uvádět nepřesné počty demonstrantů či informovat o velikosti potenciální hrozby ze strany krajně pravicových organizací tendenčně z důvodů politických a zejména z důvodu kariérního postupu; může tedy docházet jak ke zveličování potenciálního nebezpečí i k jeho zlehčování. Musíme brát v úvahu i možnost, že jde o postoje vycházející z určitých sympatií a sdílení ideových postojů. U aktivistů z odlišného ideového tábora je na místě očekávat velmi kritický přístup a snahu vytvářet výrazně záporný obraz.

Tato práce se také opírá o základní principy a metody zpracování případových studií. Nutně ovšem v případě této analýzy Dělnické strany sociální spravedlnosti jde o modifikaci této metody, protože nejde o ověřování určité hypotézy vycházející z obecné teorie, ale primárně o důkladné zpracování konkrétní krajně pravicové politické strany. Proto také na teoretické zakotvení odkazují při řešení konkrétního výše zmíněného okruhu otázek a nikoli v samostatné kapitole, protože by to komplikovalo celkové uchopení tématu.

I. Profilace Dělnické strany v rámci české krajní pravice

1. Republikánské kořeny „dělníků“

Dominantní krajně pravicovou stranou v České republice (a předtím v Československu) bylo v devadesátých letech dvacátého století Sdružení pro republiku-Republikánská strana Československa (SPR-RSČ), pro které byla inspirací západoevropská krajní pravice: francouzská Front National a rakouští Svobodní (FPÖ). Organizace strany a zejména její vedení bylo založené na vůdcovském principu.¹⁶ Byla zaregistrována 27. února 1990, a ačkoli se v letech 1992 – 1998 jednalo o parlamentní stranu, její nulový koaliční potenciál vedl k neúčasti ve vládách. „*M. Sládek v projevu na sjezdu definoval Sdružení pro republiku – Republikánskou stranu Československa jako radikální pravicovou stranu, jež by měla být strážkyní demokracie a která by ve svém programu měla odmítat jakoukoli formu spolupráce nejen s komunisty, ale i se stranami jim blízkými.*“¹⁷ Na začátku roku 2001 byl na ni vyhlášen konkurs a členská základna přešla do nové strany Republikáni Miroslava Sládka.

Radikálnost strany byla obsažena spíš v projevech předsedy a v článcích ve stranickém tisku Republika, ke kterým je třeba přihlídnout pro pochopení skutečných postojů, než v programových dokumentech. Ty v podstatě obsahovaly především představu o demokratické republice, která odpovídala Ústavě České republiky, k níž bylo připojeno několik požadavků na vypořádání se s komunistickou minulostí.¹⁸

Podstatou úspěchu této politické strany byla její schopnost nabídnout zastoupení různým radikálním krajně pravicovým proudům, které nesouhlasily s kroky polistopadových elit. A nejen jim. I když se v ní objevila řada vnitřních sporů, stala se protestní stranou, která zastupovala široké spektrum nespokojených voličů.¹⁹

Veřejnost se snažili oslovit tématy, u kterých předpokládali nespokojenost občanů: kritika nedostatečného vypořádání se s komunistickou minulostí; poukazování na problém s vnitřní bezpečností, přičemž obavy z kriminality dávali do spojitosti s nedůvěrou k cizincům a snažili se svými paušalizujícími výroky vyvolávat xenofobní až rasistické postoje u části veřejnosti; zmenšování státní správy; snižování nezaměstnanosti; bytová výstavba; šestiletá mateřská dovolená

16 MAZEL, Michal. Oponenti systému. In: FIALA, Petr, ed. et al. *Politický extremismus a radikalismus v České republice*, Brno, 1998, s. 208, 213.

17 MAREŠ, Miroslav. Sdružení pro republiku – Republikánská strana Československa. In: MALÍŘ, Jiří a kol. *Politické strany: vývoj politických stran a hnutí v českých zemích a Československu v letech 1861-2004*. Brno: Doplněk, 2005, s. 1594.

18 Tamtéž, s. 1595-1596.

19 Více ke strategii SPR-RSČ viz MAREŠ, Miroslav, *Pravicový extremismus a radikalismus v ČR*, Brno, 2003, s. 193; RATAJ, Jan. Český nacionalismus a identita v konceptu současných krajně pravicových hnutí v České republice. In: NEUDORFLOVÁ, Marie L., ed. *Spory o dějiny: sborník kritických textů. IV*, Praha, 2003, s. 54-55.

atd. Navrhovali některé změny ústavních institucí: zrušení senátu, přímá volba prezidenta. V zahraničně politické oblasti odmítali členství ČR v Severoatlantické alianci, vstup do Evropské unie a také česko-německou deklaraci.²⁰

Strana intenzivně využívala cikánskou otázku a její představitelé dávali najevo své rasistické postoje. Často se objevovala paušalizace, při které byli cikáni opakovaně spojováni s trestnou činností a zneužíváním sociálních dávek. Někdy se jednalo až o vyvolávání dojmu probíhající rasové války vedené cikánskými násilníky proti českému národu.²¹ Výrazná byla i velmi ostrá protiněmecká rétorika. Sládek dokonce prohlásil, že za války bylo zabito málo Němců.²²

Republikáni chtěli výrazně omezit zásahy státu do ekonomiky, zastavit výprodej státního majetku, zavést zpětné prokazování původu peněz použitých v privatizaci, zavést systém zaměstnaneckého vlastnictví, rozložit útlumové programy na 10 až 15 let, podpořit podnikání daňovými prázdninami pro začínající podnikatele.²³

Celkově se v postojích SPR-RSČ se objevoval integrální nacionalismus, sociální paternalismus (spíše populismus), konzervativní tradicionalismus, konzervativní pojetí práva (včetně trestu smrti), odmítání multikulturalismu, antikomunismus, antisocialismus a ve vztahu k současnému politickému režimu i antielitismus.²⁴

Nezůstali u ostré kritiky stávajícího liberálně demokratického politického režimu. Objevila se prohlášení zpochybňující legitimitu mocí a práva a možnost jejich případného násilného odstranění.²⁵ Miroslav Mareš ji charakterizoval jako stranu, která sice otevřeně nevystupovala proti demokratickému politickému systému, ale svými postoji k menšinám a svými kontakty na militantní krajně pravicové skupiny v rámci Republikánské mládeže se zařadila do extrémistické části stranického systému.²⁶ „SPR-RSČ lze označit za organizaci neofašistickou, má-li tento termín označovat pravicově extrémistickou organizaci, navazující sice na historický odkaz fašismu, ale po formální stránce svoji identitu odvozující již z moderní doby.“²⁷

Ke konci existence SPR-RSČ a v RMS se postupně vyprofilovalo tzv. pražské centrum (Tomáš

20 MAREŠ, Miroslav, *Pravicový extremismus a radikalismus v ČR*, Brno, 2003, s. 209; MAREŠ, Miroslav. Sdružení pro republiku – Republikánská strana Československa. In: MALÍŘ, Jiří a kol., *Politické strany: vývoj politických stran a hnutí v českých zemích a Československu v letech 1861-2004*, Brno, 2005, s. 1595-1596; MAZEL, Michal. Oponenti systému. In: FIALA, Petr, ed. et al., *Politický extremismus a radikalismus v České republice*, Brno, 1998, s. 202.

21 MAREŠ, Miroslav, *Pravicový extremismus a radikalismus v ČR*, Brno, 2003, s. 223; MAZEL, Michal. Oponenti systému. In: FIALA, Petr, ed. et al., *Politický extremismus a radikalismus v České republice*, Brno, 1998, s. 202-204.

22 MAZEL, Michal. Oponenti systému. In: FIALA, Petr, ed. et al., *Politický extremismus a radikalismus v České republice*, Brno, 1998, s. 206-207.

23 Tamtéž, s. 198-199.

24 MAREŠ, Miroslav. Sdružení pro republiku – Republikánská strana Československa. In: MALÍŘ, Jiří a kol., *Politické strany: vývoj politických stran a hnutí v českých zemích a Československu v letech 1861-2004*, Brno, 2005, s. 1595-1596.

25 MAZEL, Michal. Oponenti systému. In: FIALA, Petr, ed. et al., *Politický extremismus a radikalismus v České republice*, Brno, 1998, s. 211-213.

26 MAREŠ, Miroslav, *Pravicový extremismus a radikalismus v ČR*, Brno, 2003, s. 224.

27 MAZEL, Michal. Oponenti systému. In: FIALA, Petr, ed. et al., *Politický extremismus a radikalismus v České republice*, Brno, 1998, s. 208.

Vandas, Martin Zbela, Martin Smetana), které bylo kritické k poměrům ve straně a zejména k vedení. 12. října 2002 na celostátní poradě v Havlíčkově Brodu obvinil Tomáš Vandas předsedu Miroslava Sládka ze špatného řízení strany a neprůhledného financování v předvolební kampani. Vandas vystoupil ze strany hned po poradě, Zbela a Smetana několik dnů potom.²⁸ „*Do parlamentních voleb v roce 2002 jsme se s mými kolegy snažili změnit fungování republikánské strany, ale naráželi jsme na neochotu předsedy Sládka a jeho brněnského sekretariátu. A v těchto dnech můžeme také hledat počátky vzniku Dělnické strany.*“²⁹

Mgr. Tomáš Vandas se narodil a vyrostl v Praze ve středostavovské rodině. Má mladší sestru, s otcem se od dětství nestýkal. Rád vzpomíná na své dětství prožité jak v Praze, tak u prarodičů na Křivoklátsku. Později se nejdříve vyučil instalatérem³⁰, následně si v rámci nástavbového studia na průmyslové škole rozšířil vzdělání o maturitu a v roce 2012 získal magisterský titul na Univerzitě Jana Ámose Komenského v Praze. Do roku 1992 byl zaměstnancem Dopravního podniku hlavního města Prahy a potom pracoval ve stavebnictví u menších soukromých firem. Jako své současné povolání uvádí osoba samostatně výdělečně činná – manažer v oboru stavebnictví. Svou politickou kariéru zahájil v roce 1995 jako člen SPR-RSČ³¹ a následně působil jako tajemník strany Republikáni Miroslava Sládka. Předsedou DS byl zvolen na I. sjezdu strany 31. května 2003. Tuto funkci vykonával až do 17. února 2010, kdy byla tato strana Nejvyšším správním soudem rozpuštěna. Následně, 20. listopadu 2010, byl na IV. sjezdu DSSS zvolen jejím předsedou.³² Tento dlouholetý předseda „dělníků“ nemá silný, hřmící hlas, výrazný rys ve svém zevnějšku, zvláštní chování či silné charisma. Nicméně, zatím se nenašel „dělník“, který by byl schopný mu ve vedení strany konkurovat. Předseda Vandas oslovuje příznivce strany a voliče spíše svým skromným chováním a vzezřením obyčejného člověka, který je rozhořčen (často oprávněně) současnou politickou situací a má dostatečný přehled a výřečnost k tomu, aby to dal důrazně a výstižně najevo. Své projevy nečte z papíru a působí dojmem člověka z lidu, s nímž se běžní lidé mohou ztotožnit a jenž se chopil mikrofonu, aby za všechny vyjádřil jejich nespokojenost.³³

28 VANDAS, Tomáš, *Od republikánů k Dělnické straně: rozpad SPR-RSČ a vznik politických následovníků*, Praha, 2012, s. 36-37.

29 Tamtéž, s. 96.

30 V roce 2009 odpověděl na dotaz Dělnických listů, co si myslí o tom, že o něm novináři píší s hanlivým nádechem jako o bývalém instalatérovi, slovy: „*To jen ukazuje, co je to za ubožáky a duševní chudáky. Posmívat se někomu, že se živil řemeslem? To může jen jedinec, který nikdy nic nedělal a který nemá ani ponětí o tom, co je manuální práce, jak je náročná a poctivá. Tam nejde nic ošidit. Já se za svoji práci nikdy nestyděl. Vzpomínám na ta léta rád.*“ Vandas: Polistopadový režim se zdiskreditoval. In: Dělnické listy, roč. VII, červenec-září 2009, č. 23, s. IV.

31 „*Politicky aktivní jsem začal být v polovině devadesátých let, kdy jsem se předtím zúčastnil několika mítinků SPR-RSČ. Tehdejší názory Miroslava Sládka na mě udělaly dobrý dojem.*“ RATAJ, Jan. *Rozhovor s Tomášem Vandasem, předsedou Dělnické strany*. 20. října 2008.

32 VANDAS, Tomáš. *Životopis*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.tomasvandas.cz/zivotopis>; Tiskové centrum DSSS. *Vandas se Štěpánkem získali titul magistr*. 30. května 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/vandas-se-stepankem-ziskali-titul-magistr>; RATAJ, Jan. *Rozhovor s Tomášem Vandasem, předsedou Dělnické strany*. 20. října 2008.

33 VANDAS, Tomáš. *Dělnická strana (DSSS)*. Vandas 17. listopadu 2011. In: Youtube. Nahráno 18. listopadu 2011, [vid. 28. března 2015]. In: https://www.youtube.com/watch?v=wRJgWym3_o#t=35; Antifa.cz. *ZA DSSS OPĚT*

Dalším bývalým Republikánem, spoluzakladatelem DS, jejím prvním předsedou a dlouholetým místopředsedou a následně výkonným místopředsedou DSSS je Mgr. Jiří Štěpánek. Tento rodilý Pražák vystudoval Střední průmyslovou školu dopravní a v roce 2012 úspěšně zakončil magisterské studium na Univerzitě Jana Ámose Komenského v Praze. Od roku 1990 pracuje ve velkoobchodu s hutním materiálem, kde v současnosti zastává pozici obchodního referenta prodeje. V letech 1996 - 1998 byl za SPR-RSČ členem Zastupitelstva hlavního města Prahy (Kulturní výbor). Jeho koníčkem jsou české dějiny první poloviny dvacátého století. Je také bezpříspěvkovým dárce krve.³⁴

Martin Zbela byl od roku 1998 šéfredaktorem republikánských stranických novin *Republika* a vedoucím sekretariátu strany³⁵. Byl také předsedou Republikánské mládeže a později Dělnické mládeže³⁶. V roce 2002 se stal vedoucím sekretariátu Republikánů Miroslava Sládka³⁷. Po založení DS se stal šéfredaktorem Dělnických listů.³⁸

2. „Dělníci“ přicházejí

Dělnická strana byla Ministerstvem vnitra České republiky původně zaregistrována 20. prosince 2002 jako Nová síla.³⁹ V sobotu 18. ledna 2003 se v Trnkově sále smíchovského pivovaru Staropramen konal ustavující sjezd, který rozhodl o změně názvu na Dělnickou stranu. Mezi třinácti zakládajícími členy strany byli Tomáš Vandas, Jiří Štěpánek, Martin Zbela, Petr Kotáb, Jindřich Nestler a Martin Košťál.⁴⁰

Na zakládajícím sjezdu byl přijat Ustavující manifest Dělnické strany, ve kterém byla nová strana představena veřejnosti. V tomto dokumentu se definovala jako protestní hnutí vůči politickým elitám s důrazem na sociální otázku, zejména na zájmy pracujících (včetně nezaměstnaných). *„Dělnická strana je stranou lidovou, proto dává přednost prosazování a důslednému plnění svých požadavků před ideologickými frázemi prázdného obsahu, tak častými u současných politiků. To je také stěžejní*

KANDIDUJE ŘADA NEONACISTŮ. 9. října 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/za-dsss-opet-kandiduje-rada-neonacistu>.

34 ŠTĚPÁNEK, Jiří. JIŘÍ ŠTĚPÁNEK. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/jiri-stepanek>; Tiskové centrum DSSS. Vandas se Štěpánkem získali titul magistr. 30. května 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/vandas-se-stepankem-ziskali-titul-magistr>.

35 VANDAS, Tomáš, *Od republikánů k Dělnické straně: rozpad SPR-RSČ a vznik politických následovníků*, Praha, 2012, s. 54.

36 Tamtéž, s. 39, s. 49.

37 Tamtéž, s. 54.

38 *Proběhl I. Sjezd DS*. 31. května 2003 [vid. 25. června 2016]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

39 MAREŠ, Miroslav. Sdružení pro republiku – Republikánská strana Československa. In: MALÍŘ, Jiří a kol., *Politické strany: vývoj politických stran a hnutí v českých zemích a Československu v letech 1861-2004*, Brno, 2005, s. 1600.

40 Dělnická strana. *Prohlášení Předsednictva Dělnické strany*. 18. ledna 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1; VANDAS, Tomáš, *Od republikánů k Dělnické straně: rozpad SPR-RSČ a vznik politických následovníků*, Praha, 2012, s. 39-40; DSSS. *Dnes uplynulo deset let od založení dělnické strany. Předáci místo vzpomínek plánují budoucnost*. 18. ledna 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/dnes-uplynulo-deset-let-od-zalozeni-delnicke-strany_-predaci-misto-vzpominek-planuji-budoucnost.

důvod proč se nevyhraňujeme na žádnou stranu politického spektra, protože jeho současný stav nás nutí být – v rámci demokratického parlamentního systému – jeho přímými oponenty. “ Toto „zcela nové sociální hnutí“ mělo údajně navazovat na to „nejlepší z dělnického hnutí 19. století“. Odkaz na národ je až v předposledním odstavci a to ještě velmi obecně.⁴¹

Vzhledem k budoucímu vývoji strany a zejména její budoucí nástupkyně DSSS je zajímavé, že hned druhý den po ustavujícím sjezdu se DS vymezila vůči komunistům a prohlásila, že chce konkurovat především jim.⁴²

Výraz *dělnická* v názvu strany je třeba chápat v národně socialistickém pojetí. Neodkazuje pouze na proletariát jako klasická levice. Za dělníky jsou považováni všichni pracující: zaměstnanci, drobní živnostníci, zemědělci a také nezaměstnaní.⁴³ I podpora kandidatury Karla Gotta na funkci prezidenta České republiky byla Dělnickou stranou odůvodněna také jeho původním vzděláním a zaměstnáním elektrotechnika v ČKD.⁴⁴

V sobotu 31. května 2003 se v Trnkově sále smíchovského pivovaru Staropramen v Praze konal I. sjezd Dělnické strany, na kterém byl dosavadní místopředseda strany Tomáš Vandas zvolen do funkce předsedy a první předseda strany Jiří Štěpánek byl zvolen místopředsedou. Členy předsednictva byli zvoleni Bohumil Šulěř, Jindřich Nestler a Petr Kotáb.⁴⁵

Téměř od samého počátku své existence užívala Dělnická strana nacistickou symboliku. Její znak⁴⁶ byl proveden v nacistickém barevném akordu černé, bílé a červené: černá písmena DS v bílém kruhu, který byl rámován červeným ozubeným kolem. Byl nápadně podobný znaku nacistické Německé pracovní fronty (Deutsche Arbeitsfront), jež užívala černou svastiku v bílém kruhu, kolem

41 „Program a činnost Dělnické strany jsou odrazem tradic a soudobého poznání našeho národa a rodné vlasti.“ DS. Prohlášení Předsednictva Dělnické strany. 18. ledna 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

42 „Dělnická strana chce svoji aktivní politikou konkurovat především KSČM, kterou považuje za absolutní přežitek doby a otrápanou vějíčku pro nespokojené voliče.“ DS. Dělníci: Chceme konkurovat komunistům. 19. ledna 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

43 DS. Kdo jsme. 27. července 2008 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=73&Itemid=102; VANDAS, Tomáš, *Od republikánů k Dělnické straně: rozpad SPR-RSČ a vznik politických následovníků*, Praha, 2012, s. 42; ŠTĚPÁNEK, Jiří. O dělnících a zaměstnancích. In: VANDAS, Tomáš, *Od republikánů k Dělnické straně: rozpad SPR-RSČ a vznik politických následovníků*, Praha, 2012, s. 124; ŠTĚPÁNEK, Jiří. 100 tisíc mladých bez budoucnosti – cesta k boji za svá práva. 14. března 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/100-tisic-mladych-bez-budoucnosti-____cesta-k-boji-za-sva-prava.

První předseda DS Jiří Štěpánek to zdůraznil ve svém prvním veřejném projevu: „Vznikli jsme především proto, že zde neexistuje reálná politická síla, jež by se zastávala občanů této země, námezdních zaměstnanců, ať už dělníků, řemeslníků, zemědělců, úředníků či drobných živnostníků.“ ŠTĚPÁNEK, Jiří. Projev Jiřího Štěpánka, předsedy DS. 17. dubna 2003. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projev.

44 „Dělnická strana rovněž oceňuje důležitý fakt, že pan Karel Gott začal svou profesní dráhu jako elektrotechnik v ČKD, má tedy bez ohledu na svou pozdější uměleckou kariéru velkou podporu mezi dělníky.“ DS. Stanovisko DS: Karel Gott na Hrad!. 5. února 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

45 DS. Proběhl I. sjezd DS. 31. května 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

46 Znak se objevil už v prvním čísle Dělnických listů. *Dělnické listy*, roč. I, 1. května 2003, č. 1, s. I.

kterého bylo černé ozubené kolo, přičemž celý tento znak byl na červené vlajce. Další nápadná podobnost s nacistickou symbolikou byla na volebních plakátech s motivem dělníka⁴⁷, neboť samotný dělník s kladivem byl totožný se stylizací, kterou užívali nacisté.

Po celou dobu svého působení v české politice užívala DS tuto symboliku a současně vehementně odmítala všechna podezření z neonacismu (či nacismu). Předseda strany Tomáš Vandas například reagoval 22. listopadu 2004 na článek spisovatele Ivana Klímy *Naši náckové*, který vyšel 19. listopadu 2004 v Lidových novinách. Ve své reakci odmítl, že by Dělnická strana byla neonacistická, a důrazně se přihlásil k vlasti a národu.⁴⁸ V roce 2007 se DS opakovaně vehementně ohrazovala proti zařazení svého symbolu mezi znaky extremistických organizací v brožuře Policie České republiky.⁴⁹ „Zcela jednoznačně odmítám, že by Dělnická strana porušovala platné zákony a propagovala nacistické symboly. Zmíněný plakát vyobrazuje muže s kladivem, což pouze znamená naše zaměření na dělníky a zaměstnance.“⁵⁰

Nacistická symbolika je vzhledem k nacisty připravovanému konečnému řešení české otázky současně symbolikou protičeskou. Nedomnívám se, že člověk, který se skutečně cítí jako nedílná součást českého národa, by takovou symboliku užíval. Dělnická strana pokračovala s užíváním dělníka z nacistických plakátů i po tom, kdy původ tohoto symbolu vešel ve veřejnou známost. Odkazování strany na inspiraci českou minulostí⁵¹, k čemuž velmi zřídka docházelo, je nutné brát jako čistě účelové.

47 Dělnická strana. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnicka-strana.cz/letaky/Delnikletakcol.pdf>. Plakát s dělníkem se objevil už v prvním čísle druhého ročníku Dělnických listů. *Dělnické listy*, roč. II, leden-březen 2004, č. 1, s. I.

48 „Chtěl bych pana Klímu upozornit na skutečnost, že Dělnická strana (DS) je řádně registrovaným politickým subjektem, jehož představitelé ani členové neorganizují žádné rasistické koncerty, ani ve svém volném čase neběhají s kladivem po hřbitovech a rovněž s proticikánskými hesly nechodí po městech či obcích. Naše politická činnost spočívá v přesvědčování občanů o nutnosti výměny stávající politické garnitury, o naplňování volebního programu, který je podle našeho názoru v souladu se zájmy většiny občanů České republiky. Je velice jednoduché někoho označit za rasistu a neonacistu, onálepkovat ho v očích veřejnosti jako škůdce. Myslím, že tuto zkušenost má autor z minulého režimu a proto mne překvapuje, že se sám chová jako normalizační kádrováci. Byl bych proto velice rád, kdyby se nám pan Klíma veřejně omluvil za výše zmiňovaný článek. Odmítáme slova neonacisté a rasisté. Pokud budeme zmiňováni jako vlastenci nebo chcete-li nacionalisté, s tím rádi souhlasíme, neboť vlast a národ je u nás na prvním místě.“ VANDAS, Tomáš. *Reakce na článek Ivana Klímy v LN*. 22. listopadu 2004. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

49 MAREŠ, Miroslav, *Symboly používané extremisty na území ČR v současnosti*, Praha, 2006. Tiskový odbor DS. *Prohlášení Dělnické strany*. 25. března 2007. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1; Tiskový odbor DS. *DS podala trestní oznámení na vnitro*. 2. dubna 2007. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

50 VANDAS, Tomáš. *Výjádření Tomáše Vandase k nařčení z propagace nacismu*. 17. března 2007. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

51 „Když si vezmeme příklad z našich národních hrdinů Jana Husa, Jana Žižky, Karla Havlíčka Borovského, Karla Kramáře či generála Eliáše, není síly, která by nám zabránila v pochodu za očistu politického života v naší republice. Spolu s vámi smeteme onu zkorumpovanou, protinárodní parlamentní kliku zahraničních zaprodanců.“ ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Projev Jiřího Štěpánka, místopředsedy DS*. 28. října 2004. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

3. Hledání politické orientace

Podle spolupráce s dalšími krajně pravicovými organizacemi je možné rozlišit působení DS na tři období. V letech 2003 až 2005 spolupracovala DS s Národní stranou, následně se do roku 2006 stala součástí uskupení Právo a Spravedlnost a od roku 2007 byla její činnost spojená s neregistrovanými hnutími a také začala spolupracovat s Národnědemokratickou stranou Německa (NPD).

Národní strana⁵² byla nejvýznamnějším zástupcem integrálně národního směru krajní pravice. Tyto strany se hlásí k husitské tradici, k československé státnosti (nikoli však ke konceptu humanitní demokracie) a navazují na tradiční české antiněmectví. Ve vztahu k náboženství je tento směr buď nekonfesijní nebo antikatolický. V ekonomické a sociální oblasti převládají neoliberální postoje. Z hlediska antisystémovosti měla tato uskupení ústavně konformní postoje, i když navrhovala řadu změn (zrušení senátu, posílení pravomocí prezidenta, zavedení prvků přímé demokracie).⁵³

S Národní stranou se DS shodla v odporu vůči Evropské unii a také v odmítání požadavků odsunutých českých Němců⁵⁴ a otevření kanceláře Sudetoněmeckého landsmannschaftu v Praze. Ekonomické a sociální postoje Národní strany však byly neoliberální.⁵⁵ DS se svým sociálním paternalismem těžko mohla v ekonomické a sociální oblasti nalézt s Národní stranou shodu.

Ve spolupráci s Národní stranou došlo k prvnímu veřejnému vystoupení Dělnické strany, které se uskutečnilo na společné akci, jež se pod názvem *S občany o EU* konala 17. dubna 2003 na Václavském náměstí v Praze.⁵⁶ Místopředseda strany Tomáš Vandas ve svém projevu varoval před vstupem do Evropské unie a jako důvody pro jeho odmítnutí uvedl obavu z neplnoprávného členství České republiky, která nebude moci užívat všech výhod jako starší členové, dále hrozbu prudkého nárůstu počtu sociálně slabších občanů a ztrátu suverenity České republiky.⁵⁷ Předseda strany Jiří Štěpánek se ve svém projevu soustředil na stranou očekávané záporné dopady na zaměstnance.⁵⁸

52 Více k založení, organizační struktuře, vývoji a programatice Národní strany viz SMOLÍK, Josef, *Národní strana v kontextu krajní pravice: 2003-2012*, Brno, 2013, s. 138-155.

53 RATAJ, Jan. Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*, Praha, 2006, s. 176-179.

54 Tomáš Vandas dokonce 28. září 2004 vystoupil na shromáždění Klubu českého pohraničí, jehož cílem bylo upozornit na nebezpečí žalob odsunutých českých Němců na vrácení majetku. VANDAS, Tomáš. *Projev Tomáše Vandase, předsedy DS*. 28. září 2004. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy; Dělnická strana. *V Chebu se sešli vlastenci*. 29. září 2004. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

55 RATAJ, Jan. Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*, Praha, 2006, s. 176-177.

56 DS. *DS měla svou první manifestaci*. 17. dubna 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

57 VANDAS, Tomáš. *Projev Tomáše Vandase, místopředsedy DS*. 17. dubna 2003. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

58 „Bez nadsázky je možno říci, že případný vstup do unie se dotkne každého občana a každé lidské činnosti. Nikdo se před EU neschová. Ano, vstup do bruselské Evropy bude především znamenat omezení národní a státní svébytnosti, ale

Dělnická strana od svého vzniku každoročně 1. května oslavovala Svátek práce. Poprvé to bylo 1. května 2003 opět společně s Národní stranou. Zatímco předseda strany Štěpánek ve svém projevu hovořil o tom, že je nezbytné zastat se zaměstnanců, místopředseda Vandas pojal svůj projev jako ostrou kritiku současného režimu zastupitelské demokracie, jehož důsledkem je údajně naprostý rozklad.⁵⁹

Ve svých stanoviscích na webových stránkách, v příspěvcích ve stranickém tisku a na demonstracích DS hájila především zájmy zaměstnanců.⁶⁰ Podpořila stávku řidičů tramvají v Praze, stávkovou pohotovost pracovníků jaderných elektráren Temelín a Dukovany, kritizovala porušování zákoníku práce zaměstnavateli atd.⁶¹ Sociální zájmy pracujících hájila i v bytové a dalších otázkách.⁶²

Druhým hlavním aktivizačním tématem bylo odmítání vstupu do Evropské unie. Po referendu, ve kterém voliči hlasovali pro vstup, DS přešla na vyhrocenou kritiku členství v tomto uskupení. „*Již jen několik hodin zbývá do vstupu České republiky do Evropské unie. Přicházíme o svou suverenitu a svrchovanost, které jsme si v dosavadní historii Československa a poté České republiky moc neužili. Ničí se tím dílo velkého množství skutečných národovců, kteří za svoji vlast a její svobodu neváhali obětovat i to nejcenější – svůj život.*“⁶³

Strana také ostře napadala vtíravou a jednostrannou kampaň, která vstup podporovala. „*Prim v těchto eurošotech hrají lidé z uměleckého a společenského života. Tito názoroví prostituti, z nichž drtivá většina nás kdysi přesvědčovala o výhodách socialismu, jsou smutným vysvědčením sametové revoluce.*“⁶⁴

Už od svého vzniku DS odmítala nejen vstup do Evropské unie a Severoatlantické aliance, ale i jakoukoli mezinárodní angažovanost České republiky, ať již finanční či vojenskou. Odůvodňovala to tím, že se jedná o vyplývané prostředky, kterých není dostatek ani pro české občany.⁶⁵

i v neposlední řadě dojde ke snížení již tak nízké životní úrovně českých obyvatel. Bude to katastrofa, jak po národní, tak i po sociální stránce.“ ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Projev Jiřího Štěpánka, předsedy DS*. 17. dubna 2003. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

59 DS. *Dělníci slavili 1. máj*. 2. května 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1; ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Projev Jiřího Štěpánka, předsedy DS*. 1. května 2003. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy; VANDAS, Tomáš. *Projev Tomáše Vandase, místopředsedy DS*. 1. května 2003. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

60 DS. *Stanoviska DS*. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

61 DS. *Stávka: Nenechat se rozeštvat!*. 4. února 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1; DS. *Stanovisko DS: Stávkující mají naši podporu*. 17. února 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1; ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Podnikatelský hyenismus*. 26. května 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

62 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Nebojme se majitelů domů!*. 20. ledna 2004. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

63 VANDAS, Tomáš. *Prohlášení Dělnické strany*. 30. dubna 2004. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

64 Předsednictvo DS. *DS: Česká televize neplní svoji úlohu*. 5. dubna 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

65 „*Copak nemáme sami svých problémů víc než dost? Skutečně musíme takto nesmyslně obdarovávat jiné země, když ani nemáme jistotu, zda štědrá podpora neskončí v kapse nějakého mafιάna či místního bosse? Jistě, charita je věc*

K základním postojům strany patřilo od jejich počátků protipřistěhovalství, které se záhy stalo součástí jejich programových východisek. Přistěhovalci byli považováni především za hrozbu pro českou národní identitu. „*Kde to skončí? Kde bude ta hranice, kdy konečně lidé řeknou dost? Co si všechno necháme líbit? Až bude vláda složená z cikánů, Ukrajinců, Vietnamců a na Hradě bude prezidentem albánský dealer drog? Pro někoho možná absurdní představa. Kolik ale absurdních věcí se již proměnilo v děsivou přítomnost.*“⁶⁶

Obava o identitu se netýkala pouze národa. Už v roce 2005 najdeme u místopředsedy strany Štěpánka varování před hrozbou pro bílé evropanství, kterou představují přistěhovalci využívání Evropskou unií jako zbraň. „*Ifiltrace národa cizinci je nebezpečný trend posledních let, kdy zejména EU dělá vše proto, aby smazala historické hranice mezi národy tím, že tlupy cizinců naruší kulturu a zvyky, vyvíjející se po staletí. Imigranti nepřinesou do evropské civilizace nic jiného než zaostalost. Z kolébky civilizace se tak může stát kvasící kotel, jehož výsledkem bude odnárodněná masa ovládaná bruselskými komisaři a nadnárodními koncerny.*“⁶⁷

Další příčinou protipřistěhovalství byla skutečnost, že přistěhovalci představují konkurenci pro českou pracovní sílu, snižují tak její zaměstnanost a často kvůli své ochotě přijmout nižší mzdy působí na snižování mezd ostatních zaměstnanců.⁶⁸

Do tohoto období spadá vznik programového dokumentu *24 programových požadavků*, který předsednictvo Dělnické strany přijalo 24. března 2004. Představují první ucelený programový dokument strany.⁶⁹ Tyto požadavky se týkají pěti oblastí: svrchovaný národní stát, národní sociální paternalismus, ekonomický nacionalismus, konzervativní tradicionalismus, reforma politického systému. Znovuobnovení svrchovanosti České republiky a vystoupení z Evropské unie je na prvním místě.

Česká republika měla vystoupit z Evropské unie a Severoatlantické aliance⁷⁰, obnovit svou svrchovanost a spoléhat se na vlastní profesionální armádu. Strana také požadovala ochranu národního kulturního dědictví a uzákonění češtiny jako státního jazyka.

šlechtná a morálně pozitivní, ale jen pro ty, co na ni mají. A to Česká republika, rozkradená a vyplundrovaná polistopadovou suitou v čele s exprezidentem Havlem, není.“ VANDAS, Tomáš. *Vláda rozhazuje peníze občanů*. 5. března 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

66 VANDAS, Tomáš. *Vietnavec českým policistou?*. 23. května 2006. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

67 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Cizinci berou práci!*. 17. března 2005. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

68 VANDAS, Tomáš. *Národovectví jako xenofobie*. 14. září 2004. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1; ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Cizinci berou práci*. 17. března 2005. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

69 *24 požadavků* In: *Dělnické listy*, roč. II, říjen-prosinec 2004, Č. 2, říjen-prosinec 2004, s. II.

70 Členství v Severoatlantické alianci odmítala DS od svého vzniku. DS. *Stanovisko DS k výročí vstupu do NATO*. 12. března 2003. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

Ve vztahu k přistěhovalcům projevila vysokou ostražitost. Navrhovala, aby povolení k pobytu dostala „*pouze osoba splňující morální kvality a odborné znalosti, a u níž je předpoklad, že se přizpůsobí národním tradicím a zvykům České republiky a dojde u ní k plné asimilaci do většinové společnosti*“. Také konstatovala, že „*nechceme být „žumpou Evropy“ a zem plnou imigrantů, přistěhovalců z států bývalého Sovětského svazu, Balkánu, Asie, Dálného východu atd.*“

Dále měla být provedena národní reforma školství, které by pak údajně vedlo žáky k vlastenectví a úctě k národním tradicím. Ve skutečnosti by se spíš jednalo o tendenční politickou indoktrinaci s velmi výběrovým přístupem k národním tradicím.

Dělnická strana tedy v době, kdy byla státem prosazována koncepce multikulturalismu, prosazovala monokulturní koncepci, která nepočítala ani s integrací, protože základem jejího postoje k přistěhovalcům byla obava o českou národní identitu.

V rámci sociálního paternalismu měl stát dohlédnout na dodržování práv českých zaměstnanců, zajistit jim důstojné životní podmínky, vytvářet nová pracovní místa, financovat bytovou výstavbu pro mladé rodiny, obnovit novomanželské půjčky pro mladé rodiny, podporovat rozvoj sportu, zajistit kvalitní a bezplatné zdravotnictví a důstojný život důchodců.

Ekonomický nacionalismus se projevil v požadavku na omezení podpory zahraničního kapitálu a zvýhodnění domácích podnikatelů, zjednodušení daňové soustavy, snižování nepřímých daní (zlevnění zboží pro nízkopříjmové skupiny), snížení daní pro právnické osoby (podpora firem), obnova prestiže řemesel a podpora českého zemědělství (a venkova vůbec).

V dokumentu se objevil i požadavek na vyšetření privatizačních podvodů z počátku devadesátých let dvacátého století a důsledné potrestání všech viníků. Dále by podnikatelům, kteří „*dnes podnikají a mají na svém kontě zkrachovalé a rozprodané podniky či dluží státu*“ měl být zabaven majetek.

Ve svém konzervativním tradicionalismu strana požadovala obnovení trestu smrti, zákaz všech drog, zákaz registrovaného partnerství a dokonce chtěla postavit pohlavní deviace (kam řadila i homosexualitu⁷¹) mimo zákon.

Mezi požadavky bylo také několik návrhů na reformu politického systému České republiky. Jednalo se o zrušení Senátu, omezení poslanecké imunity, snížení hranice pro vstup strany do Parlamentu na tři procenta, zrušení státních dotací pro politické strany, zavedení imperativního mandátu (poslance by mandátu mohla zbavit jen politická strana, nikoli voliči), omezení vlivu politických stran na personální složení státní správy.

71 Homosexualita byla od vzniku strany považována za úchylku a zrovnoprávnění homosexuálů bylo vždy důrazně odmítáno s odkazem na důležitost tradiční rodiny. „*Dělnická strana odmítá registrované partnerství osob stejného pohlaví protože jsme přesvědčeni, že naši podporu si bezvýhradně zaslouží jen klasická rodina, vychovávající děti. Odmítáme měnit tisíciletý chod přirozenosti. Ano, i homosexuální páry bohužel vychovávají děti, ale ptám se, co z takových dětí může vyrůst, když se matka jmenuje Pepa a otec je Růžena...*“ ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Ne homosexuálním deviantům!*. 25. října 2004. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

Od podzimu 2004 probíhala z podnětu Národní strany jednání části krajně pravicových stran o budoucí spolupráci.⁷² Tyto snahy nakonec vyústily v projekt *Národní pětky*, kterého se účastnila Národní strana, Dělnická strana, Národní sjednocení, České hnutí za národní jednotu a Republikáni Miroslava Sládka.⁷³ Národní pětka však neměla dlouhého trvání, protože Dělnická strana svou přítomnost v tomto projektu v květnu 2005 ukončila z důvodu nesouhlasu s účastí Miroslava Sládka. Považovala ho za nepřijatelného kvůli nejasnostem ve financování volební kampaně strany RMS z doby, kdy byli součástí jejího vedení i lidé, kteří se později dostali do vedení DS.⁷⁴

Z hlediska zkoumání české krajní pravice je třeba věnovat pozornost skutečnosti, že ostatní čtyři politické strany, které se označovaly jako národovecké, bez skrupulí spolupracovaly v Národní pětce s Dělnickou stranou, jež užívala nacistickou symboliku.

Na podzim 2005 navázala Dělnická strana spolupráci s Národním sjednocením⁷⁵, dalším bývalým členem Národní pětky, a 1. října 2005 se strany dohodly, že budou ve volbách do Poslanecké sněmovny v roce 2006 kandidovat společně.⁷⁶ Od 16. prosince 2005 obě strany oficiálně spolupracovaly s integrálně katolickým uskupením Právo a Spravedlnost⁷⁷ a byla tak zahájena druhá, poměrně krátká, fáze činnosti DS.⁷⁸

Právo a Spravedlnost bylo součástí integrálně katolického proudu, který zastává ortodoxní katolické postoje, katolický fundamentalismus a klerikální slovanství. Vychází z tradic svatováclavského češství a barokní protireformace, přičemž katolicismus je viděn jako nedílná součást české národní identity. Sociální paternalismus je v tomto proudu propojen s antiliberalismem a antisocialismem.⁷⁹

72 Tiskový odbor DS. *Proběhlo setkání českých vlastenců*. 14. prosince 2004. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1; Tiskový odbor DS. *První krok k úspěchu*. 1. února 2005. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

73 DS. *Výzva národních sil k občanům ČR*. 8. dubna 2005. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

74 Tiskový odbor DS. *DS vystoupila z projektu „Národní pětky“*. 28. května 2005. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

75 Vlastenecká fronta (později Národní sjednocení) se pokoušela navázat na konzervativně fašistické Národní sjednocení z roku 1934. Zastávala postoje biologického pojetí národa, konzervativního tradicionalismu a svatováclavského vlastenectví. Prosazovala silný prezidentský systém, zavedení prvků přímé demokracie. RATAJ, Jan. Český nacionalismus a identita v konceptu současných krajně pravicových hnutí v České republice. In: NEUDORFLOVÁ, Marie L., ed., *Spory o dějiny: sborník kritických textů. IV*, Praha, 2003, s. 56-58; MAREŠ, Miroslav, *Pravicový extremismus a radikalismus v ČR*, Brno, 2003, s. 247-250.

76 Za Dělnickou stranu: Tomáš Vandas, předseda; Za národní sjednocení: František Červenka, předseda. *NSJ a DS chtějí jít společně do voleb*. 1. října 2005. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

77 Uskupení Právo a Spravedlnost, v rámci kterého DS kandidovala po rozchodu s Národní stranou, zahrnovalo Národní sjednocení, Dělnickou stranu, Agrární stranu, Demokratickou stranu sociální spravedlnosti, Akci národní obnovy, Lipový kříž, Institut sv. Josefa a Hnutí rodina a naděje. Byla to strana, která reprezentovala katolický fundamentalismus, katolický integrální nacionalismus a sociální paternalismus. RATAJ, Jan. Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*, Praha, 2006, s. 177-178.

78 Tiskový odbor DS. *Právo a Spravedlnost vstoupilo na politické bojiště*. 16. prosince 2005. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

79 RATAJ, Jan. Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC,

Náboženství se objevovalo u DS spíš ojediněle ve formě odkazu na českou a evropskou předosvícenskou tradici v konzervativně tradicionalistickém pojetí. „*Po reformaci, náboženském rozkolu, přišlo osvícenství. Křesťanství už nestálo v čele dějin. Bůh musel ustoupit člověku, jenž se pasoval na Boha. Zatímco v 18. století pouze „experimentoval“, dnes „tvoří a boří“ životy jiných. Vládne přírodě ocelovou pěstí a dělá si zálsusk na vládu nad smrtí. Morálka a pokora? Co to je?*“⁸⁰ Určitou výjimku představovaly příspěvky místopředsedy strany Mgr. Ladislava Malého, který se otevřeně hlásil ke katolicismu před Druhým vatikánským koncillem. „*Stav současné katolické církve není dobrý, ostatně o tom si už cvrlikají vrabci na střeše. Vedení církve, tj. biskupové jednotlivých církevních provincií, podlehl po II. Vatikánském koncilu, který bez nadsázky můžeme nazvat velkou francouzskou revolucí z roku 1789 v církvi – tu více či někde méně - tehdy v 60. letech XX. století moderním liberalizačním tendencím, jako je ekumenismus, tolerance, humanita resp. pseudohumanita.*“⁸¹

Koncem roku 2006 se představy DS a PaS začaly stále více rozcházet. Shoda v konzervativním tradicionalismu a sociálním paternalismu byla vyvážena neschopností katolických fundamentalistů oslovit širší českou veřejnost. A tak v lednu 2007 DS oznámila konec spolupráce: „*Jdeme tedy i nadále svou vlastní cestou. Proti proudu dnešního elitářství, proti korupci a jánabráchismu, proti špíně, která se zde usadila pod hávem demokracie a občanské společnosti.*“⁸² Ve skutečnosti se však DS vlastní cestou nevydala. Našla si zahraniční vzor v Národnědemokratické straně Německa.

17. března 2007 se sice ještě Tomáš Vandas zúčastnil I. sjezdu PaS a prohlásil, že by obě strany mohly při některých příležitostech spolupracovat, ale k žádné takové spolupráci již nedošlo.⁸³

Exkurs - volební výsledky

Kandidáti Dělnické strany v období spolupráce s dalšími krajně pravicovými stranami kandidovali na společných kandidátních listinách, tudíž je v těchto případech obtížné odhadovat, kolik tito lidé získali volebních hlasů. Volební výsledky takto spojených krajně pravicových sil lze popsat jako spíše neuspokojivé a DS dosáhla lepších výsledků v pozdějších letech, když sestavila vlastní kandidátní listiny.

Ve volbách do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky v roce 2006 kandidovala Dělnická strana v rámci uskupení Právo a Spravedlnost. Tyto strany získaly 0,23 % (12 756 hlasů) a

Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*, Praha, 2006, s. 176-179.

80 ZBELA, Martin. Slovo šéfredaktora In: *Dělnické listy*, roč. 8, leden-březen 2010, č. 25, s. II.

81 MALÝ, Ladislav. *Katolíci a vlastenectví*. 16. srpna 2006. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

82 VANDAS, Tomáš. *Jdeme dál svou cestou*. 22. ledna 2007. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

83 Tiskový odbor DS. *Předseda DS pozdravil sjezd PaS*. 17. března 2007. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

není možné určit, kolik z toho připadá na DS⁸⁴.

Tabulka 1.1 Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky v roce 2006

Kraj	Procento hlasů	Počet hlasů
Jihočeský kraj	0,2	694
Jihomoravský kraj	0,16	1015
Karlovarský kraj	0,29	404
Královéhradecký kraj	0,23	688
Liberecký kraj	0,21	460
Moravskoslezský kraj	0,17	1044
Olomoucký kraj	0,32	1073
Pardubický kraj	0,23	637
Plzeňský kraj	0,37	1084
Praha	0,14	937
Středočeský kraj	0,32	1992
Ústecký kraj	0,37	1387
Vysočina	0,26	724
Zlínský kraj	0,19	617
Celkem	0,23	12756

V krajských volbách v roce 2004 kandidovala DS v Karlovarském, Libereckém, Pardubickém, Středočeském (v koalici s Národní stranou), Ústeckém a Zlínském kraji a v kraji Vysočina. V Plzeňském kraji kandidovala DS s názvem Dělnická strana-za snížení poslaneckých platů, přičemž mezi kandidáty byli i lidé, které navrhla Pravá alternativa⁸⁵. Celkem za Českou republiku strana získala 0,15 % (3 379 hlasů). Nejlepšího výsledku dosáhla v Plzeňském kraji (0,83 %) s kandidáty Právě alternativy.⁸⁶

84 Český statistický úřad. *Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 02.06. – 03.06.2006*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/ps2006/ps2?xjazyk=CZ>.

85 Prává alternativa vznikla sloučením integrálně nacionalistické Vlastenecké republikánské strany a neonacistické Národní aliance a Národního odporu 3. března 2001. Postoje českého integrálního nacionalismu byly neslučitelné s neonacistickým bílým evropanstvím, což vedlo po necelém roce k rozpadu tohoto uskupení. RATAJ, Jan. Český nacionalismus a identita v konceptu současných krajně pravicových hnutí v České republice. In: NEUDORFLOVÁ, Marie L., ed., *Spory o dějiny: sborník kritických textů. IV*, Praha, 2003, s. 60-62.

86 Český statistický úřad. *Volby do zastupitelstev krajů konané dne 5. – 6.11.2004. Počty hlasů pro strany v %*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/kz2004/kz62?xjazyk=CZ&xdatum=20041105>; Český statistický úřad. *Volby do zastupitelstev krajů konané dne 5. – 6.11.2004. Počty hlasů pro strany*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/kz2004/kz61?xjazyk=CZ&xdatum=20041105>.

Tabulka 1.2 Volby do zastupitelstev krajů v roce 2004

Kraj	Procento hlasů	Počet hlasů
Jihočeský kraj	-	-
Jihomoravský kraj	-	-
Karlovarský kraj	0,24	143
Královéhradecký kraj	-	-
Liberecký kraj	0,2	214
Moravskoslezský kraj	-	-
Olomoucký kraj	-	-
Pardubický kraj	0,38	501
Plzeňský kraj	0,83	1151
Středočeský kraj	0,11	313
Ústecký kraj	0,27	442
Vysočina	0,29	376
Zlínský kraj	0,16	239

Ve volbách do zastupitelstev obcí v roce 2006 sestavila Dělnická strana samostatné kandidátní listiny v devíti obcích a jednu společnou s uskupením Právo a Spravedlnost v Praze. V těchto volbách získala DS tři mandáty (jeden ve Výsluní a dva v Rokytnici), které současně byly jedinými mandáty, jež strana za dobu své existence získala.⁸⁷

⁸⁷ Dělnická strana. *Volební výsledky*. 13. srpna 2008 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=125&Itemid=154.

Tabulka 1.3 Volby do zastupitelstev obcí v roce 2006

Obec	Procento hlasů	Počet hlasů
Havířov	0,5	1050
Chomutov	1,01	3498
Jirkov	1	889
Kadaň	1,5	1369
Praha	0,15	52556
Rokytnice	11,71	1396
Spálené Poříčí	3,86	552
Údlice	2,93	96
Výslunní	13,55	135
Vysoké Mýto	2,15	343

DS obdržela ve volbách do Evropského parlamentu v roce 2004 0,18 % (4 289 hlasů).⁸⁸ Nejlepších výsledků dosáhla v Ústeckém (0,38 %)⁸⁹ a Karlovarském kraji (0,33 %)⁹⁰.

Tabulka 1.4 Volby do Evropského parlamentu v roce 2004

Kraj	Procento hlasů	Počet hlasů
Jihočeský kraj	0,19	265
Jihomoravský kraj	0,1	279
Karlovarský kraj	0,33	188
Královéhradecký kraj	0,19	264
Liberecký kraj	0,24	223
Moravskoslezský kraj	0,15	376
Olomoucký kraj	0,17	240
Pardubický kraj	0,23	275
Plzeňský kraj	0,29	380
Praha	0,05	197
Středočeský kraj	0,21	584
Ústecký kraj	0,38	585
Vysočina	0,16	200
Zlínský kraj	0,16	233
Celkem	0,18	4289

88 Český statistický úřad. *Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech 11.06. – 12.06.2004. Celkové výsledky hlasování.* [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/ep2004/ep11?xjazyk=CZ>.

89 Český statistický úřad. *Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech 11.06. – 12.06.2004. Výsledky hlasování za územní celky. Kraj: Ústecký kraj.* [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/ep2004/ep1311?xjazyk=CZ&xnumnuts=4200>.

90 Český statistický úřad. *Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech 11.06. – 12.06.2004. Výsledky hlasování za územní celky. Kraj: Karlovarský kraj.* [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/ep2004/ep1311?xjazyk=CZ&xnumnuts=4100>.

II. Pod vlivem NPD

1. Přechod na národně socialistický model

Po ukončení svého působení v uskupení Právo a Spravedlnost začala být Dělnická strana od roku 2007 v kontaktu s Národnědemokratickou stranou Německa (NPD). Intenzivnější spolupráce těchto stran se odvíjela od roku 2008, včetně přebírání stranické strategie.⁹¹

Národnědemokratická strana Německa (Nationaldemokratische Partei Deutschlands) byla založena⁹² 28. listopadu 1964 v Hannoveru a jejím prvním předsedou byl zvolen Friedrich Thielen. Tato německá krajně pravicová politická strana má biologické pojetí národa, ze kterého vyplývá požadavek etnické homogenity národní společnosti. Národnostní menšiny jsou chápány jako rušivé prvky a masové přistěhovalectví jako národní sebevražda. V průběhu let se strana postupně přesunula na pozice etnopluralismu, což bylo patrné zejména v druhé polovině osmdesátých let dvacátého století. V tomto postoji je zdůrazňována různorodost lidského pokolení, která je přistěhovalectvím narušována, přičemž poškozenými jsou jak domácí národ, tak přistěhovalci.⁹³

K dalším postojům strany patří národně socialistický tradicionalismus, který zahrnuje úctu k tradičním hodnotám (pořádek, vlast, národ, říše, rodina, morálka, autorita, víra, čest, poslušnost a disciplína), tradiční pojetí rodiny a také odmítání potratů. Dále se tradicionalistické vidění světa projevuje i v pojetí práva, včetně trestu smrti. Demokratické hodnoty se v programových dokumentech strany téměř nevyskytují. NPD se formálně hlásí k zastupitelské demokracii a k právnímu státu, ale požaduje zavedení prvků přímé demokracie.⁹⁴

Důležitou oblastí stranické programatiky je sociální otázka. Opakovaně je vyzdvihována nutnost solidarity, přičemž jako podmínka skutečně solidární společnosti je viděna národnostní homogenita, která má völkisch základ. Zdůrazňována je sociální spravedlnost na etnickém základě. Ve vztahu k přistěhovalcům je v této souvislosti silně zastoupen šovinismus státu blahobytu. Sociálně politická témata jsou od roku 2004 dále rozvíjena a NPD se při oslovování veřejnosti zaměřuje na každodenní problémy obyčejných lidí.⁹⁵

91 Dělnická strana. *Historie Dělnické strany*. 12. srpna 2008 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=117&Itemid=151; MV ČR. *Strategie boje proti extremismu*. 2009, s. 3. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocnizpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>; MV ČR. *Strategie boje proti extremismu v roce 2009*. 2010, s. 3-4, s. 6, s. 15, s. 38. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocnizpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

92 Více o založení NPD viz HOFFMANN, Uwe, *Die NPD. Entwicklung, Ideologie und Struktur*, Frankfurt/Main, 1999, s. 74-80.

93 Tamtéž, s. 274-364.

94 Tamtéž, s. 274-364.

95 HOFFMANN, Uwe, *Die NPD. Entwicklung, Ideologie und Struktur*, Frankfurt/Main, 1999, s. 274-364; STEGLICH, Henrik, *Rechtsaußenparteien in Deutschland: Bedingungen ihres Erfolgs und Scheiterns*, Göttingen,

NPD má velmi pesimistické pojetí současnosti, která je viděna jako dekadentní, chaotická a dále se zhoršující kvůli přetrvávajícím neřešeným problémům. Oproti tomu předkládá svou vizi fungující společnosti, státu i ekonomiky (s velmi mlhavými ekonomickými představami a velkou pozorností pro zemědělství, zejména potravinovou soběstačnost), která je založená na národním společenství, státní suverenitě a etnické homogenitě Německa. Jako vnější hrozba pro národní společenství je viděna globalizace a její důsledky, vnitřní hrozbou je nárůst množství přistěhovalců. Strana navrhuje návrat cizinců do vlastí, nacionalizaci zahraničního kapitálu, posílení tradiční rodiny, omezení moci stran. Ostře kritizuje politické elity a považuje je za zrádce národa. Pro nepřátele používá zastřešující výraz Systém, do kterého zahrnuje celkové poměry v Německu i vládnoucí strany. Místo nich nabízí alternativu národních sil.⁹⁶

Nedílnou součástí postojů NPD je revizionismus ve vztahu k Velkoněmecké říši. Je zpochybňována její vina na rozpoutání druhé světové války vytvářením mýtu o začátku války ze strany spojenců. Připomínání německé viny je odmítáno s odkazem na jeho záporný vliv na rozvoj německé společnosti. Dále dochází ke zpochybňování poválečného uspořádání (včetně současných hranic). Výrazná je snaha postavit Němce do role obětí, k čemuž dochází zejména při účasti NPD na smutečních pochodech v Drážďanech, kdy je připomínán tzv. bombový holokaust. 8. květen není vnímán jako den osvobození, ale jako začátek zbavení práv všech Němců a začátek vyhánění Němců z ostatních států.⁹⁷

NPD dlouhodobě, téměř od svého vzniku, věnuje pozornost budování své členské základny. Mládežnická a aktivistická organizace Mladí národní demokraté (Junge Nationaldemokraten) byla založena 16. prosince 1967 ve Weinheimu a má postavení vnitrostranické organizace s vlastními stanovami. Její předseda má stálé místo v předsednictvu strany. Organizace je v kontaktu s neonacisty a sami někteří členové mají neonacistickou minulost.⁹⁸

Spolková vláda podala v lednu 2001 ke Spolkovému ústavnímu soudu v Karlsruhe návrh na zákaz NPD. Spolkový sněm a Spolková rada tak učinili v březnu téhož roku. Mezi uvedenými důvody byly nacistické, antisemitské, rasistické, xenofobní a antidemokratické postoje a odmítání lidské důstojnosti, které se projevovaly v oblasti programatiky, strategie, taktik, rétoriky a udržování tradic. Podle návrhů se NPD pokoušela své postoje uskutečnit a představovala tak hrozbu pro zastupitelskou demokracii.

Důkazní materiál byl částečně založen na výsledcích činnosti tajné služby, již se podařilo

2010, s. 240.

96 STEGLICH, Henrik, *Rechtsaußenparteien in Deutschland: Bedingungen ihres Erfolgs und Scheiterns*, Göttingen, 2010, s. 236-238.

97 HOFFMANN, Uwe, *Die NPD. Entwicklung, Ideologie und Struktur*, Frankfurt, 1999, s. 274-364; SUERMANN, Lenard. Schuldabwehr und Opfermythos. Geschichtspolitik in der Jungen Freiheit an der Deutschen Stimme. In: KELLERSHOHN, Helmut (Hg.), *Die "Deutsche Stimme" der "Jungen Freiheit". Lesarten des völkischen Nationalsozialismus in zentralen Publikationen der extremen Rechten*, Hamburg/Münster, 2013, s. 241-244.

98 HOFFMANN, Uwe, *Die NPD. Entwicklung, Ideologie und Struktur*, Frankfurt/Main, 1999, s. 410, 415.

proniknout až do vedení strany. Na základě této skutečnosti rozhodl Spolkový ústavní soud 18. března 2003 o zastavení řízení, neboť činnost strany mohla být ovlivněna rozhodnutími členů tajné služby a nemohla tak být přičítána pouze skutečným členům. Podle soudu došlo činností tajné služby k ignorování principů právního státu. Soudní proces tak byl z procesních, nikoli věcných důvodů ukončen.⁹⁹

DS začala spolupracovat s NPD v době, kdy byl jejím předsedou Udo Voigt¹⁰⁰, který se zasloužil o řadu změn v této straně.¹⁰¹ Do funkce byl zvolen 24. března 1996 v Bad Dürkheim a po jeho nástupu skončily předchozí stranické rozepře a začal se zvyšovat počet členů. To se týká zejména nových spolkových zemí, kde strana přijala řadu členů z neonacistického prostředí. Voigt modernizoval a radikalizoval stranu¹⁰² a otevřel ji neonacistům a lidem z krajně pravicových subkultur, které strana potřebovala pro své pouliční akce (boj o ulici). Současně provedl profesionalizaci strany a vybudoval fungující regionální strukturu. I vystupování stranických funkcionářů se zprofesionalizovalo, aby byli schopní vystupovat na veřejnosti na úrovni a oslovovat tak větší část voličů. Pro své zviditelnění strana vsadila hlavně na okázalé pochody, které se setkaly s protidemonstracemi, čímž se NPD podařilo dostat se do médií. Získáním maximální publicity chtěl Voigt zlepšit volební výsledky strany.¹⁰³ Voigt navázal na předchozí odklon strany od antikomunistického kurzu s konzervativním důrazem a postupně prosadil revolučně antikapitalistické směřování strany.¹⁰⁴

Se zvolením Uda Voigta¹⁰⁵ předsedou je spojený přechod strany na čtyř-pilířovou koncepci (boj o hlavy, boj o ulici, boj o parlament a boj o organizovanou vůli). Podstatou boje o hlavy byla snaha mít ve straně osobnosti na úrovni. Boj o ulici znamenal využití postupů protestních hnutí, zejména demonstrací. Boj o parlament představoval účast ve volbách s cílem získat co nejvíce mandátů. V boji o organizovanou vůli se strana snažila spojit roztříštěnou krajní pravici do národní fronty.¹⁰⁶

99 BERGSDORF, Harald, *Die neue NPD: Antidemokraten im Aufwind*, München, 2007, s. 59-67; BRANDSTETTER, Marc, *Die NPD im 21. Jahrhundert: Eine Analyse ihrer aktuellen Situation, ihrer Erfolgsbedingungen und Aussichten*, Marburg, 2006, s. 120-123.

100 Svou kariéru v německé armádě ukončil v hodnosti kapitána v roce 1984. Poté vystudoval politologii na Universitě Ludvíka Maxmiliána v Mnichově. VOIGT, Udo. Biographie. [vid. 30. června 2016] In: <http://www.udovoigt.de/index.php/menue/55/thema/4680/Biographie.html>.

101 Vice k programatice NPD během předsednictví Voigta viz. GLEIXNER, Gertrud. Das Scheitern der NPD – Ende der Ära Voigt. In: HIRSCHER, Gerhard, ed., *Extremismus in Deutschland: Schwerpunkte, Vergleiche, Perspektiven*, Baden-Baden, 2013, s. 89-90.

102 Radikalizaci strany započal už Voigtův předchůdce Günter Deckert. HOFFMANN, Uwe, *Die NPD. Entwicklung, Ideologie und Struktur*, Frankfurt/Main, 1999, s. 329-330.

103 HOFFMANN, Uwe, *Die NPD. Entwicklung, Ideologie und Struktur*, Frankfurt/Main, 1999, s. 271-273; STEGLICH, Henrik, *Rechtsaußenparteien in Deutschland: Bedingungen ihres Erfolgs und Scheiterns*, Göttingen, 2010, s. 243-244; BRANDSTETTER, Marc, *Die NPD unter Udo Voigt. Organisation, Ideologie, Strategie*, Baden-Baden, 2013, s. 361.

104 GLEIXNER, Gertrud. Das Scheitern der NPD – Ende der Ära Voigt. In: HIRSCHER, Gerhard, ed., *Extremismus in Deutschland: Schwerpunkte, Vergleiche, Perspektiven*, Baden-Baden, 2013, s. 81; BRANDSTETTER, Marc, *Die NPD unter Udo Voigt. Organisation, Ideologie, Strategie*, Baden-Baden, 2013, s. 98.

105 Udo Voigt vstoupil do strany ve svých šestnácti letech. GLEIXNER, Gertrud. Das Scheitern der NPD – Ende der Ära Voigt. In: HIRSCHER, Gerhard, ed. *Extremismus in Deutschland: Schwerpunkte, Vergleiche, Perspektiven*. Baden-Baden, 2013, s. 79.

106 BRANDSTETTER, Marc, *Die „neue“ NPD zwischen Systemfeindschaft und bürgerlicher Fassade*, Berlin, 2013, s.

Po prvních kontaktech v roce 2007 se spolupráce DS a NPD začala postupně rozvíjet, přičemž NPD zaujala v tomto vztahu pozici školitele a mentora. Na sobotu 16. srpna 2008 připravovala DS v Hradci Králové akci *Den svobody*, na kterou byli pozváni i zástupci NPD ze spolkových zemí Sasko a Sasko-Anhaltsko a také členové stranického tisku *Deutsche Stimme* (Per Lennart Aae, Carola Holz, Katrin Köhler, Sven Schwerdtfeger). Magistrát Hradce Králové tuto akci znemožnil, proto došlo pouze ke společné procházce městem a k následnému jednání obou partnerských stran.¹⁰⁷ „*V jednání byly dohodnuty i další konkrétní body spolupráce, týkající se seminářů na politická témata, která by se měla konat od září tohoto roku, a v nichž bude NPD předávat své zkušenosti a strategie v politické práci.*“¹⁰⁸

Spolupráce obou stran dále pokračovala, a to jak na veřejných akcích, tak ve formě stáží¹⁰⁹ v Německu. 13. září 2008 se delegace DS zúčastnila třetího ročníku Festivalu národů (Fest der Völker) v německém městě Altenburg, kde předseda Vandas pronesl projev ve znamení budoucí spolupráce.¹¹⁰ „*Boj o budoucnost nás spojil, minulost nás nesmí rozdělovat. Například Češi a Němci prožili ve svých dlouhých dějinách společná i protichůdná období. To ale Britové a Francouzi také. To je však dnes nepodstatné. Jde nám o přežití, proto musíme držet při sobě a vzájemně se podporovat.*“¹¹¹

První oficiální zmínka o národním socialismu se u DS objevila 29. srpna 2007 na webových stránkách v příspěvku Matyáše Sombatiho, jehož text vyzýval k vyhledávání pravdivých informací a v náznacích obsahoval výzvu k převzetí německého pojetí českých dějin a k uvědomění si bílého evropanství. Za překážku označil desinformační spiknutí Spojenců a hlavně Židů¹¹². V závěru svého příspěvku představil nový ideál Dělnické strany: „*Proto se také Systém nesnaží zničit ani komunismus, ani anarchismus, ale jen jediný ideál. Je to ideál pořádku, disciplíny a také jediný ideál, který nepřivede bílého člověka do záhuby. Snaží se zničit nacionální socialismus, protože ten jediný dokáže pojmenovat problém a také ho vyřešit. Ten jediný je schopný uchránit naši evropskou kulturu,*

25-32.

107 KOTÁB, Petr. *Šikana státních orgánů hlas Dělnické strany neumlčí*. 16. srpna 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS; Tiskový odbor DS. *Vedení DS jednalo se zástupci NPD*. 18. srpna 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

108 Tiskový odbor DS. *Vedení DS jednalo se zástupci NPD*. 18. srpna 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

109 „*Nejlepším důkazem česko-německého přátelství jsou vztahy mezi českou DS (Dělnická strana) a německou NPD (Národnědemokratická strana Německa). Tento měsíc delegace DS a DM (Dělnická mládež) zavítala na stáž do Chemnitzu, kde zástupci strany čerpali z letitých zkušeností funkcionářů a aktivistů NPD a pomáhali místní pobožce NPD s předvolební kampaní před saskými zemskými volbami, které proběhnou koncem měsíce.*“ PETŘIVALSKÝ, Jiří. *Spolupráce s NPD upevnila stáž v Sasku 21/8/09*. 21. srpna 2009 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/report-21_8_09.

110 Tiskový odbor DS. *Tomáš Vandas vystoupil na Festivalu národů*. 14. září 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

111 VANDAS, Tomáš. *Projev Tomáše Vandase, předsedy DS*. 13. září 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

112 „*Největší a nejhorší vliv ale mají už po staletí vždy poctiví, čestní a láskou ke gojimům překypující Židé, jejichž cenzuru lze bez problému vidět i dnes. Kdyby toto nebylo jimi a jejich zednářskými kumpány zamlčováno, byly by asi lépe viditelné zdroje a účely všemožných revolucí a válek.*“

ne jako dnešní multikulturní liberální demokracie nebo internacionální komunismus.“¹¹³

Navzdory užívané symbolice byl antisemitismus DS byl spíš latentní a v otevřené podobě byl vyjadřován pouze Ladislavem Malým, který jakožto konzervativní katolík dával najevo svůj náboženský antisemitismus. „*Nakonec Pán Ježíš zemřel z rukou proradných Židů potupnou smrtí, a sice přibitím na kříž. Židé nemohli snést pomyslení, že Mesiáš, kterého očekávali – a činí tak stále až do dnešních dnů – by byl onen „nepatrný“ člověk z Nazareta, který se narodil ve chlévě, chudý a všemi opovrhovaný. Odtud pramení ona židovská nenávisť vůči všemu křesťanskému až do dnešních dnů; celá staletí – vlastně dva tisíce let – Židy nic tak nepálí, jako existence křesťanství, zejména pak svaté, katolické církve.*“¹¹⁴ S přechodem strany na národní socialismus a ke spolupráci s neonacisty se objevily příspěvky odkazující na ZOG a kritizující tzv. pronásledování za názor, tedy popírání holocaustu. „*Největší a nejhorší vliv ale mají už po staletí vždy poctiví, čestní a láskou ke gojimům překypující Židé, jejichž cenzuru lze bez problému vidět i dnes. Kdyby toto nebylo jimi a jejich zednářskými kumpány zamlčováno, byly by asi lépe viditelné zdroje a účely všemožných revolucí a válek.*“¹¹⁵

DS rezolutně odmítala inspiraci německým národním socialismem a účelově odkazovala na český národní socialismus (jmenovitě na Václava Klofáče¹¹⁶ a Miladu Horákovou, nikoli však na Edvarda Beneše a vazbu strany na Hrad).¹¹⁷ I u českých národních socialistů se pojetí dělníka vztahovalo na všechny pracující, tedy dělníky, živnostníky, nižší úředníky, učitele, novináře atd. Jejich český nacionalismus však zahrnoval nejen sociální, ale i demokratický program. Obsahoval také ostře protiněmecké a všeslovanské motivy.¹¹⁸ Československá strana národně-socialistická se stala oporou demokratického systému Československé republiky i obou jeho prezidentů.¹¹⁹

V této fázi vývoje DS (na podzim 2007) byl vytvořen *Program Dělnické strany*, který vznikl uspořádáním a doplněním 24 požadavků strany do tří tematických částí, jež strana pojala jako národně politickou, morálně a mravně politickou a nakonec ekonomickou a sociální.¹²⁰

113 SOMBATI, Matyáš. *Jak příjemné je nevědět?*. 29. srpna 2007 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

114 MALÝ, Ladislav. *Existence Boží – vánoční úvaha*. 23. prosince 2007. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

115 SOMBATI, Matyáš. *Jak příjemné je nevědět?*. 29. srpna 2007. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

116 Václav Klofáč byl od založení strany ústřední postavou českého národního socialismu. V kontrastu se svým dřívějším protiněmečtím na sklonku života na konci třicátých let obdivoval německý národní socialismus. Více viz RATAJ, Jan a MARTÍNEK, Miloslav. *Česká politika 1848-1918*, Praha, 2015, s. 337-342.

117 VANDAS, Tomáš. *Projev předsedy DS před zadržením jeho a 40 lidí*. 24. května 2009 [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://www.delnickelisty.cz/z-domova/projev-predsedy-ds-pred-zadrzenim-jeho-a-40-lidi>.

118 RATAJ, Jan a MARTÍNEK, Miloslav. *Česká politika 1848-1918*, Praha, 2015, s. 332.

119 KOCIAN, Jiří. *Československá strana národně socialistická v letech 1945-1948: organizace, program, politika*, Brno, 2002, s. 13-25; HARNA, Josef. Český národní socialismus. In: MALÍŘ, Jiří a kol., *Politické strany: vývoj politických stran a hnutí v českých zemích a Československu v letech 1861-2004*, Brno, 2005, s. 768-769, s. 777.

120 Dělnická strana. *Program Dělnické strany*. 27. července 2008 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=74&Itemid=103; MALÝ, Ladislav. Program pro naši budoucnost. In: *Dělnické listy: noviny Dělnické strany*. Praha: Dělnická strana, roč. 5, říjen-prosinec 2007, č. 14, s.

Úvodní preambulí bylo vysvětleno pojetí dělníka jakožto pracujícího člověka a důrazně vyjádřeno, že Dělnická strana je tou stranou, která se dělníků zastane. Je to vlastně parafráze Ustavujícího manifestu, v němž se strana definovala jako protestní hnutí vůči politickým elitám s důrazem na sociální otázku.

Před vlastními programovými požadavky strana deklarovala, že „*je politickou, nekonfesní stranou uznávající politické pluralitní a demokratické zřízení v České republice a v tomto smyslu také přijímá odpovědnost na případné participaci moci*“. Dále vyjádřila, že si uvědomuje, že český stát patří do kulturní oblasti, která má antické a křesťanské kořeny. O tradici osvícenství a modernity se už nezmínila. Strana se distancovala od předchozích totalitních režimů s tím, že „*vývoj dvacátého století v našem státě svými totalitami a důrazem na materialismus pošlapal a dusil morální hodnoty a tradici našeho národa, jeho svobodu, a tím i identitu českých lidí a konečně i ekonomickou prosperitu státu*“. Odmítla i „*současný bezbřehý ekonomický, právní i politický liberalismus, založený na sociálním sobectví s absencí solidarity, redukuje život na pouhé ekonomické využití s cílem vytvořit z člověka bezcitnou konzumní bytost*“.

Dělnická strana přidala do svého nového programu několik požadavků. Prosazovala zavedení přímé volby prezidenta republiky a starostů obcí. Dále přijetí zákona o referendu jak na celostátní, tak obecní úrovni. V rámci zvýšení samostatnosti obcí požadovala, aby obecní vyhlášky, pokud nejsou v rozporu s vojensko-bezpečnostní politikou státu nebo obecnými mravy a morálkou, měly platnost zákona a žádnou soud by je nemohl zrušit. Dalším novým požadavkem bylo zřízení zemských hranic Moravy a Slezska (s poukazem na ústavu a velký státní znak ČR).

Strana nově požadovala „*zavedení určování národnosti obyvatel republiky a jejího potvrzení do rodných a křestních listů, rovněž i občanského průkazu*“. Pro těžce manuálně pracující občany s českou národností navrhovala dvoutýdenní rehabilitační pobyt v lázních.

V dalších nových požadavcích byly vyjádřeny národně socialistické tradicionalistické a konzervativně represivní postoje¹²¹: zákaz prostituce, pornografie a reality show; postavit pohlavní deviace mimo zákon (kam DS řadí i homosexualitu); návrat ke konzervativním morálně-duchovním hodnotám; dehumanizace vězeňství; potrestání viníků privatizačních podvodů bez ohledu na promlčecí lhůty.

Nový program obsahoval také podporu pro obnovení řemeslných cechů; nejen soukromé, ale i družstevní a státní vlastnictví výrobních prostředků; omezení mezinárodní angažovanosti ČR. Dále se objevil požadavek na zavedení domovského práva.

I a IV.

¹²¹ Požadavky na využívání represivních postupů namísto převýchovy byly u DS dlouhodobě přítomné a často vyjadřované. „*Pokud někdo nechce respektovat zákony a společenský pořádek, je třeba ho řezat, řezat a řezat, dokud nedostane rozum.*“ KRÍŽ, Petr. *Agresivní mládež dnešní doby*. 18. dubna 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

2. prosince 2009 představila DS svůj Technologický program, který měl „osvobodit stát, občany i české firmy ze sofistikovaného otroctví budovaného pomocí technologické závislosti a vnucených zákonů cizími korporacemi“.¹²² Jde o poměrně rozsáhlý dokument, jehož hlavním cílem je podpora evropských, státem kontrolovaných technologií, nikoli nadnárodních technologických korporací.

2. Dělnická mládež jako praporečník strany

Již od svého počátku se Dělnická strana snažila systematicky budovat svou členskou základnu. Zpočátku se jednalo o *Mládež dělnické strany*.¹²³ Později, zřejmě po vzoru NPD a jejích Mladých národních demokratů, došlo ke vzniku formálně samostatné mládežnické organizace, která je ve skutečnosti se svou mateřskou stranou úzce spjatá a od jejíž členů se očekává budoucí začlenění do DS. „DM je pro budoucnost našich myšlenek úžasný projekt, jehož první ovoce by měly přinést již blížící se podzimní volby, respektive kampaň k nim. DM je myšlenka, která každodenně oslovuje mladé národní socialisty a socialistky a pomáhá jim utvářet postoje a správné životní návyky, umožňuje jim vlastní sebezdokonalování a v určitém věku jim pomůže jako hodnotným lidem začlenit se do struktur Dělnické strany (DS).“¹²⁴

Dělnická mládež byla zaregistrována Ministerstvem vnitra České republiky 3. března 2009 a ve svém prvním prohlášení se poměrně obecně definovala jako hnutí mladých lidí, jehož cílem je sdružovat mladé občany České republiky, kteří sdílejí sociální a národní ideje a respektují zásady života ve svobodné společnosti.¹²⁵ Hned ve druhém prohlášení jsou však zájemci o členství osloveni jako národní socialisté a na závěr pozdraveni „NS revoluci zdar!“.¹²⁶ Na ustavujícím sjezdu 21. března 2009 v brněnské pivnici U Pandura na Kapucínském náměstí byl předsedou zvolen Martin Zbela, místopředsedy Lucie Šlégrová a Matyáš Sombati.¹²⁷

Na svém ustavujícím sjezdu přijala DM svůj dvacetisedmibodový program, v jehož úvodním odstavci se přihlásila k národnímu socialismu. Z jednotlivých bodů a hlavně z jejich souvztažnosti vyplývá, že se jedná o německý národní socialismus. „Program mladých národních socialistů, sdružených v Dělnické mládeži, ideově stojí na třech pilířích. Jsou to půda, národ a víra. K plnohodnotnému životu potřebujeme jistotu domova, ve kterém se cítíme dobře. Pokojné vztahy s

122 VANDAS, Tomáš. *DS spustila Technologický program*. 2. prosince 2009 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=913&Itemid=115.

123 „Mládež dělnické strany (MDS) je alternativou členství v Dělnické straně pro mladé zájemce (minimálně patnáctileté), kterým ještě nebylo 18 let.“ Mládež DS In: *Dělnické listy*, roč. 1, 1. května 2003, č. 1, s. IV.

124 Tiskový odbor DS. *Nová dělnická generace*. 28. června 2009 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=643&Itemid=115.

125 Přípravný výbor DM. *Zpráva 5/3/09*. 5. března 2009 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/zprava-5_3_09.

126 ZBELA, Martin, přípravný výbor DM. *Direktiv 6/3/09*. 6. března 2009 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/direktiv-6_3_09.

127 Tiskový odbor DM. *Zpráva 21/3/09*. 21. března 2009 [vid. 20. ledna 2014]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/zprava-21_3_09.

ostatními od nás vyžadují jednotu myšlení a sounáležitost s vlastním národem. K pochopení života a jeho smyslu se neobejdeme bez pevné víry a úcty k tradici a předkům.“

V programu bylo zakotveno výsadní postavení českého národa, kterému jedinému patří česká země a který je zřizovatelem státu. *„Naše země patří pouze nám, ne přistěhovalcům a lidem odlišné národnosti.“* DM požadovala nacionalizaci školství a sdělovacích prostředků za účelem jednotné národně socialistické výchovy. *„Víru v národní socialismus vidíme jako ústřední ideu, určující existenci a činy národa. Obojí bereme jako dar. Obecný zájem je pro nás kánonem, podle kterého se budeme řídit i v našich skutečích.“* Vše, co je překážkou pro národně socialistickou výchovu a převýchovu, mělo být odstraněno. *„Odstranění všech liberálních přežitků a neřádů, vedoucích k rozštěpení národa a jeho společné vůle. Ideologie či názory, které se snaží jakkoliv národ rozdělit (např. na základě třídy) jsou pro národ zničující.“*

Několik bodů bylo věnováno národně socialistickému tradicionalismu, který odmítá modernitu i postmodernitu. *„Základním článkem národně socialistické společnosti je tradiční rodina, tj. muž, žena a dítě.“* Odmítán byl feminismus, drogy, homosexualita (dle DM deviace) a jako následováníhodný vzor byla předkládána patriarchální rodina. *„Způsob rozdělení státní moci vychází z principu rodiny: respekt k hlavním autoritám, poslušnost a řád.“* Tradicionalismu DM odpovídal i její postoj k umění, které mělo být součástí národně socialistické výchovy. *„Umění musí zušlechťovat lidskou bytost, nikoliv ji záměrně deformovat a představovat dekadenci, ošklivost a úpadek.“* S těmito postoji DM souvisí i vztah k přírodě, zejména pouto k půdě. Proto byla do programu zahrnuta i přísná ochrana životního prostředí¹²⁸ a obnova českého venkova.

Poněkud překvapivě byl pouze jeden bod věnován ochraně českých pracujících, což je u Dělnické mládeže, která je navíc mládežnickou organizací Dělnické strany, hodné pozornosti a vypovídá o odlišné váze zájmů pracujících u těchto dvou organizací. *„Tvořivá práce musí být doménou. Imigrace dává zaměstnavatelům možnost zaměstnání levné pracovní síly, tím je náš dělník znevýhodněn a manuální práce ztrácí na prestiži. Pokud má být národ jednotný, musí ho budovat domácí ruka.“*

Dělnická mládež se v prvních týdnech své existence věnovala především budování organizační struktury, tedy zakládání poboček a volby jejich vedení. Po uplynutí sta dní od založení tvrdil její předseda Martin Zbela, že má osmdesát členů a sedm místních organizací.¹²⁹ Když měla DM

128 DM se už od svého vzniku mnohem více než DS věnuje ekologii, kterou chápe jako součást udržení civilizace bílých Evropanů. *„Ochrana přírody, jako nás samotných, se dnes stala obětí krátkozrakosti rychlého, v rámci dějin lidstva nepostřehnutelného úspěchu. Veškeré tradice, které formovaly zdravou evropskou civilizaci, vše, co bylo považováno po staletí za krásné a vznešené, se také po staletí budovalo a vydrželo až donedávna - a přenechalo nám přírodu zachovánu. Poklesek morálky, zkažená, Evropanům cizí kultura, a vůbec vše, co v posledních desetiletích nahrazuje a podupává vše staré, tradiční, je budováno v rámci dějin chvíli, a už dnes slyšíme chvalozpěvy o naší vyspělosti a o tom, jak vše dnešní plným právem nahrazuje to dřívější.“* SOMBATI, Matyáš. *Ochrana přírody jako cesta k zachování civilizace*. 4. května 2009 [vid. 20. ledna 2014]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/idea-4_5_09.

129 ZBELA, Martin. *100 dní činnosti Dělnické mládeže*. 26. června 2009 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/zprava-26_6_09.

vytvořenu základní strukturu, začala pořádat pro své členy různé aktivity. Jednalo se o ideologizované výlety za poznáním vlasti (s vlajkami hnutí)¹³⁰, sportovní turnaje¹³¹ a různé více či méně „vzdělávací“ akce, které mají především národně socialistický indoktrinační charakter¹³².

První „vzdělávací“ akcí DM byla návštěva Brněnské muzejní noci.¹³³ Byla mimo jiné využita k účelovému tvrzení, že užití nacistické a neonacistické symboliky může ve skutečnosti být odkazem na středověké tradice. „*Zde si jen utvrzujeme to, co bylo pro naše předky důležité a svaté tak je dnes pošpiněno a devalvováno systémovou šikanou. Mlčky prohlížíme slovanské ozdoby např. tvaru svastiky, či mnohé keltské náušnice zobrazující keltský kříž a nechápeme jak něco, co bylo pro naše předky vlastní a co mělo přímo pro ně magickou moc, dokáže dnešní politik pošlapat a ve všem zneužitém vidí jen nacismus a jiný „ismus“.*“¹³⁴

Další indoktrinační akcí DM byl seminář o trestu smrti pod vedením předsedy pražské pobočky DS Patrika Vondráka¹³⁵. V následné debatě o případném současném využití trestu smrti se většina účastníků vyslovila pro jeho znovuzavedení.¹³⁶

DM si u Ministerstva kultury zaregistrovala tiskovinu Národní odpor, k jejímuž vydávání však nepřikročila.¹³⁷ Místo toho vydávala Hlas mládeže, který měl podobu webových stránek, kam byly příspěvky průběžně přidávány a v tištěném vydání vycházel jejich výběr jako příloha Dělnických listů. Poslední, sedmé vydání vyšlo 1. ledna 2013 a na sjezdu DM 18. října 2014 bylo rozhodnuto o úplném ukončení tohoto média.¹³⁸

Při přebírání účinnějších způsobů oslovování veřejnosti od NPD byl od začátku své politické

130 „...Proč zrovna vlajková výprava? Smyslem takové výpravy je navštívit památné místo v naší zemi s vlajkou Dělnické mládeže. Symbolizuje to náš vztah k této zemi, její půdě a tradici. Lidem, které potkáme na cestách, tím současně beze slov říkáme, že naše idea není jen politika, ale mnohem víc,“ uvedl předseda DM Martin Zbela, jenž patřil k účastníkům premiérové výpravy. “ DM. Dělnická mládež dobyla svou vlajkou Tetín a Karlštejn. 8. května 2009 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/vlajkova-vyprava>.

131 LAMPRECHT, Erik. Sportovní den moravské mládeže. 7. července 2009 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/fotoreport-7_7_09.

132 DUDÁK, Jiří. DM Brno a Bitva u Slavkova. 6. prosince 2009 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/fotoreport-6_12_09.

133 „V době, kdy většina vrstevníků drží v rukách levné krabíkové víno a z polibku jim čouhá cosi co připomíná cigaretu a voní typickou sladkou vůní, vyrážíme prvně do Moravského zemského muzea, které je podle nás takovým „základem“ mezi muzei v Brně.“ DUDÁK, Jiří. Brněnská muzejní noc v podání mládeže. 25. května 2009 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/report>.

134 DUDÁK, Jiří. Brněnská muzejní noc v podání mládeže. 25. května 2009 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/report>.

135 Bývalý člen Vlastenecké fronty, spoluzakladatel občanského sdružení Mladí národní demokraté, jeden z nejaktivnějších představitelů Národního odporu, organizátor pochodu židovským městem v Praze 10. listopadu 2007. Vláda České republiky. Návrh na rozpuštění politické strany. 17. září 2009. C. Osobní charakteristiky představitelů Dělnické strany. In: http://www.nssoud.cz/Zverejneny-navrh-vlady-na-rozpusteni-Delnicke-strany/art/404?tre_id=205.

136 MO DM Praha. V Praze se konal vzdělávací seminář DM. 22. července 2009 [vid. 20. ledna 2014]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/zprava-22_7_09.

137 Tiskový odbor DS. Dělnická mládež na 1. máje křtila Národní odpor. 2. května 2009 [vid. 20. ledna 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=490&Itemid=115.

138 Tiskový odbor DM. Hlas mládeže – prvotisk DM. 1. července 2009 [vid. 20. ledna 2014]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/zprava-1_7_09; Hlas mládeže. [vid. 20. ledna 2014]. In: <http://hlas.delnickamladez.cz>.

kariéry velmi agilní Erik Lamprecht, který ještě jako tajemník Dělnické mládeže vystoupil s kritikou již překonaného stylu vystupování¹³⁹. „*Společně s kultivovaným vystupováním na veřejnosti jedná národní socialista pokrokově i v soukromí. Nezůstává trčet někde v éře 90. let, kdy byl skoro každý puberták skinhead a poslouchal Orlíky. Byly to jistě zajímavé časy, ale doba je dnes zcela jinde. A už vůbec se nevrací někam do 30. let minulého století. Žije současností! Nepotřebuje se odlišovat od svého okolí vzhledem, nýbrž svou duševní hodnotou.*“¹⁴⁰

3. Stínová spolupráce s antisystémovými ilegály

Od poloviny roku 2006 byla DS v kontaktu s neofašistickým hnutím mládeže s přesahem k neonacismu Národním korporativismem a zúčastnila se několika jeho akcí.¹⁴¹ Národní korporativismus vznikl v roce 2004 v Praze, a i když se prohlašoval za národně-konzervativní organizaci, která chce propagovat vlastenecké myšlenky a poukazovat na problémy ve společnosti, jeho symbolika byla černo-bílo-červená. Na jeho vlajce byl červený kříž na větším černém kříži na bílém pozadí. Na znaku byl ve středu kříže ještě český lev a v levém horním rohu písmena NK.¹⁴²

První společná akce se konala 28. října 2006 v Ostravě. Člen vedení DS Ladislav Malý na ní vystoupil s projevem *Chceme národní stát!*. Využil této příležitosti ke kritice současného režimu s důrazem na údajné porušování svobody slova a téměř polovinu svého projevu věnoval varováním před přistěhovalectvím.¹⁴³ 10. března 2007 uspořádal Národní korporativismus protestní akci proti komunistům a sociálním demokratům, na které Tomáš Vandas poukazoval především na přítomnost bývalých komunistů v demokratických stranách.¹⁴⁴ 28. října 2007 obě organizace opět využily Den vzniku samostatného československého státu k uspořádání společné akce v Ostravě.¹⁴⁵ Vandas ve

139 První oficiální konstatování, že účast skinheadů na akcích strany spíše škodí jejímu obrazu, se objevilo při hodnocení prvního sta dnů Dělnické mládeže v červnu 2009. ZBELA, Martin. *100 dní činnosti Dělnické mládeže*. 26. června 2009 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/zprava-26_6_09.

140 LAMPRECHT, Erik. *J sme představitelé moderní ideje, vystupujeme podle toho?*. 20. listopadu 2009 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/idea-20_11_09.

141 Tiskový odbor DS. *Předsedou DS opět zvolen Tomáš Vandas*. 17. června 2006. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1; Tiskový odbor DS. *Národní korporativisté demonstrovali v Ostravě*. 30. října 2006 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

142 PETŘIVALSKÝ, Jiří. Kdo jsme. In: *Pochodeň pravdy*. Roč. I, Leden-březen 2007, Č. 1, s. 3.

143 „Kamarádi, žádejme na svých zákonných zástupcích, tedy poslancích, aby v parlamentu přijali zákon zamezující jakýkoliv příliv tzv. uprchlíků do naší republiky, leda ze zemí s podobnými kulturními a historickými zkušenostmi. Rovněž požadujeme zavedení zákona o národní příslušnosti a její povinnost uvádění v průkazech totožnosti občanů. Když neznemožníme, tak aspoň znechutíme přistěhovalcům příchod do naší vlasti.“ Projev Mgr. Ladislava Malého, člena vedení DS. 28. října 2006. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

144 Projev Tomáše Vandase, předsedy DS. 10. března 2007. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

145 „Vznik samostatného Československa si v Ostravě připomnělo více než dvě stě přívrženců a sympatizantů Národního korporativismu, Národní cti a Dělnické strany. Nacionalisté vyšli za doprovodu bubnů z náměstí Svatopluka Čecha. Za pochodu Nádražní a Československou ulicí vyvolával dav hesla „Nic než národ!“ nebo „Čechy slušným lidem!“. U památníku válečných hrdinů v Husově sadu uctili památku československých legionářů minutou ticha.“ Tiskový odbor DS. *Oslavy vzniku ČSR v Ostravě*. 29. října 2007 [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://www.delnicka->

svém projevu nijak nepřipomněl první republiku a pouze kritizoval současný režim: omezování státní suverenity, zvyšování daní, nárůst veřejného dluhu, důchodová reforma atd.¹⁴⁶

Národní korporativismus ukončil svou činnost v dubnu 2008 a jeho členové byli vedením vyzváni, aby buď vstoupili do DS a účastnili se politického života v rámci oficiální politické strany, nebo se podíleli na činnosti Autonomních nacionalistů a politickým aktivismem oslovovali mladší generace. Tato výzva byla zakončena citací překladu čtrnácti slov¹⁴⁷ (We must secure the existence of our people and a future for white children), jejichž autorem je americký rasista David Lane a ke kterým se přihlásila militantní skinheadská rasistická organizace Hammerskins.

V roce 2007 začala DS spolupracovat s dalšími neregistrovanými hnutími (Autonomní nacionalisté¹⁴⁸, Národní odpor¹⁴⁹, Resistance Women Unity¹⁵⁰). V krajských volbách v roce 2008 už lidé spjatí s těmito organizacemi za stranu kandidovali.¹⁵¹ Využití radikální mládeže ovlivněné neonacismem mělo sloužit k překonání izolace a k získání mladých aktivistů. „*Za mnohem důležitější fakt letošních voleb a kampaně jim předcházející je velký příklon mladých národních socialistů*

strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

146 „Chci se však i v tento den spíše zaměřit na dnešní situaci ve společnosti, kdy se sami a dobrovolně připravujeme o svoji suverenitu. Pravomoci národního parlamentu postupně přesouváme do Bruselu, je nám diktováno, co smíme a co nikoliv. Pokud to takto půjde dál, Evropa se přemění v jakýsi multikulturní kotlík bez hranic a států, v němž bude bývalá Česká republika bezvýznamným regionem a svátek, který dnes slavíme, bude zakázán a vymazán z našich dějin.“

Projev Tomáše Vandase, předsedy DS. 28. října 2007. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

147 „Národní Korporativismus proto tímto oficiálně ukončuje svoji činnost. Pobočky NK budou nadále pokračovat ve své práci pod hlavičkou Autonomních nacionalistů. Dále vyzýváme všechny naše členy, kteří mají zájem o politickou činnost na oficiální úrovni, ke vstupu do Dělnické strany. Rovněž apelujeme na všechny nacionalisty, aby využili možnosti existujících uskupení a přidali se k nám na naší cestě za vítězstvím. Na závěr bych rád parafrázoval jeden známý výrok: My musíme společně chránit existenci našich lidí a budoucnost bílých dětí.“ Tiskový odbor NK. *Národní korporativismus ukončuje svoji činnost*. 10. dubna 2008 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

148 Autonomní nacionalismus pronikl do České republiky na přelomu let 2006 a 2007 z Německa. Tito neonacisté odmítají jak skinheadskou subkulturu, tak napojení na politické strany a nabízejí volné uskupení jednotlivých buněk. Snaží se využít trendy současné mládeže, aby jí své politické přesvědčení nabídli v přitažlivé formě. BASTL, Martin et al., *Krajní pravice a krajní levice v ČR*, Praha, 2011, s. 150-155.

149 Národní odpor byla militantní neonacistická skupina, která vznikla z pražské pobočky Blood & Honour Division Bohemia, což byla pobočka mezinárodního hnutí militantních neonacistů Blood & Honour. Jejich hlavní činností bylo vydávání zínů, pořádání srazů a koncertů neonacistických hudebních skupin. Národní odpor pokračoval v organizování koncertů, ale chtěl se věnovat také politické činnosti. Na přelomu prvního a druhého desetiletí dvacátého prvního století činnost Národního odporu postupně ustávala, až se stal nečinným. Ve svém panevropském árijském pojetí považovali tito neonacisté za árijce všechny bílé Evropany. BASTL, Martin et al., *Krajní pravice a krajní levice v ČR*, Praha, 2011, s. 143-149; RATAJ, Jn, Český nacionalismus a identita v konceptu současných krajně pravicových hnutí v České republice. In: NEUDORFLOVÁ, Marie L., ed., *Spory o dějiny: sborník kritických textů. IV*, Praha, s. 59-61; MAREŠ, Miroslav, *Pravicový extremismus a radikalismus v ČR*, Brno, 2003, s. 483-485, 489-493.

150 Patří mezi nejvýznamnější neonacistické ženské organizace. Založily ji převážně partnerky českých neonacistů. BASTL, Martin et al., *Krajní pravice a krajní levice v ČR*, Praha, 2011, s. 149.

151 Dělnická strana. *Historie Dělnické strany*. 12. srpna 2008 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=117&Itemid=151; MV ČR. *Strategie boje proti extremismu*. 2009, s. 1-3. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>; MV ČR. *Strategie boje proti extremismu v roce 2009*. 2010, s. 3-4. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

k ozubenému kolu Dělníků.“¹⁵²

Spolupráce s Autonomními nacionalisty začala v únoru 2007, kdy Tomáš Vandas vystoupil v Berouně s projevem na jejich shromáždění proti umístění americké radarové základny v Brdech.¹⁵³ Následovala Vandasova účast v sobotu 29. září 2007 na Svatováclavské manifestaci v Kladně, kterou uspořádali Autonomní nacionalisté Střední Čechy. Na této akci došlo k připomenutí svatého Václava a odmítnutí přistěhovalectví a tvorby multikulturní společnosti.¹⁵⁴

23. února 2008 vystoupil Tomáš Vandas na protestu proti nezávislosti Kosova, který organizovali Autonomní nacionalisté. Kritizoval narušení územní celistvosti Srbska a politiku velmocí v rámci NATO. V souvislosti s ČR nevzpomněl na odtržení českého pohraničí v roce 1938, nýbrž varoval před vytvořením enkláv přistěhovalců.¹⁵⁵ Projev přednesli i zástupce Slovenské pospolitosti a aktivistka Resistance Women Unity.¹⁵⁶

Dělnická strana zorganizovala 1. března 2008 v Plzni pochod za svobodu slova za účasti Autonomních nacionalistů a Resistance Women Unity.¹⁵⁷ Tomáš Vandas pronesl proslov, ve kterém se soustředil na údajné politické procesy a porušování svobody slova. Vše zasadil do kontextu kritiky celého režimu: zvyšování daní, poplatky u lékaře, důchodová reforma, nárůst zadlužení atd.¹⁵⁸

1. května 2008 uspořádala Dělnická strana na náměstí Jiřího z Poděbrad v Praze oslavu Svátku práce za účasti zástupců Slovenské pospolitosti, Svobodného odporu Slovensko, Autonomních nacionalistů, Svobodného odporu Čechy, Resistance Women Unity a NPD.¹⁵⁹ Tomáš Vandas po připomenutí vlastního významu svátku přešel na svou obvyklou kritiku režimu: privatizace, zvyšování daní, poplatky u lékaře, důchodová reforma, nárůst zadlužení atd. Tuto kritiku však vyhrotil a přidal jí rasistický podtext: „*Abychom však naše poslání naplnili, museli jsme se vydat na nelehkou cestou boje proti silnému nepříteli. Tento nepřítel, liberální režim halený do hávu demokracie a humanity, postupně rozežírá zdravé základy nejenom českého národa, ale celé Evropy. Parazitě zaplavují naší zemi, chobotnice s černými chapadly rdousí naši krásnou, čistou, bílou*

152 ZBELA, Martin. Permanentní kampaň: vodní děla a slzný plyn. 20. října 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS

153 Tiskový odbor DS. *Nacionalisté protestovali proti americkému radaru*. 24. února 2007 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

154 Tiskový odbor DS. *Předseda DS na Svatováclavské manifestaci*. 30. září 2007 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

155 „*Představte si, že se třeba na západě naší země časem vytvoří etnické enklávy různých přivandrovalců, například Vietnamců, kteří díky populační explozi převýší původní české obyvatelstvo. Začnou si dělat nároky a vedení obcí, měst, a časem budou požadovat autonomii, která povede k vyhlášení českého Vietnamu.*“ *Projev Tomáše Vandase, předsedy DS*. 23. února 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

156 Tiskový odbor DS. *Nacionalisté podpořili Srbsko!*. 24. února 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

157 Tiskový odbor DS. *Plzeňská akce bez problémů*. 2. března 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

158 *Projev Tomáše Vandase, předsedy DS*. 1. března 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

159 Tiskový odbor DS. *1. máj: Důstojná oslava svátku práce*. 2. května 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

vlast. “¹⁶⁰

Další společnou akcí byl 14. června 2008 pochod proti drogám v Děčíně, který pořádali Autonomní nacionalisté, a Dělnická strana ho podpořila. S projevem na této akci vystoupili i místopředseda DS Petr Kotáb a aktivistka Resistance Women Unity.¹⁶¹

Dělnická strana od konce roku 2005 poukazovala na údajné nejasnosti odsouzení Vlastimila Pechance za vraždu cikána Oty Absolona. Předseda strany Tomáš Vandas vystoupil s projevem 26. července 2008 na akci *III. Ročník veřejného protestu spojeného s pochodem proti bezpráví a nespravedlivému věznění Vlastimila Pechance* ve Svitavách, které se účastnili i aktivistky RWU.¹⁶²

28. září 2008 zorganizovala Dělnická strana společně s Autonomními nacionalisty další Svatováclavskou manifestaci za účasti asi 300 účastníků.¹⁶³ Tomáš Vandas ve svém projevu kritizoval uvěznění dvou aktivistů DS, k čemuž údajně došlo kvůli jejich článkům na internetu, a aby vyjádřil své pobouření, roztrhal Ústavu ČR se slovy: „*Já považuji toto rozhodnutí za naprosto skandální, pošlapávající svobodu projevu a politické činnosti, tak jak ji deklaruje Listina práv a svobod, která je součástí Ústavy České republiky. Platí tedy v této zemi Ústava nebo ne? Podle mého názoru ji okresní soud v Havlíčkově Brodě deklaroval na pouhý bezcenný cár papíru. Ten nyní držím v ruce a jako takový jej mohu klidně roztrhat, neboť v této zemi již evidentně ústavní právo neplatí.*“¹⁶⁴

Díky svému zviditelnění na krajně pravicové politické scéně si DS dělala národ na vůdčí a sjednocující roli, přičemž dávala najevo svou řevnivost vůči Národní straně, která se o to pokoušela v polovině prvního desetiletí. „*Tímto výsledkem skončily pro české nacionalisty dohady o tom, která strana je u nás vůdčí a sjednocující. Je to Dělnická strana. Marginální subjekty typu Národní strana „spící panny“ Edelmannové a jiné podivné sešlosti, připomínající spíše pivní žvanírny než fungující politické strany, skončily od nuly k nule.*“¹⁶⁵

4. Konflikt s liberálně demokratickým režimem

Důležitou roli při oslovování veřejnosti a oponování politickému režimu sehrály v posledních dvou letech existence strany Ochrané sbory Dělnické strany. Byly také jedním z důvodů pro její

¹⁶⁰ Projev Tomáše Vandase, předsedy DS. 1. května 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

¹⁶¹ KOTÁB, Petr. *Pochod proti drogám v Děčíně*. 15. června 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

¹⁶² Kontroverzní kauzy dnešní doby: Vlastimil Pechanec. Vrah nebo oběť systému? In: *Dělnické listy*, roč. 3, říjen-prosinec 2005, č. 6, s. IV; Tiskový odbor DS. *Tomáš Vandas vystoupil ve Svitavách*. 28. července 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

¹⁶³ Tiskový odbor DS. *Svatováclavské Kladno patřilo Dělníkům*. 29. září 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS; MV ČR. *Strategie boje proti extremismu*. 2009, s. 1-3. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

¹⁶⁴ Tiskový odbor DS. *Svatováclavské Kladno patřilo Dělníkům*. 29. září 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

¹⁶⁵ ZBELA, Martin. *Permanentní kampaň: vodní děla a slzný plyn*. 20. října 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS

rozpuštění. Miroslav Mareš je charakterizoval jako nejvíce akceschopnou paramilitární složku krajní pravice v ČR na konci prvního desetiletí dvacátého prvního století.¹⁶⁶

Vytvoření těchto jednotek oznámil předseda Tomáš Vandas 26. ledna 2008 v Praze na celostátní konferenci strany. Do funkce výkonného tajemníka Ochranný sborů Dělnické strany jmenoval Jiřího Holoubka a jako hlavní úkol mu stanovil nábor členů.¹⁶⁷

Ochranné sbory Dělnické strany (OS-DS) měly od 1. února 2008 poskytovat ochranu stranickým představitelům, organizovat a dohlížet nad stranickými akcemi a případně pomáhat občanům při řešení různých problémů. Vrchním velitelem OS-DS byl Tomáš Vandas. Pod vrchním velitelem byl výkonný tajemník a zástupce výkonného tajemníka. Dále se hierarchie OS-DS členila dle územního hlediska: zemský vedoucí pro Čechy, zemský vedoucí pro Moravu a Slezsko, krajsí vedoucí, okresní vedoucí, městští a obecní vedoucí.¹⁶⁸

Uchazeči o členství údajně museli prokázat svou zdravotní a psychickou způsobilost a předložit výpis z rejstříku trestů. Přijat byl uchazeč s dobrým zdravotním stavem, čistým trestním rejstříkem, českou státní příslušností, mravním osvědčením (od člena strany, který se za uchazeče zaručil), který složil vstupní slib.¹⁶⁹ Údaje o počtu členů se liší, ale pohybují se v řádu několika desítek (20 či 40).¹⁷⁰

Člen OS-DS musel poslouchat rozkazy osob s vyšší hodností, účastnit se výcviků a školení a dbát o dobré jméno strany i sborů. Měl přísně zakázáno mluvit během služby s médii či nepovolanými osobami, mimo službu těmto osobám poskytovat jakékoli informace od DS či OS-DS; požit alkohol minimálně před začátkem služby a také během služby; užívat drogy; chovat se nekontrolovaně (násilí, verbální útoky); jakkoli poškozovat jméno a pověst OS-DS.¹⁷¹

Znakem těchto sborů bylo červené ozubené kolo se svisle položeným šedým mečem, který půlil vnitřní bílý kruh. V levém půlkruhu byla černá písmena OS, v pravém černá písmena DS.

Kvůli jejich neozbrojenosti, neužívání jednotných uniforem a hodností je nelze považovat za paramilitární jednotky inspirované národně-socialistickými jednotkami SA a SS. Je však třeba vzít v úvahu skutečnost, na kterou poukazuje Miroslav Mareš, že OS-DS byly schopné několik měsíců vyvíjet soustavnou vigilantistickou činnost a hlavně měly potenciál dalšího vývoje.¹⁷² Vzhledem k charakteru těchto jednotek a způsobu jejich nasazení nešlo o využití kultu násilí. Spíš se jednalo o

166 MAREŠ, Miroslav, *Paramilitarismus v České republice*, Brno, 2012, s. 152.

167 Tiskový odbor DS. *Ustanoveny Ochranné sbory DS*. 26. ledna 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS; Tiskový odbor DS. *Ochranné sbory DS mají výkonného tajemníka*. 30. ledna 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

168 DS. *Ochranné sbory Dělnické strany OS-DS*. 12. srpna 2008 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=116&Itemid=150.

169 DS. *Ochranné sbory Dělnické strany OS-DS*. 12. srpna 2008 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=116&Itemid=150.

170 MAREŠ, Miroslav, *Paramilitarismus v České republice*, Brno, 2012, s. 154.

171 DS. *Ochranné sbory Dělnické strany OS-DS*. 12. srpna 2008 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=116&Itemid=150.

172 MAREŠ, Miroslav, *Paramilitarismus v České republice*, Brno, 2012, s. 152.

kult rozhodnosti a síly.

Před pochodem homosexuálů 28. června 2008 v Brně vyhlásil předseda Vandas mobilizaci Ochranných sborů Dělnické strany, aby dohlídly na to, že účastníci akce nebudou napadat nesouhlasící.¹⁷³

V roce 2007 se stala jedním z hlavních témat strany cikánská otázka. V příspěvcích na stranických webových stránkách i v Dělnických listech bylo poukazováno na parazitní chování, kriminalitu, agresivitu a drzost cikánů. V roce 2008 už toto téma¹⁷⁴ dominovalo, zejména ve druhé polovině roku v souvislosti s událostmi na litvínovském sídlišti Janov. „*Na Česko dolehly národnostní boje. Dějiny jakoby se opakovaly: tentokrát se ovšem bojuje nikoliv s Němci, ale s Cikány. To, co každý rozumný člověk nutně musel předpovídat, stalo se skutkem. Čeští občané už nesnesou terorizování od svých cikánských spoluobčanů, už prostě toho mají dost. A lze se jim divit? Kdo nikdy nežil s Cikány pohromadě v jednom domě, neměl je za sousedy, ten nemůže pochopit jakému soužení jsou Češi vystaveni.*“¹⁷⁵

Místopředseda strany a předseda krajské organizace v Ústeckém kraji¹⁷⁶, a také bývalý člen SPR-RSČ a bývalý předseda Místní organizace Republikánské mládeže v Kadani¹⁷⁷, Petr Kotáb se vzhledem ke svému působišti problémům se soužitím s cikány věnoval dlouhodobě. „*S obrovskými problémy způsobenými zvětšující se cikánskou menšinou se potýká stále více měst a obcí na území České republiky. Situace již mnohde nabyla takových rozměrů, že se hrozí stát takřka neudržitelnou. Obzvláště citelně jsou postiženy např. Vejprty, Chomutov, Most, Ústí nad Labem, ale i mnoho dalších měst a obcí nejenom v Ústeckém kraji.*“¹⁷⁸ V souvislosti s využíváním cikánské otázky v roce 2008, zejména po prvním konfliktu v Janově, se četnost jeho článků s tímto tématem zvýšila. Byl to on, kdo podal trestní oznámení na policisty, kteří veleli zásahu 17. listopadu 2008 v Litvínově.¹⁷⁹

20. července 2008 vydal předseda Vandas nařízení výkonnému tajemníkovi Ochranných sborů Dělnické strany, aby vyslal hlídky na litvínovské sídliště Janov, kde údajně docházelo k terorizování obyvatel cikánskými gangy.¹⁸⁰ Z důvodu jednání se starostou Litvínova došlo k odložení této akce, takže hlídka Ochranných sborů Dělnické strany byla do Janova poslána až 4. října 2008.¹⁸¹ Tato

173 Tiskový odbor DS. *Oznámení Dělnické strany*. 23. června 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

174 Od roku 2008 začala Dělnická strana užívat výraz *neprizpůsobiví* jako synonymum pro cikány.

175 MALÝ, Ladislav. *Blýskání na lepší časy*. 25. října 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

176 „*Nechybí na žádné demonstraci DS a je i velmi aktivním autorem jejich webových stránek. Patří k "metalově-satanistické skupině" uvnitř Dělnické strany, která zřejmě nevyznává křesťanské a konzervativní hodnoty, které se DS tak usilovně snaží propagovat.*“ Antifa.cz. *Kandidáti DS: Ústecký kraj*. 17. října 2008 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/kandidati-ds-ustecky-kraj>.

177 VANDAS, Tomáš, *Od republikánů k Dělnické straně: rozpad SPR-RSČ a vznik politických následovníků*, Praha, 2012, s. 105.

178 KOTÁB, Petr. *Jsme národem rasistů?*. 20. září 2004 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=archivecategory&year=2010&month=02&module=1.

179 Tiskový odbor DS. *DS podala trestní oznámení za 17. listopad*. 18. listopadu 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

180 Tiskový odbor DS. *Oznámení Dělnické strany*. 20. července 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

181 „*Předseda Dělnické strany (DS) Tomáš Vandas dnes nařídil vyslání monitorovacích hlídek Ochranných sborů*

neozbrojená dvanáctičlenná skupina byla na místě slovně napadena cikány, kteří byli ozbrojeni klacky, násadami od seker a golfovými holemi. Jeden z nich rasisticky slovně (např. ty kundo špinavá, česká) napadl členku OS-DS Lucii Šlégrovou. Nemluvě o dalších slovních útocích přítomných cikánů (např. vy špíny český, buzerantský; mrdky špinavý, český).¹⁸² Od tohoto incidentu hovořili straníci o členech hlídky jako o hrdinech, kteří se postavili cikánskému teroru, a využívali tak tento konflikt ke stranické propagandě.¹⁸³

18. října bylo místními občany svoláno do Litvínova protestní shromáždění, za kterým podle Ministerstva vnitra stála DS. Tohoto neohlášeného shromáždění se kromě 350 stoupenců krajní pravice účastnilo také několik set místních občanů, kteří po rozpuštění akce a zásahu policie stáli na straně krajní pravice („první bitva o Janov“).¹⁸⁴

Dělnická strana pokračovala ve využívání napjaté situace v Janově a na 17. listopadu 2008 svolala do centra Litvínova shromáždění *Proti pozitivní diskriminaci a policejnímu násilí*. Tato akce, které se účastnilo asi 1200 lidí, proběhla v klidu, ale příznivci strany se potom účastnili pochodu Autonomních nacionalistů do sídliště Janov, v čemž jim policie zabránila. V následné „bitvě o Janov“ (druhé v pořadí) došlo k několikahodinovým střetům mezi policií a příznivci DS, Národního odporu a Autonomních nacionalistů.¹⁸⁵

V prosinci 2008 vyšlo mimořádné vydání Dělnických listů, ve kterém strana využila celou situaci ke stranické propagandě, zejména ke zdůraznění své účasti na přímé akci v ulicích. Velká snaha byla věnována skloubení obrazu členů DS jako obětí cikánské verbální agrese a policejního násilí na jedné straně a vyzdvižení účastníků bitvy jako bojovníků na druhé straně. Vydání obsahovalo rozhovor s Lucií Šlégrovou, vyzdvižení obětí policejního zákroku a také shrnutí celé „bitvy“ z pohledu strany

Dělnické strany (OS-DS) do oblasti litvínovského sídliště Janov. Stane se tak dne 4.10.2008 v 10 hodin.

Předpokládaný počet účastníků: 10 – 20 osob. Doba nasazení není zatím určena.“ Tiskový odbor DS. *Dělnická strana pošle do Janova Ochrané sbory*. 2. října 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

182 MV ČR. *Strategie boje proti extremismu*. 2009, s. 4. [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>; egyptwo. Janov – Cikáni kontra hlídka DS. In: YouTube. 14. srpna 2009 [vid. 28. března 2015]. In: <https://www.youtube.com/watch?v=BalRegyhEoo>.

183 „Ať už nadcházející volby dopadnou jakkoliv, jeden výsledek - pro nás nejpodstatnější – už známe. Revoluční kvas Dělníků je každým dnem viditelnější a začíná se hlásit o své právo, právo na uchopení moci. Národní socialismus Dělnické strany budují mladí a těm patří budoucnost. Pokud někdo svůj život zasvětil „výhodám“ liberalismu, tj. zotročení konzumem, patří na smetiště dějin! S lichváři a jejich hypotékami, hypermarkety, non-stop zábavou a loutkovým parlamentem. S nešťastným životem na hroudě liberálního „blahobytu“.
Období národně-sociálního Řádu zahájí Dělnická strana v okamžiku, co očistí svůj pracovní stůl od liberálního neřádu. Tabula rasa. Právě neschopní nám nad hlavou nejvíce mávají strašákem minulosti, ale sami nic nevybudovali, pouze podráždí nohy těm, co budovat chtějí. Nenechme se zastavit prohrami neschopných, následujme dvanáct vítězů z Janova na cestě k vítězství“ ZBELA, Martin. *Naše revoluční mládež*. 8. října 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

184 MV ČR. *Strategie boje proti extremismu*. 2009, s. 4. [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

185 Dělnická strana. *Historie Dělnické strany*. 12. srpna 2008 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=117&Itemid=151; MV ČR. *Strategie boje proti extremismu*. 2009, s. 4. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>. Více k tématu viz MAREŠ, Miroslav a Petra Vejvodová. Dělnická strana: profil české pravicové extremistické strany. In: *REXTER*, roč. 8, 2010, č. 2, s. 49.

šéfredaktorem Dělnických listů Martinem Zbelou. „*Jestliže toto má být odpověď systému na mladou revoluci Dělnické strany, naši reakcí bude ještě větší intenzita revolučních procesů – nulová tolerance systému liberalistů, který jde ve všech směrech proti vlastnímu národu!*“¹⁸⁶

I v dalších měsících pokračovala strana ve využívání těchto střetů a vytvořené „mytologie“ o nich ve své stranické propagandě. Dávala tak najevo svou připravenost zastat se občanů v místech, kde jsou problémy se soužitím s cikány.¹⁸⁷ Také stavěla na odiv svou schopnost chovat se vyzývavě vůči politickému režimu a mobilizovat takové množství militantních aktivistů (tedy připravenost k násilné akci), že se může relativně úspěšně střetnout s policií.¹⁸⁸ „*Období národně-sociálního Řádu zahájí Dělnická strana v okamžiku, co očistí svůj pracovní stůl od liberálního neřádu. Tabula rasa. Právě neschopní nám nad hlavou nejvíce mávají strašákem minulosti, ale sami nic nevybudovali, pouze podráždí nohy těm, co budovat chtějí. Nenechme se zastavit prohrami neschopných, následujme dvanáct vítězů z Janova na cestě k vítězství!*“¹⁸⁹

V roce 2009 došlo k upevnění spolupráce mezi neregistrovanými uskupeními Národním odporem a Autonomními nacionalisty na jedné straně a DS na druhé straně. V rámci této úzké spolupráce zaštiťovala DS některé akce Národního odporu, přičemž účast na nich dosahovala až 700 lidí.¹⁹⁰

Strana nezůstala pouze u připomínání svých akcí a v roce 2009 pokračovala s vysíláním Ochranných sborů Dělnické strany s odůvodněním, že chce napomoci řešení problémů s místními cikány. Jednalo se o obce Postoloprty, Krupka a Bílina.¹⁹¹

Ani situace v Litvínově nezůstala stranou zájmu DS a 25. února 2009 Tomáš Vandas jmenoval „vzdorostarostu“ Litvínova.¹⁹² Do této funkce byl jmenován místní občan Vladan Reňák, který však

186 ZBELA, Martin. Náš boj s režimem. In: *Dělnické listy*, roč. 6, 19. prosinec 2008, s. I.

187 „*Drogová kriminalita, hazard, problémové lokality, zneužívání sociálních dávek, prostituce, krádeže, násilí apod. – to je pouze stručný výčet termínů, které bývají s tímto etnikem neodmyslitelně spjaty. Situace je alarmující!*“ Tiskový výbor MO Brno. *Prohlášení MO DS Brno k cikánské kriminalitě*. 3. září 2009 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=775&Itemid=115.

188 Ve stranickém tisku se objevila zmínka o této akci jako o „*spravedlivé válce s cikánskými gangstery a rasisty*“. Přišel náš čas! In: *Dělnické listy*, Roč. 7 leden-březen 2009, Č. 20, s. I. O rok později předseda strany vyzval k zopakování Janova v Praze. VANDAS, Tomáš. Janov nebo Praha? In: *Dělnické listy*, Roč. 7, říjen-prosinec 2009, Č. 24, s. I.

189 ZBELA, Martin. *Naše revoluční mládež*. 8. října 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

190 MV ČR. *Strategie boje proti extremismu v roce 2009*. 2010, s. 3-4. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

191 Tiskový odbor DS. *Proč Postoloprty? Rasistická vražda a drogy v ulicích!*. 20. února 2009 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=298&Itemid=115; Tiskový odbor DS. *Ochranné sbory DS míří do Krupky u Teplic*. 15. dubna 2009 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=413&Itemid=115; Tiskový odbor DS. *Ochranné sbory DS zamíří do Bíliny*. 20. května 2009 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=556&Itemid=115; Cikáni řinčeli zbraněmi, DS chce změnu režimu In: *Dělnické listy*, roč. 7, květen 2009, č. 22, s. I-II.

192 „*Na základě věrejších událostí v Janově, kde se prokázala naprostá nekompetentnost ministra pro lidská práva a menšiny Michaela Kocába, dále arogantní vystupování zástupců litvínovské radnice a tamních cikánů, rozhodla se Dělnická strana v rámci města Litvínov ustanovit stínového starostu, který bude stát do příštích komunálních voleb v opozici proti stávajícímu městskému úřadu.*“ Tiskový odbor DS. *Oznámení DS o jmenování vzdorostarosty Litvínova*. 25. února 2009 [vid. 30. listopadu 2014]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=309&Itemid=115.

byl už 18. března předsedou Vandasem kvůli údajnému nezvládnutí své role z této funkce odvolán.¹⁹³

I v období, kdy pro ni byla hlavním tématem cikánská otázky, využívala strana své dlouhodobé téma – situaci zaměstnanců. 10. ledna 2009 demonstrovala v Kopřivnici kvůli propouštění zaměstnanců Tatry zahraničním vlastníkem. „*Dělnická strana považuje za jedinou cestu z této krize pracovat na svém a po svém. Spoléhat na českého dělníka a českého inženýra. Vychovávat si českého učně a českého akademika. Podporovat české podniky a živnosti. Domáci musí mít přednost ve vládě před cizincem. Jiné cesty není. Národně sociální Dělník stojí na stráž!*“¹⁹⁴

V reakci na činnost Dělnické strany rozhodla vláda ČR svým usnesením č. 1506 ze dne 24. listopadu 2008 o podání návrhu Nejvyššímu správnímu soudu na rozpuštění DS.¹⁹⁵ Soud 4. března 2009 návrh zamítl jako nedůvodný, protože vláda svá tvrzení o spolupráci s Národním odporem, o porušení shromažďovacího zákona a o radikalizaci činnosti Dělnické strany směrem k uchopení moci nedemokratickou cestou neprokázala.¹⁹⁶

Vláda se činností DS dále zabývala a 16. září 2009 přijala usnesení č. 1211 o návrhu vlády Nejvyššímu správnímu soudu na rozpuštění DS.¹⁹⁷ Zpracování návrhu tentokrát zadala soukromé advokátní kanceláři a soud rozhodl o rozpuštění DS.

Nejvyšší správní soud zdůvodnil své rozhodnutí mimo jiné i tím, že DS svým programem usiluje o odstranění demokratických základů právního státu (kam patří i ochrana uznávaných práv), že činnost Ochranných sborů Dělnické strany vedla k vyvolávání konfliktů a rasové nesnášenlivosti vůči romskému etniku, že DS svou činností cíleně vyvolávala násilí, veřejně ho schvalovala a ještě oslavovala násilí páchané svými členy a stoupenci a že DS svou schopností a prozatím na lokální úrovni projevenou snahou o destabilizaci poměrů a eskalaci násilí představovala bezprostřední riziko ohrožení demokracie¹⁹⁸.

Politologové Miroslav Mareš a Petra Vejvodová hovoří ještě o čtvrté fázi existence DS. Ta podala 15. března 2010 k Ústavnímu soudu návrh na zrušení rozhodnutí Nejvyššího správního soudu o svém rozpuštění. Ústavní soud tento návrh 27. května 2010 zamítl jako zjevně neopodstatněný. Členská základna tou dobou již přešla do DSSS a DS existovala pouze účelově pro případ, že by rozhodnutí Nejvyššího správního soudu bylo zrušeno.¹⁹⁹

193 Tiskový odbor DS. *Předseda DS odvolal stínového starostu Litvínova*. 18. března 2009 [vid. 30. listopadu 2014].

In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=353&Itemid=115.

194 Tatra Kopřivnice propouští, Dělníci uspořádali protest. In: *Dělnické listy*, roč. 7, leden-březen 2009, č. 20, s. II.

195 MV ČR. *Strategie boje proti extremismu*. 2009, s. 7. [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

196 Nejvyšší správní soud. *Rozsudek jménem republiky*. Odst. 17. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In:

http://www.nssoud.cz/files/SOUDNI_VYKON/2008/0001_0Pst_0800066A_prevedeno.pdf.

197 MV ČR. *Strategie boje proti extremismu v roce 2009*. 2010, s. 8. [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

198 Nejvyšší správní soud. *Rozsudek jménem republiky*. Odst. 383, 626, 629, 650. 17. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.nssoud.cz/docs/Delnicka_strana_original.pdf.

199 MAREŠ, Miroslav a Petra Vejvodová. Dělnická strana: profil české pravicově extremistické strany. In: *REXTER*, roč. 8, 2010, č. 2, s. 50.

Exkurs – volební výsledky

V roce 2008 kandidovala DS ve všech krajích a dosáhla výsledku 0,99 % (28 865 hlasů) s nejvyšším ziskem v Plzeňském kraji (1,47 %)²⁰⁰. Předseda strany tento výsledek okomentoval s uspokojením a současně konfrontačně ve vztahu k Národní straně, která měla ambice sjednotit českou krajní pravici: „*Ozubené kolo DS rozdrtilo i chvastounskou Národní stranu, SPR-RSČ, a další uskupení.*“²⁰¹

Tabulka 2.1 Volby do zastupitelstev krajů v roce 2008

Kraj	Procento hlasů	Počet hlasů
Jihočeský kraj	1,2	2454
Jihomoravský kraj	0,56	2146
Karlovarský kraj	1,23	1019
Královéhradecký kraj	1,02	1838
Liberecký kraj	0,89	1157
Moravskoslezský kraj	1	3833
Olomoucký kraj	0,82	1605
Pardubický kraj	1,28	2229
Plzeňský kraj	1,47	2639
Středočeský kraj	1,02	4070
Ústecký kraj	1,19	2881
Vysočina	0,92	1671
Zlínský kraj	0,68	1323
Celkem	0,99	28865

V roce 2009 byla strana ve volbách do Evropského parlamentu relativně úspěšná, když dosáhla výsledku 1,07 % (25 368 hlasů)²⁰² s nejvyšším ziskem v Ústeckém (2,76 %)²⁰³ a Karlovarském kraji

200 Český statistický úřad. *Volby do zastupitelstev krajů konané dne 17.10. – 18.10.2008. Počty hlasů pro volební strany v %*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/kz2008/kz62?xjazyk=CZ&xdatum=20081017>; Český statistický úřad. *Volby do zastupitelstev krajů konané dne 17.10. – 18.10.2008. Počty hlasů pro volební strany*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/kz2008/kz61?xjazyk=CZ&xdatum=20081017>.

201 Dělnická strana. *Volební kampaň*. Archiv Dělnické strany 2003-08. Výsledky voleb.

202 Český statistický úřad. *Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech 05.06. – 06.06.2009. Celkové výsledky hlasování*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/ep2009/ep11?xjazyk=CZ>.

203 Český statistický úřad. *Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech 05.06. – 06.06.2009. Výsledky hlasování za územní celky. Kraj: Ústecký kraj*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/ep2009/ep1311?xjazyk=CZ&xnumnuts=4200>.

(2,44 %)²⁰⁴. Díky překročení jednoho procenta odevzdaných hlasů získala nárok na státní příspěvek za hlasy.²⁰⁵

Tabulka 2.2 Volby do Evropského parlamentu v roce 2009

Kraj	Procento hlasů	Počet hlasů
Jihočeský kraj	0,99	1406
Jihomoravský kraj	0,9	1079
Karlovarský kraj	2,44	1292
Královéhradecký kraj	1,16	1509
Liberecký kraj	1,19	1105
Moravskoslezský kraj	0,95	2483
Olomoucký kraj	1,14	1609
Pardubický kraj	0,97	1160
Plzeňský kraj	1,07	1369
Praha	0,64	2177
Středočeský kraj	0,94	2683
Ústecký kraj	2,76	4101
Vysočina	0,9	1079
Zlínský kraj	0,71	959
Celkem	1,07	25368

204 Český statistický úřad. *Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech 05.06. – 06.06.2009. Výsledky hlasování za územní celky. Kraj: Karlovarský kraj.* [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.volby.cz/pls/ep2009/ep1311?xjazyk=CZ&xnumnuts=4100>.

205 Více k účasti DS v těchto volbách viz SMOLÍK, Josef. Česká krajní pravice ve volbách do Evropského parlamentu v roce 2009. In: *REXTER*, roč. 8, 2010, č. 1, s. 75-96.

III. Dělnická strana sociální spravedlnosti – „nový“ začátek

1. „Dělníci“ jdou dál

Dělnická strana sociální spravedlnosti byla původně zaregistrována 29. ledna 2004 jako *Strana občanů republiky České*. 14. září 2005 změnila název na Demokratickou stranu sociální spravedlnosti a od 10. listopadu 2008 se jmenuje Dělnická strana sociální spravedlnosti. Skutečný význam získala až po rozpuštění Dělnické strany na základě rozhodnutí Nejvyššího správního soudu a po přechodu její členské základny do Dělnické strany sociální spravedlnosti v roce 2010. Od 16. prosince 2006 do 20. listopadu 2010 byla předsedkyní strany Hana Pavlíčková, matka Tomáše Vandase, jenž ji ve vedení strany nahradil.²⁰⁶

Především je ale nutné DSSS interpretovat v jednoznačné návaznosti na vývoj a profilaci DS a její zahraničně politickou orientaci. Již názvy obou stran tuto návaznost vyjadřují a sami členové DSSS, včetně jejího předsedy, o ní otevřeně hovoří. Týká se to jak členské základny, tak myšlenek. V pojetí „dělníků“ je to pokračování opozice proti „*zkorumpovanému režimu*“.²⁰⁷ „*Během pár týdnů vstoupila na politické kolbiště Dělnická strana sociální spravedlnosti, která pokračuje v rozdělané práci své předchůdkyně. ... Zatímco republika skomírá, tak Dělnická strana sociální spravedlnosti neúnavně pracuje.*“²⁰⁸ Předseda DS a budoucí předseda DSSS Tomáš Vandas to ve svém projevu před Nejvyšším správním soudem vyjádřil slovy: „... značku nám vzít můžete, ale naše myšlenky nikoliv.“²⁰⁹

DSSS pokračuje s užíváním taktiky přetvářky a účelově odkazuje na tradice českého národního socialismu. „*Ted' už jen můžeme čekat, zda pan Mazel obviní z propagace nacismu i historické představitele českých národních socialistů, třeba komunisty popravenou Miladu Horákovou. Vždyť i oni přeci jako Lucie Šlégrová hovořili ve svých projevech o národním socialismu.*“²¹⁰ I Dělnická mládež se ostře ohrazuje proti obviněním, že se hlásí k německému národnímu socialismu, a dokládá to svými demonstrativními kroky. „*Ve svém programu jsme se přihlásili k národnímu socialismu,*

206 MV ČR. *Historie strany Dělnická strana sociální spravedlnosti*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://aplikace.mvcr.cz/seznam-politicky-stran/>.

207 ZBELA, Martin. *První vlajka DSSS měla premiéru v Pardubicích*. 14. března 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/prvni-vlajka-dsss-mela-premieru-v-pardubicich>; ZBELA, Martin. *Volební mítinky DSSS na Moravě: Zájem lidí stoupá*. 24. dubna 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/volebni-mitinky-dsss-na-morave-zajem-lidi-stoupa>; Antifa.cz. *DSSS – nový název, staré tváře*. 17. května 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/dsss-novy-nazev-stare-tvare>; Antifa.cz. *Místní organizace DSSS v Duchcově*. 18. února 2015 [vid. 28. února 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/mistni-organizace-dsss-v-duchcove>.

208 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Rozpuštění Dělnické strany. Rok poté*. 18. února 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/rozpusteni-delnicke-strany-rok-pote>.

209 VANDAS, Tomáš. *Má řeč před Nejvyšším správním soudem v Brně*. 11. ledna 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.tomasvandass.cz/ma-rec-pred-nejvyšším-správním-soudem-v-brne>.

210 VANDAS, Tomáš. *Národní socialismus jako nepřítel „demokracie“*. 20. ledna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/narodni-socialismus-jako-nepritel-demokracie>.

což jsme doplnili odkazem na historické prameny naší ideje, tj. český národní socialismus, založený Václavem Klofáčem. Totalitní ideologie 20. století, nacismus a komunismus, odmítáme a odsuzujeme.“²¹¹

Československá strana národně-socialistická se však kromě národních a sociálních principů hlásila také k zastupitelské demokracii Československé republiky. Stala se oporou jak politického systému, tak obou prezidentů.²¹²

Před přijetím hlavního programového dokumentu *Programu DSSS 2011* přijala strana 20. února 2010 v Praze *Programovou listinu*, v níž se stručně představila jako národně a sociálně orientovaná, odsuzující totalitní ideologie, odmítající členství ČR v EU a požadující opravdovou svobodu slova. „DSSS pokračuje v boji za naši nezávislost na byrokracii Evropské unie, přísnou politiku proti imigrantům a opravdovou svobodu slova.“²¹³

Rozdíly mezi programovými dokumenty *Program DSSS 2011* a *Program Dělnické strany* byly minimální. Šlo jen o vypuštění několika částí, které byly pro Nejvyšší správní soud součástí důvodů pro rozpuštění DS. Jinak byly oba programy totožné.²¹⁴

V programu DSSS byla vypuštěna celá úvodní preambule a z úvodu k programovým bodům byla vytvořena preambule nová, v níž chyběl odstavec, který pojednával jednak o antických a křesťanských kořenech kultury a civilizace českého státu, a jednak o záporném vlivu totalit dvacátého století na morální hodnoty, tradici, svobodu, identitu českého národa a ekonomickou prosperitu státu.

Z programových bodů byl odstraněn požadavek na zavedení určování národnosti obyvatel a jejího potvrzení do rodných a křestních listů a občanského průkazu. A také požadavek, aby lidé bez státní příslušnosti byli vyloučeni ze všech státních podpor. Strana vypustila i „žumpu Evropy“ v souvislosti s přistěhovalci.

Dalším požadavkem, který DSSS nevznášela, bylo postavení pohlavních deviací mimo zákon, což se v programu DS v souvislosti s homosexualitou objevovalo dokonce dvakrát. Dále byl vypuštěn požadavek na zákaz tvrdé pornografie a prostituce zákonem a také ochrana života od početí do přirozené smrti.

Strana zmírnila svůj přístup k pachatelům trestné činnosti a již nechtěla „odhumanizovat“ vězeňství. U problematiky prošetření privatizačních podvodů a potrestání viníků už nepožadovala trest bez ohledu na promlčecí lhůty.

211 Předsednictvo DM. *Oznámení Předsednictva DM*. 18. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: http://old.delnickamladez.cz/zprava-18_2_10.

212 KOCIAN, Jiří, *Československá strana národně socialistická v letech 1945-1948: organizace, program, politika*, Brno, 2002, s. 13-25; MALÍŘ, Jiří a kol., *Politické strany: vývoj politických stran a hnutí v českých zemích a Československu v letech 1861-2004*, Brno, 2005, s. 768-769, s. 777.

213 DSSS. *Programová listina*. 20. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/programova-listina>.

214 DS. *Program Dělnické strany*. 27. července 2008 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=74&Itemid=103; DSSS. *Program DSSS 2011*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2011>.

V případě požadavku, aby stát zajistil slušné sociální zázemí pro zaměstnance a jejich rodiny, vypustila strana tu část, která mohla být vykládána jako zdůraznění zájmů dělníků českého původu. A odstraněn byl i požadavek, „*aby občané české národnosti, kteří vykonávají těžkou manuální práci, např. Slévači, horníci apod., jednou ročně mimo svou dovolenou na čtrnáct dní ze státních prostředků odjeli na rehabilitace do lázní.*“

V odstavci věnovaném komplexní národní reformě českého školství mělo nově české školství vychovávat k „*vlastenectví a úctě k národním tradicím a kulturním hodnotám*“, a nikoli k „*vlastenectví a úctě k národním tradicím a kulturním hodnotám křesťanství*“.

V programu DSSS se objevily dva zcela nové odstavce, které se týkaly tzv. nepřízpůsobivých občanů a jejich práv. Strana požadovala přijetí zákona o domovském právu, který měl zaručit jednak pomoc domovské obce občanům, kteří ji potřebují, a jednak měl umožnit městům „*zbavit se nepřízpůsobivých občanů, kteří dlouhodobě porušují svým chováním základní pravidla občanského soužití*“. Druhý odstavec se týkal odmítání zneužívání sociálních dávek. „*Sociální dávky musí být předmětem pomoci v tíživé životní situaci, nikoliv cílem k pohodlnému parazitování na úkor slušných lidí.*“

Nově byl zařazen odstavec o ekologii, ve kterém strana požadovala zpřísnění ochrany životního prostředí (méně kamionů, více chráněných krajinných oblastí) a také podporu zachování jaderné energetiky.

Na jaře 2015 byl přijat *Program DSSS 2015*, který byl opět pouze výsledkem několika drobných změn předchozího programu. U osob, které mají dostat povolení k pobytu v České republice, byly konkretizovány požadované morální kvality a odborné znalosti. Nově to mají být osoby s čistým trestním rejstříkem, s pracovní či studijní minulostí a bez závazků vůči svému rodnému či jinému státu. Byly také konkretizovány podmínky pro vypsání (50 000 podpisů) a platnost referenda (účast minimálně 20 % oprávněných voličů). V odstavci věnovaném nezaměstnanosti je nově podpora živnostníků, malých a středních podniků. Objevily se také dva nové požadavky na zvýšení odměn: zdravotním sestrám a učitelům. Nesmyslný požadavek, aby výše průměrného starobního důchodu neklesala pod 50 % reálné mzdy pracujících v ČR, byl změněn na 50 % mediánu mezd. Byla také o rok zvýšena požadovaná hranice pro odchod do důchodu z 61 na 62 let u mužů a z 59 na 60 let u žen.

Z nového programu byl vyřazen požadavek na zavedení češtiny jako státního jazyka a také odkaz na řecko-římské a křesťanské základy kultury českého státu i Evropy. Strana nadále podporuje bytová družstva, ale už jen formou bezúročných půjček, nikoli bezúročných a nevratných (tedy darů) půjček.

Technologický program DSSS převzala od své předchůdkyně, nahradivši starý název strany novým.²¹⁵

215 DSSS. Technologický program. [vid. 28. března 2015]. In: <http://technet.dsss.cz>.

V programovém dokumentu *Důchodová reforma DSSS* strana odmítla odborníky i politiky diskutovaná řešení a navrhla vlastní. Chce motivovat lidi, aby měli děti s co nejvyššími platy, způsobem, že výše penze bude významně ovlivněna výší sociálního pojistného odvedeného těmito dětmi.²¹⁶

25. března 2010 představila DSSS svůj *Ekonomický program*, jehož podstatou je omezení vlivu bank (zabránění dodatečné tvorby peněz obchodními bankami), kontrola toku spekulativního kapitálu, zachování České koruny, ochrana menšinových akcionářů, stažení vkladů z Mezinárodního měnového fondu a Světové banky, státní kontrola strategické infrastruktury, snížení byrokracie, investice do odborného vzdělání, vstřícná vývozní strategie k Číně a Rusku.²¹⁷

O dva dny později, 27. března, byla představena sada odpovědí na otázky, které se týkaly hospodářské krize. První část odpovědí představovaly rady pro zadlužené, kteří mají potíže se splácením. Ve druhé části DSSS obvinila minulé vlády ze zavinění všech dluhů. V závěrečných odpovědích bylo představeno navrhované řešení: volit DSSS, která omezí zahraniční kapitál. „*Dělnická strana sociální spravedlnosti je dnes největší mimoparlamentní strana. Máme přitom obrovský vliv, byť nepřímý. Pokud totiž začneme upozorňovat na nepravosti systému, systém se okamžitě snaží řešit alespoň některé následky svých nepravostí, jen aby nám nevzrůstala podpora. Tedy, pokud podpora DSSS začne růst, bude klesat drzost systému v oblasti jak podpory velkokapitálu, tak kriminality a jiných sociálně patologických jevů.*“²¹⁸

15. dubna 2010 strana představila svůj zemědělský program *Obnova venkova*, který byl věnován především kritice toho, jak je venkov v ČR soustavně a dlouhodobě zanedbáván a po vstupu do EU je ještě poškozován jejím dotačním systémem. „*Když tedy říkáme obnova venkova, tak bychom rádi obnovili něco z toho venkova, který je, řekněme středoevropský, konzervativní a sociálně vyvážený. Jenže, ten náš venkov dnes poněkud ztratil orientaci.*“²¹⁹

Svou *Brannou koncepci* zveřejnila DSSS 16. července 2011. Počítá v ní s vystoupením ČR ze Severoatlantické aliance a budování mobilní, moderně vyzbrojené armády k obraně území státu. Chce obnovit základní vojenskou službu formou tříměsíčního intenzivního kursu, uskutečnit úsporná opatření a několik spíše drobných reorganizací.²²⁰

V roce 2012 představila DSSS v souvislosti s majetkovým vyrovnáním státu s církvemi dokument *DSSS a církevní restituce 2012*, ve kterém upozornila na zvýhodnění církví oproti fyzickým osobám při restitucích a pochybnosti kolem majetku určeného k restituci. „*Dalším důvodem jsou důvody*

216 DSSS. *Důchodová reforma*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/duchodova-reforma>.

217 DSSS. *Ekonomický program*. 25. března 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/ekonomicky-program>.

218 DSSS. *Jak čelit hospodářské krizi*. 27. března 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/jak-celit-hospodarske-krizi>.

219 Výkonný výbor DSSS. *Obnova venkova*. 15. dubna 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/obnova-venkova>.

220 DSSS. *Branná koncepce*. 16. července 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/branna-koncepce>.

finanční, kdy restituce nespočívají pouze v navrácení nemovitého majetku, ale ve vyplácení finančních kompenzací ve výši cca 59 mld. Kč (s inflací jsou odhady celkem vyplacené částky okolo 100 – 130 mld. Kč), a to vše v době zmrazování důchodů, zvyšování daní a hledání způsobů, jak vytahat peníze z daňových poplatníků.“²²¹

28. ledna 2012 v Rotavě představila DSSS svou *Strategii postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Tuto problematiku spojuje nikoli výlučně, nicméně zejména s cikánskou otázkou. „*V posledních dvaceti letech dosáhla ochrana menšin v České republice naprosto absurdních rozměrů, kdy jsou nepřizpůsobiví občané postaveni do role privilegované vrstvy, která může bezpracně žít na úkor společnosti, aniž by byla nucena respektovat základní normy společného soužití nebo vyvinout alespoň náznak úsilí o vlastní obživu.*“ Navrhovaná řešení ať v oblasti reformy soudnictví a policie nebo v oblasti zaměstnání a vzdělání jsou především represivního charakteru.²²²

Na webových stránkách DSSS Praha byl 10. července 2012 zveřejněn dokument *Soukromí exekutoři – zlodějina posvěcená státem*. Obsahuje především kritiku přenosu pravomocí soudních vykonavatelů na soukromé exekutory a také jejich odměn. „*Pokud se Dělnické strany sociální spravedlnosti týká, jsme pro rozpoutání diskuse o úplném zrušení institutu soukromých exekutorů a vrácení státní zpět do rukou soudů a jejich vykonavatelů, a posílení stavu soudních vykonavatelů.*“²²³

Mezi stranickými programovými dokumenty je také *Dopravní program*, který obsahuje obecné principy ke zlepšení dopravní infrastruktury a dopravní situace vůbec. Patří tam zefektivnění výstavby a údržby komunikací, snížení daňové zátěže pohonných hmot, výstavba odstavných parkovišť atd.²²⁴

6. března 2014 před svou první účastí ve volbách do Evropského parlamentu spustila DSSS volební server nebruselu.dsss.cz, na kterém představila svůj ostře odmítavý postoj k současné formě evropské integrace, včetně odmítání přistěhovalectví.²²⁵

Zatímco rozdíl mezi *Programem Dělnické strany*, *Programem DSSS 2011* a *Programem DSSS 2015* jsou drobné, mezi oficiálními symboly stran je výrazný rozdíl. Změnila se celá koncepce symboliky. Nacistický barevný akord černé, bílé a červené byl nahrazen českými národními barvami. Původní černá písmena DS v bílém kruhu, který byl rámován červeným ozubeným kolem, nahradila červená písmena DSSS, modrá busta lva a čtvrtina červeného ozubeného kola. Vše na bílém pozadí.²²⁶ „Oficiální symbol DSSS reprezentuje ducha programové Listiny strany. Lev je zosobněním síly a

221 DSSS. *DSSS a církevní restituce 2012*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dokumenty.dsss.cz/restituce.pdf>.

222 DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. 28. ledna 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz>.

223 DSSS Praha. *Soukromí exekutoři – zlodějina posvěcená státem*. 10. července 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss-praha.cz/news/soukromi-exekutori-zlodejna-posvecena-statem/>.

224 DSSS. *Dopravní program*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/userFiles/doprava.pdf>.

225 DSSS. *Dělnická strana sociální spravedlnosti - NE diktátu Bruselu!*. 6. března 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://nebruselu.dsss.cz>.

226 DS. [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://www.delnicka-strana.cz/letaky/Dslogo.jpg>; DSSS. *LOGO DSSS*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/o-nas/logo-dsss>.

historie našeho národa. Ozubené kolo připomíná název Dělnická. Národní barvy a tradicionalismus.“²²⁷

Strana se k národu hlásí nejen svou symbolikou, ale činí tak i výslovně ve své *Programové listině*, ve svém mottu se na svých starých webových stránkách definovala jako „*národní opozice proti zkorumpovanému režimu*“ a *Program DSSS 2015* je ukončen mottem: „*DĚLNICKÁ STRANA SOCIÁLNÍ SPRÁVEDLNOSTI – JEDINÁ NÁRODNÍ OPOZICE!*“. Modro-červeno-bílá trikolóra je součástí i grafické úpravy stranických plakátů a letáků.²²⁸

Předseda Dělnické mládeže a budoucí místopředseda DSSS Erik Lamprecht v roce 2010 účelově vysvětlil znak DS, jenž svou inspirací v nacistické symbolice přilákal do strany mladé neonacisty, potřebou výmluvného, jednoduchého a snadno zapamatovatelného symbolu, který strana potřebovala, aby se dostala do povědomí veřejnosti. Změnu znaku, tedy vznik nového znaku DSSS, definoval jako nutnou změnu pro účinnější představení stranických idejí. Pojal to jako nezbytnou schopnost sebereflexe. Podstatou této sebereflexe je ve skutečnosti především snaha oslovit širší českou veřejnost, kterou původní symbolika nejen neoslovovala, ale mohla ji i odpuzovat. Nové modro-červeno-bílé mimikry jsou užívány s hlavním krátkodobým cílem strany, kterým je volební úspěch.²²⁹

Také Dělnická mládež změnila svůj znak. Červená písmena *DM* v černém kruhu, který byl ohraničený červeným ozubeným kolem, nahradil znak ve čtyřech variantách, přičemž všechny jsou v českých národních barvách. Čtvrtina ozubeného kola je vždy modrá, lví hlava je buď červená, nebo bílá a písmena *DM* či nápis *DĚLNICKÁ MLÁDEŽ* jsou buď červená, nebo bílá, vždy shodně s hlavou lva a odlišně od bílého či červeného pozadí.²³⁰ „*Logo tvoří české národní barvy, inovovaná hlava lva jako symbolu hrdosti, houževnatosti a síly a je doplněné o nápis Dělnická mládež ve variantě první a zkratku DM ve variantě druhé.*“²³¹

Přihlášení *DM* k češství změnou znaku začalo i skončilo. Organizace zůstala věrná německému národnímu socialismu, který dále čerpá od německých mentorů (viz dále).

V „nové“ straně se ve vedení postupně objevilo několik nových místopředsedů, zatímco duo předseda Tomáš Vandas a loajální výkonný místopředseda Jiří Štěpánek zůstávají.

227 Tiskové centrum DSSS. 20. výročí národní pravice s novým logem DSSS. 24. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/20_vyroci-narodni-pravice-s-novym-logem-dsss.

228 DSSS. *Programová listina*. 20. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/programova-listina>; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. [on-line] [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/>; DSSS. *PŘEDVOLEBNÍ PLAKÁTY A LETÁKY 2013-2014* [on-line] [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/propagace>.

229 „*Abychom pro dosažení našeho cíle získávali další a další bojovníky, je třeba přizpůsobovat prezentaci našich idejí době a jejím požadavkům. Co bylo vhodné dnes, nemusí být prospěšné zítra. Schopnost sebereflexe je pro životaschopnost jakéhokoli hnutí nutností. Jako příklad mohu uvést logo Dělnické strany.*“ LAMPRECHT, Erik. Pravda jako ospravedlnění našeho boje. In: *Hlas mládeže*, roč. 2, 1. července 2010, č. 3, s. I.

230 Dělnická mládež. *Naše logo*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas/nase-logo>.

231 *DM představila nové logo*. 17. července 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/dm-predstavila-nove-logo>.

Nový místopředseda strany Erik Lamprecht vystudoval střední odbornou školu potravinářskou a v současnosti pracuje jako manažer v gastronomickém provozu. V roce 2009 vstoupil do Dělnické mládeže a 27. března 2010 byl zvolen jejím předsedou. 19. ledna 2013 byl zvolen členem Republikového sněmu DSSS a od června 2013 je také předsedou krajské organizace DSSS v Jihomoravském kraji.²³² Antifa, která jeho kariéru dlouhodobě sleduje, o něm mimo jiné napsala: „*Přesto, že se Lamprecht tváří jako seriózní mladý politik, i nadále se pohybuje v prostředí svých neonacistických kamarádů a zde vyhledává i milenky (jako například aktuálně sedmnáctiletou aktivistku Sabinu z jihu Moravy).*“²³³

Sochař David Černý vyjádřil svoje přesvědčení, že brzy bude největším národem Facebook, který bude mít dva subnárody: Windows OS a Mac OS.²³⁴ Předseda DM Erik Lamprecht naopak vyjadřuje svou naději na uvědomělý český národ se smyslem pro budoucnost, čímž rozumí angažovanost ve veřejném životě. V kontextu ideově politické orientace DSSS a DM to znamená podporu národně socialistických myšlenek a bílého evropanství²³⁵. V Lamprechtově ideální představě by DSSS měla být celonárodním hnutím, které by zastupovalo všechny složky národa a ty by zase naopak byly zastoupeny v tomto hnutí. Při hodnocení současné společnosti jako spotřebně orientované a politicky apatické vidí naději spíše u mládeže, což může být způsobeno větší radikálností mladých lidí a jejich dosud chybějícími rodinnými povinnostmi.²³⁶

Erik Lamprecht po dalších pro DSSS neúspěšných volbách do Poslanecké sněmovny v říjnu 2013 ostře zkritizoval dosavadní způsob oslovování voličů, označil ho za amatérský a vyzval k profesionalizaci strany.²³⁷ Věnoval se zejména oblasti předvolebních kampaní, které byly podle něj dělány bez základního pochopení politického marketingu a bez stranické disciplíny.²³⁸ Šlo o takové věci jako zastaralý vzhled webových stránek i profilu na Facebooku, chybějící ústřední téma

232 Antifa.cz. *S nacistickými pohrobky proti násilí?*. 20. dubna 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/s-nacistickymi-pohrobky-proti-nasili>; Antifa.cz. *ZA DSSS OPĚT KANDIDUJE ŘADA NEONACISTŮ*. 9. října 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/za-dsss-opet-kandiduje-rada-neonacistu>; Lamprecht, Erik. *Erik Lamprecht*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/erik-lamprecht>.

233 Antifa.cz. *ZA DSSS OPĚT KANDIDUJE ŘADA NEONACISTŮ*. 9. října 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/za-dsss-opet-kandiduje-rada-neonacistu>.

234 ČERNÝ, David. In: *Kontexty*. Česká televize, 28. prosince 2010, 34. - 35. minuta [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10267384380-kontexty/>.

235 Ještě jako tajemník DM se Erik Lamprecht jasně přihlásil k biologickému pojetí národa: „*Náš původ a naše krev je to nejčennější, co máme a za co bojujeme. Národnost si nelze koupit, tak jako dnes téměř vše. Ani získat nějakou imigrací. Členem národa se člověk rodí.*“ LAMPRECHT, Erik. *Moravské právo na sebeurčení*. 21. září 2009 [vid. 20. ledna 2014]. Dostupné z: http://www.old.delnickamladez.cz/report-21_9_09.

236 LAMPRECHT, Erik. *Bojujeme za spravedlivý přístup*. In: *Jihlavské listy*. 10. února 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.jihlavske-listy.cz/clanek10236-bojujeme-za-spravedlivy-pristup.html>; LAMPRECHT, Erik. *Ohlédnutí za volbami*. 4. června 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/ohlédnutí-za-volbami>.

237 LAMPRECHT, Erik. *Analýza volebního výsledku DSSS*. 29. října 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/analýza-volebního-vysledku-dsss>.

238 „*Babiš přesvědčil statisíce lidí, na jejichž úkor dosud bohatl, že to s nimi myslí dobře. Přesvědčil je nikoli silou argumentů, ale dokonalým marketingem.*“

předvolební kampaně²³⁹, neprofesionální grafika letáků²⁴⁰, nevyužití jednoduchých a úderných hesel a klipů. Vzhledem k tomu, že takto důrazně a veřejně poukázal na zjevné chyby vedení strany a že se tím vedení řídilo (například spuštění nových, přehlednějších a současným trendům odpovídajících webových stránek v dubnu 2014²⁴¹), lze usuzovat na velmi silnou pozici tohoto „korunního prince“ DSSS. Jeho význam v rámci strany byl 7. března 2015 potvrzen, když byl na VI. sjezdu strany zvolen místopředsedou, přičemž zůstal předsedou DM.

Erik Lamprecht svým zvolením místopředsedou vlastně nahradil Mgr. Václava Komárka. Tento vyučený montér si v šedesátých letech rozšířil vzdělání na střední průmyslové škole a v sedmdesátých letech na vysoké škole. Do roku 2006 pracoval jako učitel na středním odborném učilišti a od té doby je v důchodu. Politicky byl činný v SPR-RSČ a následně u Republikánů Miroslava Sládka. V letech 2006 – 2009 byl členem Národní strany a od roku 2009 je „dělníkem“.²⁴²

Místopředseda strany Jiří Froněk je zároveň předsedou krajské organizace v Karlovarském kraji²⁴³ a také bývalým členem neonacistického Národního odporu. „*Narodil se v roce 1984, bydlí v Karlových Varech a jde o čelní postavu karlovarské pobočky Národního odporu.*“²⁴⁴ Na rozdíl od předchozích tří členů výkonného výboru strany nemá na stranických webových stránkách vlastní profil či stručný životopis. Na druhou stranu lze s trochou nadsázky říci, že díky svému členství v Národním odporu má svůj profil na webových stránkách antifašistických aktivistů Antifa.cz, kde je však spíše dokumentována jeho účast na akcích Národního odporu.²⁴⁵

Svatopluk Černý je místopředseda strany a předseda krajské organizace ve Středočeském kraji. Je též funkcionářem Českého zahrádkářského svazu²⁴⁶. Také on nemá na stranických webových stránkách svůj profil a není ani aktivní jako přispěvatel na stranických webových stránkách či v tisku. Zato se loajálně účastní veřejných akcí strany a je možné ho vidět na fotografiích a záběrech z těchto akcí.²⁴⁷ Svou loajalitu prokázal například 18. října 2013 na předvolebním setkání DSSS s občany ve

239 „Podobně je to s ústředním tématem kampaně, které dosud u nás naprosto chybělo. To je právě další prvek amatérismu, kterého se musíme ihned zbavit. Babišovo „Ano, bude líp“ nebo Svobodných „Méně státu, více občanům“ jsou sice ryze populistická hesla, ale jak můžeme vidět, hesla jsou to úderná a především **fungují**. Naopak naše nicneříkající „Ten nejlepší důchodový program“ nebo „Schválení občanů“ působí, jako kdyby je vymýšlely děti na základní škole.“

240 „Není nadále možné, aby si naši kandidáti dokonce svévolně vytvářeli letáky s hesly, jaká je napadnou, nebo aby kampaň nebyla vůbec koordinována z vyšších míst. Zní to tvrdě, ale politická strana není spolek zahrádkářů.“

241 DSSS. ARCHIV. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/archiv>.

242 KOMÁREK, Václav. MGR. VÁCLAV KOMÁREK. [vid. 28. března 2015]. In: <http://nebruselu.dsss.cz/vaclav-komarek>.

243 DSSS. VÝKONNÝ VÝBOR. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/vedeni-dsss/vykonny-vybor>; DSSS. KRAJSKÉ ORGANIZACE DSSS. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/kontakty/krajske-organizace>.

244 Antifa.cz. Kandidáti DS: Plzeňský a Karlovarský kraj. 22. září 2008 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/kandidati-ds-plzensky-a-karlovarsky-kraj>.

245 Antifa.cz. Náckové v Rotavě. 26. ledna 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/nackove-v-rotave>; Antifa.cz. Největší esa z kandidátky DSSS pro krajské volby. 1. října 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/nejv-t-esa-z-kandid-tky-dsss-pro-krajsk-volby>.

246 DSSS. VÝKONNÝ VÝBOR. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/vedeni-dsss/vykonny-vybor>; DSSS. KRAJSKÉ ORGANIZACE DSSS. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/kontakty/krajske-organizace>; ČERNÝ, Svatoopluk. In: *Předvolební speciál Čro Region: BRANDÝS NAD LABEM – STARÁ BOLESLAV* [online]. Český rozhlas, 30. září 2014, 16. minuta [vid. 28. března 2015]. In: http://www.rozhlas.cz/zpravy/regiony/_zprava/1402679.

247 Tiskové centrum DSSS. Vandas na Ústecku, v Duchcově startují Bezpečné ulice. 13. října 2013 [vid. 28. března 2015].

Slaném, kde se jeden z občanů – zjevně pod vlivem nějaké omamné látky – pokusil zaútočit na předsedu strany, který měl právě projev. Pan místopředseda okamžitě vlastním tělem chránil svého předsedu.²⁴⁸

Předsedou pražské krajské organizace je Jiří Petřivalský (od roku 2008 byl členem DS). Je také členem Republikového sněmu DSSS a předsedou Republikové smírčí a rozhodčí komise DSSS. Po absolvování gymnázia studoval několik semestrů na právnické fakultě Univerzity Karlovy, ale studium nedokončil. Přechodně pracoval jako číšník a nyní pracuje pro britskou obchodní firmu. Od roku 2004 byl členem neofašistického hnutí mládeže Národní korporativismus a od roku 2005 jeho předsedou.²⁴⁹ Antifa jeho „předdělnickou“ činnost shrnula do vyjádření: „*Petřivalský toho má ale i přes svůj nízký věk dost za sebou. Poprvé měli antifašisté možnost se s ním seznámit již v roce 2000, kdy se Petřivalský účastnil malé demonstrace Národní Aliance, Národního odporu a Národně sociálního bloku proti zasedání MMF v Praze. Skupina neonacistů se tehdy dostala do střetu se skupinkou antifašistů na Hlavním nádraží a mladý Petřivalský tehdy nepatřil k těm, kteří stihli utéct. V roce 2002 se účastní demonstrací Národní strany, v roce 2003 dokonce pochodu neonacistů židovským městem. Počátkem roku 2005 se ještě jako pouhý štítonoš účastní demonstrace tzv. "Národních sil", ale koncem téhož roku již jako předseda NK na podobných demonstracích hovoří.*“²⁵⁰

DSSS navázala v systematickém budování své členské základny na svou předchůdkyni. Její součástí je Dělnická mládež, mládežnická, aktivistická a školicí organizace, v níž by se mládež měla připravovat na svou budoucí politickou krajně pravicovou činnost.²⁵¹ Od 7. března 2015 je předseda DM Erik Lamprecht místopředsedou DSSS.²⁵²

Při práci s mládeží se DSSS snaží využít jejího idealismu, jejích sklonů k radikalismu a menší opatrnosti, která pramení z dosud neexistujících rodinných povinností. I když je část mládeže vždy oporou nastupujících nedemokratických režimů, ať již z důvodu radikálnosti či kariérismu, dlouhodobě příznivá ekonomická a bezpečnostní situace ČR nevede k výrazné radikalizaci české mládeže, ale spíše k rozvoji jejího hravého hedonismu a nezájmu o politickou činnost. „*Dělnická*

In: http://www.sever.dsss.cz/vandas-na-ustecku_-v-ducove-startuji-bezpecne-ulice; Tiskové centrum DSSS.

TURISTIKA: VÝSTUP NA PAMÁTNOU HORU ŘÍP. 10. září 2014 [vid. 28. března 2015]. In:

http://www.dsss.cz/turistika_-vystup-na-pamatnou-horu-rip.

248 mangoSKS. *DSSS, mítink Slaný, 18. října 2013*. Nahráno 18. října 2013, 17. minuta [vid. 28. března 2015]. In:

<https://www.youtube.com/watch?v=bnVnLgJFSh4>.

249 PETŘIVALSKÝ, Jiří. *Jiří Petřivalský*. 15. března 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss-praha.cz/news/jiri-petrivalsky/>; Antifa.cz. *Národní korporativismus: Sbohem a šáteček*. 17. září 2008 [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.antifa.cz/content/narodni-korporativismus-sbohem-a-satecek>.

250 Antifa.cz. *Národní korporativismus: Sbohem a šáteček*. 17. září 2008 [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.antifa.cz/content/narodni-korporativismus-sbohem-a-satecek>.

251 DM. *Náš program*. 27. března 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas/nas-program>; DM. *Stanovy občanského sdružení*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas/stanovy-dm>.

252 Tiskové centrum DSSS. *SJEZD DSSS: MANIFESTACE JEDNOTY A ODHODLÁNÍ V SÁLE S VYMLÁCENÝMI VÝLOHAMI*. 9. března 2015 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.dsss.cz/sjezd-dsss_-manifestace-jednoty-a-odhodlani-v-sale-s-vymlacenymi-vylohami.

*mládež (dále jen „DM“) se tak jako v předchozích letech pokoušela svou činnost zaměřovat především na oslovení mladší generace a získání nových stoupenců. V rekrutaci nových členů a sympatizantů však byla dlouhodobě neúspěšná.“*²⁵³

V praxi spolupráce těchto dvou organizací zahrnuje roznášení letáků informujících o připravovaných demonstracích (např. demonstrace proti kriminalitě cikánů v Praze na Černém Mostě)²⁵⁴, účast na těchto akcích s transparenty a vlajkami DM²⁵⁵, pomoc při organizování protirežimních akcí přes internet²⁵⁶ a také politická školení a převýchovnou indoktrinaci mládeže²⁵⁷.

27. března 2010 v Brně byl na sjezdu DM zvolen nový předseda Erik Lamprecht a byl také přijat nový program sdružení.²⁵⁸ Ke změně programu došlo v reakci na zájem Ministerstva vnitra, které podezíralo DM, že se svým programem hlásí k německému národnímu socialismu.²⁵⁹

Nový program²⁶⁰ má pouze deset bodů. DM se v něm definovala jako školící centrum pro přípravu budoucích členů DSSS. „DM je ze své podstaty jakousi praktickou „přípravkou“ svých členů na budoucí činnost v rámci politické strany.“ Navázala na svůj ostře odmítavý postoj k drogám a na svou úctu k přírodě, jejíž přísnou ochranu požaduje. V programu zůstal zachován i zájem o rozvoj zdatnosti mládeže. „Vedle pěstování ušlechtilé duše klademe důraz na fyzickou výchovu mládeže. Dělnická mládež, a samozřejmě nejen ona, musí být fyzicky zdatná. K tomu by ji měly dovést společenské tábory, zájmové kroužky a především sportovní turnaje, které DM pořádá.“ Nově se objevil důraz na důležitost řemesel. „Společnost bez lidí, kteří dovedou pracovat rukama a mají zálibu ve své manuální práci, nemá budoucnost. Proto se chceme zaměřit na propagaci učebních oborů, poukázat na jejich důležitost a historii.“ Rodina nebyla v novém programu pojata patriarchálně, ale je spíše obecně zdůrazňována důležitost rodiny a rodinného života. Do programu byla přidána všeobecně pojatá důležitost internetové gramotnosti pro mladé lidi. Důraz na znalost vlastní kultury a zušlechťující umění je třeba chápat v národně socialistickém kontextu. Kupříkladu liberální hodnoty jsou v programu pětkrát odmítnuty.

2. listopadu 2014 byl v Brně předsednictvem DM přijat Ideový program jako ideová nadstavba k

253 MV ČR. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2015*. 2016, s. 13. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

254 „Zde se nám zúročují zkušenosti s propagací, které jsme nabrali např. při zahraniční stáži u NPD v Berlíně.“ SZUDÁR, Pavel. *DM Praha propaguje mítink na Černém Mostě*. 25. října 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/dm-praha-propaguje-mitink-na-cernem-moste>.

255 PIKOLA, Martin. *Ještě jednou o mítincích DSSS na Šluknovsku: Tam kde vládne bezpráví je odpor povinností*. 25. září 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/jeste-jednou-o-mitincich-dsss-na-sluknovsku_-tam_-kde-vladne-bezpravi_-je-odpor-povinnosti_.

256 *Den národní jednoty: Velká protirežimní demonstrace*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.17listopad.info/search/label/pozvanka>.

257 DM. *O PROJEKTU*. 20. září 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://skolnidvur.delnickamladez.cz/o-projektu>.

258 Tiskový odbor DM. *Dělnická mládež „omladila“ předsedu a schválila program*. 29. března 2010 [vid. 20. ledna 2014]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/delnicka-mladez_-omladila_-predsedu-a-schvalila-program.

259 ZBELA, Martin. *Vnitro nastartovalo proces rozpuštění Dělnické mládeže*. 28. ledna 2010 [vid. 20. ledna 2014]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/zprava-28_1_10.

260 DM. *Náš program*. 27. března 2010 [vid. 20. ledna 2014]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas/nas-program>.

dosud užívaným deseti bodům. „Oficiální program Dělnické mládeže (DM), který je stále platný, má 10 bodů, které popisují praktickou část fungování našeho spolku. Avšak naše činnost, která se aktivně projevuje právě skrze body popsané v programu, vychází z určité názorové kontinuity, na základě jejíhož uvědomění se mladí lidé sdružují v naší organizaci.“²⁶¹

V Ideovém programu²⁶² se zřetelně projevuje vliv německého národního socialismu, jehož jádrem je bílé evropanství. Program je rozdělen na tři části: *identita, mládež, revoluce*. V první části se prohlašují spíš za evropské rasové hnutí. „V odpovědi na snahu o totální vykořenění národů Evropy vyrostlo **evropské národní hnutí**, k němuž se hlásíme a jehož jsme v našich tuzemských podmínkách představiteli.“ V druhé části je mládež viděna jako naděje, téměř poslední a jediná, na záchranu původních evropských národů. „Bídny stav, v jakém se naše země nachází jak ekonomicky, tak morálně, volá po změně. Pohlédneme-li do historie, nositelem změn a revolucí byli vždy mladí lidé. Silná vůle mládí vyvane staré zatuchlé pořádky. Tak jako nám historie zrcadlí příklady minulosti, tak i nám dá jednou za pravdu. Budoucnost patří mladým.“ Ve třetí části je opatrně vyjádřeno, že revoluce znamená odmítnutí materialismu, konzumu, uctívání peněz a politické korektnosti. Porevoluční, tedy žádoucí stav je popsán velmi decentně, ale ve své podstatě se jedná o rasově jednotnou Evropu, ve které vědomí rasové vzájemnosti zajistí soulad mezi národy.

Kromě spolupráce s DSSS organizuje DM pro své členy různé aktivity, jejichž deklarovaným cílem je poznání, zábava, sportovní vyžití a také politicky motivovaná účast na společenském dění²⁶³. Jedná se o ideologizované výlety s vlajkami hnutí za poznáním vlasti po vzoru Hitlerjugend (např. výstup na Bořeň), fotbalové turnaje za účasti dalších krajně pravicových mládežnických organizací²⁶⁴, uctění památky hrdinů od Zborova²⁶⁵, sbírku oblečení pro Charitní dům sv. Františka v Ostravě-Vítkovicích,²⁶⁶ sběr odpadků či dar plyšových hraček dětskému oddělení Slezské nemocnice.²⁶⁷ Dělničtí mládežníci zároveň těmito akcemi předvádějí svou užitečnost pro společnost,

261 DM. *Dělnická mládež představuje ideový program*. 2. listopadu 2014 [vid. 20. ledna 2014]. In:

<http://www.delnickamladez.cz/delnicka-mladez-predstavuje-ideovy-program>.

262 DM. *Ideový program*. 2. listopadu 2014 [vid. 20. ledna 2014]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas/nas-program>.

263 DM. *Kdo jsme*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas>; *Dělnická mládež. Stanovy občanského sdružení*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas/stanovy-dm>.

264 „Především nás těší skutečnost vidět a být svědky toho, že v naší zemi existuje horda odhodlaných revolucionářů, kteří nejsou slepými křiklouny, ale mladými lidmi, kterým je skutek bližší než tucty holých frází. Nyní je čas na další práci, nejen sportovní, nýbrž také kulturní i politickou.“ DM. *Fotoreport: Sportovní den DM v Brně se zamlouval hráčům, divákům i dětem*. 8. července 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/fotoreport_sportovni-den-dm-v-brne-se-zamlouval-hracum_divakum-i-detem;

265 Úcta k padlým a k veteránům je součástí širšího postoje úcty k válečníkům. „Není tomu však tak, že bychom vzpomínali pouze na padlé z jedné strany. V rakousko-uherské armádě, která tehdy legionářům čelila, bojovala a umírala spousta našich předků - Čechů, Moravanů i Slezanů. I oni si plnili svoji povinnost a mají naši úctu, stejně jako legionáři s vlastním ideálem.“ Tiskový odbor DM. *Dělnická mládež uctila hrdiny od Zborova*. 10. července 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/delnicka-mladez-uctila-hrdiny-od-zborova>;

266 „S dobrým pocitem, že jsme pomohli lidem v nouzi, opouštíme charitní dům a směřujeme probrat nejbližší dojmy na jakousi improvizovanou schůzi v kamarádském duchu v blízkém podniku.“ NOVÁČEK, Tomáš. *Ostravská mládež pomáhá sociálně slabým*. 4. ledna 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/ostravska-mladez-pomaha-socialne-slabym>.

267 SONKOVÁ, Monika. *DM rozdávala radost v dětské nemocnici*. 29. června 2012 [vid. 28. března 2015]. In:

vnitřně stmelují své organizace, pěstují atmosféru kamarádství a převychovávají členy od tolerantní liberální vstřícnosti k národně socialistickému bílému evropanství.

Školící a indoktrinační akce pořádané DM pokračují v stejném duchu, v jakém byly pořádány ještě za existence DS. 7. května 2010 proběhla přednáška o generálu Gajdovi, včetně jeho působení v Národní obci fašistické. Jeho demokratické principy postrádající nacionalismus byl vyzdvižen jako následováníhodný vzor. „*Touha po vzdělání především mezi brněnskými mládežníky vyvrcholila v uspořádání další přednášky. Byl pozván zástupce Národní cti, aby zúčastněným představil život zapomínaného velikána československých dějin – generála Radola Gajdy.*“²⁶⁸

Pro velmi mladé zájemce má DM celý soubor náborových aktivit s názvem *Akce Školní dvůr*²⁶⁹, jehož cílem je „ideologické“ podchycení české a moravské mládeže a jež odpovídá její současné hravé mentalitě.²⁷⁰ Součástí je rozdávání letáků před školami²⁷¹, rozvrh hodin s nápisem *Vzdělávej se, abys porazil Systém!*²⁷² a také komiks *Kachny kontra slepice*²⁷³, jenž byl převzat od Mladých národních demokratů (Junge Nationaldemokraten), což je mládežnická organizace NPD²⁷⁴. Komiks je varováním před nebezpečnými etnickými přistěhovalci, kteří jsou ze své podstaty špatní a zničí každou společnost, jež je k nim otevřená. Je to tedy především varování před multikulturalismem a soužitím s barevnými přistěhovalci v jednom státě.

V rámci své snahy podchytit mládež do svých řad užívá Dělnická mládež prvky nových subkultur, což se projevuje zejména na vizualizaci propagačních materiálů a transparentů ve stylu graffiti.²⁷⁵ DSSS patří tradičně mezi politické strany s nejmladší členskou základnou a spatřuje v mládeži budoucnost hnutí a bílé Evropy. „*Až budou jednou v budoucnu v Evropě úspěšně dořešeny všechny problémy, jako jsou např. přistěhovalectví, Islám, drogy, kriminalita, menšiny, tak bude možná čas zabývat se tím, jestli má někdo tunely v uších, nebo jestli tancuje na ulicích. V současnosti*

<http://www.old.delnickamladez.cz/dm-rozda-vala-radost-v-detske-nemocnici>; DUDÁK, Jiří. *Ohnětě svůj hřbet a ulehčete přírodě, v Brně jdou příkladem*. 7. března 2012 [vid. 28. března 2015]. In:

http://www.old.delnickamladez.cz/ohnete-svuj-hrbet-a-ulehcete-prirode_-v-brne-jdou-prikladem; ŠLÉGR, Jiří. *Výstup na Bořeň*. 9. dubna 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/vystup-na-boren>.

268 DUDÁK, Jiří. *Přednáška na téma Život generála Gajdy*. 7. května 2010 [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.old.delnickamladez.cz/prednaska-na-tema-zivot-general-gajdy>.

269 DM. *AKCE „ŠKOLNÍ DVŮR“*. 20. září 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://skolnidvur.delnickamladez.cz>.

270 DM. *O PROJEKTU*. 20. září 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://skolnidvur.delnickamladez.cz/o-projektu>.

271 DM. *O PROJEKTU*. 20. září 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://skolnidvur.delnickamladez.cz/o-projektu>;

ŠLÉGROVÁ, Lucie. *Akční týden DM Sever*. 29. září 2010 [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.old.delnickamladez.cz/akni-tyden-dm-sever>; Dělnická mládež. *LETÁKY*. [vid. 28. března 2015]. In:

<http://skolnidvur.delnickamladez.cz/letaky>; DM Opava. *DĚLNICKÁ MLÁDEŽ I PŘED OPAVSKÝMI ŠKOLAMI*. 3.

června 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://skolnidvur.delnickamladez.cz/delnicka-mladez-i-pred-opavskymi-skolami>.

272 DM. *ROZVRH HODIN*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://skolnidvur.delnickamladez.cz/rozvrh-hodin>.

273 DM. *DĚLNICKÁ MLÁDEŽ VYDÁVÁ SVŮJ KOMIKS: KACHNY KONTRA SLEPICE*. 30. října 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://skolnidvur.delnickamladez.cz/komiks>.

274 LAMPRECHT, Erik. *Ohlédnutí za spoluprací s německou NPD v roce 2011*. 28. prosince 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/ohljednuti-za-spolupraci-s-nemeckou-npd-v-roce-2011>.

275 DM. *Streetart: Nacionalismus v ulicích*. 21. května 2012 [vid. 12. srpna 2013]. In:

http://www.delnickamladez.cz/streetart_-nacionalismus-v-ulicich.

však vedeme zoufalý boj o budoucnost Evropy a na podobné nesmysly není čas ani prostor.“²⁷⁶ Nicméně, v dotazníkovém šetření v roce 2013 nikdo z dělnických mládežníků neuvedl hudbu z oblasti nových subkultur jako tu, kterou poslouchá. Vesměs uváděli spíše starší styly (rock, pop, metal, punk).²⁷⁷

2. NPD jako školitel a vzor

Pro celkovou strategii DSSS i pro taktické postupy při oslovování voličů je určující její napojení na Národnědemokratickou stranu Německa, se kterou DS začala intenzivněji spolupracovat v roce 2008.²⁷⁸ Spolupráce obou stran má asymetrický charakter v podobě německého vzoru a českého napodobitele. „*Přátelé, máme výhodu, že se nemusíme nic sáhodlouze učit a vymýšlet. Začneme místo toho ve větší míře přebírat věci, které již fungují u našich západních přátel. Uzpůsobme styl naší propagace západnímu standardu.*“²⁷⁹

Podstatou napodobování německého vzoru však ve skutečnosti není západoevropský moderní standard, ale národně socialistická nordická orientace. „Dělníctví“ národní socialisté tak vzhlíží spíše na sever než na západ a za standard účelově vydávají krajně pravicovou NPD.

NPD a po jejím vzoru i DSSS využívala čtyřpilířovou strategii, ale když kvůli opakovaně špatným volebním výsledkům Voigta ve vedení NPD vystřídal Holger Apfel²⁸⁰, přešla tato strana na novou strategii tzv. seriózní radikality.²⁸¹ Nejde v ní o změnu obsahu, ale obrazu strany. Postoje zůstávají radikální, ale strana může lépe oslovit mnohem širší škálu voličů, včetně decentnějších vrstev, a dát najevo, že je schopná je seriózně zastupovat.²⁸²

276 PETŘÍVALSKÝ, Jiří. *Cestou moderního nacionalismu*. 18. listopadu 2011 [vid. 12. srpna 2013]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/cestou-moderniho-nacionalismu>.

277 Dotazníkové šetření Dělnické mládeže v rámci grantového projektu Dělnická strana sociální spravedlnosti – analýza antisystémové strany, F2/12/2013, IGA VŠE, řešitel Mgr. Miloš Dlouhý, spoluřešitelé Ing. Pavla Brejchová a Ing. Antonín Háka. Vzorek vzhledem k nízkému počtu respondentů sice nebyl reprezentativní, nicméně se jednalo o ojedinělý badatelský terénní výzkum z prostředí krajní pravice, který rozšiřuje stávající poznání v této oblasti.

278 MV ČR. *Zpráva o problematice extremismu na území České republiky v roce 2010 a vyhodnocení koncepce boje proti extremismu pro rok 2010 a ke koncepci boje proti extremismu pro rok 2011*. 2011, s. 7, s. 20. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>; MV ČR. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2013*. 2014, s. 18, s. 48. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

279 PETŘÍVALSKÝ, Jiří. *Cestou seriózní radikality*. 22. ledna 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss-praha.cz/news/cestou-seriozni-radikalita/>.

280 Holger Apfel byl zvolen na spolkovém stranickém sjezdu, který se konal 12. a 13. listopadu 2011 v Neuruppinu. GLEIXNER, Gertrud. Das Scheitern der NPD – Ende der Ära Voigt. In: HIRSCHER, Gerhard, ed., *Extremismus in Deutschland: Schwerpunkte, Vergleiche, Perspektiven*, Baden-Baden, 2013, s. 94

281 Více o odchodu Udo Voigta z funkce předsedy, nástupu Holgera Apfela do čela NPD a změně strategie viz GLEIXNER, Gertrud. Das Scheitern der NPD – Ende der Ära Voigt. In: HIRSCHER, Gerhard, ed., *Extremismus in Deutschland: Schwerpunkte, Vergleiche, Perspektiven*, Baden-Baden, 2013, s. 79-96.

282 Holger Apfel ist neuer Parteivorsitzender der NPD. 13. listopadu 2011 [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://www.npd.de/suchen/detail/2634>; *Der Aufbruch in die Zukunft hat begonnen*. 18. listopadu 2011 [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://www.npd.de/suchen/detail/2647>; Dělnická mládež. *Co se děje v NPD*. 6. prosince 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/co-se-deje-v-npd>; *Volksnah und zukunftsorientiert*. 19. prosince 2011 [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://www.npd.de/suchen/detail/2687>.

Převzetí nové strategie NPD se v DSSS prosadilo v lednu 2013 na sjezdu strany, na kterém předseda pražské krajské organizace Jiří Petřivalský vyzval ke změně obrazu strany. Předchozí zviditelňování i formou negativní reklamy označil za věc minulosti. Nová „*politika seriózní radikality*“ měla zajistit oslovení širších vrstev veřejnosti. Věcnou obhajobou stranických postojů, konvenčním oblečením a vůbec zevnějškem měli straníci přispět k tomu, aby DSSS byla brána jako radikálně reformní strana, nikoli násilně revoluční. „*Přátelé, buďme radikální ve svých názorech, ale nepleťme si radikalitu s hloupostí. Tím, že dáme na svůj web článek o sráčích z České televize, nedokazujeme to, že jsme radikální, dokazujeme jen to, že nemáme patřičnou úroveň. Poučme se z toho a pojďme v budoucnu dělat politiku seriózní radikality. Neustupujme, stůjme si za svými názory, ale argumentujme věcně, tématicky a bez zbytečné vulgarity. Chceme být seriózní pronárodní stranou, ne spolkem hospodských kecálků a kritiků.*“²⁸³

V následujících měsících odešlo ze strany několik radikálních členů (podle předsedy asi čtyřicet), kteří vyjádřili svou nespokojenost s novým směřováním.²⁸⁴ Byla mezi nimi i výrazná „dělnická“ osobnost, místopředseda strany, Petr Kotáb. Jako důvod svého odchodu uvedl názorové rozdíly s novým vedením strany a přání „*dělat politiku jiným stylem*“.²⁸⁵ Část z nich se pokusila založit Demokratickou stranu práce a část se angažovala v uskupení Čeští lvi, které uspořádalo několik proticikánských demonstrací.²⁸⁶ Odchod těchto straníků, zejména jednoho ze zakladatelů strany²⁸⁷, naznačuje zeslabenou návaznost na rozpuštěnou DS.

V dubnu 2013 odešel z vedení DSSS Martin Zbela, což Antifa komentovala slovy: „*Ač veřejnosti poměrně neznámý, můžeme Zbelu bez nadsázky označit za jednoho z nejdůležitějších aktérů v DS(SS), protože byl jedním z mála těch, kdo svými styky a ideologickým zázemím tvořil první přemostovací článek mezi veřejným fašizujícím populismem stranické politiky a neonacistickým undergroundem.*“²⁸⁸

Rozdílnost strategií, respektive přijetí nové strategie, lze doložit na dvou obdobných akcích, které proběhly v rozmezí téměř pěti let. První se konala 17. listopadu 2008 v centru Litvínova. Šlo o shromáždění *Proti pozitivní diskriminaci a policejnímu násilí*, které organizovala DS, a celá akce

283 PETŘIVALSKÝ, Jiří. *Cestou seriózní radikality*. 22. ledna 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss-praha.cz/news/cestou-seriozni-radikalite/>.

284 VANDAS, Tomáš. *VANDAS: Sjednocovat nacionalisty nemůže někdo, kdo rozbíjí vlastní minulost*. 14. května 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-sjednocovat-nacionalisty-nemuze-nekdo_-kdo-rozbiji-vlastni-minulost; MV ČR. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2013*. Praha: Odbor bezpečnostní politiky, 2014, s. 10-11. In: www.mvcr.cz/soubor/zprava2013-web-pdf.aspx.

285 JANOUŠEK, Artur. DSSS se štěpí, na severu Čech vzniká další nacionalistická strana. In *iDNES.cz*. 10. května 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://zpravy.idnes.cz/v-chomutove-vznika-demokraticka-strana-pracujicich-fhb-domaci.aspx?c=A130510_153854_usti-zpravy_alh.

286 MV ČR. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2013*. 2014, s. 11. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

287 Petr Kotáb byl předsedou místní organizace DSSS v Kadani, předsedou krajské organizace Ústeckého kraje a místopředsedou DSSS.

288 Antifa.cz. *Martin Zbela odešel z vedení DSSS*. 10. května 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/martin-zbela-odesel-z-vedeni-dsss>.

vyústila v „bitvu o Janov“. Zcela jiný byl postoj strany k tzv. „bitvě o Máj“ a souvisejícím nepokojům²⁸⁹ v Českých Budějovicích v roce 2013, kterých se DSSS neúčastnila.²⁹⁰ Bylo by to v rozporu s její politikou seriózní radikality. V několika dalších případech sice došlo k násilným střetům s policií po skončení stranické akce (na Šluknovsku v roce 2011, v Duchcově v roce 2013), ale nebyly srovnatelné s „bitvou o sídliště“.

DSSS spolupracuje s NPD zejména při odmítání současné formy evropské integrace a v aktivitách proti přistěhovalectví. Obě strany podepsaly v roce 2011 *Manifest z Riesy o porušování lidských práv*, v němž určily okruhy oficiální spolupráce: propagace opatření proti imigraci, odpor proti všem pokusům o kontrolu svobody projevu, kritika nedemokratického systému institucí EU, podpora kampaně proti z hlediska mezinárodního práva pochybným ozbrojeným konfliktům USA a NATO ve světě, přeshraniční česko-německá spolupráce zaměřená na komunální úroveň.²⁹¹ Podle předsedy DSSS Vandase je podstatou partnerství s NPD to, co obě strany spojuje: odmítání federalizace EU, protipřistěhovalectví a zabránění údajného úpadku Evropy.²⁹²

Strany stanovily okruhy spolupráce z oblasti naléhavých témat současnosti, aniž by prosazovaly, násilné revoluční řešení. Snaží se tak utlumit svou antisystémovost, legitimizovat se před voliči a představit se jako seriózní strany, které rozumějí jejich problémům a dokáží jich zastat. Využívají tak nespokojenost běžných občanů s demokratickými elitami, které voličům dostatečně nenaslouchají a spíše se je snaží poučovat a převychovat v souladu se svými představami. Současně se snaží přisvojit si frazeologii etablovaných stran a obracejí ji ve významový opak (často svobodu projevu).

Delegace obou stran se vzájemně účastní svých stranických akcí, jako jsou stranické dny, kongresy či tiskové konference. Spolupráce se projevuje i vzájemnou účastí na demonstracích. Řečník z DSSS pronese projev na demonstraci NPD v Německu a naopak řečník²⁹³ z NPD promluví v Česku. Zástupci stran (spíše stranické mládeže) zastupují své hnutí na demonstracích druhé strany

289 Rvačka na pískovišti mezi cikány a Čechy na budějovickém sídlišti Máj přerostla v řadu proticikánských demonstrací. Většinu demonstrujících tvořili místní občané, kteří byli dlouhodobě nespokojeni s chováním cikánů a neřešením situace ze strany městských politiků. Situace využili radikální zástupci krajní pravice z formálně neorganizovaných skupinek a hooligans. MV ČR. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2013*. 2014, s. 8-9. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

290 Bezpečnostní informační služba. *Informace BIS o vývoji na extramistické scéně ve 2. čtvrtletí roku 2013*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.bis.cz/2013-2q-zprava-extremismus.html>.

291 Tiskové centrum DSSS. *DSSS a NPD uzavřely v německé Riesě historické memorandum o spolupráci*. 3. dubna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/dsss-a-mpd-uzavrely-v-nemecke-riese-historicke-memorandum-o-spolupraci>; DSSS. *Manifest z Riesy o porušování lidských práv*. 2. dubna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/manifest-z-riesy-o-porusovani-lidskych-prav>.

292 Tiskové centrum DSSS. *Delegace DSSS se zúčastnila Stranického dne NPD v Sasku*. 21. května 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/delegace-dsss-se-zucastnila-stranickeho-dne-mpd-v-sasku>.

293 Např. „Svatováclavskou manifestaci, tradiční akci českých nacionalistů, podpořil stranický funkcionář NPD Rolf Dietrich i s doprovodem. Podobně při příležitosti státního svátku 28.10. jsme rádi uvítali malou delegaci NPD také na Dni národní jednoty v Ostravě. Následující den navštívila tato delegace i demonstraci DSSS v severočeské Rotavě, kam přijela spontánně spousta dalších pronárodních aktivistů z Německa podpořit české obyvatele.“ LAMPRECHT, Erik. *Ohlédnutí za spoluprací s německou NPD v roce 2011*. 28. prosince 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/ohlédnutí-za-spoluprací-s-nemeckou-mpd-v-roce-2011>.

se svými vlajkami.²⁹⁴ Na VI. sjezd strany v roce 2015 přijela dokonce devítičlenná delegace zástupců NPD a zdravici delegátům sjezdu pronesl Jens Pühse, který je zároveň místopředsedou Aliance pro mír a svobodu.²⁹⁵ Proběhla také společná akce DSSS a NPD, s tématy propojujícími nezaměstnanost a přistěhovalectví. „Dne 5. března proběhla společná akce na téma „Zastavení invaze cizích pracovníků“ ve spolupráci české DSSS a německé NPD. Na mítinku se podílely nacionální síly ze Sasku, Bavorska a Čech. Společně ruku v ruce chtějí čelit problému, který zasáhne nejen Německo, ale také Čechy a Moravu.“²⁹⁶

Dělnická mládež se účastnila několika předvolebních kampaní NPD v Berlíně, v Sasku-Anhaltsku, v Hesensku i jinde. Pomoc spřátelené straně je zároveň pojímána jako zahraniční stáž, která přináší zkušenosti pro činnost doma. „Tak jako nám naši hostitelé připravili ty nejlepší podmínky a ukázali nám svůj přátelský přístup, tak jsme i my byli připraveni odvést maximum úsilí ve prospěch volebního boje NPD, aby evidentně značně vynaložené prostředky nevyšly vniveč. Náš úkol byl veskrze jednoduchý. Měli jsme všet plakáty s motivy NPD po sloupech ve všech hesenských obcích, jak je v Německu v předvolebním období zvykem i mezi ostatními stranami.“²⁹⁷ ... „Přes jisté zklamání z volebního výsledku musíme hodnotit svoji účast při předvolebním boji v Sasku-Anhaltsku pozitivně. Jsou to bezesporu nenahraditelné zkušenosti. A přesně takhle musí fungovat ona proklamovaná spolupráce, naše stáž v Německu se totiž jistě projeví na našem dalším vývoji a v podobném směru se naše spolupráce musí vyvíjet i do budoucna, třeba i se stranami z dalších koutů Evropy. Evropa leží spoutána okovy egoisticky kapitalistického systému, jedině ruku v ruce napříč hranicemi budeme mít sílu okovy roztrhnout.“²⁹⁸ ... „Naopak my jsme vyjádřili nemenší díky našim hostitelům, bylo o nás postaráno na výbornou a nabyté zkušenosti jsou k nezaplacení. NPD nám zajistila ubytování, jídlo i dopravu, dostali jsme i jakési kapesné.“²⁹⁹

Velmi aktivní ve spolupráci s DSSS je radní ze Saské Kamenice a funkcionářka Svazu národních žen NPD Katrin Köhler, která díky svým znalostem češtiny funguje jako zprostředkující člen NPD pro styk s DSSS. Účastnila se například vánočního večírku DSSS v roce 2011 a v roce 2013

294 Tiskové centrum DSSS. *Předseda NPD Udo Voigt přijíždí do České republiky*. 25. května 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/udo-voigt-prijizdi-do-ceske-republiky>; Tiskové centrum DSSS. *Delegace DSSS se zúčastnila Stranického dne NPD v Sasku*. 21. května 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/delegace-dsss-se-zucastnila-stranickeho-dne-npd-v-sasku>.

295 Tiskové centrum DSSS. *SJEZD DSSS: MANIFESTACE JEDNOTY A ODHODLÁNÍ V SÁLE S VYMLÁCENÝMI VÝLOHAMI*. 9. března 2015 [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/sjezd-dsss-manifestace-jednoty-a-odhodlani-v-sale-s-vymlacenymi-vylohami>.

296 MO DSSS Karlovy Vary. *FOTOREPORT z přelomové akce DSSS a NPD proti imigrantům*. 7. března 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-prelomove-akce-dsss-a-npd-proti-imigrantum>.

297 LAMPRECHT, Erik. *Dělnická mládež nasazena do předvolebního boje NPD v Hesensku*. 19. září 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/delnicka-mladez-nasazena-do-predvolebniho-boje-npd-v-hesensku>.

298 LAMPRECHT, Erik. *NPD bojovala o zastoupení v zemském sněmu v Sasku-Anhaltsku, byli jsme u toho!*. 21. března 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/npd-bojovala-o-zastoupeni-v-zemskem-snemu-v-sasku-anhaltsku-byli-jsme-u-toho>.

299 LAMPRECHT, Erik. *Českomoravská mládež v boji o Berlín*. 6. září 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/ceskomoravska-mladez-v-boji-o-berlin>.

vystoupila na V. sjezdu DSSS s příspěvkem, ve kterém vyjádřila potěšení nad velmi dobrou spoluprací.³⁰⁰ „Od léta 2007 udržuji kamarádský vztah s nacionalisty v Čechách a na Moravě. Na jednom internetovém fóru jsem se o dozvěděla o činnosti zdejších nacionalistů a byla jsem okamžitě nadšená jejich aktivitami spojenými s tehdejší prvním Májem. Tak jsem začala psát. V listopadu roku 2007 se podařilo první setkání s několika kamarády poblíž Prahy. Přitom mě doprovázel člen spolkového představenstva NPD. Byli jsme velmi příjemně překvapeni a nadšeni z tohoto prvního osobního kontaktu. Od té doby byly kontakty pravidelně budovány a ožiovány, navštěvovali jsme se navzájem na shromážděních a účastnili se společně shromáždění na obou stranách hranic.“³⁰¹

Řada členů DSSS se zúčastňuje německých akcí za revizi výsledků druhé světové války, při kterých je zpochybňována legitimita a způsoby spojenců porazit Velkoněmeckou říši. Ve snaze vyvinut Německo je spojenecká obrana dávána na roveň se zločiny nacistů. Někteří členové DSSS tak přebírají velkoněmecké poválečné protispojenecké tradice.³⁰²

Těsné spojenecké vazby na NPD dovedly DSSS k přebírání tezí německého historického revizionismu. Přitom ještě 28. září 2004, kdy DS působila v bloku s Národní stranou, Tomáš Vandas na shromáždění Klubu českého pohraničí pronesl slova: „Připomínání si minulosti je důležité právě v dnešní době, kdy dochází k postupné revizi historických událostí.“³⁰³

V této oblasti je zejména aktivní DM, která se účastní vzpomínkových pochodů na připomenutí bombardování Drážďan na konci druhé světové války. „Měsíc únor přináší nejen nám, nacionalistům, dvě smutná výročí. Je to jednak 7. výročí odtrhnutí Kosova od Srbska, a dále je to vzpomínka na bombardování hlavního města Saska. Před 70 lety však svrhávaly britské a americké letouny svůj smrtonosný náklad i na stovky jiných měst a městeček nejen na území dnešního Německa, ale i třeba na Prahu, Ostravu a řadu dalších českých měst.“³⁰⁴ Další vzpomínkovou akcí bylo například společné uctění památky padlých německých vojáků, když byla v Brně na návštěvě delegace německých Mladých národních demokratů. „Další den byla v plánu návštěva brněnského hřbitova, který kromě jiného uchovává i ostatky mnoha vojáků. Naši kamarádi tedy navštívili místa

300 LAMPRECHT, Erik. *Ohlédnutí za spoluprací s německou NPD v roce 2011*. 28. prosince 2011 [vid. 20. ledna 2014]. In: <http://old.delnickamladez.cz/ohlédnutí-za-spoluprací-s-německou-npd-v-roce-2011>; Tiskové centrum DSSS. *Vandas obhájil funkci předsedy DSSS. Sílu a energii ještě mám, řekl delegátům sjezdu*. 19. ledna 2013 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.dsss.cz/vandas-obhajil-funkci-predsedy-dsss-silu-a-energie-jeste-mam-rekl-delegatum-sjezdu>.

301 *Země Evropy jsou zotročeny nadnárodním kapitálem, jen společně můžeme vyhrát, říká radní Saské Kamenice Katrin Köhler*. 12. ledna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/zeme-evropy-jsou-zotroceny-nadnarodnim-kapitalem-jen-spolecne-muzeme-vyhrat-rika-radni-saske-kamenice-katrin-k_hler.

302 DM. *Projev, který by zazněl na Antikriegstagu*. 4. září 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/projev-ktery-by-zaznel-na-antikriegstagu>; Antifa.cz. *Dresden is OUT. Aneb s věnci a pochodněmi do Karlových Varů*. 10. února 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/dresden-out-aneb-s-veneci-pochodnemi-do-karlovy-varu>.

K protiněmeckému nacionalismu u české krajní pravice srov. RATAJ, Jan. *Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice*. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed. *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*. Praha: [Česká společnost pro politické vědy], 2006, s. 186.

303 VANDAS, Tomáš. *Projev Tomáše Vandase, předsedy DS*. 28. září 2004. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

304 *Drážďany 13. 2. 1945 - 15. 2. 2015 - 70 let od leteckého teroru*. 19. února 2015 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnickamladez.cz/drazdany-13_-2_-1945---15_-2_-2015---70-let-od-leteckeho-teroru.

určená pro padlé německé vojáky a společně jsme jim vzdali tichý hold. ³⁰⁵

Zaměření vzpomínkových akcí v souvislosti s druhou světovou válkou vypovídá o tom, že Dělnická mládež je spíš německou mládeží. Dojetí nad utrpením německých obětí spojeneckého bombardování³⁰⁶ či nad utrpením jiných Němců je jedinou náplní těchto setkání. Mezi poznávacími výlety DM není cesta do Mauthausenu, Dachau či Terezína. Připomínány nejsou ani činy československého odboje. DM nikdy neuctila památku parašutistů v Resslově ulici či odbojové skupiny Tři králové. Tato „Vandasjugend“ nikdy nezavedla své německé kolegy z Mladých národních demokratů na vzpomínkovou akci v Lidicích či v Kounicových kolejích v Brně. Klíčové je vyzdvihnout utrpení Němců, „zločiny“ spojenců, převzít postoje německé krajní pravice a téměř se až pitvořit při pochodech s pochodněmi.

DM je nejen velmi snaživá, aby se zalíbila svému vzoru, ke kterému tak vroucně vzhlíží, ale je také náležitě vděčná, když její mentor dá najevo nějaký projev chvály. *„Projev Dělnické mládeže přitom sklídl možná nejsilnější potlesk. Lidé nám dávali mnohokrát najevo, že si našich snah váží a rozhodně pro ně nejsme žádná druhořadá „simulantenbande“, jak by si člověk navyklý na mediální propagandu mohl myslet.* ³⁰⁷

Současně je však třeba poznamenat, že DM není osamocená v přebírání německých postojů a napodobování německých vzorů. Tento trend se projevuje u značné části českého obyvatelstva a zejména české mládeže. Skutečně drastickým příkladem byla účast družstva čtrnáctiletých chlapců *Hitlerjugend Jamnitz* ze základní školy v Jemnici na dějepisné soutěži v roce 2015 v Třebíči. Njen kvůli svému vystupování, ale i díky svým kostýmům byli vyhlášeni nejsympatičtějším družstvem soutěže.³⁰⁸

Těsné vazby s NPD, která zůstala na pozicích německé národně socialistické nostalgie, omezily spektrum kontaktů DSSS se západoevropskými krajně pravicovými stranami, které se k německému národnímu socialismu staví z nacionalistických pozic záporně. K určitým kontaktům došlo pouze se Slovenskou pospolitostí a Ľudovou stranou naše Slovensko³⁰⁹, protože jejich historický

305 RINT, Hynek. *DM a JN: Setkání starých přátel v Brně*. 21. listopadu 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnickamladez.cz/dm-a-jn_-setkani-starych-pratel-v-brne.

306 „Slyšeli jsme statistiky, které mluví o zaživa upálených civilistech, zbořených domech a spojenci shozených bombách. Přes veškeré děsivé počty si člověk nedokáže ani představit hrůzu, kterou pociťovali obyvatelé Drážďan před 71 lety. Jen dobové fotografie mohou napovědět, jaké utrpení lidé ve městě prožili a v jakém pekle umírali.“ *DM na smutečním pochodu v Drážďanech*. 2016 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/dm-na-smutecnim-pochodu-v-drazdanech>.

307 LAMPRECHT, Erik. *Letního festivalu frakce NPD v saském parlamentu se zúčastnila delegace DM*. 20. července 2012 [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/letniho-festivalu-frakce-npd-v-saskem-parlamentu-se-zucastnila-delegace-dm>.

308 BERAN, Vojtěch. Nejsympatičtější školní tým Vysočiny – Hitlerjugend. In: *Echo 24.cz*. 21. srpna 2015 [vid. 28. března 2015]. Dostupné: <http://echo24.cz/a/wKzuT/nejsympatictejsi-skolni-tym-vysociny--hitlerjugend>.

309 MV ČR. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2013*. 2014, s. 18. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>; MV ČR. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2012*. 2013, s. 22. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

revizionismus, mýtizující a adorující klerofašistickou Slovenskou republiku, se nestaví k nacistickému Německu záporně.

V květnu 2015 se DSSS zúčastnila konference Aliance pro mír a svobodu (APF), která se konala v Banské Bystrici³¹⁰ na Slovensku, a setkala se s delegáty krajně pravicových stran z Německa, Rumunska, Itálie a Slovenska, přičemž u posledních tří se jedná o bývalé satelity Velkoněmecké říše. „Účast DSSS na této konferenci je jasným důkazem toho, že strana je reálnou politickou silou, kterou jednotlivé evropské nacionalistické strany a hnutí berou jako partnera v boji za novou Evropu, která je dnes v ohrožení.“³¹¹

16. června 2015 se DSSS zúčastnila zasedání této organizace v Evropském parlamentu, kde má NPD europoslance Uda Voigta³¹², a byla jednomyslně přijata za člena.³¹³ Na zasedání APF³¹⁴ v budově Evropského parlamentu 30. listopadu 2015 byl Tomáš Vandas zvolen do vedení. „Uprostřed jednání došlo k volbě vedoucích orgánů AFP, kde pro české nacionální hnutí je důležité, že do vedení AFP byl zvolen všemi hlasy předseda DSSS Tomáš Vandas. Toto zvolení je jasným oceněním mnohaleté vlastenecké práce předsedy strany a jeho zvolením se české národní hnutí dostává do mezinárodního povědomí.“³¹⁵

K oficiálnímu setkání předsedy DSSS Tomáše Vandase a předsedy NPD Franka Franze, který byl zvolen 1. listopadu 2014³¹⁶, dosud nedošlo a mezistranická setkání se odehrávají především na platformě Aliance pro mír a svobodu.

Na konci května 2016 byl v Praze na pozvání DSSS viceprezident APF a předseda Britské národní strany (British National Party) Nick Griffin.³¹⁷ Součástí programu této návštěvy byla i

310 Županem Banskobystrického kraje je Mgr. Marian Kotleba z fašizující Ľudové strany naše Slovensko, který v roce 2013 v druhém kole přímé volby získal 55,53 % (71 397) platných hlasů. Štatistický úrad SR. *Počet a podiel platných hlasov odovzdaných pre kandidátov na predsedov podľa samosprávnych krajov*. 24. listopadu 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://volby.statistics.sk/osk/osk2013/VUC/Tabulka7_sk.html.

311 Tiskové centrum DSSS. *MEZINÁRODNÍ SETKÁNÍ NACIONALISTŮ NA SLOVENSKU. VANDAS JEDNAL S KOTLEBOU*. 15. května 2015 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.dsss.cz/mezinarodni-setkani-nacionalistu-na-slovensku_-vandas-jednal-s-kotlebou.

312 Udo Voigt dlouhodobě podporuje nadnárodní spolupráci krajní pravice. MACKLIN, Graham. *Transnational Networking on the Far Right: The Case of Britain and Germany*. In: *West European politics*, Abingdon, vol 36, n. 1, p. 183.

313 Tiskové centrum DSSS. *DSSS PŘIJATA DO CELOEVROPSKÉ NÁRODNÍ APF. VANDAS PO BOKU VOIGTA, GRIFFINA A FIOREHO*. 19. června 2015 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.dsss.cz/dsss-prijata-do-celoevropske-narodni-strany-apf_-vandas-po-boku-voigta_-griffina-a-fioreho.

314 „Roberto Fiore za italskou Forza Nuova (Nová síla), Udo Voigt europoslanec za německou NPD, Jens Pühse, člen vedení NPD, Nick Griffin dlouholetý předseda Britské národní strany a bývalý europoslanec, Herve van Laethem, předseda belgické strany NATION (Národ), Swen Hollandson za Danskernes Parti (Dánská strana), Gonzalo M. Garcia, ze španělské Democracia nacional (Národní demokracie), Stefan Jacobsson, předseda Svenskarnas parti (Švédská strana) a nacionalističtí aktivisté z Polska a Francie.“

315 Tiskové centrum DSSS. *REPORT: ZASEDÁNÍ APF V BRUSELU. VANDAS VE VEDENÍ EVROPSKÝCH NACIONALISTŮ*. 3. prosince 2015 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.dsss.cz/report_-zasedani-apf-v-bruselu_-vandas-ve-vedeni-evropskych-nacionalistu.

316 NPD. *Frank Franz ist neuer Parteivorsitzender der NPD*. 1. listopadu 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <https://npd.de/frank-franz-ist-neuer-parteevorsitzender-der-npd/>.

317 Dlouhodobá spolupráce NPD s Britskou národní stranou se začala v první polovině devadesátých let dvacátého století. Obě strany byly členy už Evropské národní fronty (European National Front), která byla od roku 2003 zastřešující panevropskou organizací pro krajně pravicové strany. Více ke spolupráci NPD a BNP viz MACKLIN, Graham.

přednáška pro členy a příznivce DSSS. „*Na druhý den byla naplánovaná přednáška, na kterou se dostavili účastníci z mnoha koutů republiky z řad funkcionářů, členů a příznivců DSSS. Středobodem bezmála dvouhodinové přednášky byla současná imigrantská krize, což je podle Nicka Griffina soumrak západní Evropy, kde začínají převládat zpupní, agresivní a militantní cizinci, a původní Evropané jsou díky proradnosti vlastních vlád zatlačováni do pozadí.*“ Řešení současné situace, které přednášející předestřel, bylo zcela v duchu koncepce bílé Evropy, tedy kontinentu obývaného původními Evropany rozvíjejícími svou civilizaci. „*Nick Griffin prohlásil, že jedinou nadějí pro všechny původní Evropany je Evropa bílá a křesťanská. Bez těchto dvou předpokladů bude následovat zánik Evropa takové, jakou ji známe.*“³¹⁸

DM měla až do roku 2015 poněkud širší mezinárodní kontakty než DSSS. 22. března 2014 se účastnila kongresu *Vize Evropa*, který proběhl v Durynsku. Pořadatelem byli Mladí národní demokraté a účastnili se zástupci Belgie, Česka, Dánska, Chorvatska, Itálie, Lichtenštejnska, Německa, Švédska, Švýcarska a Velké Británie.³¹⁹ Dělnická mládež je od té doby v kontaktu s Blocco Studentesco³²⁰, což je studentská organizace italského neofašistického hnutí Casapound Italia³²¹, které patří k nejvýznamnějším popularizátorům italského fašismu před rokem 1945 mezi italskými vysokoškoláky. Zástupci římské pobočky Blocco Studentesco navštívili na přelomu dubna a května 2014 Dělnickou mládež v České republice, přičemž římský vedoucí Federico Mattioni přednesl na prvomájové demonstraci v Ústí nad Labem zdravici, ve které mimo jiné řekl: „*Zatímco Blocco Studentesco se vždy soustředilo na silnou identitu, s odkazem na jedinou italskou revoluci a tu z 20. A 30. let minulého století, která byla schopna docílit syntézy sociálních, národních a duševních hodnot. Studentský unionismus nás vedl buď k bitvám s tíživými výdaji na školné, nebo ke zvýšení studentské reprezentace ve vedoucích postech na školách a univerzitách. Vždy jsme se věnovali také kulturním aktivitám, které vedly k znovuoobjevení základních pilířů naší identity, přesněji uměleckému směru - futurismu (D'Annunzio, Marinetti a další...).*“³²²

Pro dokreslení zahraničně politické orientace je třeba zmínit, že součástí aktivit DSSS a zejména DM je podpora územní celistvosti Srbska a ostrá kritika jak vojenského zásahu proti Srbsku, tak uznání nezávislosti Kosova některými státy. „*Letos tomu bude už 6 let, co se NATO ve spolupráci s albánskými teroristy podařilo odtrhnout jihosrbskou provincii Kosovo od mateřského Srbska. I po*

Transnational Networking on the Far Right: The Case of Britain and Germany. In: *West European politics*, Abingdon, vol 36, n. 1, p. 176-194.

318 Tiskové centrum DSSS. *NICK GRIFFIN V PRAZE: EVROPA MUSÍ BÝT BÍLÁ A KŘESŤANSKÁ*. 30. května 2016 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.dsss.cz/nick-griffin-v-praze_-evropa-musi-byt-bila-a-krestanska.

319 DM. *Evropský kongres za účasti DM řekl ano Evropě, ne EU*. 25. března 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnickamladez.cz/evropsky-kongres-za-ucasti-dm-rekl-ano-evrope_-ne-eu.

320 Blocco Studentesco. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.bloccostudentesco.org>.

321 Casapound Italia. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.casapounditalia.org>.

322 LAMPRECHT, Erik. *DM a Blocco Studentesco: Společně v boji za novou Evropu*. 6. května 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.delnickamladez.cz/dm-a-blocco-studentesco_-spolecne-v-boji-za-novou-evropu.

šesti letech je tato tragická událost stále aktuální. Stejně jako tehdy na Kosovu i dnes používají USA a jejich spojenci zfanatizované hrdlořezy na prosazování svých imperialistických zájmů. Dnes jsme svědky této zločinné taktiky například v Sýrii.“³²³

V rámci webových stránek DM byl vytvořen samostatný oddíl *Kosovo je Srbsko!*, v němž je zdůrazňována slovanská vzájemnost, kritizovány USA i celá Severoatlantická aliance a ČR za uznání nezávislosti Kosova. „*14. února 2015 proběhne v Ostravě již tradičně demonstrace za srbské Kosovo. I po 7 letech od vyhlášení „nezávislého“ Kosova je nutné připomenout si tuto zradu na srbském národě a aktivně proti ní vystoupit. Pro nás, nacionalisty z Čech, Moravy a Slezska, má tato akce obzvláštní význam rovněž z toho důvodu, že se na tomto zločinu podílela naše politická reprezentace v čele s tehdejším šéfem české diplomacie Karlem Schwarzenbergem.*“³²⁴

Od roku 2012 do roku 2015 pořádala DM každý rok v únoru demonstraci na podporu územní celistvosti Srbska. 18. února 2012 na autobusovém nádraží v Jihlavě s pochodem na náměstí Svobody, ostatní akce proběhly v Ostravě.³²⁵

3. Český nacionalismus či bílé evropanství?

Klíčovou hodnotou pro krajní pravici je národ. Při analýze jakékoli krajně pravicové skupiny je nutné brát v úvahu, jak k tomuto pojmu přistupuje, zejména zda se objevuje biologické pojetí národa. Dalším klíčový pojemem při zkoumání krajní pravice je nacionalismus, což je zastřešující výraz pro řadu více či méně odlišných směrů, které je možné různě pojímat a klasifikovat.³²⁶

Jelikož je národ pro DSSS tak zásadní hodnotou a zároveň ho strana nijak nedefinuje, je nezbytné určit, jaké pojetí národa její ideologie obsahuje.

V integrálním nacionalismu je národ naprosto zásadní, uctívanou hodnotou. Od příslušníků národa je vyžadována nadměrná loajalita za všech okolností. Jedinec se musí národu zcela podřídit. Když tak příslušník menšiny či cizinec učiní, je mu dovoleno se asimilovat. U nacionalismu rasového typu jsou příslušníci jiných národů, případně ras považováni za méněcenné nebo přinejmenším nepřijatelné a rozdíly jsou brány za trvalé a nepřekonatelné. Ať je důvodem odmítnutí biologická odlišnost nebo nepřekonatelné kulturní rozdíly, případně jiný důvod, do národa nelze vstoupit.³²⁷

323 *Ostrava 15.2.: Vláda není národ! Kosovo je srbské!*. [vid. 29. července 2013]. In: <http://kosovo.delnickamladez.cz/pozvanka---2014>.

324 *Demonstrace za srbské Kosovo v Ostravě*. [vid. 29. července 2013]. In: <http://kosovo.delnickamladez.cz/pozvanka---2015>.

325 Tiskový odbor DM. *Demonstrovali jsme proti odtržení Kosova od Srbska*. 19. února 2012 [vid. 29. července 2013]. In: <http://kosovo.delnickamladez.cz/report---2012>.

326 Např. ALTER, Peter, *Nationalism*, Bristol, 1994; HEYWOOD, Andrew, *Politické ideologie*, Plzeň, 2008; HROCH, Miroslav, ed., *Pohledy na národ a nacionalismus: čítanka textů*, Praha, 2003.

327 ALTER, Peter. Emancipace a útlak: Typologie nacionalismu. In: *Svědectví, Nacionalismus: novodobá droga*, Praha, 1992, s. 77-81, s. 84-86; ALTER, Peter, *Nationalism*, Bristol, 1994, s. 26, s. 29, s. 34; RATAJ, Jan. Český nacionalismus a identita v konceptu současných krajně pravicových hnutí v České republice. In: NEUDORFLOVÁ, Marie L., ed., *Spory o dějiny: sborník kritických textů. IV*, Praha, 2003, s. 45-46; FREDRICKSON, George M.,

Přijetí německého národního socialismu NPD nejprve DS a později DSSS vedlo k úplnému opuštění protiněmectví jako jednoho ze základních znaků českého nacionalismu 19. až 21. století. Obrazně řečeno, s heslem „Víc než národ“ se zřekli hesla „Nic než národ“ českých integrálních nacionalistů jako projevu české provinční uzavřenosti. „*Evropští nacionalisté totiž v 21. století nejsou žádnými šovinisty a jsou s to postavit se bok po boku v boji za přežití evropského ducha.*“³²⁸

Strana považuje za základ identity bílé evropanství (rasu), které je společné evropským národům. Toto širší společenství, které je ve skutečnosti synonymem pro árijství, je nadřazené českému nacionalismu. Na rozdíl od minulosti jsou si v tomto novoárijství všechny evropské národy rovné a neexistuje žádná hierarchie mezi nadřazenou nordickou rasou a ostatními méněcennými Evropany. Z tohoto sjednocujícího postoje vychází jak neonacismus, tak konzervativnější národně socialistické proudy, včetně NPD. „*Náš nacionalismus je evropský - my Evropané jsme bratři a jen sjednocení můžeme vytvářet velkou civilizaci. Není možné uvážnout v žabomyších sporech ve chvíli, kdy hrozí celé naší civilizaci zánik.*“³²⁹

Je tak vytvářena ideální představa Evropy národních států, která je založená na rasové solidaritě a současně snížené suverenitě bílých Evropanů vázaných povinnostmi ke své rase, přičemž spory z minulosti nesmí být překážkou pro spolupráci nacionalistů.³³⁰ Výzvu k překonání minulosti obsahoval už Vandasův projev, který pronesl 13. září 2008 na třetím ročníku Festivalu národů (Fest der Völker) v německém Altenburgu.³³¹

Globalizovaný evropeismus se stal součástí ideově politické výbavy krajně pravicového proudu, jehož se účastní DSSS pod vedením svého německého vzoru a mentora. „*Jsem proto rád, že dělnická strana patří k těm politickým formacím, které upřednostňují boj za záchranu Evropy a snaží se spolupracovat s podobně orientovanými stranami napříč Evropou. Pokud se nám totiž podaří zachránit Evropu, je velká naděje i na záchranu naší země.*“³³²

Z propagandistických důvodů strana vystupuje vůči neevropským národům z pozic etnopluralismu, a nikoli z pozic radikálnějšího etnocentrismu. Deklaruje respekt ke všem národům a jejich kulturám, ale pouze v jejich národních státech. Hlavním účelem je však zamezit mísení ras a

Rasismus: stručná historie, Praha, 2003, s. 109-111.

328 Na úspěšném Dni německé budoucnosti vystoupila i DM. 9. června 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/na-uspesnem-dni-nemecke-budoucnosti-vystoupila-i-dm>.

329 RINT, Hynek. *Den veteránů: Už žádné bratrovražedné války*. 11. listopadu 2014 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.delnickamladez.cz/den-veteranu_-uz-zadne-bratrovrazedne-valky.

330 Tiskové centrum DSSS. *Zapomeňme na spory z minulosti a soustředme se na spolupráci nacionalistů, říká Tomáš Vandas v rozhovoru pro server KONSERWATYZM.pl*. 16. listopadu 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/zapomenme-na-spory-z-minulosti-a-soustredme-se-na-spolupraci-nacionalistu_-rika-tomas-vandas-v-rozhovoru-pro-server-konserwatyzm_pl.

331 Tiskový odbor DS. *Tomáš Vandas vystoupil na Festivalu národů*. 14. září 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

332 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_-nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

konzervovat hodnotová a kulturní specifika v duchu národního socialismu či konzervativního tradicionalismu.³³³ „*Nemáme už kam ustoupit, protože za námi je jen liberalismus, konzum, občanská společnost a smrtící odnárodnění – unijní evropanství.*“³³⁴

Tento ideál byl rozveden v Ideovém programu, který schválilo předsednictvo Dělnické mládeže 2. listopadu 2014. *Moderní nacionalismus* je v něm představen jako směr, který má zabránit řízené genocidě, tedy vykořenění původního evropského obyvatelstva pod přívalem řízeného přistěhovalectví: „*Jsmo tak nositeli moderního nacionalismu – vlastenectví 21. století. Naše vlastenectví neznamena staré opelichané a krátkozraké „Můj národ je lepší než tvůj“.* Takto se projevovali „vlastenci“ v minulých staletích – nechť tam tato jejich idea i zůstane. Pro evropský nacionalismus v 21. století je stěžejní slogan: „*Cítím a ctím pokrevní pouto s příslušníky mého národa a pouto mého národa s ostatními národy Evropy.*“³³⁵

Mladí národní demokraté se dokonce „libozvučně“ hlásí k německo-evropskému principu původu (das deutsch-europäische Abstammungsprinzip), což je výraz, který působí jako součást jazyka Třetí říše.³³⁶

DSSS se tedy nechce uzavírat do vlastního národní bunkru a hlásá krajně pravicový evropeismus národně socialistického typu. Vnímá český národ jako součást širšího celku, součást europoidní rasy a civilizace bílých Evropanů.³³⁷ Podle místopředsedy strany Jiřího Štěpánka „*se Evropa nachází na rozcestí. Jestli povolíme, staneme se ohroženými cizinci na vlastním kontinentu.*“³³⁸

Ondřej Stulík v obsahové a kontextuální analýze Dělnických listů dospěl k závěru, že stranická ideologie DS a DSSS je nacionálně šovinistická, přičemž vůbec nevzal v úvahu přechod strany (tehdy ještě DS) na bílé evropanství po navázání spolupráce s NPD.³³⁹ O šovinismus se zcela jistě nejedná, protože strana český národ nijak nevyzdvihuje jako nejlepší či nejúspěšnější v nějakém oboru. Nepropaguje ho vlastně vůbec. Účastní se současného českého trendu odnárodnění a našla si inspiraci v zahraničí.

V postojích DSSS není výslovný požadavek biologické homogenity českého národa a návrhy na re-emigraci menšin neevropského původu. Je však třeba vzít v úvahu také radikálnější, či spíše méně opatrná, vyjádření mladých „dělníků“. Užití výrazů *pokrevní pouto* a *přežití naší krve*, které se

333 Tiskový odbor DSSS JMK. *Infostánek DSSS v Brně: Bez piva a balónku, ale s čistým srdcem*. 17. května 2010 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/infostanek-dsss-v-brne_-bez-piva-a-balonku_-ale-s-cistym-srdcem.

334 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *ŠTĚPÁNEK (DSSS): EVROPSKÁ UNIE NENÍ EVROPA*. 6. června 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.dsss.cz/stepanek-_dsss_-evropska-unie-neni-evropa.

335 DM. *Ideový program*. 2. listopadu 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas/nas-program>.

336 Junge Nationaldemokraten. *Unsere Ziele*. [vid. 28. března 2015]. In: http://aktion-widerstand.de/?page_id=6117.

337 Pojetí národa u ostatních krajně pravicových směrů srov. RATAJ, Jan. Český nacionalismus a identita v konceptu současných krajně pravicových hnutí v České republice. In: NEUDORFLOVÁ, Marie L., ed., *Spory o dějiny: sborník kritických textů. IV*, Praha, 2003, s. 57-65.

338 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *ŠTĚPÁNEK (DSSS): ZLO Z MEŠIT*. 28. října 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.dsss.cz/stepanek-_dsss_-zlo-z-mesit.

339 STULÍK, Ondřej. Analýza Dělnických listů. In: *REXTER*, roč. 11, 2013, č. 1, s. 64.

objevují v Ideovém programu Dělnické mládeže, vypovídají o tom, že tito mládežníci biologickou homogenitu národa a evropské bílé rasy zachovat chtějí.³⁴⁰ Zvolení předsedy DM Erika Lamprechta a bývalého člena Národního odporu Jiřího Froňka do funkcí místopředsedy strany na VI. sjezdu DSSS³⁴¹ naznačuje, že nacionalismus rasového typu je vlastní značné části členů strany.

Je zřejmé, že v hierarchii hodnot DSSS je na prvním místě český národ jako součást bílého evropanství. Je považováno za samozřejmost, že se národnostní menšiny a přistěhovalci asimilují.³⁴² Zároveň je nastaven konzervativně tradicionalistický rámec, který je závazný pro celou společnost. Tento rámec není racionálně zdůvodněný, prodiskutovaný a demokraticky přijatý. Ale je určující pro to, co je správné a o čem se nepochybuje.³⁴³

Odmítání modernity a postmodernity je v těchto postojích často spojené s požadavkem návratu k idealizované předmoderní minulosti na jedné straně a se zdůrazňovaným znechucením nad převládajícími liberálními postoji v současnosti na druhé straně.³⁴⁴

Při oslavě českých státních svátků, jejichž obsahem je především připomenutí tradic české státnosti, je dávana přednost 28. září před 28. říjnem, který symbolizuje moderní českou státnost. Zpočátku především DM a později i DSSS začala k oslovení veřejnosti využívat Den české státnosti a symboliku svatého Václava. Sama osoba tohoto panovníka je v souladu s postoji těchto organizací pojata účelově a současně jako autorita mimo současný politický systém, na kterou je možné se odvolat s cílem legitimizovat své postoje.³⁴⁵ „*Braňme cíle, které vytyčil Svatý Václav, aby se v Čechách obnovila spravedlnost, spravedlivý řád. Aby nebyli protěžováni cizinci na úkor Čechů. Aby se obnovila vymahatelnost práva. Aby bylo měřeno stejným metrem. Aby z ekonomického koláče neuždali ti praceschopní, kteří se o jeho vznik nijak nezasloužili. Braňme činy, kterých chtěl Svatý Václav dosáhnout před pokrytci a nepřáteli našeho národa a na mysli vždy mějme větu: „Svatý*

340 DM. *Ideový program*. 2. listopadu 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas/nas-program>.

341 Tiskové centrum DSSS. *SJEZD DSSS: MANIFESTACE JEDNOTY A ODHODLÁNÍ V SÁLE S VYMLÁCENÝMI VÝLOHAMI*. 9. března 2015 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.dsss.cz/sjezd-dsss_-manifestace-jednoty-a-odhodlani-v-sale-s-vymlacenymi-vylohami.

342 DSSS. *Programová listina*. 20. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/programova-listina>; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; VANDAS, Tomáš. *Ombudsmanův úlet*. 3. února 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/ombudsmanuv-ulet>; VANDAS, Tomáš. In: *Události, komentáře* [online]. Česká televize, 14. října 2013, 5. - 6. minuta [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1096898594-udalosti-komentare/213411000371014/obsah/285366-volby-2013/>.

343 DSSS. *Programová listina*. 20. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/programova-listina>; DSSS. *Program DSSS 2011*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2011>; DSSS Moravskoslezský kraj. *PETICE proti adopci dětí homosexuálními páry*. 5. dubna 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://mskraj.wordpress.com/2010/04/05/petice-proti-adopci-deti-homosexualnimi-pary/>.

Pro další studium konzervativního tradicionalismu v rámci nacionalismu viz ALTER, Peter. *Emancipace a útlak: Typologie nacionalismu*. In: *Svědectví*, Praha, 1992, s. 93-94; RATAJ, Jan. *Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice*. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*, Praha, 2006, s. 180.

344 DSSS Praha. *Pražská DSSS protestovala proti oslavě homosexuality*. 14. srpna 2011 [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/prazska-dsss-protestovala-proti-oslave-homosexuality>.

345 Více k různému využití svatováclavské tradice viz RATAJ, Jan. *Politické proměny symboliky svatováclavské tradice a tradice 28.října v moderních československých a českých dějinách*. In: *Spory o dějiny II*, BEDNÁŘ, M. (ed.), Praha, 1999, s.84-96.

Václave, vévode české země, kníže náš, nedej zahynouti nám ni budoucím!“³⁴⁶

Dne 24. září 2011 se DM účastnila Svatováclavské manifestace, kterou pořádali Autonomní nacionalisté v Kladně. „*Projevy byly zaměřeny především na kritiku kapitalistického systému, který si v pošlapávání tradic nezavdá s režimem komunistickým. Bylo vysvětleno, že „vymanění se z vlivu nadnárodního kapitálu je základní podmínkou naděje na nějakou morální proměnu společnosti.*““³⁴⁷

Den české státnosti v roce 2014 oslavila DM komorněji u sochy svatého Václava ve Štramberku. „*U sochy nacionalisté vytahují vlajky a transparent vyrobený k této příležitosti, proběhne společné focení a poté je přečten projev nezávislého aktivisty, který ve své řeči vzpomněl na osobu sv. Václava, rovněž přirovnal jeho činy k činům dnešních politiků a vyzval k pokračování úsilí nacionalistů k dosažení opravdové svobody a jednotného národa.*“³⁴⁸

V roce 2015 v rámci pokračující spolupráce podpořily DSSS a DM oslavu, kterou pořádali Národní socialisté – LEV 21 28. září v Teplicích. „*Obě politické strany daly jasně najevo, že každý slušný host je v republice vítán, ale rozhodně nejsou zde vítáni ti, kdož nebudou respektovat naše zákony a hlavně kulturní zvyklosti a normy chování. Přesně tak, jak hovoří jeden z plakátů DSSS: Turistům dlabanec, uprchlíkům kopanec.*“³⁴⁹

DSSS ve své propagandě často operuje pojmem vzdělání. Dokonce tvrdí, že pokládá vzdělanost národa za obraz jeho kvalit a též jeho budoucnosti. Nejedná se však o snahu zvýšit kvalitu odborné kvalifikace obyvatelstva. Ve skutečnosti jde o tendenční ideologizaci českého školství, která by zajistila, že součástí vzdělání je indoktrinace politickým jednohlasem.³⁵⁰ „*Ve školách základního typu je zapotřebí postupně odbourávat systém liberální výchovy a žáky naopak vést k úctě k autoritě, sebeovládání a kamarádství.*“³⁵¹

Evropský nacionalismus DSSS obsahuje také identifikaci nepřátel národa. Najdeme mezi nimi především ideologické protivníky a lidi, kteří jsou neslučitelní s národně socialistickou identitou. Jsou to zejména mimoevropští přistěhovalci, některé menšiny, „*veřelci*“ z nadnárodních firem, zastánci multikulturalismu, pravdoláskaři, Evropská unie, „*přepčení a odnárodnění komentátoři ČT*“,

346 DUDÁK, Jiří. *Svatý Václav - symbol vlastenectví, vzdělanosti a čestnosti*. 28. září 2010 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/svaty-vaclav>.

347 Tiskový odbor DM. *Dělnická mládež na Svatováclavské manifestaci*. 28. září 2011 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/delnicka-mladez-na-svatovaclavske-manifestaci>.

348 DM. *Report: Svatováclavské setkání 2014*. 30. září 2014 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.delnickamladez.cz/report_-svatovaclavske-setkani-2014.

349 Tiskové centrum DSSS. *REPORT: DEN ČESKÉ STÁTNOSTI VE ZNAMENÍ DĚTSKÝCH ÚSMĚVŮ*. 30. září 2015 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.dsss.cz/report_-den-ceske-statnosti-ve-znameni-detskych-usmevu.

350 „*Vzdělávací systém musí v lidech probouzet to nejlepší, tedy kromě produktivních schopností i morální kvality. Odmítáme nazývat vzděláním a dotovat pouhou indoktrinací k multikulturalizmu, opakování blábolů gender studies nebo pouze nenárodně „ukecané“ obory, jejichž jediným cílem je dát VŠ diplom i netaalentovaným, nebo dokonce pouze platícím jedincům.*“ DSSS. *Ekonomický program*. 25. března 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/ekonomicky-program>.

Dále k reformě školství viz DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Problematika vzdělávání. [vid. 28. března 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/problematika-vzdelavani>.

351 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

ziskuchtiví bankéři atd. Ti všichni jsou obviňováni z ekonomického a morálního úpadku národa.³⁵² „Nepřátelé národa opět promlouvali z televize. Přijímat uprchlíky, to je naše zkáza, pana Halíku! Evropa má jen jednu povinnost: zachovat svoji kulturu, historii a tradice pro další generace, a zabránit přeměně v islámský kontinent, k čemuž zcela jistě pod taktovkou Bruselu a různých pseudohumanistů (jako pan Halík) směřujeme. Z Evropy musí být pevnost proti imigrační zkáze. STOP multikulturnímu experimentu a islamizaci! Pryč s Halíkem a dalšími pseudopravdoláskaři, nepřáteli této země a národa!“³⁵³ Kritika nositelů odlišných názorů obsahuje naléhavé výzvy „se vypořádat s těmi, kdož v takové hodnoty nevěří. Jedině tak můžeme ubránit naši zemi v současné době plné nejistot a chaosu.“³⁵⁴

4. Sociální důraz „dělníků“

V současné době je sociální stát odstraňován a dokonce je zpochybňována samotná myšlenka sociálního státu. Je třeba si uvědomit, že po rozpadu tradiční velké rodiny a patriarchálních společenství garantoval sociální stát jistotu při ochraně jedince. Proces rozpadu sociálního státu však není spojen s obnovením původních struktur nebo se vznikem nějakých zcela nových, sociální stát nahrazujících struktur. Jsme svědky atomizace společnosti, ve které pokračuje individualizace a úbytek solidarity. Sociálně nevstřícný neoliberální kapitalismus stále více zdůrazňuje individuální odpovědnost, upřednostňuje, až uctívá kult sobectví silného jedince, který má právo si sám užívat své bohatství bez ohledu na své zaměstnance a společnost.³⁵⁵

Národní socialismus naopak zdůrazňuje ochranářskou solidaritu a soudržnost pracujících a národního kapitálu. Tím je přitažlivý pro značnou část veřejnosti a DSSS tak může oslovit větší část voličů, mnohem více než anticikánismem, empatií pro Němce či výpady vůči homosexuálům. Na rozdíl od levicového socialismu, který rozšiřuje práva pracujících svébytně rozhodovat a podílet se na výsledcích práce, postoje DSSS zahrnují antiemancipační přístup k zaměstnancům, studentům, spotřebitelům a také k jedinci. Strana nechce rozšiřovat jejich nezávislá práva a svobody, nechce podporovat jejich individuální odpovědnost. Chce pověřit stát, aby dohlédl, že je o ně postaráno.

352 Tiskové centrum DSSS. *Pecina kašle na obyvatele Libuše. DSSS tam svolává protestní mítink*. 22. dubna 2010 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/pecina-kasle-na-obyvatele-libuse_-dsss-tam-svolava-protestni-mitink; VANDAS, Tomáš. *DSSS bude protestovat proti oslavě homosexuality*. 9. srpna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/dsss-bude-protestovat-proti-oslave-homosexuality>; Tiskové centrum DSSS. *Report: Nespokojení lidé protestovali před ČT. Je to propagandistická žumpa, řekl Vandas*. 8. března 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.dsss.cz/report_-nespokojeni-lide-protestovali-pred-ct_-je-to-propagandisticka-zumpa_-rekl-vandas.

353 VANDAS, Tomáš. [Předseda DSSS Tomáš Vandas...] In: Facebook [online] 14. prosince 2014, 17:13 hodin [vid. 28. března 2015]. In: <https://www.facebook.com/delnickastrana?fref=ts>.

354 VANDAS, Tomáš. *Vandas: Adventní výzva. Stále stejná jména zrádců*. 5. prosince 2015 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.dsss.cz/vandas_-adventni-vyzva_-stale-stejna-jmena-zradcu.

355 HUBINKOVÁ, Zuzana a kol., *Psychologie a sociologie ekonomického chování*, Praha, 2008, s. 52; BETZ, Hans-Georg, *Exclusionary populism in Western Europe in the 1990s and beyond: a threat to democracy and civil rights?*, Geneva, 2004, s. 12; HEYWOOD, Andrew, *Politické ideologie*, Praha, 2005, s. 242-243.

Cílem je sociální stát v krajně pravicovém pojetí, ve kterém je starost o blaho národa na prvním místě a platí solidarita zaměstnanců a podnikatele jakožto příslušníků jedné rasy.³⁵⁶ „Uznávám, že sociální program ČSSD je skutečně v mnoha ohledech kvalitní a určité pro české lidi přínosnější než programy stran liberální pravice. Část sociální politiky je u obou stran také společná, větší rozdíl je ale jinde: Sociální demokracie je strana levicová. Její program v důsledku vede kromě sociálních výhod také ke zneužívání sociálních dávek a vlastně celého daňového systému pro účely různých asociálních jedinců či komunit. To je to, co krajní pravice nechce, sociální spravedlnost si lidé musí zasloužit!“³⁵⁷

Silný stát je rozsáhle úkolován. Je odpovědný za veškeré společenské a ekonomické procesy a za nealternativní hodnotovou převýchovu. V hlavním programovém dokumentu strany Program DSSS 2015 je uvedena řada úkolů, které by měl plnit. „Stát se musí podílet značnou měrou na garanci slušného sociálního zázemí pro zaměstnance, dělníky a jejich rodiny.“ ... „Naším cílem je zajistit dodržování práv zaměstnanců a vytvořit tvořivou atmosféru partnerství mezi zaměstnanci a zaměstnavatelem.“ ... „V souvislosti s vymíráním obyvatelstva všemožně podporovat mladé rodiny, aby si mohly dovolit mít děti.“ ... „Stát musí vytvářet podmínky pro rozvoj sportovních aktivit občanů a pro masový i výkonnostní sport a tělovýchovu, což je nejlepší zárukou pro zdravý rozvoj generací.“ ... „Jsme si vědomi, že Je třeba uchovávat konzervativní, morálně-duchovní hodnoty, jež jsou zárukou kvality života lidské společnosti. Kulturní a národní bohatství je odkazem našich předků a je povinností státu se o ně řádně starat.“ Stát by měl také zajistit bezplatnou zdravotní péči, ale pouze pro české občany. „Odmítáme plýtvání finančních prostředků ve formě bezplatného léčení cizinců, kteří do České republiky přicestovali z oblasti Afriky, Asie a Dálného východu.“³⁵⁸

Mezi klíčové úkoly silného státu patří zajištění základního blahobytu. Toho by bylo dosaženo, kdyby stát kontroloval strategickou infrastrukturu³⁵⁹ a mohl tak plnit své úkoly. „Je zcela nepřijatelné, že se soukromý kapitál zmocnil takových majetků, jako jsou rozvodné závody elektřiny, vodárenské společnosti, nemocnice, nádraží, dálnice a jiné prvky infrastruktury, které jsou klíčové pro fungování státu a které měly spíše charakter veřejné služby, nebo regulovaného monopolu než ziskového podnikání.“³⁶⁰ Byla by to vlastně náprava pro stát i občany nevýhodných privatizací klíčových podniků. Předseda strany to shrnul slovy: „Všechno jsme takzvaně zprivatizovali, tedy odprodali za směšné ceny, a to i prosperující firmy, které mohly vydělávat do státní kasy.“³⁶¹

356 Srov. řešení sociální otázky v Česko-slovenské republice RATAJ, Jan, *O autoritativní národní stát: ideologické proměny české politiky v druhé republice 1938-1939*, Praha, 1997, s. 137-146. Srov. řešení sociální otázky v první Slovenské republice viz ZUDOVÁ-LEŠKOVÁ, Zlatica et al., *Theory and practice of the welfare state: in Europe in 20th century*, Prague, 2014, s. 375-410.

357 MRÁZEK, Jan. *Není socialista jako socialista*. 19. dubna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/neni-socialista-jako-socialista>.

358 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

359 Kontrola se netýká plošně soukromého vlastnictví, ale skutečně pouze strategické. Jak němečtí, tak čeští národní socialisté nikdy nenarušili princip soukromého vlastnictví.

360 DSSS. *Ekonomický program*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/ekonomicky-program>.

361 Tiskové centrum DSSS. *Zapomeňme na spory z minulosti a soustředme se na spolupráci nacionalistů, říká Tomáš*

Celkově se v ekonomických představách „dělníků“ objevuje ekonomický nacionalismus a státní dirigismus. Součástí této koncepce je upřednostnění rozvoje domácích podniků před přílivem cizího kapitálu; podpora malých a středních podniků; zaměstnávání obyvatel České republiky, a nikoli cizinců; obnova prestiže řemesel a manuální práce.³⁶² „*Nezaměstnanost nesnížíme tím, že zde otevřeme dveře nadnárodním monopolům a staneme se jejími rukojmími. Musíme dávat více peněz na vědu a výzkum. My zde musíme vytvářet technologie a vlastní výrobky. Práce českých a moravských zaměstnanců ve vlastních podnicích. Vládní podpora českého výzkumu musí být odpovědí na čachry nadnárodního kapitálu. Na svém a po svém! To je odpověď českých dělníků.*“³⁶³

DSSS odmítá zvýhodňování cizího kapitálu a vyjadřuje se k němu velmi kriticky, zejména k nadnárodnímu spekulativnímu kapitálu.³⁶⁴ Hamižnost mediálních korporací je ostře kritizována například v *Technologickém programu*: „*Tato klíšťata rozdrtíme, vyženeme je z ČR. Jedině národní socialismus vás osvobodí od těchto feudálních poplatků.*“³⁶⁵

V národně socialistické tradici by měl být kapitál kontrolován státem, aby sloužil celku. Stát by se měl rovněž oprostít od závislosti na nadnárodních firmách. Zisky cizího kapitálu, které dnes plynou do ciziny by měly být investovány do českého zdravotnictví, školství, dopravy atd.³⁶⁶ „*Jestliže si kapitalističtí otrokáři myslí, že s příchodem nejmodernějších technologií zasadili duchu svobodné Evropy definitivní úder, pak krutě podceňují sílu jeho nositelů, posledních rytířů dneška, evropských nacionalistů.*“³⁶⁷

K předním postulátům DSSS patří sociální spravedlnost. K jejím principům se hlásí ve své *Programové listině* i v *Programu DSSS 2015*. Slibuje krajně pravicový sociální stát, který zajistí základní blahobyt (sociální jistoty) pro všechny občany. Patří tam sociální zabezpečení, lékařská péče, lázeňská péče, podpora bydlení, financování státních škol, podpora porodnosti, dohled nad prováděním exekucí atd.³⁶⁸ Tyto představy jsou nedílnou součástí programových dokumentů strany

Vandas v rozhovoru pro server KONSERWATYZM.pl. 16. listopadu 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/zapomenme-na-spory-z-minulosti-a-soustredme-se-na-spolupraci-nacionalistu_rika-tomas-vandas-v-rozhovoru-pro-server-konserwatyzm_pl.

362 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. *Ekonomický program*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/ekonomicky-program>.

363 ŠTĚPÁNEK, Jiří. Místopředseda DSSS. *Nadnárodní koncerny zvyšují nezaměstnanost*. 6. listopadu 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/nadnarodni-koncerny-zvysuji-nezamestnanost>.

364 „*Buďto tedy budeme my kontrolovat spekulativní kapitál, nebo on nás. Jiná možnost vzájemné existence není.*“ DSSS. *Ekonomický program*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/ekonomicky-program>.

365 DSSS. *Kultura a technologie*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://technet.dsss.cz/kultura-a-technologie>.

366 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. *Svoboda a nezávislost v technologické oblasti*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://technet.dsss.cz/obecne-cile>; DSSS. *Kultura a technologie*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://technet.dsss.cz/kultura-a-technologie>.

367 HOLEK, Jaromír. *Demonstraci za samostatné Slovensko v Bratislavě podpořili Češi i Poláci*. 18. března 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/demonstraci-za-samostatne-slovensko-v-bratislave-podporili-cesi-i-polaci>.

368 DSSS. *Programová listina*. 20. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/programova-listina>; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. *Ekonomický program*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/ekonomicky-program>.

Pro srovnání s neoliberálním konceptem Národní strany viz RATAJ, Jan. Vize české nacionální politiky v soudobých

a bylo tomu tak i u její předchůdkyně DS. V období vlády Petra Nečase (2010 - 2013), která omezila nemocenskou, porodné, rodičovský příspěvek a další sociální dávky pro obyčejné občany, zatímco korporace na krizi vydělávaly, zesílila DSSS využití této tematiky k oslovování veřejnosti.³⁶⁹ „*Hrazená lázeňská péče je takovým trpkým završením tzv. zdravotnické reformy, kterou zaměstnancům ordinuje TOP 09. Jako by nestačilo, že si budeme muset platit za operace, lepší péči, kvalitnější léky a šetrnější operace. A je zřejmé, že šustění peněz rozhoduje a hlavně bude rozhodovat o přednostním zařazení do seznamu operačních zákroků. Takže pokud bude mít zaměstnanec štěstí a dostane se na něj pořadí operace, tak rozhodně bude muset zapomenout na lázeňské doléčení. Lázně budou díky vládním gaunerům pouze pro sládka Pandrholu a ne pro havíře Dařbujána...*“³⁷⁰

Zdůrazňována je též nutnost podpory sociálně slabších vrstev (matky samoživitelky, invalidé, důchodci) a současně je kritizováno zneužívání sociálních dávek.³⁷¹ „*Jeden z vůdčích představitelů TOP 09 také cynicky podotkl, že nastávající maminky přeci nechtějí podmiňovat narození potomka výplatou porodného. Strany budoucí koalice deklarují, že vytvoří „vládu rozpočtové kázně“ a že zamezí rozpočtovému deficitu tím, že stát nebude „rozchazovat“. Hned u prvního kroku je vidět, že tato koalice zaútočila a bude nemilosrdně útočit na ty nejzranitelnější a nejslabší. Ti budou platit jejich „rozpočtovou kázeň“, tj. sociálně slabší vrstvy, matky samoživitelky, invalidé, důchodci a nezaměstnaní.*“³⁷² Podstatou poukazování na zneužívání sociálních dávek, které je dlouhodobě součástí rétoriky DSSS, je etnizací této problematiky bez hlubšího vhledu do situace. Cikáni jsou tak představováni jako dlouhodobě nepracující, práci odmítající a přitom pobírající mnohatisícové sociální dávky a jiná zvýhodnění.³⁷³ „*V tomhle bordelstátě je možné snad všechno. Mostecký magistrát odpustil cikánům z Chanova dluhy 30 milionů. A zaplatíme to my ostatní...*“³⁷⁴

Odmítáním asociálních opatření Nečasovy vlády, která ve svých důsledcích podvázala ekonomický rozvoj a výrobu, se strana snažila oslovit nižší i střední třídy, včetně těch, kteří volí spíš

konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*, Praha, 2006, s. 185.

369 DSSS Praha. *Soukromí exekutoři – zlodějina posvěcená státem*. 10. července 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss-praha.cz/news/soukromi-exekutoři-zlodějina-posvecena-statem/>; ŠTĚPÁNEK, Jiří. *100 tisíc mladých bez budoucnosti – cesta k boji za svá práva*. 14. března 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/100-tisic-mladych-bez-budoucnosti-cesta-k-boji-za-sva-prava>.

370 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Lázně? Pouze pro sládka Pandrholu, a ne pro havíře Dařbujána*. 4. listopadu 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/lazne-pouze-pro-sladka-pandrholu-a-ne-pro-havire-darbujana>.

371 VANDAS, Tomáš. *VANDAS: Stát se vysmívá seniorům*. 20. prosince 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/vandas-stat-se-vysmiva-seniorum>; ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Místopředseda DSSS. Štěpánek (DSSS): Zámecká oslava a matky samoživitelky bez peněz*. 7. ledna 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/stepanek-dsss-zamecka-oslava-a-matky-samozivitelky-bez-penez>.

372 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Zrušení porodného je zločinem na budoucnosti*. 18. června 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/stepanek-zruseni-porodneho-je-zlocinem-na-budoucnosti>.

373 VANDAS, Tomáš. *Rozhovor s lídrem na ČRo Plus: Tomáš Vandas, DSSS* [online]. Český rozhlas, 18. října 2013, 4.-6. minuta [vid. 6. října 2013]. In: http://www.rozhlas.cz/zpravy/politika/_zprava/1270448.

374 VANDAS, Tomáš. *[V tomhle bordelstátě...]*. In: Twitter [online]. 28. července. 2014, 0:22 hodin [vid. 28. března 2015]. In: <https://twitter.com/tomasvandas>.

levicové strany.³⁷⁵ Svou kritikou nedostatečného zajištění sociálně slabších a poukazováním na nedostatečná opatření proti zneužívání sociálních dávek současně kritizuje neschopnost liberální pravice zajistit řešení sociální otázky.

Strana nachází prostor k protiliberální politizaci společenských problémů i v oblasti majetkových exekucí. Vadí jí přenesení pravomocí státu na soukromé exekutory a zároveň to vnímá jako součást stavu společnosti, která je posedlá penězi a vidinou co největší spotřeby. Následkem toho je řada lidí svedena ke spotřebě, která přesahuje jejich finanční možnosti, a vystavena parazitismu lichvářů. „*Problém exekucí není jen problémem právním ale i morálním. Celá společnost je jen a jen o penězích.*“³⁷⁶

DSSS odmítala vládní reformu penzijního systému³⁷⁷ a zejména důrazně byla proti povinnému spoření do soukromých penzijních fondů, neboť se obávala jejich vytunelování. Proto by státu přidala další úkol. Tím by byl státní penzijní fond v rámci třetího pilíře. Pro lidi, kteří nechtějí mít penzijní připojištění u soukromé společnosti. V penzijním systému podle představ DSSS by muži měli nárok na důchod od 61 let a ženy od 59 let. Stát by měl povinnost zajistit důchodcům důstojné podmínky, aby nedošlo ke snížení jejich životní úrovně a odstranění na okraj společnosti. Důchody by byly každý rok valorizovány a průměrný důchod by neklesl pod polovinu mediánu mezd.³⁷⁸

I na venkově vidí DSSS řadu úkolů pro stát. V rozporu s úpadkem českého zemědělství a venkova (omezení místní dopravy, zdravotní péče, zásobování atd.) po roce 1989 nabízí patriarchální představu venkova, který bude konzervativní, sociálně nekonfliktní, udržovaný, s čilým spolkovým životem, místními službami a podporou pro drobné podnikání a vytváření nových pracovních míst.³⁷⁹ Strana požaduje obnovu soběstačnosti ve výrobě potravin a odmítá jakoukoli spekulaci s půdou, neboť ji nepovažuje za zboží. Rozvoj zemědělství a kultivaci venkova podle svých představ považuje DSSS za jeden z hlavních národních zájmů.³⁸⁰ „*Samozvaná opozice ČSSD a KSČM se ani neobtěžuje navštívit lidi žijící na vesnicích a vyslechnout si jejich problémy. Znojemsko jako zemědělský okres trápí chybějící zemědělská výroba, podniky pro zpracování zemědělských produktů, které byly vytunelovány a zrušeny, s tím spojena vysoká nezaměstnanost, špatná dopravní obslužnost, služby celkově a postupné vymírání vesnic, které se v podstatě mění v chalupářské osady.*“³⁸¹

Stát, který by musel plnit takové množství úkolů k zajištění blaha národa a také zajistit kontrolu

375 PETŘIVALSKÝ, Jiří. *Cestou seriózní radikality*. 22. ledna 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss-praha.cz/news/cestou-seriozni-radikality/>.

376 DSSS Praha. *Soukromí exekutoři – zlodějina posvěcená státem*. 10. července 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss-praha.cz/news/soukromi-exekutori-zlodejna-posvecena-statem/>.

377 Zavedení druhého pilíře penzijního systému v době vlády Petra Nečase (2010-2013).

378 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

379 Výkonný výbor DSSS. *Pro zemědělce*. 15. dubna 2010 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/obnova-venkova>.

380 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

381 PIKOLA, Rudolf. *Znojemská DSSS: Míříme do vesnic*. 22. července 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/znojemska-dsss_-mirime-do-vesnic.

plnění úkolů a opatření, by zákonitě byl silným a velmi velkým státem. Potřeboval by rozsáhlý úřednický aparát, jenž by přerozděloval velké množství peněz. Strana sice navrhuje některé úspory (snížení byrokratického státního aparátu, zrušení zahraničních misí, zrušení institucí pro menšiny a imigranty, omezení pomoci rozvojovým zemím, zastavení financování neziskových organizací)³⁸², nicméně stále by to byl silný a velký stát jako v období národně socialistického totalitního režimu. „*Chceme stát, kde nebudou zisky plynout do kapes nadnárodních korporací a bank, ale do naší společnosti a do vlastních občanů, do rozvoje země, do vzdělání, školství, do zefektivnění lékařské péče a zkvalitnění služeb pro seniory. Chceme stát národní a sociální.*“³⁸³

Jako svůj hlavní svátek slaví DSSS každý rok Svátek práce, čímž navazuje na svou předchůdkyni DS. První demonstrace, organizovaná DSSS, proběhla v roce 2010 na náměstí Jiřího z Poděbrad v Praze. Projevy řečníků na těchto akcích se zdaleka netýkaly pouze zájmů pracujících, nýbrž obsahovaly i kritiku současného režimu (zejména údajné porušování svobody slova), protipřistěhovalectví, anticikánismus, případně další vyjádření k aktuálním tématům (v roce 2010 to bylo rozpuštění DS a věznění Patrika Vondráka).³⁸⁴

Příští rok se tato akce konala v parku Koliště v Brně. Kromě řečníků z řad „dělníků“ a s nimi spolupracujících skupin z ČR pronesli projevy i zástupci krajní pravice z dalších evropských zemí. „*Na mezinárodní demonstraci nacionálních sil v Brně byli přítomni zástupci nejen z Čech a Moravy, ale i z Německa, Rakouska, Slovenska, Polska, Švédska a dokonce i z Lotyšska.*“ Za NPD byli přítomni dokonce dva řečníci: Katrin Köhler ze Saska a Robin Siener z Bavorska. Hlavním tématem byla sice ochrana pracujících před přílivem levné pracovní síly, ale celá akce byla využita i k demonstraci bílého evropanství. „*Velmi pozitivní byl obsahově nabitý řečnický program za účasti kamarádů z různých koutů Evropy. Důkaz toho, že naše myšlenka není vázána hranicemi států, ale je nadnárodní. Nerozděluje, ale sjednocuje - na organické bázi všechny uvědomělé jedince společného biologického základu.*“³⁸⁵

V roce 2012 se konala prvomájová demonstrace DSSS v ulici Na Můstku v Praze. Akce svým charakterem odpovídala té předchozí, včetně použitých témat a zahraničních hostů. Kupříkladu předseda pražské organizace DSSS Jiří Petřivalský zdaleka nehovořil jen o práci a pracujících: „*Jsme*

382 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. *Branná koncepce DSSS*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/branna-koncepce>; VANDAS, Tomáš. *Režim naší společnost pouze vytuneloval a rozeštvál, konstatoval Vandas v prvomájovém projevu*. 1. května 2012 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/rezim-nasi-spolecnost-pouze-vytuneloval-a-rozestval_konstatoval-vandas-v-prvomajovem-projevu.

383 VANDAS, Tomáš. *Režim naší společnost pouze vytuneloval a rozeštvál, konstatoval Vandas v prvomájovém projevu*. 1. května 2012 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/rezim-nasi-spolecnost-pouze-vytuneloval-a-rozestval_konstatoval-vandas-v-prvomajovem-projevu.

384 Tiskové centrum DSSS. *Dělníci oslavili svůj 1. máj v Praze*. 1. května 2010 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.dsss.cz/delnici-oslavili-svuj-1-maj-v-praze>.

385 DM. *Brněnský první máj 2011*. 6. května 2011 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/brnensky-prvni-maj-2011>.

*tady, abychom vyjádřili nesouhlas se zkorumpovaným režimem, který nás okrádá a zotročuje. Tohle město je naším městem, tahle země je naší zemí, Evropa patří Evropanům. Nastane čas, kdy opět získáme naši hrdost a vezmeme si zpátky naši vlast. Přejde i čas zúčtování se všemi, kteří záměrně ničili naši zemi. A přátelé, ten čas se blíží a my budeme u toho až to nastane.*³⁸⁶

V dalších letech pořádala DSSS prvomájové demonstrace v Přerově (2013), v Ústí nad Labem (2014 a 2016) a na náměstí Svobody v Brně (2015).³⁸⁷ Z hlediska mezinárodní spolupráce krajní pravice byl zajímavý Svátek práce v roce 2014 v Ústí nad Labem, kterého se účastnila italská fašistická mládežnická organizace Blocco Studentesco. *„Mezi zahraničními účastníky byli také reprezentanti mládežnické organizace Blocco Studentesco až z daleké Itálie. Jejich projev, ve kterém představili svoji organizaci i vlastní postoje, byl tím nejlepším důkazem, že svobodná Evropa národů, po které tolik voláme, není prázdným heslem, nýbrž cílem, na němž můžeme spolupracovat s podobně orientovanými organizacemi i za našimi hranicemi.*³⁸⁸

Se sociální spravedlností, která je součástí názvu strany, souvisí přístup strany k výpočtu starobního důchodu. Skrývá v sobě značný rozpor. Má být vypočítán všem stejně, bez rozdílu barvy pleti. Ale nikoli bez rozdílu zásluh. Na jedné straně by se mělo vycházet z počtu odpracovaných roků a výše mzdy a na druhé straně má výše důchodu významně zohledňovat výši sociální daně, kterou odvedly důchodcem vychované děti.³⁸⁹ *„Zodpovědní občané, kteří investovali do výchovy svých dětí ke vzdělání a práci, z níž plynou odvody sociální daně, z jejich výnosů budou přímo úměrně profitovat. ... Náš systém pracujícím ušetří obrovské sumy peněz na nárocích nepřizpůsobivých, kteří nevychovali své děti k práci, z níž by plynuly odvody sociální daně. Nemají jim tedy z čeho plynout penzijní benefity.*³⁹⁰

Pokud by potomci měli dobře placenou práci a odváděli více peněz na sociálním pojištění, jejich rodiče by měli vyšší důchod. Kdyby něčí potomci nepracovali, nebo měli špatně placenou práci, dostávali by jejich rodiče menší penzi. Menší penzi by také dostávali bezdětní lidé. V rámci této krajně pravicové podpory porodnosti chce DSSS motivovat etnické Čechy, aby měli vůbec nějaké

386 Tiskový odbor DSSS Praha. *Prahou prošel průvod stovek nacionalistů*. 2. května 2012 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss-praha.cz/news/prahou-prosel-pruvod-stovek-nacionalistu/>.

387 V Přerově létaly vzduchem peníze poplatníků místo kamenů a náměstím zněla kritika EU. 2. května 2013 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/v-prerove-letaly-vzduchem-penize-poplatniku-misto-kamenu-a-namestim-znela-kritika-eu/>; LAMPRECHT, Erik. *První máj v Ústí jasně odmítl euro*. 4. května 2014 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.delnickamladez.cz/prvni-maj-v-usti-jasne-odmitl-euro>; *Národní 1. máj 2015: Evropské vlastenectví kontra pokrytectví humanistů*. 3. května 2015 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.delnickamladez.cz/narodni-1-maj-2015-evropske-vlastenectvi-kontra-pokrytectvi-humanistu>; Tiskové centrum DSSS. *PRVNÍ MÁJ V ÚSTÍ: VANDAS DO SENÁTU! DNES DUCHCOV – ZÍTRA CELÝ KRAJ*. 2. května 2016 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/prvni-maj-v-usti-vandas-do-senatu-dnes-uchcov-zitra-cely-kraj>.

388 LAMPRECHT, Erik. *První máj v Ústí jasně odmítl euro*. 4. května 2014 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.delnickamladez.cz/prvni-maj-v-usti-jasne-odmitl-euro>.

389 DSSS. *Důchodová reforma DSSS*. [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/duchodova-reforma>; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

390 DSSS. *Důchodová reforma DSSS*. [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/duchodova-reforma>.

děti a současně snížit důchody lidem s ekonomicky nevýkonnými dětmi. Návrh připomíná fašistická či nacistická opatření ke zvýšení rasové porodnosti, včetně fiskálního postižení bezdětných. Ti by se mohli vyhnout postihu adopcí, neboť DSSS píše o dětech vychovaných, nikoli vlastních. Nicméně, kdyby se rodiče rozvedli a dítě by bylo vychovááno například do patnácti let vlastním rodičem a od patnácti let nevlastním rodičem, jak by se potom počítal důchod těchto rodičů? Mohl by to být nástroj, jak povzbudit lidi, aby se nerozváděli (nerozcházel) a udržovali tradiční instituci – rodinu. Rodiče těžce mentálně či tělesně postižených dětí, kteří další děti neměli, aby se mohli starat o své postižené dítě, by měli nižší důchody. A též důchodci, jejichž děti ještě studují. Lidé, kteří měli děti později, by museli své děti přesvědčit, aby místo studia šly do práce a tím zvýšily svým rodičům důchod. Ale bez studia by měly spíše nižší platy a rodiče spíše nižší důchody. Uplatněním tohoto principu by se významně snížila solidarita sociálního pojištění. Navíc, lidé, kteří neměli děti, nemohou mít děti, nebo mají mentálně či tělesně těžce postižené děti, by byli vyloučeni z možnosti mít vyšší důchod. Návrh, stejně jako jeho historické vzory, má v sobě nehumánní kontext.

Velkou otázkou je, jak by se takový důchod vypočítával. Mohlo by se vycházet z průměrného měsíčního sociálního pojištění, které zaplatily děti důchodce za všechny předchozí měsíce. Důchodce by tedy nikdy nevěděl, jaký důchod příští měsíc dostane. Dalším problémem je, že podnikatelé platí sociální pojištění povinně jednou za rok. Měsíční zálohy jsou dobrovolné. Řešením by byl výpočet důchodu na celý rok dopředu podle výše sociálního pojištění, které odvedly důchodcovy děti za předchozí roky. Důchodce by tedy věděl, jaký důchod bude dostávat příští rok. Důchod by se také dal vypočítat jednorázově, při odchodu do penze. Pokud by už všechny důchodcovy děti pracovaly a měly dobré platy, byl by důchod vyšší. Pokud by děti ještě studovaly či měly nízké nástupní platy, byl by důchod nižší.

V této souvislosti není bez zajímavosti, že předseda DSSS Tomáš Vandas, který se narodil v roce 1969³⁹¹, je stále svobodný a bezdětný. I kdyby se mu narodilo první dítě ještě letos (2016), stejně by měl menší důchod. Pokud děti nebude mít vůbec, měl by menší důchod určitě.

5. Národně socialistickým tradicionalismem proti modernitě a postmoderně

DSSS odmítá liberální či levicové moderní osvícenské tradice a současnou liberální společnost často označuje za zvrhlou, což dokumentuje emancipací homosexuálů a propagací homosexuality. Zvrhlost se však v pojetí strany zdaleka netýká jen homosexuálů. Je za ni považován současný mravní a interpretační relativismus. „DSSS jasně ukazuje, že je jedinou konzervativní stranou, která se staví za morální hodnoty ve společnosti a chrání občany naší země proti zvrhlostem moderní doby“.³⁹²

391 VANDAS, Tomáš, *Od republikánů k Dělnické straně: rozpad SPR-RSČ a vznik politických následovníků*, Praha, 2012, s. 129.

392 DSSS Praha. *Pražská DSSS protestovala proti oslavě homosexuality*. 14. srpna 2011 [vid. 28. března 2015]. In:

DSSS nevychází ani z českých liberálně demokratických tradic. Odkazy na české demokratické národní hnutí v devatenáctém století, na první republiku jako vzor, na její liberálně demokratické hodnoty, demokratizační úspěchy či významné demokraty (v první řadě na Tomáše Garrique Masaryka a Edvarda Beneše) se v programových dokumentech, příspěvcích a projevech členů strany nevyskytují, spíše naopak. „*Dne 28. října vzpomínáme na den vzniku samostatného Československa. V tento den je i státní svátek, současní státní představitelé ale bohužel vzhlíží k První republice s obdivem v záležitostech, které obdivuhodné nejsou.*“³⁹³

Tradiční instituce, tradiční hodnoty, způsoby myšlení a práce, které se osvědčily v minulosti a byly nám předány našimi předky, jsou výběrově pojímány jako nezpochybnitelný základ národní společnosti. Podstatou tohoto odkazu předků je podle DSSS anticko-křesťanská civilizace a v odklonu od ní po Velké francouzské revoluci tkví příčina současného úpadku.³⁹⁴ V tom se shoduje s německými národními socialisty, kteří byli také fascinováni antikou a uměním německého křesťanského středověku.

Do oblasti tradic patří i tradiční formy organizace společnosti (přirozené sociální skupiny). Národ, církve, cechy, rodina.³⁹⁵

Od vzniku cechů, respektive stavovských korporací, si strana slibuje nejen obnovení tradiční formy organizace společnosti, ale také obnovení prestiže českého řemesla, zlepšení možností mladých lidí uplatnit se na trhu práce a též omezení přílivu nekvalifikované pracovní síly z ciziny, která tato povolání dnes často vykonává.³⁹⁶ DSSS otevřeně nehovoří o češích jako o základu budoucího politického korporativismu, nicméně vzhledem ke snaze nahradit stranické štěpení národa jednotou lze očekávat, že strana by na cechy chtěla přenést i část politické moci.

Tradiční rodina a její obrana je často využívaným tématem strany a v souvislosti s ním i odmítání registrovaného partnerství homosexuálů a vůbec propagace sexuální odlišnosti.³⁹⁷ „*Nevzpírejme se přírodě, ale podporujme zdravou tradiční rodinu. Z úcty k minulým generacím a hlavně z povinnosti k dalším pokolením. To je stavební kámen a základní heslo politiky DSSS.*“³⁹⁸ Předseda strany Tomáš Vandas opakovaně uvádí, že si nedovede představit rodinu, která bude vychovávat dítě, kde bude

<http://www.old.dsss.cz/prazska-dsss-protestovala-proti-oslave-homosexuality>.

393 MRÁZEK, Jan. *Den národní jednoty*. 26. října 2011 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/den-narodni-jednoty>.

394 DSSS. *Program DSSS 2011*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2011>.

395 Více k tradičním formám organizace společnosti viz RATAJ, Jan. *Návraty radikálního konzervativismu v České republice*. In: SRB, Vladimír, ed. a HIRTLOVÁ, Petra, ed., *Radikalismus a jeho projevy v současném světě: sborník z mezinárodní vědecké konference ARC-VŠPSV, 10.-11.5.2007*, Kolín, 2007, s. 267.

396 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; VANDAS, Tomáš. In: *Rozhovor s lídrem na ČRo Plus: Tomáš Vandas, DSSS* [online]. Český rozhlas, 18. října 2013, 2.-3. minuta [vid. 28. března 2015]. In: http://www.rozhlas.cz/zpravy/politika/_zprava/1270448.

397 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; VANDAS, Tomáš. *DSSS: Odsuzujeme pochod Prague Pride. Jde proti životu*. 17. srpna 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/dsss-odsuzujeme-pochod-prague-pride-jde-proti-zivotu>.

398 KONEČNÝ, Miroslav. *KOMENTÁŘ: PRAŽSKÁ "HRDOST" 2014*. 27. srpna 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.dsss.cz/komentar_-prazska-__hrdost_-2014.

tatínek Karel a maminka Josef, protože to do tradiční společnosti nepatří.³⁹⁹ *Tradice a rodina* byly jedním z hlavních hesel na předvolebním plakátu DSSS pro volby do Poslanecké sněmovny v roce 2013.⁴⁰⁰

V souvislosti s protestními akcemi proti festivalu Prague Pride⁴⁰¹ si nelze nevšimnout řady posměšných vyjádření o zvrhlosti účastníků festivalu a naopak o správnosti tradičních postojů. Obdobně jako v národním socialismu Třetí říše je i u národního socialismu DSSS homosexualita opovrženímhodným prohřeškem. „Dnes bude počasí asi chladné, ale v Praze bude nejtepleji v republice. Homosexuální exhibicionisté mají zase svoje perverzní rejdy...“⁴⁰² ... „Protestní akce DSSS začala se zpožděním, které bylo zapříčiněno deštěm. Pozitivum můžeme nalézt v tom, že letní sprcha zchladila i jiné teplé hlavy, a v případě účastníků akce dělnické strany navíc nehrozilo akutní nebezpečí, že se nám rozteče naličení.“⁴⁰³

V tradicionalismu DSSS je stále přítomný nacoidní odpor k demokratické modernizaci⁴⁰⁴, ale současně také odmítavá reakce na postmodernu.⁴⁰⁵ Strana například nepožaduje, aby jako v Třetí říši žena byla pouze matkou, jejímž hlavním úkolem je starost o děti, muže a domácnost. Dnes burcuje veřejnost, aby ženy byly ženami a muži byli muži s odpovídající pohlavní identitou a heterosexuální orientací.⁴⁰⁶

Mezi tradiční hodnoty patří i bůh, který pro věřící zároveň představuje i nejvyšší autoritu. Tradičními formami organizace společnosti jsou potom církve. Nicméně, u většiny současné české společnosti tomu tak není. Odluku státu od církve v českých zemích předešla odluka národa od

399 DSSS Praha. *Pražská DSSS protestovala proti oslavě homosexuality*. 14. srpna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/prazska-dsss-protestovala-proti-oslavě-homosexuality>. VANDAS, Tomáš. František Hucek. *Gay Pride Parade 2011 – Praha*. Nahráno 13. srpna 2011, [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.youtube.com/watch?v=fB5finCNuJo>.

400 DSSS. *PŘEDVOLEBNÍ PLAKÁTY A LETÁKY 2013-2014* [on-line] [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/propagace>.

401 Dělnická strana byla paradoxně založena v Trnkově sále smíchovského pivovaru Staropramen a po několika letech se Pivovary Staropramen, vlastněné koncernem Molson Coors, staly jedním z partnerů festivalu Prague Pride. *Prague Pride*. Partneři. [vid. 25. června 2016]. In: <https://www.praguepride.cz/home/partneri/>.

402 VANDAS, Tomáš. [Dnes bude počasí asi chladné...]. In: *Twitter* [online]. 16. srpna. 2014, 0:14 hodin [vid. 28. března 2015]. In: <https://twitter.com/tomasvandas>.

403 DSSS Praha. *Pražská DSSS protestovala proti oslavě homosexuality*. 14. srpna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/prazska-dsss-protestovala-proti-oslavě-homosexuality>.

404 ZBELA, Martin. *O příčinách pádu „moderního člověka“ (II. díl)*. 14. července 2011 [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://akademie.dsss.cz/o-pricinach-padu-moderniho-cloveka-ii-dil>.

405 Více k postmodernímu relativismu viz RATAJ, Jan. Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*, Praha, 2006, s. 170, s. 182; RATAJ, Jan. Návraty radikálního konzervatismu v České republice. In: SRB, Vladimír, ed. a HIRTLOVÁ, Petra, ed., *Radikalismus a jeho projevy v současném světě: sborník z mezinárodní vědecké konference ARC-VŠPSV, 10.-11.5.2007*, 2007, s. 267.

406 Tiskové centrum DSSS. *Osobní život Tomáše Vandase: Odložené housle, blízké ženy a léto na chalupě*. 25. května 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/osobni-zivot-tomase-vandase-odlozene-housle-blizke-zeny-a-leto-na-chalupe>; DSSS Praha. *Pražská DSSS protestovala proti oslavě homosexuality*. 14. srpna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/prazska-dsss-protestovala-proti-oslavě-homosexuality>; ZBELA, Martin. *O příčinách pádu „moderního člověka“ (II. díl)*. 14. července 2011 [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://akademie.dsss.cz/o-pricinach-padu-moderniho-cloveka-ii-dil>.

církví.⁴⁰⁷ DSSS se v tom nijak neodlišuje, neboť národní socialismus není klerikální ideologií. Jako autority v oblasti tradičního vnímání světa církve uznává, ale jejich politickou moc a nezastupitelnost ve veřejnosti odmítá.⁴⁰⁸ S odmítnutím politické moci církví souvisí i postoj k současné podobě vyrovnání státu s církvemi. Strana ji odmítá jako účelovou dohodu zjištěných a pokryteckých politických elit a církví. Souhlasí s nápravou křivd, které spáchali komunisté, ale kritizuje zvýhodnění církví v restitucích oproti fyzickým osobám. Obává se, že majetku, který stát potřebuje k plnění svých povinností, by mohlo být vydáno ziskuchtivým církvím příliš mnoho, zvláště v ČR, která je sekularizovaná a má velmi malý počet aktivně věřících.⁴⁰⁹ Předseda strany Tomáš Vandas vše shrnul do jedné věty: „*Církve se napakovaly, občan zase pláče.*“⁴¹⁰ Nicméně, v rámci politického boje strana neváhá využít i náboženství, ale spíše účelově při odkazu na civilizační kořeny bílých Evropanů.⁴¹¹ „*Pokud nechceme, aby na evropském kontinentu, v kolébce křesťanské civilizace, rostly mešity, abychom si vepřové maso kupovali pouze v určitých dnech a ve speciálních prodejnách, abychom vánoce a velikonoce museli slavit utajeně, tak musíme ve všech evropských zemích zastavit příliv imigrantů. Celá Evropa musí volit národně, aby se zachránila.*“⁴¹²

Z tradice strana vychází také při své snaze o obnovu zemských hranic Čech, Moravy a Slezska, poukazující na jejich existenci v minulosti, na Ústavu České republiky a na velký státní znak České republiky. Toto tradiční dělení státu sice není úplně v souladu s požadavkem jednoty národa, ale je vyjádřením tradice české státnosti, jejichž součástí toto dělení je.⁴¹³ Zároveň takto strana oslovuje lidi, kteří mají kromě české identity také identitu moravskou, což by mohlo být hlavním důvodem pro tyto aktivity. Současně však zdůrazňuje, že hnutí je jediné: „*Není žádné: my z Čech, oni z Moravy. Je jen DSSS!*“⁴¹⁴

Odpor národního socialismu DSSS k postmoderní liberální toleranci se projevuje také v příkře odmítavém postoji k drogám. Žádná možnost volby, žádné volné působení nabídky a poptávky, ale

407 ŠILEROVÁ, Jana. Biskupka olomoucké diecéze Církve československé husitské. In: *Události, komentáře* [online]. Česká televize, 15. srpna 2012, 19. minuta [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1096898594-udalosti-komentare/212411000370815/>.

408 DSSS. *DSSS a církevní restituce 2012*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dokumenty.dsss.cz/restituce.pdf>; Tiskové centrum DSSS. *Zapomeňme na spory z minulosti a soustředme se na spolupráci nacionalistů, říká Tomáš Vandas v rozhovoru pro server KONSERWATYZM.pl*. 16. listopadu 2013 [vid. 28. března 2015]. In:

http://www.old.dsss.cz/zapomenme-na-spory-z-minulosti-a-soustredme-se-na-spolupraci-nacionalistu_rika-tomas-vandas-v-rozhovoru-pro-server-konserwatyzm_pl.

409 DSSS. *DSSS a církevní restituce 2012*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dokumenty.dsss.cz/restituce.pdf>; VANDAS, Tomáš. Naše stanovisko k církevním restitucím. In: *Dělnické listy*, roč. 10, červenec-září 2012, č. 36, s. II.

410 VANDAS, Tomáš. In: *Politické spektrum* [online]. Česká televize, 30. listopadu 2013, 26. minuta [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10116287760-politicke-spektrum/213411058200039/>.

411 Výkonný výbor DSSS. *DSSS: Budeme bránit výstavbě mešit v Brně a Hradci Králové*. 20. února 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/dsss_-budeme-branit-vystavbe-mesit-v-brne-a-hradci-kralove;

412 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Štěpánek (DSSS): Imigranti jsou nebezpečím pro naši budoucnost*. 28. února 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/stepanek_-dsss_-imigranti-jsou-nebezpecim-pro-nasi-budoucnost.

413 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. *Programová listina*, 20. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/programova-listina>.

414 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Do vlastních řad: Je jen DSSS!*. 11. října 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/do-vlastnich-rad_-je-jen-dsss_.

zákaz prodeje i užívání všech drog. Povoleny by byly pouze „staré, dobré“, tradiční omamné a návykové látky: alkohol, cigarety a zřejmě i různé uklidňující, povzbuzující a bolest tlumící prostředky, které jsou legálně prodávány v lékárnách.⁴¹⁵

Mezi úkoly státu neodmyslitelně patří zajištění pořádku, bezpečí a respektu k represivnímu řádu. Pořádek bude výsledkem zejména odstrašujícího účinku trestů, nikoli liberální prevence. Proto chce strana obnovit trest smrti za velmi závažné zločiny, zřídit centrální registru přestupků, zavést trestní odpovědnost od čtrnácti roků (u DS to bylo už od třinácti⁴¹⁶), zvýšit tresty pro mladistvé, obnovit pracovní povinnosti pro vězně, zvýšit výkonnost soudů a zvýšit vymahatelnost práva. „Potížístý“ je třeba trestat, izolovat a strašit.⁴¹⁷ „Znovuzavedením trestu smrti bychom minimálně docílili jedné věci, a to strachu potenciálního vraha, strachu z toho starého dobrého „zub za zub“.“⁴¹⁸

Mezi opatření, která by měla zajistit pořádek a bezpečí, by dále patřilo zvýšení pravomocí policie a přesun policistů z kanceláří do „akce“, tedy nárůst počtu pochůzkářů.⁴¹⁹ Zvýšení počtu uniformovaných policistů v ulicích by vedlo nejen ke zvýšení pocitu bezpečí, ale také pocitu většího dohledu nad chováním občanů.

Ve svém důrazu na tresty a potlačení sklonů k narušování pořádku se strana dostává na půdu tradičního německého národně socialistického čistného násilí. Sama to definuje jako odmítání falešné humanity, která brání jak nastolení pořádku, tak opatřením proti údajnému postupnému morálnímu a fyzickému úpadku lidské společnosti.⁴²⁰ Jde o postoj, který předpokládá, že jedině odmítnutí moderního humanismu a uplatnění násilí zajistí pořádek.

DSSS se při zajištění pořádku nespolehá pouze na odstrašující účinek trestů. Klade důraz také na programovou převýchovu, aby žáci byli vychováni v úctě k řádu, autoritě, poslušnosti a nacionalismu. Jednalo by se tedy spíš o indoktrinaci ve vojenském stylu. Byl by to též jeden z nástrojů k přizpůsobení nepřizpůsobivých, zejména jejich dětí.⁴²¹ Když dále uvážíme požadovanou podporu

415 „**Důsledné potírání tvrdých drog**, které se v tomto evropském prostředí za škodlivé drogy považují. Tvrdé tresty zejména pro jejich distributory, ale i uživatele. Pro dealery drog navrhuje tvrdé tresty vězení bez možnosti předčasného propuštění. Pobyt v léčebně pro drogově závislé si každý narkoman bude hradit ze svých prostředků, státní dotace je v tomto případě nepřipustná.“ DSSS. Program DSSS 2015. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; WOLF, Miloslav. Nenechte se státním aparátem šikanovat. Kouření tabáku je svobodné rozhodnutí každého jedince!. In: *Pražský dělník*, Roč.3, duben-červen 2014, Č. 1, s. IV.

416 DS. Program *Dělnické strany*. 27. července 2008 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=74&Itemid=103.

417 DSSS. Program DSSS 2015. [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; ZBELA, Martin. DSSS: Obnovme trest smrti pro vraha Aničky. 17. března 2011 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.dsss.cz/dsss_-_obnovme-trest-smrti-pro-vraha-anicky; DSSS. Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života. Reforma policie, vězeňství a trestní legislativy. [vid. 29. července 2013]. In: http://neprizpusobivi.dsss.cz/reforma-policie_-vezenstvi-a-trestni-legislativy; DSSS. Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života. Problematika drog a návykových látek. [vid. 29. července 2013]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/problematika-drog-a-navykovych-latek>.

418 BUDZ, Ladislav. Redaktor PD. Proč trest nejvyšší?. In: *Pražský dělník*, roč. 3, duben-červen 2014, č. 1, s. IV.

419 DSSS. Program DSSS 2015. [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

420 DSSS. Program DSSS 2015. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; BUDZ, Ladislav. Redaktor PD. Proč trest nejvyšší?. In: *Pražský dělník*, roč. 3, duben-červen 2014, č. 1, s. IV.

421 DSSS. Program DSSS 2015. [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života. Problematika vzdělávání. [vid. 29. července 2013]. In:

armády při činnosti branných oddílů mládeže⁴²², byla by to už nejen výchova, ale částečně i výcvik. Mládež by byla fyzicky zdatná, vycvičená k boji a byly by jí zároveň vštěpovány vojenské ctnosti (čest, kázeň, pořádek, poslušnost, věrnost, povinnost a sebeobětování). Tato koncepce odpovídá výchovným metodám německého národního socialismu v minulosti.

Součástí stranické ideologie je také opakovaně vyžadovaná nutnost „rovného“ přístupu ke všem občanům. Ve skutečnosti se nejedná o občanskou rovnost, ale o jednotu, kterou má zajistit stát. Všichni mají bez výjimek podléhat stejným jednoduchým a účinným pravidlům.⁴²³ „*Dělnická strana sociální spravedlnosti, jakožto představitelka národní opozice, nehodlá nečinně přihlížet postupné devastaci naší společnosti, ve které se chopili taktovky různá pochybná individua, zastánci multikulturalismu a odpůrci tradiční rodiny jako základního prvku dějin lidstva.*“⁴²⁴ Strana nechce rozšiřovat práva a svobody, zrovnoprávnit menšiny a připustit politické a myšlenkové alternativy. Chce, aby byli všichni usměrněni v tradicionalistickém národně socialistickém duchu bez výjimek.

V rozporu s požadovaným podřízením se jednotným pravidlům je podle DSSS chování tzv. nepřizpůsobivých⁴²⁵ a přístup státu k nim. Strana často upozorňuje rozpor mezi rovným přístupem ke všem občanům, který v rámci představy národně socialistické jednoty tak důrazně požaduje, a údajnou praxí veřejné správy. Je tím myšlena hlavně zvýšená tolerance k přestupkům, trestné činnosti a zejména zneužívání sociálních dávek, která je často spojována s asociálním chováním a trestnou činností cikánů.⁴²⁶ Strana mluví sice o nepřizpůsobivých občanech, nikoli o příslušnících menšin, ale na druhé straně kritizuje nadměrnou ochranu menšin, kdy jsou podle strany nepřizpůsobiví občané privilegováni.⁴²⁷ Zároveň tvrdí, že jsou někteří občané zvýhodňováni na základě barvy pleti.⁴²⁸ V rámci této etnizace jsou některé záporné společenské jevy spojovány s celou etnickou skupinou a

<http://neprizpusobivi.dsss.cz/problematika-vzdelavani>.

422 DSSS. *Branná koncepce DSSS*. 2011 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.dsss.cz/branna-koncepce-dsss>.

423 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Úvodní stránka. [vid. 28. března 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/>; DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Obecné zásady. [vid. 30. listopadu 201]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/obecne-zasady>.

424 VANDAS, Tomáš. *DSSS bude protestovat proti oslavě homosexuality*. 9. srpna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/dsss-bude-protestovat-proti-oslave-homosexuality>.

425 Jako nepřizpůsobivého definuje DSSS takového práceschopného občana, který opakovaně porušuje právo České republiky, dlouhodobě nepracuje (nestuduje, nepečuje o zdravotně postižené příbuzné) a jehož rodina má zápornou sociální bilanci (dostala z veřejných peněz víc, než kolik tam přispěli její členové). DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Kdo je nepřizpůsobivý?. [vid. 28. března 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/kdo-je-neprizpusobivy>.

426 DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Úvodní stránka. [vid. 31. května 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/>; DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Obecné zásady. [vid. 30. listopadu 201]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/obecne-zasady>; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

427 „*V posledních dvaceti letech dosáhla ochrana menšin v České republice naprosto absurdních rozměrů, kdy jsou nepřizpůsobiví občané postaveni do role privilegované vrstvy, která může bezprachně žít na úkor společnosti, aniž by byla nucena respektovat základní normy společného soužití nebo vyvinout alespoň náznak úsilí o vlastní obživu.*“ DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Úvodní stránka. [vid. 28. března 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/>.

428 DSSS. *Programová listina*. 20. února 2010 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/programova-listina>; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

současně je tak připomínána neschopnost (či neochota) současného režimu se touto problematikou účinně zabývat nebo alespoň předvést skutečnou snahu o zlepšení. „**Nepřízpůsobivý životní styl je vládou, radnicemi a úřady včetně policie a orgánů sociální péče dlouhodobě tolerován, proto je pro nezanedbatelnou část populace výrazně výhodnější životní strategií než řádný život z práce.**“⁴²⁹

Tuto problematiku by DSSS řešila v souladu s národně socialistickým represivním pojetím práva: Na ulicích bude pořádek! V ubytovnách bude přísný režim! Odmítnutí práce či nespolupráce při vzdělávání dětí znamená omezení sociálních dávek!⁴³⁰ „*Jedině poctivá práce a dodržování stejných pravidel pro všechny může z dnešních nepřízpůsobivých v budoucnosti udělat řádné a respektované členy společnosti.*“⁴³¹

6. „Decentní“ antisystémovostí proti „defektní“ demokracii

Krajně pravicové politické strany můžeme podle stupně radikalizace rozlišit na radikálně pravicový proud, který je ještě ústavně konformní, a otevřeně antisystémový proud, jenž má za cíl odstranění zastupitelské demokracie.⁴³²

Velkou inspirací při posuzování antisystémovosti je široce přijímané Sartoriho⁴³³ užší vymezení. Podle něj antisystémová strana podkopává legitimitu režimu, vůči němuž stojí v opozici, a je současně reprezentantem cizí ideologie. Je to konkrétní politická strana, která podkopává legitimitu konkrétního politického režimu a je stoupencem konkrétní ideologie, jež je v tomto režimu cizí.⁴³⁴ V případě České republiky by tedy byla proti základním principům zastupitelské demokracie, odmítala by její základní hodnoty a svými postoji nebo činnostmi by vybočovala z ústavního rámce.

Sartori ve svém širším pojetí chápe jako antisystémovou takovou stranu, jež podkopává legitimitu režimu, vůči kterému je v opozici. Toto pojetí zahrnuje různé stupně odcizení, protestu a odmítnutí. Spadá do něj tedy široké spektrum stran: odcizené, protestní, antiestablishmentové, antielitní. V užším pojetí reprezentuje antisystémová strana zároveň cizí ideologii. Nesdílí hodnoty systému, ve kterém působí, a pokud by dostala příležitost, nezměnila by vládu, ale celý systém vlády. Není opozicí v konkrétních problémech, ale opozicí v principech systému.⁴³⁵

V Sartoriho přístupu se nemusí jednat o antidemokratickou stranu, protože jde o konkrétní

429 DSSS. *Strategie postupu proti nepřízpůsobivému stylu života*. Obecné zásady. [vid. 30. listopadu 201]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/obecne-zasady>.

430 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; DSSS. *Strategie postupu proti nepřízpůsobivému stylu života*. Bydlení. [vid. 28. března 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/bydleni>.

431 DSSS. *Strategie postupu proti nepřízpůsobivému stylu života*. Obecné zásady. [vid. 28. března 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/obecne-zasady>.

432 RATAJ, Jan. Politické koncepce a aktivizační témata soudobé české radikální a extrémní pravice. In: KOHNOVÁ, Jana, ed., *Výuka dějepisu a významná témata historie: XVII. letní škola historie: sborník přednášek*, Praha, 2005, s. 139.

433 SARTORI, Giovanni, *Strany a stranické systémy: schéma pro analýzu*, Brno, 2005, s. 137-138.

434 Pojetí antisystémovosti u Sartoriho srov. Kubát, Michal, *Politická opozice v teorii a středoevropské praxi: (vybrané otázky)*, Praha, 2010, s. 74-75.

435 SARTORI, Giovanni, *Strany a stranické systémy: schéma pro analýzu*, Brno, 2005, s. 137-138

politickou stranu a konkrétní politický režim. Směrem k posuzování antidemokratičnosti rozvinul Sartoriho přístup Giovanni Capoccia. Odlišil vztahovou a ideologickou antisystémovost.⁴³⁶ Vztahová antisystémovost znamená ideologickou odlišnost dané strany ve vztahu k ostatním. Ideologická antisystémovost je vlastností zkoumané strany jako takové a vychází z její ideologické opozice vůči demokratickému systému.⁴³⁷ Capocciova ideologická antisystémovost je tedy podmnožinou Sartoriho užšího pojetí antisystémovosti.

Michal Klíma hovoří o nutnosti aktualizovat pojetí antisystémovosti z důvodu nových hrozeb a rizik neideologické povahy, které se objevily na konci dvacátého a na začátku dvacátého prvního století. Navrhuje odlišit tvrdou antisystémovost pro označení původních krajně pravicových a krajně levicových uskupení od měkké antisystémovosti, která se týká skupin s neideologickou a nenásilnou povahou, jež představují nové politické a ekonomické hrozby a rizika. Vyprazdňují a oslabují demokracii, ale potřebují ji jakožto paraziti.⁴³⁸

Při analýze a kritice pramenů je třeba zohlednit skutečnost, že otevřené antisystémové projevy představitelů strany, které směřují k odstranění politického systému, mohou být důvodem k trestnímu stíhání těchto osob či k rozpuštění strany, jak to v případě DS učinil Nejvyšší správní soud.⁴³⁹

„Dělníci“ se dlouhodobě považují za jedinou skutečnou opozici vůči liberálům či liberalistům, za které považují všechny parlamentní strany. Tomáš Vandas, ještě jako předseda DS, označil všechny parlamentní strany za zkorumpované liberály: „Česká republika je v dnešní době státem, kde po pádu komunismu roce 1989 převzali postupně moc liberálové, a je zcela jedno, jestli jsou levicoví či pravicoví. Ve skutečnosti jsou totiž všichni stejní. Zkorumpovaní, rozkrádající státní majetek, toužící po moci za každou cenu.“⁴⁴⁰

DSSS odmítá liberalismus jako ideologii, která je založená na sociálním sobectví, nedostatku solidarity a přebujelém konzumu.⁴⁴¹ Často jde o militantní protiliberální politizaci společenských problémů.⁴⁴² „Úpadek, rozpad tradičních hodnot, neúcta k vlastnímu národu a skepse lidí. To jsou

436 CAPOCCIA, Giovanni. Anti-system Parties: a Conceptual Reassessment. In: *Journal of Theoretical politics*, vol. 14, n. 1, p. 10.

437 CAPOCCIA, Giovanni. Anti-system Parties: a Conceptual Reassessment, In: *Journal of Theoretical politics*, vol. 14, n. 1, p. 16-23.

438 KLÍMA, Michal, *Od totality k defektní demokracii: privatizace a kolonizace politických stran netransparentním byznysem*, Praha, 2015, s. 270-271.

439 Nejvyšší správní soud. *Rozsudek jménem republiky*. Odst. 650. 17. února 2010 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.nssoud.cz/docs/Delnicka_strana_original.pdf.

440 VANDAS, Tomáš. *Projev Tomáše Vandase, předsedy DS*. 13. září 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Projevy.

441 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; Zbela, Martin. *O příčinách pádu „moderního člověka“ (II. díl)*. 14. července 2011 [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://akademie.dsss.cz/o-pricinach-padu-moderniho-cloveka-ii-dil>.

442 Štěpánek, Jiří. *100 tisíc mladých bez budoucnosti – cesta k boji za svá práva*. 14. března 2013 [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/100-tisic-mladych-bez-budoucnosti-cesta-k-boji-za-sva-prava>; Vandas, Tomáš. *Režim naší společnost pouze vytuneloval a rozeštvál, konstatoval Vandas v prvomájovém projevu*. 1. května 2012 [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/rezim-nasi-spolecnost-pouze-vytuneloval-a-rozestval-konstatoval-vandas-v-prvomajovem-projevu>.

dnešní dominující znaky společnosti, to je výsledek vlády zkorumpovaných liberalistů.“⁴⁴³

Odmítání liberálního kapitalismu dává strana najevo nejen navrhováním jednotlivých opatření, kterými chce úkolovat stát, ale i zcela výslovně. Ekonomickou stránku současného režimu označil výkonný místopředseda strany za „*zlatokopecský kapitalismus*“, ve kterém existují jevy jako nezaměstnanost a tunelářství.⁴⁴⁴ Předseda strany to v jednom ze svých projevů nazval pozdním kapitalismem, který „*nikdy lidskou tvář neměl a mít nebude*“.⁴⁴⁵ Předseda DM a místopředseda DSSS Lamprecht vidí problém v samotné podstatě kapitalismu, který dle jeho představy prosazuje materialismus na úkor tradičních hodnot. Národ se tak vyvíjí v rozporu s organickým pojetím.⁴⁴⁶

Zlo liberalismu a také multikulturalismu je v představě DSSS neodmyslitelně spjaté se Západem, který strana odmítá jako zdroj úpadku tradičních hodnot a bídy.⁴⁴⁷ „*Vnucování homosexuality české společnosti není náhodné, protože naše země po roce 1989 plně přijala západní konzumní trend, namířený proti tradičním hodnotám, víře a morálním zásadám, na kterých vyrostla evropská civilizace. Důsledkem této anti-národní politiky je mizivá porodnost, kriminalita, rostoucí drogová závislost mladých lidí, korupce a černá budoucnost následujících generací.*“⁴⁴⁸ „*Na západě najdeme pouze dluhy a smrt!*“⁴⁴⁹

Spojené státy americké – jeden z čelných představitelů a symbolů Západu a ve své vlastní stylizaci šířitel a učitel demokracie – jsou brány jako „mekka“ liberalismu, která se ve svých účelových zahraničně-politických postojích řídí jen svými zájmy, zejména těžbou nerostných surovin.⁴⁵⁰ „*Celá tato demokratická náletová šaškárna nebyla ničím jiným, než bojem o ropu. Americká zahraniční politika se totiž řídí ropnými hledisky. Podívejme se na americký nátlak na legálně zvolenou venezuelskou vládu prezidenta Chávěze. Příčinou je ropa, kterou tato země vzala do své správy a zisky z ní plynou do Venezuely a ne do Washingtonu. Americko-evropské bomby*

443 Vandas, Tomáš. *Vandas: Naše země potřebuje naordinovat lék v podobě národní vlády!*. 1. května 2011 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-nase-zeme-potrebuje-naordinovat-lek-v__podobe-narodni-vlady_.

444 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Bělorusko jako ČR?*. 6. ledna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/belorusko-jako-cr_.

445 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_-nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

446 „*I v národě má každý svoji pozici, jejíž úloha je stejně důležitá, jako kterákoli jiná, i zdánlivě prestižnější pozice. Zaměstnavatel nemůže existovat bez dělníka, stejně jako dělník bez zaměstnavatele. Dnes se ztrácí kulturní specifika, identita i příbuzenské povědomí. Vytrácí se tedy pospolitost, morálka a úcta ke druhým, jakožto k příbuzným lidem společného zájmu.*“ LAMPRECHT Erik. *Předseda DM Erik Lamprecht na prvním máji v Praze*. 2. května 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/predseda-dm-erik-lamprecht-na-prvnim-maji-v-praze>.

447 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *ŠTĚPÁNEK (DSSS): ZLO Z MEŠIT*. 28. října 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.dsss.cz/stepanek-_dsss_-zlo-z-mesit.

448 VANDAS, Tomáš. *DSSS: Odsuzujeme pochod Prague Pride. Jde proti životu*. 17. srpna 2012 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/dsss_-odsuzujeme-pochod-prague-pride_-jde-proti-zivotu.

449 KNĚŽICKÝ, Martin. *Východ zvedá hlavu před západní zhoubou liberalismu*. 23. listopadu 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/vychod-zveda-hlavu-pred-zapadni-zhoubou-liberalismu>.

450 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *KOMENTÁŘ: Sýrie bojuje proti terorismu a USA*. 7. července 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/komentar_-syrie-bojuje-proti-terorismu-a-usa; ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Stane se z Káhiry Bagdád?*. 5. února 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/stane-se-z-kahiry-bagdad_.

vraždily především civilisty, ale co to je ve srovnání s ropnou koncesí. Nutné, lehce odepsatelné ztráty. “⁴⁵¹

Symbolem začlenění České republiky do Západu, zosobněním současného režimu (včetně rozpadu Československa) a zároveň představitelem zbohatlíků, kteří se k majetku dostali více či méně pochybným způsobem, je pro DSSS Václav Havel.⁴⁵² „*Václav Havel nebyl skutečný humanista, když ke své pravdě a lásce nejednou potřeboval rakety NATO a smrt bezbranných civilistů.*“⁴⁵³ „*My nacionalisté nemůžeme souhlasit s tím, jak je dnes oslavován Václav Havel. Právě on nese velký díl viny na tom, jak to v této zemi dnes vypadá.*“⁴⁵⁴ Dělnická mládež dokonce v lednu 2014 přejmenovala brněnskou Uličku Václava Havla. Původní ceduli s názvem ulice nahradili cedulí s nápisem *MRTVÝ HAVEL DOBRÝ HAVEL NÁŠ NÁROD PŘEDEVŠÍM!*⁴⁵⁵

Záporný vztah k Západu je doprovázen obdivem k neliberálním či autoritářským režimům (Rusko, Bělorusko, do roku 2013 Ukrajina), kde opozice buď není, nebo je její činnost velmi utlumená.⁴⁵⁶ V rámci tohoto odklonu od zastupitelské demokracie je vláda pevné ruky považována za záruku pořádku, bezpečí a konzervativně tradicionalistické morálky. „*Pro nás, nacionalisty, je více než žádoucí sledovat další vnitřní vývoj ve středovýchodní Evropě. Tam se rodí zdánlivě nový pramen života – návrat ke kořenům a principům zdravého národa.*“⁴⁵⁷

U diktátorů v islámských zemích je oceňována především schopnost utlumit či zcela potlačit islámské teroristické skupiny. U tohoto tématu se spojuje antiislamismus, kritika neschopnosti liberální demokracie a zároveň kritika svrhávání těchto diktátorů jako přirozených spojenců Evropy proti islamismu.⁴⁵⁸ „*Hlavy těchto režimů chtěly v zemi vládnout samy, s nikým se nechtěly dělit o moc*

451 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Ropa, krev a demokracie*. 24. října 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/ropa_-krev-a-demokracie.

452 KOMÁREK, Václav a Iveta Machová. *Programové prohlášení Dělnické strany sociální spravedlnosti pro komunální volby 2010 - Ostrava*. 8. března 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://mskraj.wordpress.com/2011/03/08/knize-karel-a-svaty-havel-ochranci-ceske-zeme/>; Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_-nase-zeme-potrebuje-revoluci-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

453 Výkonný výbor DSSS. *DSSS se nepřipojí ke státnímu smutku za Havla*. 20. prosince 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/dsss-se-nepripoji-ke-statnimu-smutku-za-havla>.

454 DSSS MO Strakonice. „*Havel je vinen, řekl Vandas k výročí 17. listopadu*“. 19. listopadu 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <http://dsss-mo-strakonice2.webnode.cz/news/havel-je-vinen-rekl-vandas-k-vyroci-17-listopadu/>.

455 DM. *Přejmenovali jsme Havlovu ulici*. 28. ledna 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/prejmenovali-jsme-havlovu-ulici>.

456 VANDAS, Tomáš. *Ukrajinská kauza Tymosenkové je inspirací pro ČR*. 11. října 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/ukrajinska-kauza-tymosenkove-je-inspiraci-pro-cr>; KNĚŽICKÝ, Martin. *Východ zvedá hlavu před západní zhoubou liberalismu*. 23. listopadu 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/vychod-zveda-hlavu-pred-zapadni-zhoubou-liberalismu>; ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Bělorusko jako ČR?*. 6. ledna 2011 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/belorusko-jako-cr>; ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Ropa, krev a demokracie*. 24. října 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/ropa_-krev-a-demokracie.

457 KNĚŽICKÝ, Martin. *Východ zvedá hlavu před západní zhoubou liberalismu*. 23. listopadu 2012 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/vychod-zveda-hlavu-pred-zapadni-zhoubou-liberalismu>.

458 Štěpánek, Jiří. *Bělorusko jako ČR?*. 6. ledna 2011 [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/belorusko-jako-cr>; Štěpánek, Jiří. *Ropa, krev a demokracie*. 24. října 2011 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/ropa_-krev-a-demokracie.

a samozřejmě nechtěly připustit nebezpečí nestability, která by je smetla. Ať to byl Kaddáfí či Sádám, tak ve svých zemích tvrdě a smrtelně pronásledovali islámské fundamentalisty.“⁴⁵⁹

Prudké odmítání liberalismu a plošné označení všech parlamentních stran za liberály či kryptoliberály využívá DSSS k vytvoření představy stranického korupčního zla⁴⁶⁰, před kterým populisticky nabízí lidu ochranu. Jde však mnohem dál. Přes odmítání všech ostatních politických stran dospívá ke kritice zastupitelské demokracie a jejímu zpochybňování.

Ve svých představách o demokracii nehledá inspiraci ani u politického systému první republiky. Nijak se nehlásí k odkazu první republiky, jejím demokratizačním úspěchům či k významným demokratům. Člen DSSS Milan Müller výslovně odmítl oba systémy kvůli neřešení palčivých národnostních a sociálních otázek: „*Již za zmíněné první republiky se poslanci nikdy řádně nedohodli, jak např. postupovat ve spolupráci s 3,5mil. německou menšinou nebo jak zrovnoprávnit samostatný národ Slováků, kterých bylo v zemi přes dva miliony. K odpovědnosti za hospodářství republiky se nikdo nehlásil a tak vznikaly partikulární zájmy stran nebo jedinců. Národností a sociální protesty se řešily povoláním vojska nebo četnictva a výsledkem bylo vždy několik mrtvých.*“⁴⁶¹

Oslavy Dne vzniku samostatného československého státu, které DSSS a DM pořádaly, mu nebyly ve skutečnosti věnovány. 28. října 2010 zahájil předseda DM Erik Lamprecht svůj projev slovy: „*Já se rozhodně neřadím mezi bezmezné obdivovatele První republiky. Ale polemizovat nad tím, co bylo, anebo nebylo, bychom mohli od rána do večera a stejně bychom se nikam nedobrali. Raději budu tedy mluvit o aktuálním dění v naší zemi.*“⁴⁶² Poté přešel na kritiku současného politického režimu: údajné porušování svobody slova, přítomnost bývalých členů Komunistické strany Československa ve vysokých státních funkcích, údajně nedostatečný podíl občanů na vládnutí.

V roce 2011 zorganizovala DSSS na 28. října Den národní jednoty na Masarykově náměstí v Ostravě, po jehož konci došlo k připomenutí vzniku Československa. Hlavním tématem tohoto setkání však bylo odmítnutí současné formy evropské integrace. „*Účastníci mítinku více než hodinu na náměstí poslouchali projevy řečníků. S hlavním projevem vystoupil předseda DSSS Tomáš Vandas, jenž se mj. věnoval současné situaci v Evropě.*“⁴⁶³ Šlo však spíš o využití státního svátku než o jeho oslavu a připomenutí návaznosti na první republiku, od které se krajní pravice distancuje. „*V této*

459 Štěpánek, Jiří. *Ropa, krev a demokracie*. 24. října 2011 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/ropa_-krev-a-demokracie.

460 Tato kritika českého stranického systému má reálný základ, jak konstatoval politolog Michal Klíma: „*Strany se tak postupně stávají utilitaristickým mocenským instrumentem k selekci volebních kandidátek a k následnému obsazování veřejných funkcí. Jinak řečeno, strany se stávají pouhým výtahem k moci a s tím souvisejícími benefity.*“ KLÍMA, Michal, *Od totality k defektní demokracii: privatizace a kolonizace politických stran netransparentním byznysem*, Praha, 2015, s. 30.

461 Müller, Milan. *Parlamentní demokracie ano, ale ne ta po česku....* 17. července 2013 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/parlamentni-demokracie-ano_-ale-ne-ta-po-cesku.

462 LAMPRECHT, Erik. *Projev předsedy DM Erika Lamprechta na Dni národní jednoty*. 29. října 2010 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/projev-predsedy-dm-erika-lamprechta-na-dni-narodni-jednoty>.

463 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT: DSSS slavila 28. říjen v Ostravě*. 29. října 2011 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport_-dsss-slavila-28_-rijen-v-ostrove.

době sice působila spousta českých závodů a továren, nicméně se zapomíná na to, že „tatiček Masaryk“ nechal střílet do dělníků, kteří za ekonomické krize ve dvacátých letech neměli práci. Kapitalismus byl podobně bezohledný jako dnes.“⁴⁶⁴

Vzhledem k odmítání první republiky a pouhému využívání 28. října jako volného dne je pochopitelné, že DSSS neslaví ani Den upálení mistra Jana Husa a kromě obecného shrnutí jeho života v den šestistého výročí jeho upálení⁴⁶⁵ neodkazuje ani na Husa, ani na dědictví české reformace, které bylo za první republiky často připomínáno.

Den boje za svobodu a demokracii pojímá DSSS nikoli jako sváteční den, kdy je možné slavit Mezinárodní den studentstva a také si připomenout začátek konce komunistického režimu v Československu, tedy i možnost krajní pravice působit v rámci stranického systému, ale jako příležitost protestovat proti současnému politickému režimu. Zpočátku byl dokonce 17. listopad využíván k připomínání bitvy o Janov. V roce 2010 proběhl pietní pochod v Janově, který připomněl „bitvu“, a demonstrace DM v Brně. „*V atmosféře novodobého honu na čarodějnice, kdy jsou dávány exemplární tresty za politické projevy, lepení samolepek či kupování pietních věnců; ve společnosti lhostejné k problémům druhých, je tu jediná síla, která se nikdy nesmíří s bezprávím. 17. listopadu všichni nacionalisté a vlastenci, kteří jednají v dnešní materialistické době tolik odlišně od šedé masy, uskutečnili nejrůznější akce, aby vyjádřili svůj odpor k režimu, který je ovládán penězi a egoismem.*“⁴⁶⁶

V roce 2011 proběhla demonstrace DSSS na Jungmannově náměstí v Praze a pochod Národní třídou. Tomáš Vandas ve svém projevu podrobil ostré kritice celý politický režim a EU.⁴⁶⁷ V dalších letech se tyto demonstrace konaly střídavě v Praze Na Můstku a v Brně.

Při organizování oslav státních svátků či jejich využívání DSSS zcela opomíjí Den vítězství 8. května, tedy konec totalitního nacistického režimu. Pouze místní organizace v Neratovicích zorganizovala 9. března 2013 v Mělníku připomínku sedmdesátého výročí bitvy u Sokolova. „*Vystoupivší Vladimír Mlejnecký a Jiří Štěpánek připomenuli život Otakara Jaroše a tuto historickou událost našich dějin a její smysl pro dnešek vůbec. K památníku byl položen věnec ve státních barvách a držena chvíle ticha za padlé československé vojáky.*“⁴⁶⁸

Současný politický režim v České republice vnímá DSSS jako katastrofu. Rozklad vidí ve všech

464 MRÁZEK, Jan. *Den národní jednoty*. 26. října 2011 [vid. 29. července 2013]. In:

<http://www.old.delnickamladez.cz/den-narodni-jednoty>.

465 MLEJNECKÝ, Vladimír. *KOMENTÁŘ: MISTR JAN HUS A JEHO DOBA*. 6. července 2015 [vid. 30. listopadu 2015].

In: http://www.dsss.cz/komentar_-mistr-jan-hus-a-jeho-doba.

466 LAMPRECHT, Erik. *17. listopad v podání Dělnické mládeže*. 19. listopadu 2010 [vid. 29. července 2013]. In:

http://www.old.delnickamladez.cz/17_-listopad-v-podani-delnicke-mladeze.

467 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 29. července 2013]. In: http://old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_-nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

468 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT: DSSS si připomněla Sokolovo*. 11. března 2013 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport_-dsss-si-pripomnela-sokolovo.

oblastech: nerespektování základních hodnot, korupce, vyrabování státního majetku, kriminalita, příliv nelegálních přistěhovalců, přílišná podřízenost Bruselu a Washingtonu, postupná ztráta suverenity, opouštění tradic.⁴⁶⁹ „*Země je v tragické situaci. Co šlo, rozkradli a zdevastovali. Více než dvacetileté řádění zanechalo na této zemi stopy tak hluboké, jako předcházející komunistický režim. Úpadek, rozpad tradičních hodnot, neúcta k vlastnímu národu a skepse lidí.*“⁴⁷⁰

Také je zmiňováno, že bývalí komunisté měli lepší startovní podmínky a často se z nich stali úspěšní podnikatelé. Kritizováno je i propojení organizovaného zločinu a státní správy, jehož důsledkem je rabování státního majetku přes přidělování státních zakázek.⁴⁷¹ „*Jeden zločinný Systém byl nahrazen stejně zločinným a mnohdy ještě zákeřnějším.*“⁴⁷²

Značná část této kritiky má reálný základ. Politolog Michal Klíma řadí ČR mezi defektní demokracie a v rámci nich do podskupiny neliberálních demokracií, protože podle něho docházelo k oslabování vyváženosti v rámci dělby moci, snižování vymahatelnosti práva, oslabování pravidel rovné a otevřené soutěže jak v politice, tak v ekonomice. „*Česká republika bezesporu vykazuje minimální parametry volební demokracie. Ovšem byl to netransparentní byznys, který si zkolonizoval nejvyšší patra relevantních politických stran a jejich prostřednictvím (1) drancoval veřejné zdroje a (2) zároveň vyřadil z provozu důležité kontrolní mechanismy, respektive oslepil klíčové orgány činné v trestním řízení i justici, a to v takové míře, že se prosadil fenomén únosu či uchvácení státu.*“⁴⁷³

Nejvyšší státní zástupce Pavel Zeman ve své výroční zprávě za rok 2015 konstatoval, že možnosti omezovat kriminalitu jsou omezené spoluprací vedení Policie ČR s organizovaným zločinem. „*Tyto trestní věci jsou vysoce závažné, a to i s přihlédnutím k tomu, že řada případů ukazuje na špatný stav Policie ČR a na rozsáhlé prorůstání zločinu či klientelistických vazeb do struktur Policie ČR (příp. i Generální inspekce bezpečnostních sborů), a to i do vysokých pozic, kde se koncentrují důvěrné a citlivé informace o trestních kauzách, což fakticky znemožňuje úspěšný a účinný boj se zločinem.*“⁴⁷⁴

469 Tiskové centrum DSSS. *Dost bylo vlády nenažraných kobylek! hřměl Vandas v Novém Bydžově*. 12. března 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/dost-bylo-vlady-nenazranych-kobylek_hrmel-vandas-v-novem-bydzove; VANDAS, Tomáš. *Vandas: Naše země potřebuje naordinovat lék v podobě národní vlády!*. 1. května 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_nase-zeme-potrebuje-naordinovat-lek-v_podobe-narodni-vlady.

470 VANDAS, Tomáš. *Režim naší společnost pouze vytuneloval a rozeštal, konstatoval Vandas v prvomájovém projevu*. 1. května 2012 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/rezim-nasi-spolecnost-pouze-vytuneloval-a-rozestval_konstatoval-vandas-v-prvomajovem-projevu.

471 Müller, Milan. *Parlamentní demokracie ano, ale ne ta po česku...*. 17. července 2013 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/parlamentni-demokracie-ano_-ale-ne-ta-po-cesku; Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

472 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

473 KLÍMA, Michal. *Od totality k defektní demokracii: privatizace a kolonizace politických stran netransparentním byznysem*, Praha, 2015, s. 27-28.

474 Nejvyšší státní zastupitelství. *Zpráva o činnosti státního zastupitelství za rok 2015* (textová část). Brno: 23. června 2016, s. 30. 4 NZN 602/2016.

Pro vše výše uvedené užívá DSSS výrazy jako *polistopadová pseudodemokracie* nebo tzv. *česká demokracie*.⁴⁷⁵ Jako protiklad uvádí *skutečnou demokracii*, ve které by chtěla působit. Strana o ní sice hovoří, ale dosud nepředložila žádnou vlastní koncepci nebo alespoň její základní principy. Její vyjádření k tomuto tématu jsou často velmi obecná, až nejasná. Představu o *skutečné demokracii* je nutné vyvodit z konkrétních návrhů změn ústavy a z vyjádření jak o liberální demokracii, tak o principech, které chce prosadit. Vycházím tedy z toho, že *skutečná demokracie* je vnímána jako podoba politického systému, který by DSSS chtěla nastolit. Je zřejmé, že se nepodaří složit celou „skládanku“, u řady rysů bude možné pouze odhadnout jejich přibližnou podobu a u řady jiných to nebude možné vůbec.

Pojem *demokracie* nabývá odlišných významů v závislosti na historické době, účelu použití tohoto pojmu (odborný text, politická proklamace a propaganda, žurnalistika) a často bývá specifikován přívlastkem. Demokracie může být zastupitelská či přímá; liberální či lidová; ale také totalitní.

Při zkoumání jakékoli koncepce demokracie je třeba se zabývat dvěma nejzákladnějšími otázkami: kdo je vládnoucí lid, jaký je systém vládnutí. K zodpovězení je třeba analyzovat přístup ke státu, volební právo, ústavní změny, zda je demokracie pojímána jako metoda nebo jako cíl, o čem a jak se bude hlasovat, o čem budou rozhodovat zástupci lidu.

Výraz *skutečná demokracie* se objevil už v Programové listině strany z 20. února 2010. Bylo to však pouze v souvislosti se svobodou slova.⁴⁷⁶ I další vyjádření strany o *skutečné demokracii* jsou často spojená s porušováním svobody slova a s představou o nezbytnosti jejího širokého pojetí.⁴⁷⁷ „*Nejsme zastánci zakazování odlišných názorů. Ano, můžeme diskutovat, můžeme jeden druhého přesvědčovat o správnosti toho svého, ale v opravdové demokracii nelze zakazovat názor jen proto, že se mi nelíbí a že s ním nesouhlasím.*“⁴⁷⁸ V návaznosti na nutnost širokého pojetí svobody slova strana často kritizuje trestání projevů, které obsahují méně či více otevřené projevy nesnášenlivosti či propagaci hnutí, která směřují k potlačení základních lidských práv.⁴⁷⁹ „*Do naší země se vrátil duch politických procesů. Lidé nemají nikde zastání, spravedlnost se krčí někde v koutě. Režim má plná ústa demokracie, ale nedovolí tolerovat jakékoliv opoziční názory. Ty jsou okamžitě nálepkovány*

475 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_-nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate; Vandas, Tomáš. *Nezlomeni jdeme dál za svým cílem*. 30. prosince 2010 [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/nezlomeni-jdeme-dal-za-svym-cilem>.

476 DSSS. *Programová listina*. 20. února 2010 [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/programova-listina>.

477 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; Tiskové centrum DSSS. *Osobní život Tomáše Vandase: Odložené housle, blízké ženy a léto na chalupě*. 25. května 2010 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/osobni-zivot-tomase-vandase_-odlozene-housle_-blizke-zeny-a-leto-na-chalupe.

478 Vandas, Tomáš. Má řeč před soudem o budoucnosti země In: *Dělnické listy*, roč.8, duben 2010, č. 26, s. IV.

479 Vandas, Tomáš. *VANDAS: 17. listopad 1989 demokracii nepřinesl*. 8. listopadu 2013 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://old.dsss.cz/vandas_-17_-listopad-1989-demokracii-nepřinesl; Vandas, Tomáš. *VANDAS: NARUŠITELÉ*. 16. listopadu 2014 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.dsss.cz/vandas_-narusitele.

jako extremistické a politicky nekorektní.“⁴⁸⁰ Jako další argument je uváděn údajný nepoměr mezi společenskou nebezpečností násilných trestných činů na jedné straně a vylepování samolepek či nošení oblečení se symboly rozpuštěné DS na druhé straně. „A tak zatímco vrazi a pedofilové jsou vesele stíháni na svobodě, odsuzováni jsou lidé, kteří třeba vylepovali samolepky nebo drželi transparent, jsou stíháni členové naší strany jen proto, že drželi vlajku s logem DS nebo měli čepici s ozubeným kolem. Naprosto neuvěřitelné věci, které ale jen dokazují zoufalost současného zkorumpovaného režimu, který si myslí, že zde bude navěky.“⁴⁸¹

Tento postoj ke svobodě slova, který je stranou tak často zmiňován, je zjevně účelový, protože je pro DSSS momentálně výhodný. Národně socialistický tradicionalistický rámec, kterým se strana řídí, a režimy, které obdivuje, poukazují spíše na to, že by široké pojetí svobody slova nebylo součástí praxe *skutečné demokracie*.

Jednou z klíčových záležitostí v demokracii je vymezení lidu, který vládne. V obecnější rovině jde o vymezení občanství. V užším slova smyslu je pak nezbytné určit, kdo z občanů, příslušníků obce, se na vládě může podílet, tj. disponuje aktivním a pasivním volebním právem. Základní omezení může vycházet z věkové hranice (stanovení minimálního či maximálního věku), pohlaví (volební právo pro ženy), národnosti či rasy (vyločení příslušníků národnostních/rasových menšin, případně pouze některých z nich). Toto vyloučení by se mohlo týkat i sexuálních či jakýchkoli jiných menšin. Další omezení mohou být majetková, statusová či třídní, případně vězněné osoby.

Možnost, aby cizinci získali aktivní i pasivní volební právo v obecních volbách⁴⁸² a ve volbách do Poslanecké sněmovny, je stranou ostře odmítána. Předseda strany to dokonce považuje za zvrácenost. „*Jiří Dienstbier, ministr pro lidská práva, pojal svůj úřad jako liheň návrhů, nad kterými lze, mírně řečeno, kroutit udiveně hlavou. A tak tu máme návrh na adopci dětí homosexuály, požadavek, aby volit mohli v naší zemi všichni cizinci, nejdříve na lokální a posléze i na sněmovní úrovni, a také prosazování kvót na zvýhodňování menšin (zejména Cikánů), jejichž příslušníci by dostávali přednostně místa ve státní správě.*“⁴⁸³

Z hlediska volebního práva občanů ČR se nesetkáváme s požadavkem na omezení volebních

480 Tiskové centrum DSSS. *Dost bylo vlády nenažraných kobylek! hřměl Vandas v Novém Bydžově*. 12. března 2011 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/dost-bylo-vlady-nenazraných-kobylek_-hrmel-vandas-v-novem-bydzove.

481 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_-nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

482 „*Jak bylo již v úvodu napsáno, budou si zde moci usazení cizinci zakládat své „podpůrné spolky“ a hlavně budou moci volit v místních, tedy obecních volbách. Komunita bohatých Arabů ovládne život kupříkladu v nějaké obci u Teplic a původní obyvatelé se tam budou nedobrovolně dívat na mešitu a na obecní vánoční stromek na návsi mohou také zapomenout, protože to městská rada původem ze Saúdské Arábie nedovolí.*“ ŠTĚPÁNEK, Jiří. *ŠTĚPÁNEK (DSSS): OVLÁDNOU CIZINCI ZASTUPITELSTVA?*. 27. července 2015 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.dsss.cz/stepanek-_dsss_-ovladnou-cizinci-zastupitelstva_.

483 Vandas, Tomáš. *VANDAS: DIENSTBIEROVY ZVRÁCENOSTI*. 17. června 2014 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.dsss.cz/vandas_-dienstbierovy-zvracenosti.

práv, naopak jde o jejich rozšíření, respektive o snížení věkové hranice. DM má ve svém programu snížení této hranice na šestnáct let, přinejmenším u komunálních a krajských voleb.⁴⁸⁴ Předseda DSSS považoval v roce 2012 za nezbytné o tom zahájit diskuzi, neboť tehdejší, pro stranu příznivé, výsledky Studentských voleb⁴⁸⁵ pro něj byly ukázkou zodpovědného přístupu mládeže k politickým otázkám a výsledek vnímal „jako vzkaz mladé nastupující generace, že již má dost zkorumpovaných parlamentních strana a přeje si radikální změnu“.⁴⁸⁶ Od té doby došlo ke stálému poklesu úspěšnosti DSSS v těchto volbách, nicméně její výsledky jsou stále lepší než ve skutečných volbách. Analýza průběhu a výsledků tohoto projektu není předmětem této studie, nicméně je možné říci, že mládež je náchylnější k radikálnějším postojům a snížení minimálního věku pro výkon aktivního volebního práva by zřejmě vedlo ke zlepšení volebních výsledků DSSS. Na druhé straně je třeba poznamenat, že se nejednalo o skutečné volby a studenti věděli, že na základě jejich hlasování nebude nikdo zvolen.

Návrh na snížení věkové hranice pro výkon aktivního volebního práva ze strany DSSS není pouze účelovou záležitostí v oblasti voleb. Strana chce snížit i věkovou hranici pro trestní odpovědnost a to od čtrnácti roků (u DS to bylo už od třinácti⁴⁸⁷).⁴⁸⁸ Jedná se tedy zřejmě o širší postoj, jehož cílem je zavedení dřívejší odpovědnosti lidí za jejich jednání, přinejmenším v případě trestní odpovědnosti a aktivního volebního práva.

Při uvážení, zda by DSSS v budoucnu nechtěla omezit volební právo na základě národnostní příslušnosti, je na místě připomenout návaznost strany na rozpuštěnou DS, která ve svém programu navrhovala zavedení určování národnosti, jejího zanesení do osobních dokladů a pro lidi s českou národností požadovala určitá práva.⁴⁸⁹ Součástí stranické ideologie sice je opakovaně vyžadovaná nutnost rovného přístupu ke všem občanům, ale jedná se hlavně o rovnost povinností ve smyslu

484 DM. *Náš program*. 27. března 2010 [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.delnickamladez.cz/o-nas/nas-program>.

485 Studentské volby se konají v rámci vzdělávacího projektu *Jeden svět na školách* od roku 2010 na gymnáziích, středních odborných školách a středních odborných učilištích. Účastní se ho studenti starší patnácti let, kteří mají možnost vyjádřit svůj názor v simulovaných volbách. V roce 2010 se DSSS umístila na pátém místě se 7,14 % . O dva roky později skončila na třetím místě s 10,4 %. V roce 2013 měla DSSS pátý nejlepší volební zisk se 7,15 %. Zatím poslední volby v tomto projektu byly Studentské volby do Evropského parlamentu v roce 2014 a DSSS v nich skončila devátá s 3,11 %. *Jeden svět na školách*. 2010. Studentské volby 2010 do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. [vid. 30. listopadu 2015]. In: https://www.jsns.cz/data/jsns/FILES/PDF/Studentske_volby_130510.pdf; Studentské volby 2012 do zastupitelstev krajů. [vid. 30. listopadu 2015]. In: https://www.jsns.cz/data/jsns/FILES/PDF/vysledky_SV2012_final.pdf; Studentské předčasné parlamentní volby 2013. [vid. 30. listopadu 2015]. In: https://www.jsns.cz/data/jsns/IMAGES/KDO_JINY/SPPV2013_vysledky_FINAL.pdf; Studentské volby do Evropského parlamentu 2014. [vid. 30. listopadu 2015]. In: https://www.jsns.cz/data/jsns/IMAGES/KDO_JINY/SVEP_2014_vysledky_FINAL.pdf.

486 Vandas, Tomáš. *Studenti rozhodli: DSSS je nadějí národa, parlamentní sebranka jeho odpadem!*. 7. září 2012 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.dsss.cz/studenti-rozhodli_-dsss-je-nadeji-naroda_-parlamentni-sebranka-jeho-odpadem_.

487 DS. *Program Dělnické strany*. 27. července 2008 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=74&Itemid=103.

488 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

489 Konkrétně se jednalo o dvoutýdenní lázeňský pobyt pro těžce manuálně pracující, který by byl hrazen ze státních prostředků. DS. *Program Dělnické strany*. 27. července 2008 [vid. 30. listopadu 2015]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=74&Itemid=103.

dodržování zákona.⁴⁹⁰ Strana se ke zvláštním právům pro lidi s českou národností nevyjadřuje, ani nevznáší požadavky na omezení práv pro jiné národnosti.

Kromě vymezení otázky, kdo je lid, je pro demokracii podstatný i mechanismus vládnutí. Základní principy zastupitelské demokracie vycházejí z principu právního státu, oddělení a vyvažování mocí, zastupitelského mandátu a zodpovídání se. Vedle obecně pojaté militantní kritiky politického režimu v ČR a obecně představených charakteristik, které by *skutečná demokracie* měla mít, navrhuje DSSS několik konkrétních podstatných změn ústavního systému. Ty poskytují hlubší vhled do postojů strany k některým zásadním tématům a jsou také jedním ze zdrojů pro vytvoření představy o pojetí demokracie.

Některé návrhy jsou pouze drobnými změnami. Jedná se například o zrušení státních příspěvků na mandáty poslanců a senátorů, což strana zdůvodňuje úspornými opatřeními. Dále je to návrh na oživení politické scény snížením hranice pro vstup do poslanecké sněmovny na tři procenta.⁴⁹¹

Větší změnu už by představovalo odstranění dvoukomorovosti parlamentu. Strana navrhuje zrušení Senátu Parlamentu ČR⁴⁹² a předseda strany dokonce mluví o senátorech, tedy o volených zastupitelích, velmi neuctivě: „Podle nás je pět se milionů korun ročně, které vynakládáme za jednaosmdesát usínajících mrtvol, naprosto vyhozenými prostředky.“⁴⁹³ Požadavek na zrušení Senátu Parlamentu ČR sám o sobě není v rozporu s principy zastupitelské demokracie, dvoukomorovost není nezbytnou podmínkou fungování. Skutečnost, že se strana nezabývá přenesením funkcí zaniklého senátu na jiné instituce, však vypovídá o podcenění či ignorování jednoho z principů zastupitelské demokracie – systému brzd a protivah, který je podmínkou účinné dělby moci.

Se vztahem DSSS k principu zastoupení souvisí její důraz na přímou demokracii. Strana by rozšířila současnou možnost občanů rozhodovat v místním a krajském referendu o obecné celostátní referendum.⁴⁹⁴ Ani tento požadavek není v rozporu s principem zastupitelství. Ve většině demokratických zemí je obecné referendum možné a Ústava ČR tento zákon předpokládá. Celostátní referendum by bylo vypsáno po shromáždění padesáti tisíc podpisů a bylo by platné při volební účasti dvaceti a více procent oprávněných voličů.⁴⁹⁵ Ve srovnání s vládním návrhem o celostátním referendu, ve kterém je vypsání referenda podmíněno shromážděním nejméně dvou set padesáti tisíc podpisů a jeho platnost účastí nejméně dvaceti pěti procent oprávněných voličů, se jedná o výrazné

490 DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Úvodní stránka; Obecné zásady [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz>; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

491 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

492 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

493 Vandas, Tomáš. In *Interview ČT24* [online]. Česká televize, 16. října 2013, 9. minuta [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10095426857-interview-ct24/213411058041016-interview-daniely-drtinove/>.

494 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

495 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

zmírnění podmínek.⁴⁹⁶ Nižší nároky pro vypsání a platnost referenda, zejména menší počet podpisů, by usnadnily aktivizaci dostatečného množství občanů, což je u malé strany významným faktorem. Strana nestanoví, zda by referendum bylo v některých případech povinné, ale předseda strany uvedl, že by voliči měli rozhodovat o důležitých záležitostech, a nikoli například o daních. Mezi ty důležité záležitosti patří zahraniční politika, směřování ČR v rámci EU, setrvání v EU, zavedení Eura, obranyschopnost ČR a zavedení trestu smrti.⁴⁹⁷

Strana nehovoří o tom, kdo by uskutečňoval výsledek referenda, jak by byl závazný pro parlament a pro vládu. Také se nijak blíže nevěnuje formulaci otázek v referendu. Konkrétní podobu otázek a případné vyloučení některých z nich, kdyby to určovala DSSS, lze jen velmi základně odhadnout ze stranické ideologie a zejména z národně socialistického rámce.

Možnost odvolat poslance, jak ji představuje DSSS, by ve skutečnosti nebyla prvkem přímé demokracie. Poslance by mohly odvolávat pouze politické strany, kdyby poslanec přestal prosazovat volební program, s nímž kandidoval. Právo voliče odvolat poslance, jež DSSS také navrhuje, by spočívalo jen v možnosti dát podnět straně (petice, referendum kraje).⁴⁹⁸

Strana také požaduje zavedení odvolatelnosti soudců, pokud se prokáže jejich nekompetentnost nebo závažné pochybení.⁴⁹⁹ Nijak však neurčuje, kdo by takové soudce odvolával; zda prezident republiky, vláda či Soudcovská unie. Opět tak není brán v úvahu systém brzd a protivah, který brání tomu, aby jedna získala převahu nad jinou.

Mezi prvky přímé demokracie, které DSSS navrhuje, je i přímá volba starostů obcí.⁵⁰⁰ Voliči by tak v přímé volbě rozhodovali nejen o hlavě státu, ale také o tom, kdo bude v čele jejich obce. Tento návrh není v žádném rozporu se zastupitelskou demokracií, nicméně se opět jedná o nedořešenou změnu. Strana se nezabývá odpovědností přímo zvoleného starosty, změnami jeho vztahu k zastupitelstvu obce a k radě obce.

Velký zásah do právního systému by představoval požadavek DSSS, aby obecně závazné vyhlášky obcí⁵⁰¹ měly platnost zákona v dané obci a žádný soud by je nemohl zrušit. Tento záměr doplňuje podmínka, že by tyto vyhlášky neměly být v rozporu s vojensko-bezpečnostní politikou

496 *Sněmovní tisk 559/0, část č. 1/4 VI. n. Ústavního z. o celostátním referendu*. [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.psp.cz/sqw/text/tiskt.sqw?O=7&CT=559&CT1=0#prilohy>.

497 Vandas, Tomáš. In: *Politické spektrum* [online]. Česká televize, 15. února 2014, 9. - 10. minuta [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.ceskatelivize.cz/ivysilani/10116287760-politicke-spektrum/214411058200007>.

498 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; Vandas, Tomáš. In: *Interview ČT24* [online]. Česká televize, 16. října 2013, 10. - 12. minuta [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.ceskatelivize.cz/ivysilani/10095426857-interview-ct24/213411058041016-interview-daniely-drtinove/>.

499 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

500 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

501 Do samostatné působnosti obce patří záležitosti, které jsou v zájmu obce a jejích občanů, pokud je zákon nesvěřuje krajům nebo pokud nejde o přenesenou působnost orgánů obce nebo o působnost, kterou zvláštní zákon svěřuje správním úřadům jako výkon státní správy. Do samostatné působnosti obce dále patří záležitosti, o kterých to stanoví zákon.

státu nebo obecnými mravy a morálkou.⁵⁰² Podle vyjádření předsedy strany by obecně závazné vyhlášky obcí mohl zrušit Ústavní soud.⁵⁰³ Vzhledem k tomu, že by tyto vyhlášky měly platnost zákona, lze se domnívat, že zrušení těchto vyhlášek Ústavním soudem by bylo možné pouze v případě rozporu s ústavou, vojensko-bezpečnostní politikou státu nebo obecnými mravy a morálkou (určovanou národně socialistickým rámcem).

Obecně závazná vyhláška obce nemůže mít platnost zákona, neboť se jedná o podzákonný právní předpis. DSSS tak žádá zrušení hierarchie právních předpisů a tedy zrušení jednoho ze znaků právního státu.⁵⁰⁴ Soulad podzákonných právních předpisů se zákony zajišťuje soudní systém. Soudy jsou při svém rozhodování vázány zákonem, a pokud je s ním vyhláška v rozporu, řídí se zákonem. Čím by se soudy řídily, kdyby se vyhláška s platností zákona dostala do rozporu se zákonem? A čím by se měli řídit občané? Zákonem nebo vyhláškou? Pokud by ani Ústavní soud nemohl takovou vyhlášku zrušit na základě jejího rozporu se zákonem, znamenalo by to chaos v právním vědomí občanů, v právu, v soudnictví a v celém státě.

Nositelům zákonodárné moci v ČR je Parlament. Pokud by obecně závazné vyhlášky obce měly v dané obci platnost zákona, získalo by její zastupitelstvo zákonodárnou pravomoc a parlament by ztratil v této oblasti svou výlučnost. DSSS tak zpochybňuje autoritu parlamentu a princip dělby moci, podle kterého může pouze zákonodárná moc stanovit povinnost.

Zpochybňování či snaha o výrazné omezení parlamentarismu, tedy dělby moci a hierarchie právních předpisů, vypovídá o ignorování principů legality ze strany DSSS. V případě zajištění pořádku vidíme naopak důraz na respektování pravidel, která mají platit pro všechny stejně.⁵⁰⁵ „**Proto jsme připravili vlastní alternativu, která na rozdíl od vládní koncepce prohlubování diskriminace rádných občanů měří každému člověku bez rozdílu stejným metrem výhradně podle jeho zásluh!**“⁵⁰⁶

Důraz na nezbytnost prvků přímé demokracie a zpochybňování autority parlamentu a jeho výlučnosti pro stanovení povinností nelze vykládat jako vyložený antiparlamentarismus, nicméně je na místě zvážit i možnost potvrzování rozhodnutí výkonné moci v referendech při formálním zachování zastupitelské demokracie.⁵⁰⁷ Zavedení referend je posílením lidu, ale strana nehovoří o

502 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

503 Vandas, Tomáš. In: *Interview ČT24* [online]. Česká televize, 16. října 2013, 10. - 12. minuta [vid. 6. října 2013]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10095426857-interview-ct24/213411058041016-interview-daniely-drtinove/>.

504 Více ke znakům právního státu viz GERLOCH, Aleš, HŘEBEJK, Jiří a ZOUBEK, Vladimír, *Ústavní systém České republiky: základy českého ústavního práva*, Praha, 1996, s. 42.

505 DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Úvodní stránka. [vid. 31. května 2015]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/>; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

506 DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Obecné zásady. [vid. 30. listopadu 201]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/obecne-zasady>.

507 Rataj, Jan. Víze české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*, Praha, 2006, s. 176-178.

posílení přímé vazby lidu na výkonnou moc, ani o změně ve vymezení výkonné moci. Chybí i představa či alespoň požadavek nutnosti silného vůdce.

Výrazná snaha posílit postavení obcí, i na úkor parlamentu, může také souviset s nepřítomností DSSS v centrálních orgánech a naopak s přítomností v obecních zastupitelstvech. Proto DSSS usiluje o zvýšení pravomocí těch orgánů, kde má reálnou šanci získat podíl na moci. Tato tendence je však zároveň tendencí k omezení kontrolních mechanismů proti zneužití místní moci. V případě vyhlášek s platností zákona by obce vedené DSSS získaly možnost zpochybnit nejen legitimitu, ale i legalitu politického systému.⁵⁰⁸ Tato možnost má zásadní význam zejména vzhledem k době, která je potřebná k pozastavení účinnosti vyhlášky.

Další zásadní změnou právního systému, kterou DSSS navrhuje je zavedení domovského práva. Řád musí panovat i v tom, kdo poskytuje sociální pomoc. Domovské právo by zajišťovalo každému občanu pomoc jeho obce v případě, že ji bude potřebovat. Zároveň by to byl další nástroj k řešení problémů s nepřizpůsobivými občany, neboť by jim jiné obce sociální dávky neposkytly.⁵⁰⁹ Tato opatření by vedla k posílení pravomocí obcí a také k omezení svobody pohybu a pobytu, která je zaručena Listinou základních práv a svobod České republiky.

Je také nutné vzít v úvahu posun v důležitosti lidských práv. Současná podoba zastupitelské demokracie je s tímto konceptem neodmyslitelně spjatá. Tato individualisticky pojatá práva má jedinec jenom proto, že je člověkem. DSSS se svým důrazem na přirozené lidské skupiny a jejich ochranu a s odmítáním individualismu⁵¹⁰ neposuzuje legitimitu politického režimu z pohledu zajištění lidských práv. Odmítání nejen liberální demokracie, ale i modernity je určitým vodítkem k pochybnostem, zda by lidská práva v současné podobě vůbec byla součástí *skutečné demokracie*.⁵¹¹

DSSS současný režim ostře kritizuje a dává jasně najevo své rozhořčení nad současným stavem české společnosti. „*Více než dvacet let vládnutí polistopadového režimu, to lze hodnotit jen jako katastrofu společenskou a vnitropolitickou. Úpadek základních hodnot, rozpad tradic, rozkradení státního majetku, korupce, kriminalita, devastace na všech frontách, příliv nelegálních imigrantů. Tak vypadá naše země po řádění těchto nenažraných kobylek.*“⁵¹² Svou ostrou kritiku režimu a výzvy k jeho odstranění strana vyvažuje formálním uznáváním politického pluralitního a demokratického

508 Srov. Nejvyšší správní soud. *Rozsudek jménem republiky*. 17. února 2010 [vid. 31. května 2015]. Odst. 643. In: http://www.nssoud.cz/docs/Delnicka_strana_original.pdf.

509 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>; Komárek, Václav a Iveta Machová. Domovské právo – cesta k jistotě a pořádku. In: *Dělnické listy*, roč. 11, červenec-září 2013, č. 40, s. II.

510 DSSS. *Programová listina*. 20. února 2010 [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/programova-listina>; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

511 V *Manifestu z Riesy o porušování lidských práv* se mluví především o porušování svobody projevu a politických procesech, které na to navazují. Jedná se tedy spíše o účelový odkaz na lidská práva, a nikoli o skutečný zájem o tuto problematiku. DSSS. *Manifest z Riesy o porušování lidských práv*. 2. dubna 2011 [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/manifest-z-riesy-o-porushovani-lidskych-prav>.

512 Tiskové centrum DSSS. *Dost bylo vlády nenažraných kobylek! hřměl Vandas v Novém Bydžově*. 12. března 2011 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/dost-bylo-vlady-nenazranych-kobylek_hrmel-vandas-v-novem-bydzove.

zřízení České republiky⁵¹³ a odkazy na legální způsob získání moci⁵¹⁴.

Nejde o stranu otevřeně revoluční. Její ideologie je v některých bodech neslučitelná s hodnotami zastupitelské demokracie, ale DSSS tvrdí, že chce své představy uskutečnit, přesněji řečeno – dostat se k moci, v souladu s právem České republiky.

Strana sice opakovaně ujišťuje, že uznává demokratický rámec, nicméně v únoru 2014 se rozhodla pozvat do České republiky zástupce ukrajinského neonacistického hnutí Právý sektor, které se hlásí k odkazu Stěpana Bandery a má paramilitární složky. Právý sektor vznikl v roce 2013 po vypuknutí protestů proti přerušení příprav asociační dohody mezi Evropskou unií a Ukrajinou. Tyto protesty vedly následně ke svržení ukrajinského prezidenta Viktora Janukovyče a k vypuknutí občanské války na Ukrajině. Ve svém oznámení o pozvání zástupců Právého sektoru označila DSSS systém v České republice jako ovládaný zkorumpovanými politiky, napojenými na organizovaný zločin. A proto by chtěla napodobit ukrajinské změny u nás.⁵¹⁵ Předseda Vandas o několik dnů později ve svém vyjádření tato slova mírnil a upřesnil, že nepozvali žádné fašisty a banderovce a že „*události na Ukrajině jsou pro nás poučné zejména z toho hlediska, že lze - protesty, demonstracemi či aktivním odporem – dosáhnout změny*“.⁵¹⁶

Nejenže DSSS svými postoji, vyjádřeními a návrhy na změnu ústavního systému podkopává legitimitu režimu, vůči němuž stojí v opozici, ale je také reprezentantem nedemokratické ideologie. Nepopírá svrchovanou moc lidu, nicméně představuje alternativu, která je neslučitelná se zastupitelskou demokracií. DSSS je tedy jak proti současnému politickému režimu v ČR, tak proti zastupitelské demokracii.⁵¹⁷

Některé návrhy jsou v souladu s ústavním systémem ČR (obecné celostátní referendum) nebo aspoň v souladu s principy právního státu (zrušení senátu). Některé navrhované jednotlivé změny však jsou zcela v rozporu s podstatou demokratického ústavního systému.

513 „*Dělnická strana sociální spravedlnosti (DSSS) je politickým subjektem, uznávajícím politické pluralitní a demokratické zřízení v České republice, a v tomto smyslu také přijímá odpovědnost na případné participaci moci.*“ DSSS. Program DSSS 2015. [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

514 „*Aby mě však někdo opět nepodsouval, že vyzývám k ozbrojenému převratu, dodávám, že se tak musí stát standardní cestou, která bude záviset na většinové vůli národa.*“ Tiskové centrum DSSS. FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě. 17. listopadu 2011 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_-nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

515 „*Pokud bude výsledek ukrajinského dění v čele s Právým sektorem znamenat odstranění všech zkorumpovaných politiků, strůjců tzv. oranžové revoluce, garnitury oligarchů a korupčníků, bylo by potřebné a přímo žádoucí vyvézt „národní revoluci“ i do jiných zemí, Českou republiku nevyjímaje. I zde nám totiž vládou zkorumpovaní politici s kmotry v zádech, kteří ovládají celý systém a silové složky. A pokud to šlo svrhnout na Ukrajině, proč ne v České republice?*“ Tiskové centrum DSSS. DSSS pozve zástupce Právého sektoru do ČR. 24. února 2014 [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.old.dsss.cz/dsss-pozve-zastupce-praveho-sektoru-do-cr>.

516 VANDAS, Tomáš. VANDAS: Děni na Ukrajině slouží i ke špinění DSSS. 7. března 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-deni-na-ukrajine-slouzi-i-ke-spineni-dsss.

517 Ondřej Stulík v obsahové a kontextuální analýze Dělnických listů naopak došel k závěru, že DSSS není tzv. extremistickou stranou, protože jejím cílem není výměna kompletního politického řádu. Považuje ji za radikální politickou stranu, neboť usiluje o radikální proměnu vládnoucích elit. STULÍK, Ondřej. Analýza Dělnických listů. In: REXTER, roč. 11, 2013, č. 1, s. 64.

Strana deklaruje, že nechce násilnou změnu⁵¹⁸, a v její politické mluvě navenek nelze najít jednoznačné kroky k odstranění zastupitelské demokracie. Nicméně, zpochybňování dělby moci už lze brát jako snahu odstranit jednu ze základních náležitostí demokratického právního státu a tedy jako vybočení z ústavního rámce.

V říjnu 2008 vyhlásila DS nulovou toleranci k polistopadovému politickému systému. Cílem bylo jeho odstranění, což by zahrnovalo rozpuštění parlamentních stran a prošetření všech jejich údajných zločinů po roce 1989. V prohlášení byla i tato věta: „*Tento revoluční zvrat si ovšem vyžádá celonárodní účast, a právě k ní naše strana bude v následujících dnech a týdnech obyvatelstvo země mobilizovat.*“⁵¹⁹ Předseda DSSS se v červnu 2013 znovu přihlásil k nulové toleranci, kterou DS vyhlásila v roce 2008. Stát podle něj ovládá skupina podvodníků, kteří jsou napojeni na organizovaný zločin. Důsledkem je zdevastovaná země, chudnoucí občané, korupce, rabování atd. „*Tento režim musí být odstraněn a musí být nastolena skutečná demokracie, právo a řád.*“⁵²⁰

Pro zkoumání antisystémovosti DSSS byl významný VI. sjezd strany, který se konal 7. března 2015. Předsedou strany zůstal Tomáš Vandas a výkonným místopředsedou Jiří Štěpánek, oba bývalí členové SPR-RSČ. Místopředsedy byli zvoleni předseda DM Erik Lamprecht a bývalý člen Národního odporu Jiří Froněk⁵²¹. Tato změna ve vedení strany naznačuje, že bývalí Republikáni jsou alespoň zčásti ve vedení nahrazováni bývalými představiteli neonacistických hnutí a lidmi s nimi spojenými.

DSSS v rámci svého vigilantismu nevytvořila paramilitární jednotky, ale pouze občanské hlídky. Jejich fungování nebylo upraveno žádným oficiální stranickým dokumentem a hlídky vznikaly spíš podle okamžité potřeby. Jednalo se například o přítomnost hlídky několika osob u centra pro léčení drogově závislých Sananim prvního října 2010 na Smíchově v Praze, sledování situace v Janově dvoučlennými hlídkami v únoru 2011, dokumentování „*na prvních pohled podezřelých osob v ulicích*“ po vyhlášení amnestie prezidenta republiky.⁵²² V roce 2013 došlo k formálnímu zakotvení těchto hlídek, přičemž hlavním úkolem sdružení Bezpečné ulice má být nahlášení jakéhokoliv

518 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_-nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

519 Tiskový odbor DS. *Stanovisko DS k požáru Průmyslového paláce v Praze*. 17. října 2008. Archiv Dělnické strany 2003-08. Stanoviska DS.

520 Vandas, Tomáš. *VANDAS: Nulová tolerance polistopadovému režimu platí*. 14. června 2013 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-nulova-tolerance-polistopadovemu-rezimu-plati.

521 Tiskové centrum DSSS. *SJEZD DSSS: MANIFESTACE JEDNOTY A ODHODLÁNÍ V SÁLE S VYMLÁCENÝMI VÝLOHAMI*. 9. března 2015 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.dsss.cz/sjezd-dsss_-manifestace-jednoty-a-odhodlani-v-sale-s-vymlacenymi-vylohami.

522 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Občanské hlídky DSSS budou nasazeny na pražském Smíchově*. 30. září 2010 [vid. 29. července 2013]. In: <http://old.dsss.cz/obcanske-hlidky-dsss-budou-nasazeny-na-prazskem-smichove>; Tiskové centrum DSSS. *Hlídky DSSS monitorují litvínovské sídliště Janov*. 19. února 2011 [vid. 29. července 2013]. In: <http://old.dsss.cz/hlidky-dsss-monitoruji-litvinovske-sidliste-janov>; Tiskové centrum DSSS. *Amnestované vězně pohlídají v ulicích monitorovač hlídky DSSS*. 10. ledna 2013 [vid. 29. července 2013]. In: <http://old.dsss.cz/amnestovane-vezne-pohlidaji-v-ulicich-monitorovaci-hlidky-dsss>.

porušení zákona městské a státní policii.⁵²³

⁵²³ Vandas, Tomáš. *Projekt DSSS: Bezpečné ulice do našich měst a obcí*, 2. září 2013 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/projekt-dsss_-bezpecne-ulice-do-nasich-mest-a-obci.

IV. Politické aktivity Dělnické strany sociální spravedlnosti

1. Za širokou platformu pracujících proti „protinárodní asociální“ politice

DSSS účelově klade důraz na zájmy pracujících s cílem dosáhnout co nejlepšího volebního výsledku a snaží se vystupovat jako strana, která se jich umí zastat. Ústřední úlohu v jejích představách sehrává stát, který by měl dohlédnout na dodržování práv zaměstnanců, zajistit slušné sociální zázemí jak pro zaměstnance, tak jejich rodiny, vytvářet nová pracovní místa, podporovat rekvalifikace, dotovat místa pro absolventy škol a dokonce by měly být zřízeny speciální pracovní soudy, které by pro zaměstnance byly bezplatné.⁵²⁴

Často se jedná o vystoupení na straně českých zaměstnanců proti nadnárodním společnostem, přičemž je kritizováno zejména porušování zákoníku práce, které vede ke zhoršování pracovních podmínek.⁵²⁵ Současně je DSSS představena jako strana, pro kterou je řešení situace zaměstnanců natolik důležité, že se mu důkladně věnuje ve svém programu.⁵²⁶ „V pátek 22. února v nevládném počasí bylo rozdáno přes 200 letáků. Zaměstnanci vesměs kritizovali současnou vládu, která neutahuje opasky, ale oprátky vlastním lidem, a vítali zájem DSSS o potíže pracujících. Další zaměstnanci kvitovali znění letáků, jež podle nich vystihuje situaci. Na vrátnici byla rovněž poptávka po Dělnických listech. Mnozí zaměstnanci našimi letáky ozdobili i nástěnky na dílnách.“⁵²⁷

Přímým kontaktem se zaměstnanci při rozdávání letáků a stranického tisku dávají členové DSSS najevo, že se o problémy zaměstnanců zajímají a že jsou schopní o tom s nimi se skutečným porozuměním hovořit. Také tím zdůrazňují svou odlišnost od současných elit, které jsou od problémů běžných občanů odtrženy, nerozumějí jim a ani se o to nesnaží. V některých případech jejich politici ani občanské povolání nikdy neměli, čehož strana využívá ke svému prospěchu. „Přesto je však nový český premiér poněkud jiným a trochu odlišným druhem. Nikdy totiž nepracoval. Neví, co je to běžný život a starosti všedního dne. Ze studií právnické fakulty se přesunul v roce 1996 rovnou do Poslanecké sněmovny a tam je až dosud.“⁵²⁸

524 DSSS. Program DSSS 2015. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

525 „Obcházení a různé pokřívání zákoníku práce je běžnou realitou. Výčet těchto a jiných útoků na lidskou důstojnost jsme asi na vlastní kůži pocítili všichni. Na prvním místě je zisk firmy, a člověk - dělník je lehce nahraditelná položka.“ Tiskové centrum DSSS. Mostecká DSSS protestovala proti šikaně v továrně. 17. března 2010 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/mostecka-dsss-protestovala-proti-sikane-v-tovarne>.

526 „Předsevzali jsme si také zlepšení a zefektivnění naší práce. Toho docílíme třeba výrobou a používáním triček s logem a názvem strany, abychom již z dálky upoutali lidi a působili na ně profesionálním dojmem. Výroba nových letáků, které nebudou pouze kritizovat stávající stav, ale nabízet také řešení a osvětlení některých programových bodů DSSS je předsevzetím do blízké budoucnosti.“ SVOBODA, Jakub. V Brně se uskutečnila letáková kampaň na podporu zaměstnanců. 8. července 2013 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/v-brne-se-uskutecnila-letakova-kampan-na-podporu-zamestnancu>.

527 PIKOLA, Rudolf. FOTOREPORT: Bohužel otroci jsme, znělo na ulici. 25. února 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport_-bohuzel-otroci-jsume_-znelo-na-ulici.

528 VANDAS, Tomáš. VANDAS: Premiér, který nikdy nepracoval. 24. ledna 2014 [vid. 30. června 2016]. In:

V programovém dokumentu *Program DSSS 2015* je představen vzor vztahu zaměstnanců a zaměstnavatelů jako partnerství založené na vzájemné solidaritě a výhodnosti. Proto také strana podporuje vznik podniků se zaměstnaneckými akciemi, ve kterých by zaměstnanci byli partnery zaměstnavatele a měli by podíl na zisku.⁵²⁹ S tím souvisí požadavek na důslednou ochranu menšinových akcionářů a posílení jejich práv.⁵³⁰ V ostatních dokumentech a vyjádřeních však tento ideál obsažen není a při svých akcích na oslovení veřejnosti vystupuje DSSS především na straně zaměstnanců. „*Dělnická strana sociální spravedlnosti (DSSS) je jedinou politickou stranou, která je v době krize na náměstích. My v době krize jdeme mezi zaměstnance i nezaměstnané a vysvětlujeme cestu z krize. Program DSSS je programem národním a sociálním, požadujeme vyšetření a potrestání všech privatizačních zlodějn. DSSS stojí neochvějně za ostravskými horníky, kteří se hlásí o svá nezadatelná práva.*“⁵³¹

Problematika pracovních a platových podmínek v nadnárodních koncernech je propojována s protipřistěhovalectvím, u kterého je tomto kontextu zdůrazňováno sociální znejistění českých zaměstnanců jako jeho závažný důsledek. Strana také poukazuje na to, že zejména pracovní místa pro nekvalifikované občany jsou masově obsazována cizinci, kteří jsou ochotni pracovat nižší mzdy. Ekonomicky motivované přistěhovalectví dává do souvislosti s nezaměstnaností českých občanů.⁵³² „*Firmy v průmyslových zónách zaměstnávaly a dosud i zaměstnávají tisíce lidí, ale především zahraničních gastarbeiterů. Český a moravský zaměstnanec tam ve velké míře nepracuje. Není to ale rozhodně proto, že by se jim nechtělo pracovat, ale protože platy v těchto montovných – manufakturách s pracovními podmínkami kopírující styl kapitalismu 19. století - jsou směšně nízké.*“⁵³³

DSSS při využívání tohoto tématu spolupracuje s německou NPD. 7. března 2011 na společné akci proti přistěhovalectví byla tato problematika komplexně využita propojením všech hrozeb, které s ní souvisejí. Hrozba nárůstu nezaměstnanosti domácího obyvatelstva byla doplněna hrozbou zvýšené kriminality a hrozbou průniku cizích kultur. „*Není v našem zájmu krotit ekonomiky v rámci spolupráce našich národů, avšak nesmíme schvalovat vykořisťování obyčejných pracovníků, které najme cizí firma, a za jejich směšné mzdy pošle pracovat do hostitelské země. Tento trojský kůň pak způsobí v našich zemích snížení mzdy, nedostatek volných pracovních míst, příliv kultur, které jsou*

http://www.old.dsss.cz/vandas_-premier_-ktery-nikdy-nepracoval.

529 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

530 DSSS. *Ekonomický program*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/ekonomicky-program>.

531 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Štěpánek (DSSS): Odporem za práva slušných lidí*. 10. října 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/stepanek-_dsss_-_odporem-za-prava-slusnych-lidi.

532 DSSS. *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života*. Politika zaměstnanosti. [vid. 30. června 2016]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/politika-zamestnanosti>; DSSS. *Ekonomický program*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/ekonomicky-program>.

533 ŠTĚPÁNEK, Jiří. Místopředseda DSSS. *Nadnárodní koncerny zvyšují nezaměstnanost*. 6. listopadu 2012 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/nadnarodni-koncerny-zvysuji-nezamestnanost>.

nám cizí, a v neposlední řadě i nárůst kriminality.“⁵³⁴

Dělnická mládež se do těchto akcí také zapojila a podpořila například protest horníků 17. září 2013 v Ostravě, zdůrazňujíc nutnost celonárodní jednoty. Svou solidaritu s horníky dali do protikladu k jednání politiků, kteří privatizací dolů a svou nečinností na celé situaci mají svou vinu. „*Budeme proto nadále stát po boku protestujících horníků a dále budeme poukazovat na viníky tohoto stavu. Nacionalismus totiž znamená i solidaritu!*“⁵³⁵

V období ekonomické krize 2008 – 2014 se představitelé strany snažili zveličovat zvýšení nezaměstnanosti a snahy omezit zaměstnanecké výhody. „*Vláda, která za rok své existence vydává jeden likvidační zákon za druhým (rozuměj likvidační směrem k zaměstnancům), se snaží namluvit veřejnosti, že je tady pro ně a že je musí ochránit před stávkou. Naopak, stávka nás ochrání před ní. Padají slova o rukojmích, ale již rok jsme my rukojmími či spíše pokusnými morčaty vlády TOP 09 a ODS.*“⁵³⁶ Jednalo se však spíš o prohlášení a projevy, ve kterých byl kritizován celý politickým režim. V rámci této kritiky bylo poukazováno na problémy zaměstnanců a byly odmítány restrikce vlády premiéra Nečase jako protirůstové, zničující a nespravedlivé.

Samostatné akce na podporu zaměstnanců ani zdaleka nedosahovaly a nedosahují množství a intenzity demonstrací, které DSSS pořádala při využívání cikánské otázky a migrační krize. Je to však téma, kterému se strana věnuje od svého vzniku. Kromě protipřistěhovalectví se snaží do této problematiky zahrnout například i nezaměstnanost čerstvých absolventů škol, u kterých lze očekávat nespokojenost s obtížemi při hledání zaměstnání či s nástupním platem. „*Absolventi škol či čerství vyučení marně shánějí práci. Režim pro ně práci nemá. Roste nám zde generace mladých, kteří nevědí, co je práce. Ne proto, že by pracovat nechtěli, ale prostě proto, že je nikdo nezaměstná.*“⁵³⁷

2. Využívání neřešené cikánské otázky

Při oslovování veřejnosti DSSS často využívá stále palčivou a dlouhodobě neúspěšně řešenou cikánskou otázku. Většinou v rámci své kritiky chování tzv. nepřizpůsobivých, ale i samostatně, strana důrazně poukazuje na parazitní chování, kriminalitu, agresivitu a drzost cikánů. Například výkonný místopředseda strany k situaci v Plzeňském kraji poznamenal, že „*v kraji se rozrůstá nepřizpůsobivý styl života, především cikánského etnika, které má pocit všemocné ochrany policie a*

534 MO DSSS Karlovy Vary. *FOTOREPORT z přelomové akce DSSS a NPĐ proti imigrantům*. 7. března 2011 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-prelomove-akce-dsss-a-npd-proti-imigrantum>.

535 KUŘEC, Jan. *Hornický protest i za účasti mladých nacionalistů*. 23. září 2013 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/hornicky-protest-i-za-ucasti-mladych-nacionalistu>.

536 ŠTĚPÁNEK, Jiří. Místopředseda DSSS. *Stávka je věcí všech zaměstnanců*. 16. června 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.ld.dsss.cz/stavka-je-veci-vsech-zamestnancu_.

537 ŠTĚPÁNEK, Jiří. Místopředseda DSSS. *100 tisíc mladých bez budoucnosti – cesta k boji za svá práva*. 14. března 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/100-tisic-mladych-bez-budoucnosti-____-cesta-k-boji-za-sva-prava.

státních úřadů. Požadujeme, aby zákony a povinnosti platily pro každého. Bez rozdílu.“⁵³⁸

DSSS se staví na stranu nespokojených občanů již jen tím, že o případech krádeží, rušení nočního klidu a zejména o skupinových násilných útocích cikánů informuje na svých webových stránkách a ve stranickém tisku. „V Rotavě (Karlovarský kraj) se šíří cikánské násilí. V nočních hodinách na 12. listopadu došlo opět k napadení obyvatelů Rotavy. Šest lidí bylo napadeno a ohrožováno na zdraví, dva z toho byli převezeni rychlou záchrannou službou k ošetření.“⁵³⁹

Jedním z opakovaných cílů kritiky je údajně záměrně shovívavý postup policie, která v případě, že viníky trestné činnosti či přestupků jsou cikáni, takové činy buď nepostihuje, nebo volí nadměrně mírné tresty. Strana to dává do kontrastu s prověřováním, kontrolováním a zákroky vůči svým členům. „Co však máme chápat? Že je tady tolerováno násilí a rasové útoky ze strany cikánů, že je neustále omlouváno porušování zákonů z jejich strany? A korunu všemu nasadí bruselští byrokraté, kteří při návštěvě českých vládních budov vždy neopomenou zdůraznit, že jsme národ rasistů. A nasednou do luxusních limuzín, letadel a zavřou se za dveřmi svých vil a rezidencí.“⁵⁴⁰

Součástí postojů DSSS a zároveň jedním ze způsobů oslovování veřejnosti zejména při využívání cikánské otázky je decizionismus. Rychlé rozhodnutí a rychlý čin ve prospěch celku či místních občanů mají přednost před složitým jednáním, diskuzí o alternativách a zdlouhavým dosahováním politické shody. DSSS se snaží demonstrací či pochodem upozornit na potíže místních občanů, případně tím také podpořit místní samosprávy. Zároveň tak dává najevo, že neschopnost současného režimu zajistit pořádek a bezpečí je v protikladu k akčnosti DSSS.⁵⁴¹ „Je zajímavé, že příslušníky policie v této oblasti občané často nezahlednou. A to ani v případě, že volají o pomoc, když jsou napadáni a okrádáni členy jedné místní nepřizpůsobivé rodiny.“⁵⁴²

Na svých akcích se DSSS často staví do pozice té jediné strany, která se občanů zastane proti cikánům, zajímá se o problémy místních občanů, rozumí jejich problémům, neobviňuje je z rasismu a umí jasně říci, že cikáni jsou „potížisti“. „Především chceme dát místním lidem najevo, že jsme s nimi, že víme, co je trápí a dokážeme si představit tu bezmoc, se kterou musí trpět řádění nepřizpůsobivých individuí a jejich teror. Vládní politici jen slibují, ale nikdo z nich pro tyto lidi nikdy

538 Sebrat peníze procikánským neziskovkám, hned! Státní subvence musí jít do zemědělských okresů, říká lídr DSSS v Plzeňském kraji Jiří Štěpánek. 16. října 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/sebrat-penize-procikanskym-neziskovkam_-hned_-statni-subvence-musi-jit-do-zemedelskych-okresu_-rika-lidr-dsss-v-plzenskem-kraji-jiri-stepanek.

539 FRONĚK, Jiří. V Rotavě se cikáni mstí za protest DSSS. 12. listopadu 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/v_rotave-se-cikani-msti-za-protest-dsss.

540 VANDAS, Tomáš. Nový Bor: Další místo rasového násilí. 11. srpna 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/novy-bor_-dalsi-misto-rasoveho-nasilí.

541 Tiskové centrum DSSS. Pecina kašle na obyvatele Libuše. DSSS tam svolává protestní mítink. 22. dubna 2010 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.old.dsss.cz/pecina-kasle-na-obyvatele-libuse_-dsss-tam-svolava-protestni-mitink; Tiskové centrum DSSS. „Akce Šluknovsko“ nejlepší akcí DSSS za rok 2011. 3. ledna 2012 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/_akce-sluknovsko_-nejlepsi-akci-dsss-za-rok-2011.

542 Tiskové centrum DSSS. Vandas: Vnitro k hlídkám VV mlčí. Proto obnovují sbory Dělnické strany. 8. května 2010 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-vnitro-k-hlidkam-vv-mlci_-proto-obnovuji-sbory-delnicke-strany.

nic neudělal. Také si všimněte, že vlastně k současné situaci na Šluknovsku až na malé výjimky mlčí. Oni totiž vlastně neví, co říct.“⁵⁴³

Často je využíván motiv zoufalých místních občanů, kteří nemají zastání jak u samosprávy, tak u státní správy, a obrací se na DSSS o pomoc jako na poslední instanci. Ta potom přijíždí pomoci obyčejným lidem, jejichž problémy Systém nejen nezvládá řešit, ale dokonce se o to ani nesnaží. „*Od místních občanů jsme neustále vyzýváni k pomoci a jsme zároveň zděšeni naprostou ignorací řešení problematiky ze strany vedení města.*“⁵⁴⁴ „*Pokud se nestará vláda, obce a policie o své občany a jejich bezpečnost, musíme tak učinit my – národní opozice.*“⁵⁴⁵

Dalším nezanedbatelným faktorem, který straně umožňuje důvěryhodněji oslovovat nespokojené občany, je skutečnost, že její členové stojí po boku nespokojených místních lidí na náměstí, když dojde ke konfliktům s policií. „*Místo hledání skutečných viníků problémů (všechny vlády po roce 1989 a jejich benevolentní přístup k cikánské menšině) jsou ostrakizováni slušní občané, kteří se rozhodli vyjádřit svůj nesouhlas veřejně. Tento panický strach zkorumpovaného režimu pramení z demonstrací, které svolávají sami místní.*“⁵⁴⁶

Krátce po přechodu členské základny DS do DSSS strana využila útoku na hosty restaurace R klub v Kyselovicích ze 17. března 2010 a 3. dubna v tom samém podniku uspořádala debatu s místními občany o této záležitosti. Probrány byly jak opakující se násilné útoky opilých cikánů, tak laxnost policie, na niž si v médiích stěžovala i starostka obce, která byla mezi napadenými hosty restaurace.⁵⁴⁷

Dne 12. března 2011 uspořádala DSSS shromáždění proti cikánské kriminalitě v Novém Bydžově. Předseda strany ve svém projevu vyjádřil postoje, kterými strana v kontextu této problematiky oslovuje veřejnost. Představil DSSS jako stranu, která nechce nic extrémního, která stojí na straně místních obyčejných lidí a chce jim svou přítomností pomoci. „*Jistě jste zaregistrovali tu hysterii, která se před dnešním naším setkáním rozpoutala. Ten scénář je pořád stejný. Ve sdělovacích prostředcích se opět objevovala fráze o jakýchsi neonacistech, kteří prý tady mají dnes být, že půjde o pokus uskutečnit pogrom na cikány apod. Lidé byli vyzýváni, aby sem raději nechodili,*

543 Vandas míří na Šluknovsko: Podpořím slušné lidi proti zlovůli gaunerů. 7. září 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas-miri-na-sluknovsko_-podporim-slusne-lidi-proti-zlovuli-gauneru.

544 FRONĚK, Jiří. Kraslice sužují problémy s nepřizpůsobivými a občané volají DSSS. 27. července 2013 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/kraslice-suzuji-problemy-s-neprizpusobivymi-a-obcane-volaji-dsss>.

545 FRONĚK, Jiří. V Rotavě se cikáni mstí za protest DSSS. 12. listopadu 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/v_rotave-se-cikani-msti-za-protest-dsss.

546 VANDAS, Tomáš. Vandas: Integrace cikánů po česku – rozkradené miliony a těžkooděnci v ulicích. 26. srpna 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-integrace-cikanu-po-cesku---rozkradene-miliony-a-tezkoodenci-v-ulicich; Bezpečnostní informační služba. VÝROČNÍ ZPRÁVA 2013. 27. října 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.bis.cz/n/2014-10-27-vyrocní-zprava-2013.html>.

547 Tiskové centrum DSSS. V kyselovické hospodě, kterou v březnu vymlátili cikáni, dnes schůzují DSSS. 7. dubna 2010 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/v-kyselovicke-hospode_-kterou-v-breznu-vymlatili-cikani_-dnes-schuzuje-dsss; VAVŘÍKOVÁ, Šárka. Skupinka Romů v hospodě napadla hosty. In *Deník.cz*. 18. března 2010 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.denik.cz/z_domova/skupinka-romu-v-hospode-napadla-hosty20100318.html.

zavřeli své obchody a div ne, aby se zabarikádovali doma. Prostě nesmysly, kterým snad může uvěřit jen dítě z mateřské školky.“ Uvedl také stranou často užívané obvinění politického režimu z uplatňování rasismu naruby: „Ano, tato země je rasistická, ale trochu jinak. Dochází totiž ke zvýhodňování občanů na základě barvy pleti. Je zde úplně odlišný přístup k dětem a jejich rodinám. A tak zatímco některé děti menšinových národností dostávají příspěvky na jídlo, oblečení, počítače apod., ty ostatní, a jsou to třeba rovněž děti ze sociálně slabších rodin, nikoliv. Ty mají prostě smůlu.“

Bezpečnost a její zajištění je neodmyslitelnou součástí krajně pravicových postojů. Je také součástí cikánské otázky a DSSS při jejím využívání zdůrazňuje, že chce zajistit bezpečnost pro místní lidi. *„Proč se dnes tedy na tomto místě v tomto městě scházíme, je jasné. Nechceme již dále nečinně přihlížet stavu, do jakého se toto město dostalo. Kdy se lidé bojí po večerech vycházet do ulic, kdy dochází ke krádežím, přepadávání a také již ke znásilnění. Setkal jsem se v médiích s označením „romský Bydžov“. To mě úplně pobouřilo. Copak toto není české město? Copak nám již nepatří? Naopak! Je naše a také naše musí zůstat!“*

Dalším tématem, jež strana v této souvislosti hojně využívá, je zneužívání sociálních dávek. Problém je etnizován a soustavně prezentován jako výlučně spojený s cikány. *„Dále je běžný přístup k sociálním dávkám a podporám, pokud jde o člověka opět patřícího k menšině a k většinové společnosti. A tak někteří si přijedou pro sociální dávky v Superbu, ověšení zlatými řetězy, vyfasují tučnou podporu a hurá pracovat do herny, jiní musí ponížene vyplňovat formulář, zda náhodou nevlastní lednici, pračku nebo telefon. A pokud ano, musí nejdříve tyto věci prodat a pak něco možná dostanou. Stejně je to například s vypočítáváním důchodů, na což pak doplácí zejména ti lidé, kteří celý život poctivě pracovali. Proč je například těm příslušníkům cikánské menšiny, kteří celý život nepracovali, vypočítáván důchod z průměrné mzdy v naší zemi?“*

Své vystoupení využil předseda strany také ke sžíravé kritice celého politického režimu. *„Více než dvacet let vládnutí polistopadového režimu, to lze hodnotit jen jako katastrofu společenskou a vnitropolitickou. Úpadek základních hodnot, rozpad tradic, rozkradení státního majetku, korupce, kriminalita, devastace na všech frontách, příliv nelegálních imigrantů. Tak vypadá naše země po řádění těchto nenažraných kobylek.“* Politický režim byl kritizován i v otázce údajného porušování svobody slova, na které si strana často stěžuje a obviňuje státní orgány ze soustavného pronásledování krajní pravice. *„Do naší země se vrátil duch politických procesů. Lidé nemají nikde zastání, spravedlnost se krčí někde v koutě. Režim má plná ústa demokracie, ale nedovolí tolerovat jakékoliv opoziční názory. Ty jsou okamžitě nálepkovány jako extremistické a politicky nekorektní. A tak zatímco vrazi a pedofilové jsou vesele stíháni na svobodě, za mřížemi jsou lidé, kteří třeba vylepovali samolepky s nápisem Nacionalismus místo globalizace, nebo mají na svém těle vytetovaný symbol,*

který je údajně závadný.“⁵⁴⁸

V roce 2011 došlo od srpna do října z podnětu nespokojených občanů na Šluknovsku k několika demonstracím, jejichž tématem byla cikánská trestná činnost a výtržnosti.⁵⁴⁹ Ačkoli hlavním iniciátorem nebyla DSSS, přesto se snažila těchto akcí účastnit a některé i zaštitila.⁵⁵⁰ V tomto strukturálně postiženém regionu je dlouhodobě nadprůměrná nezaměstnanost a nadprůměrný podíl osob bez zaměstnání s nízkou kvalifikací, přičemž v sociálně vyloučených lokalitách byla nezaměstnanost 90 – 100 %.⁵⁵¹

Dne 10. září se jednalo o demonstrace v Novém Boru, Varnsdorfu a Rumburku, během nichž došlo k několika střetům s policií, přičemž se těchto konfliktů účastnili i místní nespokojení občané.⁵⁵² „Vzhledem ke včerejší dramatické události na severu Čech zvažujeme na nejbližší dny svolání další demonstrace na podporu místních občanů, proti kterým zkorumpovaný režim udeřil silou, místo aby řešil cikánskou kriminalitu, které v uplynulých letech velkou měrou napomohl.“⁵⁵³

Ve své propagandě DSSS celou situaci prezentuje jako důsledek protěžování menšin na úkor českého národa. Činí tak bez jakéhokoli náznaku vcítění či jen pochopení pro obtížnou společenskou situaci značné části cikánů. Případy násilných střetů místních občanů, frustrovaných kriminalitou a drzostí cikánů na jedné straně, a neschopností veřejné správy tyto problémy řešit na druhé straně, vydávají za násilí, které politický režim páchá na slušných lidech, kteří s tímto stavem nesouhlasí. „Těch problémů je celá řada. Zejména tolerantní přístup režimu za posledních dvacet let k menšinám, jejich okaté zvýhodňování na úkor majority, štědré dotace na nesmyslné integrační projekty, prosazování pozitivní diskriminace, kdy odlišná barva kůže je vstupenkou k různým výhodám a vysokým sociálním dávkám pro nemakačenka a gaunery. A kam jsme to dospěli s takovou humánní integrací, to vidíme dnes právě na Šluknovsku: těžkooděnci v ulicích, kteří bijí slušné lidi. Hnus.“⁵⁵⁴

V roce 2012 opět proběhlo několik akcí tohoto typu (např. ve Varnsdorfu), kdy se DSSS snažila

548 Tiskové centrum DSSS. *Dost bylo vlády nenažraných kobylek! hřměl Vandas v Novém Bydžově*. 12. března 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/dost-bylo-vlady-nenazraných-kobylek_hrmel-vandas-v-novem-bydzove.

549 „V druhé polovině roku 2010 a 2011 zaznamenala Policie ČR zvýšený nápad trestné činnosti a přestupků. Nárůst byl evidován zvláště u drobných krádeží a vloupání. Na nárůst drobné kriminality, drogové kriminality a přestupků opakovaně poukazovali ve svých dopisech členům vlády i starostové ze Sdružení pro rozvoj Šluknovska (12. 8. 2011, 30. 8. 2011, 22. 11. 2011).“ *Zpráva o stavu romské menšiny v České republice za rok 2011*, Praha, 2012, s. 90.

550 „Události v severních Čechách, kdy příslušníci cikánské menšiny opakovaně rasisticky napadají občany, jsou trpkými plody politiky tzv. pozitivní diskriminace. Celá dlouhá léta vládnoucí elita omlouvala, tolerovala a štědrě finančně podporovala tuto menšinu v domněni, že je to správné rozhodnutí.“ VANDAS, Tomáš. *Vandas: Vláda nezvládá rasové násilí*. 24. srpna 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_vlada-nezvlada-rasove-nasilí.

551 *Zpráva o stavu romské menšiny v České republice za rok 2011*, Praha, 2012, s. 89.

552 MV ČR. *Zpráva extremismu a projevech rasismu a xenofobie na území České republiky v roce 2011, vyhodnocení plnění koncepce boje proti extremismu pro rok 2011 a koncepce boje proti extremismu pro rok 2012*. 2012, s. 14. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

553 Tiskové centrum DSSS. *Stanovisko DSSS k mimořádným událostem na severu Čech*. 27. srpna 2011 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/stanovisko-dsss-k-mimoradnym-udalostem-na-severu-cech>.

554 *Vandas míří na Šluknovsko: Podpořím slušné lidi proti zlovůli gaunerů*. 7. září 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas-miri-na-sluknovsko_podporim-slusne-lidi-proti-zlovuli-gauneru.

využít nespokojenosti místních občanů jak s chováním cikánů, tak s (ne)řešením této problematiky ze strany veřejné správy.⁵⁵⁵ V dubnu 2012 se DSSS pokusila využít případu patnáctiletého Petra Zhyvachivského, který se při nezdařeném pokusu o amatérskou akrobacii zranil a vymyslel si, že byl napaden a surově zbit třemi cikány kvůli cigaretě. Na protestní akci svolané v reakci na tuto událost vystoupilo s projevy několik představitelů strany. „*Celým programem provázela Petrova dobrá kamarádka a iniciátorka celé akce, Veronika Pavková. Jako prvního uvedla předsedu Dělnické strany sociální spravedlnosti Tomáše Vandase. Po něm se na pódiu, před kterým byly roztaženy transparenty s výmluvnými nápisy „Za bezpečí v ulicích“, „Péťo, drž se“ „Mulit kultí? Ne s námi!“ , nechyběl ani transparent jihomoravské DSSS, která akci podpořila v čele s krajskou předsedkyní Simonou Skoumalovou, vystřídali ještě břeclavský občan Alan Mrákava, předseda Dělnické mládeže (DM) Erik Lamprecht a místopředseda DM Tomáš Skyba. Vše řečené se setkalo s naprostým souhlasem a nadšením od shromážděných protestantů...narozdíl od starosty, který byl v lepším případě za svůj postoj k akci vypískán, v případě horším zasypán nejrůznějšími nadávkami.*“⁵⁵⁶ Po tom, co chlapec přiznal, jak to bylo doopravdy, předseda strany Vandas jeho chování odsoudil: „*Dělnická strana sociální spravedlnosti (DSSS) považuje nejnovější informace o lžích patnáctiletého chlapce z Břeclavi, který svá vážná zranění svedl na napadení neznámými cikány, za čin, který musíme důrazně odsoudit jako neomluvitelný.*“⁵⁵⁷

V roce 2013 dokázala DSSS velmi účinně využít „cikánské férovky“ v Duchcově, při níž byl 18. května 2013 skupinou cikánů surově zbit manželský pár. Záběry celého incidentu, které zaznamenala bezpečnostní kamera, někdo nahrál na YouTube, což vyvolalo značný ohlas u české veřejnosti a také reakci DSSS.⁵⁵⁸ „*Cikánští násilníci napadli brutálně manželský pár v Duchcově. Média opět neinformovala, a pokud, tak jen velmi povrchně. Není se čemu divit, že občané Duchcova už toho mají dost a organizují protestní akci. Situace, kdy vláda místo reálného řešení cikánské kriminality zavírá oči, trvá již dlouho. Ono je snazší nacpat cikánským "(ne)ziskovkám" milióny korun za nic, než tyto peníze využít jinak.*“⁵⁵⁹ Strana ihned začala vystupovat jako zastánkyně místních lidí a organizovat demonstrace. 22. června proběhla první z nich. Po projevech se během nahlášeného

555 VANDAS, Tomáš. *Odsuzujeme rasistický čin ve Varnsdorfu. Připravujeme protestní shromáždění*. 18. ledna 2012 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/odsuzujeme-rasisticky-cin-ve-varnsdorfu_-pripavujeme-protestni-shromazdeni.

556 TO DM. *Protest, jaký Břeclav nezažila*. 23. dubna 2012 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/protest_-jaky-breclav-nezazila.

557 VANDAS, Tomáš. *Stanovisko DSSS: Odsuzujeme manipulace a lži v břeclavské kauze*. 23. května 2012 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/stanovisko-dsss_-odsuzujeme-manipulace-a-lzi-v-breclavske-kauze.

558 MV ČR, *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2013*, Praha, 2014, s. 8. In: www.mvcr.cz/soubor/zprava2013-web-pdf.aspx; JANOUŠEK, Artur. Byl to rasový útok, tvrdí napadení manželé z Duchcova a chtějí odškodné. In: *iDNES.cz*. 18. února 2014 [vid. 30. června 2016]. In: http://usti.idnes.cz/soud-s-utocniky-z-duchcova-d0j-/usti-zpravy.aspx?c=A140218_122846_usti-zpravy_alh.

559 PIKOLA, Rudolf. *Problém sociálně nepřízpůsobivých občanů není tento režim schopný vyřešit*. 28. května 2013 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/problem-socialne-nepripisobivych-obcanu-neni-tento-rezim-schopen-vyresit>.

pochodu někteří jeho účastníci chtěli odchýlit od stanovené trasy, aby se dostali k domům obydlených cikány, a došlo ke střetu s policií, která jim v odchýlení bránila.⁵⁶⁰ Tyto události byly následně opakovaně využívány ke stranické propagandě. „DSSS jasně ukázala, že je všude tam, kde se děje křivda a nespravedlnost.“⁵⁶¹

Po několika týdnech vznikla v Duchcově nová místní organizace DSSS. Jejím předsedou se stal Jindřich Svoboda, který byl – kromě jiného – v únoru 2013 odsouzen za zneužívání sociálních dávek k trestu odnětí svobody na tři roky s podmíněným odkladem na pět let.⁵⁶² „Vznik místní buňky DSSS je reakcí na nedávné události v tomto městě, kde agresivita ze strany nepřizpůsobivých individuí vůči slušným občanům dosáhla vrcholu v podobě brutálního napadení manželského páru.“⁵⁶³

V návaznosti na předchozí akce proběhla 24. srpna v Duchcově další demonstrace, kterou už organizovala místní organizace DSSS. „Celou akci zahájil předseda místní organizace DSSS v Duchcově Jindřich Svoboda, který zhodnotil problematiku cikánů za uplynulé období. Na akci se sešlo zhruba 500 lidí a během následujícího pochodu se další lidé přidávali. Nechyběli ani zástupci jiných místních organizací, jako například z pražské, středočeské a jihomoravské DSSS.“⁵⁶⁴

V podzimních obecních volbách v roce 2014 zaznamenala duchcovská DSSS největší úspěch v rámci strany, když získala tři mandáty v zastupitelstvu města.⁵⁶⁵ Během následných koaličních jednání a sestavování rady města získala i jednoho radního. Její radost z prvního radního města odpovídá minimální úspěšnosti této politické strany ve volbách. „Historický průlom. I tak se dá hovořit o ustavujícím čtvrtetním zasedání zastupitelstva v Duchcově na Teplicku. Poprvé za svoji existenci je Dělnická strana sociální spravedlnosti (DSSS) ve vedení města a má svého radního.“⁵⁶⁶

Antifa v reakci na úspěch DSSS v obecních volbách v Duchcově sestavila medailonky (včetně obrazové dokumentace) zvolených zastupitelů a dalších členů této místní organizace, ve kterých se zaměřila na jejich kriminální minulost a napojení na neonacistické organizace. „Druhým

560 MATONHOVÁ, Jana. Policie České republiky. *V Duchcově se sešli příznivci DSSS*. 24. června 2013 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.policie.cz/clanek/v-duchcove-se-sesli-priznivci-dsss.aspx>.

561 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT: Lživá a nenávidná DSSS narušila pravdu a lásku v Duchcově. Skutečně?*. 23. června 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport_-lziva-a-nenavistna-dsss-narusila-pravdu-a-lasku-v-duchcove.

562 Teplice prvně soudily na dohodu o vině a trestu. Muž z Duchcova podvedl VZP. In: *Teplický deník.cz*. 25. února 2013. In: http://teplicky.denik.cz/zpravy_region/teplice-prvne-soudili-na-dohodu-o-vine-a-trestu-muz-z-duhcova-podvedl-vzp-20130.html.

563 Tiskové centrum DSSS Sever. *V Duchcově vznikla pobočka DSSS. Aktivisté chtějí do komunální politiky*. 4. července 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://sever.dsss.cz/v-duchcove-vznikla-pobočka-dsss_-aktiviste-chteji-do-komunalni-politiky.

564 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT: Nepracují, žijí z dávek, napadají naše děti! Duchcov opět zahřměl proti nepřizpůsobivým*. 26. srpna 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport_-nepracuji_-ziji-z-davek_-napadaji-nase-deti_-duhcov-opet-zahrmel-proti-nepripusobivym.

565 *Výsledky voleb do zastupitelstva obcí 10. a 11. října - Duchcov*. 3. listopadu 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.duchcov.cz/vysledky%2Dvoleb%2Ddo%2Dzastupitelstev%2Dobci%2D10%2Da%2D11%2Drjna%2Dduhcov/d-8775>.

566 Tiskové centrum DSSS. *DSSS BUDE V DUCHCOVĚ VLÁDNOUT V KOALICI*. 6. listopadu 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/dsss-bude-v-duchcove-vladnout-v-koalici>.

ponaučením, nebo lépe připomenutím je, že DSSS nikdy neprošla žádnou reformou. Ze své podstaty ani reformou projít nemůže. Duchcovská místní organizace je jen dalším důkazem spojení DSSS s neonacistickým hnutím.“⁵⁶⁷

V roce 2013 se DSSS též pokusila využít připomenutí svých úspěšných demonstrací z roku 2011 na Šluknovsku a uspořádala po dvou letech ve Varnsdorfu vzpomínkovou demonstraci, během které zdůraznila, že je to ona, kdo se zajímá o problémy občanů, rozumí jim a svou přítomností se jim snaží pomoci. *„Dělnická strana před dvěma lety - 10. září 2011 - uspořádala sérii mítinků v Novém Boru, Varnsdorfu a v Rumburku jako reakci na stále vzrůstající kriminální jednání ze strany nepřizpůsobivých individuí a nečinnost vlády a státních orgánů ochránit slušné občany.*“⁵⁶⁸

Dne 7. září 2013 v Kraslicích uspořádala krajská pobočka DSSS v Karlovarském kraji setkání s občany před parlamentními volbami. *„Pochod začínal po 13. hodině v ulici Bedřicha Smetany a dále pokračoval před Městský úřad Kraslice, kde o místní problematice promluvil předseda karlovarské krajské organizace Jiří Froněk, který zdůraznil potřebu vzájemné spolupráce obyvatel při obraně svých blízkých, o problematice bezpečnosti a o zastrašování obyvatel Kraslic nepřizpůsobivými gaunery.*“ Při této akci bylo opět využito problematiky místní bezpečnosti, tentokrát v propojení s celorepublikovými problémy, přičemž se strana jako obvykle snažila veřejnosti předvést jako ta, která se o jejich problémy skutečně zajímá a zastane se jich. *„Shromáždění obyvatel a členů a sympatizantů DSSS proběhlo bez komplikací a ke spokojenosti tamních obyvatelů jsme ukázali, že se nebudeme krčit před nepřizpůsobivými a hodláme bránit naše obce, kulturu a své lidi.*“⁵⁶⁹

V roce 2013 se DSSS také angažovala v případě hanobení státní vlajky ČR. Slovenský umělec Tomáš Rafa vytvořil projekt *Výběrové řízení na česko-romskou vlajku*, jehož podstatou byly fiktivní česko-romské vlajky, které v rozporu se zákonem překreslovaly státní vlajku ČR. Byly vystaveny v pražské galerii Artwall a v Národní technické knihovně. Spolukurátorka výstavy uvedla v kurátorském textu, který byl ve slovenštině, že cílem projektu je návrat k funkční diskuzi o vzájemném soužití většinové společnosti a menšin.⁵⁷⁰ Členové DSSS podali v této souvislosti několik trestních oznámení.⁵⁷¹ Předseda strany Vandas celou záležitost označil za účelovou propagandu:

567 Antifa.cz. *Místní organizace DSSS v Duchcově*. 18. února 2015 [vid. 28. února 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/mistni-organizace-dsss-v-duchcove>.

568 Tiskové centrum DSSS Sever. *DSSS se vrací do Varnsdorfu, připomene události na Šluknovsku*. 2. srpna 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://sever.dsss.cz/dsss-se-vraci-do-varnsdorfu_pripomene-udalosti-na-sluknovsku.

569 FRONĚK, Jiří. *V Kraslicích lidé protestovali proti kriminalitě ve městě*. 8. září 2013 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/v-kraslicich-lide-protestovali-proti-kriminalite-ve-meste>.

570 RAFA, Tomáš. *VYBEROVÉ KONANIE NA ČESKO-RÓMSKU VLAJKU* [online]. 2013 [vid. 28. srpna 2012]. In: http://www.artwallgallery.cz/sites/default/files/images/rafa/texty/text_vlajky_rafa_web.pdf; KUKUROVÁ, Lenka. *TOMÁŠ RAFA: VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ NA ČESKO-ROMSKOU VLAJKU. Česko-rómska vlajka ako indikátor stavu spoločnosti* [online]. 2013 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.artwallgallery.cz/sites/default/files/images/rafa/texty/RAFA_kur%20text_web.pdf.

571 Tiskové centrum DSSS. *Kauza tzv. česko-romské vlajky: „Umělec“ Rafa vinen a musí zaplatit pokutu*. 31. prosince 2013 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/kausa-tzv_-cesko_romske-vlajky_-umelec-rafa-vinen-a-musi-zaplatit-pokutu.

*„Dělnická strana vlastně jako jediná upozornila na hanobení státní vlajky jakýmsi cikánským symbolem, což je ještě navíc prezentováno jako umělecká výstava. Podle mě je ten autor, slovenský občan, člověk, který se chce svést na dnešní módní vlně, tedy neustálé hlásání toho, jak jsou u nás menšiny utiskovány, zejména cikánská, a jak špatná a zlá většinová společnost nechápe jejich mentalitu. Znovu opakuji, musí existovat rovnost před zákonem bez ohledu barvy pleti. Nic více, nic méně.“*⁵⁷²

Strana zdůrazňuje, že svými akcemi upozorňuje na problémy místních občanů a přispívá tak k jejich řešení. V kontrastu ke svému aktivnímu přístupu označuje postupy státní správy a obecní samosprávy za zcela nedostačující či situaci často ještě zhoršující.⁵⁷³ Tímto způsobem spíše aktivizuje občany v oblastech s touto problematikou a následně to využívá ke svému zviditelnění a ke zlepšení svých volebních výsledků. Nenavrhla žádné radikální represivní řešení (sestěhování cikánů do míst se zvláštním režimem či vystěhování z republiky⁵⁷⁴). Předkládána je hlavně systematická represe vůči *nepřízpůsobivým* v rámci konzervativního pojetí práva.⁵⁷⁵

Svou snahu přispět k řešení problémů místních občanů s cikány předvádí DSSS i prostřednictvím činnosti svých zastupitelů, jejíž výsledkem jsou zejména vyhlášky zvyšující pořádek a bezpečí v obci. V Krupce takovou vyhlášku předložila zastupitelka za DSSS Anna Holešinská. *„Tato vyhláška nemá zbytečně omezovat občany města, ale regulovat a usměrňovat chování nepřízpůsobivé komunity v určitých a vymezených částech města Krupka. Je to náš první splněný slib občanům.“*⁵⁷⁶

V Duchcově, kde má DSSS svého jediného radního, byla očekávána obdobná aktivita a strana se ústy svého radního Jindřicha Svobody o tom snaží informovat veřejnost: *„Za dobu, co se DSSS aktivně podílí na vedení města Duchcova, se toho změnilo mnoho. Vzniklo několik nových městských vyhlášek, zavedlo se několik „programů“, kterými se snažíme zpříjemnit život obyvatelům Duchcova. Můžu zmínit například příspěvek na meziměstskou autobusovou dopravu pro seniory, nebo snížení poplatku za svoz odpadu pro všechny, kteří odpad řádně třídí. Já osobně jsem ovšem nejvíc hrdý na obecně závaznou vyhlášku č. 4/2015, která mj. omezuje posedávání nepřízpůsobivých v ulicích města.“*

572 Tiskové centrum DSSS. Vandas: Rasové nepokoje? Nesmysl! Lidem vadí sociální rozmazlování cikánů. 20. srpna 2013 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-rasove-nepokoje_-nesmysl_-lidem-vadi-socialni-rozmazlovani-cikanu.

573 *„Pokud někdo neustále porušuje zákony, nepracuje deset či více let a jen čeká, jak vysoké dostane sociální dávky, a když to není podle jeho představ, vykřikuje slova o rasismu, nemůže čekat žádnou toleranci. To je nutné si konečně uvědomit. Na vině je polistopadový režim, který tady cikánskou menšinu doslova rozmazlil nesmyslnými dotacemi, o kterém se většinové společnosti, a to i sociálně slabším rodinám, může jen zdát. To je nutné změnit.“* HENZL, Lukáš. Cikáni jsou rozmazlení a může za to stát, prozradil Vandas. In: EuroZprávy.cz. 4. září 2013 [vid. 30. listopadu 2014]. In: <http://domaci.eurozpravy.cz/politika/76808-cikani-jsou-rozmazleni-a-muze-za-to-stat-prozradil-vandas/>.

574 Pro srovnání přístupu k emigraci cikánů zpět do Indie u Národní strany viz RATAJ, Jan. Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed., III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006, Praha, 2006, s. 184.

575 DSSS. Strategie postupu proti nepřízpůsobivému stylu života. Obecné zásady. [vid. 30. června 2016]. In: <http://neprizpusobivi.dsss.cz/obecne-zasady>.

576 HOLEŠINSKÁ, Anna. Tady bude pořádek! V Krupce začala platit vyhláška DSSS. In: Dělnické listy, roč.10, červenec-září 2012, č. 36, s. II.

Vyhláška se osvědčila a i díky aktivnímu přístupu městské policie se z Duchcova stává opět klidné město. “⁵⁷⁷

V roce 2014 však došlo k výraznému utlumení akcí spojených s cikánskou otázkou a DSSS se začala soustředit na problematiku přistěhovalectví a na antiislamismus. S vypuknutím migrační krize v roce 2015 se tato dvě témata stala dominantními při oslovování občanů. Představitelé strany je ve svých projevech často spojují s kritikou celého politického režimu a s kritikou současné formy evropské integrace.

Pro získání úplnějšího pohledu na vztah DSSS k cikánům je třeba uvést, že členem strany je Petr Havránek, který je cikán a byl až do svého odstoupení předsedou místní organizace strany v Olomouci. Ke své motivaci vstoupit do strany uvedl: „*Během studia na vysoké škole jsem se setkal v rámci multikulturní výchovy s hanobením dělnické strany profesory. Začal jsem se proto později zajímat o to, proč je tato strana odbourávána, proč je na ni házeno tolik špíny. Postupně jsem zjistil, že tato strana vůbec není rasistická, ale jen chce určitý řád a disciplínu, což se mi líbí a spolu s manželkou jsme se proto rozhodli do strany vstoupit asi před rokem a půl. Jsem jediný cikán v této straně a chci jí pomoci, aby se tato republika rehabilitovala.*“⁵⁷⁸ Důrazně odmítá, že by strana byla rasistická či inspirovaná nacismem, a z jeho projevů vyplývá, že byl osloven zejména důrazem na pořádek a bezpečnost. „*Naši straně jde o lidi, o pracující lidi, důchodce, nemocné. Naše strana se chce postarat o všechny slušné lidi. Nezáleží na barvě pleti. To by si náš pan předseda protiřečil, když by souhlasil s tím, abych byl ve straně já, když jsem černý jak bota, a zároveň propagoval nacismus.*“⁵⁷⁹

Své kritické postoje k cikánům vyjádřil například v roce 2013 v diskuzi pod článkem v Pravém prostoru: „*Je velmi složité a unavující naše ETIKUM k něčemu vést a vychovávat jej. Pravdaje taková, že Cikánské etnikum vždy udělá po svém...Cikánském ! 1% Cikánů je po šedesáti letech snažení nějak SOCIALIZOVANÉ. Zbytek bohužel přebírá od svojicj prarodičů, rodičů ty zvyky, které měli po staletí... Vychytračit ,okrást, zbit ...nebo všechno dohromady. Cikáni žijí převážně INSTINKTIVNĚ, jako pralesáci-domorodci.*“⁵⁸⁰

Svémi nehledanými slovy vystihl podstatu celého problému a tou je neslučitelnost principů české společnosti a principů patriarchální cikánské rodiny, jejíž kolektivismus je příčinou tohoto klíčového

577 Tiskové centrum DSSS. SVOBODA (DSSS): Z DUCHCOVA SE OPĚT STÁVÁ KLIDNÉ MĚSTO. 25. srpna 2015 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/svoboda-_dsss_-z-duhcova-se-opet-stava-klidne-mesto.

578 Jediný Rom v Dělnické straně: Nejsme rasisté. Cikáni jsou ale vyžírky. In: Parlamentní listy.cz. 19. listopadu 2011 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.parlamentnilisty.cz/zpravy/Jediny-Rom-v-Delnicke-strane-Nejsme-rasiste-Cikani-jsou-ale-vyzirky-213952>.

579 Tamtéž.

580 Vyjádření v diskuzi pod článkem ze dne 23. března 2013. JANSKÝ, Stanislav. NEÚSPĚCHY MULTIKULTURALISMU V ČR ... CIKÁNI. In: *Pravý prostor*. 19. března 2013. In: <http://pravyprostor.cz/neuspechy-multikulturalismu-v-cr-cikani/>.

rozporu. Jde zejména o příkře odlišný vztah ke vzdělání, k práci a k bydlení.⁵⁸¹ *Strategie postupu proti nepřizpůsobivému stylu života* však neobsahuje žádná opatření k přeměně patriarchální cikánské rodiny a tak nelze očekávat, že by navrhovaná opatření (omezení sociálních dávek, motivace firem zaměstnávat přednostně české občany, důsledné trestání) vedla k zásadnějším výsledkům.

Politická kariéra Petra Havránka ve vedení místní organizace netrvala dlouho. V prosinci 2011 po kritice části členů strany, jejíž obsahem byl Havránkův národnostní původ, ze své funkce odstoupil. Pro Parlamentní listy.cz v souvislosti s touto událostí vyjádřil své rozčarování: „*Utlumil jsem ale aktivitu, nechci být tolik na očích a dělat rozbroje ve straně. Chtěl jsem ukázat, že jsou i cikáni, kteří nesouhlasí s tím, jak se většina z nich chová. A právě proto mě nemají rádi i oni. Že ale budu trnem v oku i ve straně, to jsem nečekal. Myslel jsem si, že právě kvůli původu a aktivní činnosti budu velmi prospěšný a přilákám i nové voliče.*“⁵⁸² Odstoupil ze své funkce i navzdory tomu, že mu předseda strany vyjádřil svou podporu: „*Nejsme žádná uzavřená sekta. Přihlásit se může kdokoliv, kdo souhlasí s naším programem. Dáváme tím jasně najevo, že nejsme žádní rasisté, jak se o nás říká.*“⁵⁸³

V souvislosti s postoji DSSS k cikánům je zajímavá také oznámená kandidatura Vlastimila Pechance v krajských volbách na podzim 2016 na kandidátce strany jako nezávislého kandidáta. Pechanec je recidivista, který byl v roce 2014 propuštěn z vězení po odpykání trestu odnětí svobody na 17 let (propuštěn po 13) za rasově motivovanou vraždu cikána Oty Absolona. „*V neděli 8.5.2016 proběhla v Pardubicích již 4. konference KO DSSS Pardubického kraje. Mezi hosty byl i předseda strany Tomáš Vandas a místopředseda Jiří Štěpánek, nechyběl ani nejznámější muž naší kandidátky pan Vlastimil Pechanec.*“⁵⁸⁴ Pechance podporovala už DS⁵⁸⁵, později v tom byla aktivní DM.⁵⁸⁶

Ve srovnání s anticikánismem strana při oslovování voličů téměř neužívá antisemitismus či antisionismus. Objevuje se hlavně u DM ve formě ostré kritiky Izraele a stranění Palestincům.⁵⁸⁷ Tím se liší například od otevřeného antisemitismu integrálně katolické Národní demokracie⁵⁸⁸, zejména

581 JAKOUBEK, Marek. Romská kultura – jedna z významných determinant chudoby a ekonomického neúspěchu Romů. In: KALEJA, Martin, ed. a KNEJP, Jan, ed., *Mluvme o Romech = Aven vakeras pal o Roma*, Ostrava, 2009, s. 82-85.

582 Jediný Rom v DSSS se skrývá. Je trnem v oku menšině i straníkům. In: Parlamentní listy.cz. 26. srpna 2012 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.parlamentnilisty.cz/politika/vlada/Jediny-Rom-v-DSSS-se-skriva-Je-trnem-v-oku-mensine-i-stranikum-243775>.

583 Tamtéž.

584 DSSS – Pardubický kraj. In: Facebook. 9. května 2016 [vid. 29. července 2013]. In: <https://www.facebook.com/DSSS-Pardubicky-kraj-1498019683844098/?fref=nf>.

585 Kontroverzní kauzy dnešní doby: Vlastimil Pechanec. Vrah nebo oběť systému? In: *Dělnické listy*, roč. 3, říjen-prosinec 2005, č. 6, s. IV.

586 *Vlasta Pechanec: Už strhám metr!*. 15. července 2010 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/vlasta-pechanec_-uz-striham-metr_.

587 LAMPRECHT, Erik. *Česká republika je vrchní vazal USA a Izraele*. 2. prosince 2012 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/ceska-republika-je-vrchni-vazal-usa-a-izraele>. *Proč nemilujeme Izrael*. 5. září 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.delnickamladez.cz/proc-nemilujeme-izrael>.

588 ŠOUREK, Bohumil. *Sionisté v Praze – záznam demonstrace*. 5. února 2015 [vid. 24. února 2015]. In: <http://narodnidemokracie.cz/zaznam-z-jedne-demonstrace/>.

jejího předsedy Adama B. Bartoše⁵⁸⁹.

3. Bílá Evropa namísto Evropské unie

Pro zahraničně politickou koncepci DSSS je klíčové její pojetí národa a zejména její pojetí evropanství, které je zásadním způsobem ovlivněné spoluprací s NPD. Česká republika by měla být svrchovaným, unitárním, národním státem, který se spoléhá především sám na sebe a spolupracuje s ostatními svrchovanými národními státy. Z tohoto důvodu se strana staví záporně vůči členství v mezinárodních organizacích, přičemž obzvlášť důrazné je odmítání současné formy evropské integrace a členství v Severoatlantické alianci.⁵⁹⁰

Strana poukazuje na ekonomické problémy Evropské unie, omezování pravomocí států, přeregulovanost, „euro-papalášství“, velké množství přistěhovalců (zejména muslimů), hrozbu změny Evropy pod vlivem islámu atd. *„Politici EU sice neustále hovoří o růžové budoucnosti jednotné Evropy, nicméně ta spíše připomíná dodýchávající organismus, zatěžovaný zákeřnými cizopasníky.“*⁵⁹¹

„Dělnický“ postoj k Evropské unii není jen mírně sarkastickým a ironicky plebejským vztahem k vrchnosti, jež vládne ze vzdáleného centra a zdaleka ne vše se jí daří. Nejedná se také o pouhé účelové využívání Evropské unie jako oblíbeného fackovacího panáka.⁵⁹² „Dělníci“ dlouhodobě zauímají k současné formě evropské integrace nepřátelský postoj jako k vytváření cizí říše, která představuje hrozbu pro svrchovaný národní stát jako pro ideál i konkrétně pro Českou republiku.⁵⁹³ *„Je načase, aby si všichni zastánci jednotné Evropy uvědomili svůj omyl a pochopili, že jde o nesmysl. Jejich politický hazard nás přivedl na okraj propasti a k pádu na samé dno zbývá jen krůček. Uzrál čas pro nástup nacionalismu k záchraně nás všech. Jinou cestu nevidím.“*⁵⁹⁴

Součástí této kritiky EU je také zdůrazňování neschopnosti jejích institucí řešit dlouhodobé problémy, které jsou stále naléhavější a na jejichž naléhavost jsou představitelé EU dlouhodobě upozorňováni. *„Jedinou odpovědí, kterou dávají státy a unie původním Evropanům, pokud se začnou bránit, jsou žvásty o růstu rasismu, neonacismu a xenofobie. To, co by tedy měla EU a jednotlivé*

589 BARTOŠ, Adam B. *MŮJ VZTAH K ŽIDŮM*. 4. listopadu 2011 [vid. 30. června 2016]. In: <https://cechycechum.wordpress.com/muj-vztah-k-zidum/>.

590 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

591 Tiskové centrum DSSS. *FOTOREPORT z Národní třídy: Naše země potřebuje revoluci, zkorumpovaní politici půjdou k lopatě*. 17. listopadu 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/fotoreport-z-narodni-tridy_-nase-zeme-potrebuje-revoluci_-zkorumpovani-politici-pujdou-k-lopate.

592 Více k tomuto přístupu k Evropské unii viz MÜLLER, Karel a MÜLLER, Karel, *Evropa a občanská společnost: projekt evropské identity*, Praha, 2008, s. 112.

593 Pro širší kontext viz RATAJ, Jan. Český nacionalismus a identita v konceptu současných krajně pravicových hnutí v České republice. In: NEUDORFLOVÁ, Marie L., ed., *Spory o dějiny: sborník kritických textů. IV*, Praha, 2003, s. 67-71.

594 VANDAS, Tomáš. *Jednotná Evropa? Nesmysl*. 11. prosince 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/jednotna-evropa_-nesmysl.

členské státy řešit, neřeší. Představitelé EU i národních vlád žijí naprosto odtrženi od problémů svých občanů a jejich názory, až na světlé výjimky je nezajímají. Oni problémy, které částečně sami způsobili, řešit neumí a nechtějí.“⁵⁹⁵

Kritikou neschopnosti představitelů EU kampaň DSSS zdaleka nekončí. Instituce EU jsou obviňovány z uskutečňování spiknutí, jehož cílem je odstranění národních států a „naředení“ původních Evropanů muslimskými přistěhovalci, což by znamenalo konec evropských národů v současné podobě. „*Pokud se bude Brusel a berlínská vláda chovat tak, jak se chová doposud, tak se vlna nelegálních migrantů nezastaví. EU nemá zájem situaci řešit, protože vše jde podle zvráceného multikulturního plánu na odnárodnění Evropy a likvidaci národních států. Místo bojových plavidel do evropských výsostných vod, aby se vraceli nelegální uprchlíci zpět a rovnou na moři, tak se nechá Evropa vydírat tureckou vládou a nabízí jí miliardy eur, aby Turecko „neotevřelo“ nelegálům bránu do Evropy.*“⁵⁹⁶

Při předkládání svých vizí voličům se DSSS přidržuje organického pojetí Evropy. V tomto organismu by měly všechny části vzájemně spolupracovat a vytvořit tak silný, obranyschopný celek. Středobodem této představy je ochrana bílého evropanství proti invazi přistěhovalců ze zcela jiné civilizační oblasti. „*Uvědomme si, že Evropa je dnes takovým organismem, který je ohrožován dvěma druhy bakterií. A to je vnější bakterie a vnitřní. Vnější bakterie to je imigrant, který se snaží za každou cenu nyní dosáhnout evropských břehů. A Itálie čelí obrovské expanzi uprchlíků. A ti vnitřní, vnitřní bakterie, no tak to jsou ti politici, kteří nám tady celá dlouhá léta zavádějí multi-kulti experimenty, na které brzy asi Evropa dojde. Protože to je to, co nás zahubí. Takže my se musíme začít okamžitě bránit.*“⁵⁹⁷

Ve vztahu k neevropským přistěhovalcům se také objevuje koncept pevnost Evropa jako forma obrany zejména před masovým přistěhovalectvím. „*Proto říkám STOP! Evropa se musí stát pevností. Musí na moři hlídkovat vojenské lodě a odrážet okamžitě nemilosrdně jakýkoliv útok, který by tuto hranici překonal.*“⁵⁹⁸

Obranná rétorika v kontextu protipřistěhovalectví zahrnuje i obranu evropské kultury, která je chápána velmi omezeně, tedy jako civilizace založená na předmoderních základech s národně socialistickou nástavbou. „*Celý den se zkrátka vydařil na výbornou a znovu nám dokázal, že náš společný boj za záchranu evropského ducha není marný. Každý ve vzduchu cítil nepřemožitelnou sílu naší ideje evropské pospolitosti, která je zákonitě jedinou myslitelnou alternativou vůči úpadku*

595 DVORSKÁ, Světlana. Nežijeme EUforii. In: *Pražský dělník*, roč. 3, duben-červen 2014, č. 1, s. I.

596 ŠTĚPÁNEK, Jiří. KOMENTÁŘ: EVROPSKÁ UNIE – ŽALÁŘ NÁRODŮ. 20. února 2016 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/komentar_-evropska-unie-_-zalar-narodu.

597 VANDAS, Tomáš. In: *Politické spektrum* [online]. Česká televize, 2. května 2015, 3. minuta [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10116287760-politicke-spektrum/215411058200018>.

598 VANDAS, Tomáš. In: *Politické spektrum* [online]. Česká televize, 2. května 2015, 9. minuta [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10116287760-politicke-spektrum/215411058200018>.

civilizace dneška.⁵⁹⁹

Dělnická mládež je již natolik evropská, že při odkazování na výběrově pojatou a idealizovanou minulost hovoří o Evropě v rámci ahistorického konstruktů jako o jednom celku, který byl podle nich kdysi globálně dominantní a představuje inspiraci pro dnešní Evropany. „*Dnes už o přežití nebojuje pouze národ, dnes už bojuje Evropa jako celek. Buď zanikne a s ní i duch evropské kultury, nebo povstane a bude kráčet znovu k bývalé velikosti.*“⁶⁰⁰

Protipřistěhovalectví se netýká pouze masového příchodu muslimů. Vztahuje se i na působení levné pracovní síly ze střední a východní Evropy na pracovním trhu v zemích, kde jsou vyšší mzdy než v zemi původu. Evropská vzájemnost má tak své meze, které jsou stanoveny ochranou zájmů českých a německých pracujících. „*Naše země spojené kulturou a historií, ačkoli si to někteří nechtějí připustit, tvoří dnes pevnost. Proto musíme Evropu ubránit. Nebráníme se však proti dělníkům samotným, ale především proti firmám, které tyto dělníky vykořisťují a s úmyslem rozmnožit zisk vysílají je na západ pracovat. Jejich „Alfou“ je vytvářet zisk a „Omegou“ zaplatit dělníkům klasickou směšnou mzdu, kterou pobírají ve své zemi původu.*“⁶⁰¹

DSSS nezůstává u kritiky současné formy evropské integrace a předkládá alternativu. Tou je Evropa národních států, které spolu spolupracují a navzájem se podporují. Hlavním zastřešujícím faktorem tohoto idealizovaného uspořádání Evropy je vědomí sounáležitosti bílých Evropanů a jejich společná snaha zabránit postupnému nahrazování původního evropského obyvatelstva neevropskými (tedy barevnými) přistěhovalci.⁶⁰² „*Jen a pouze společně budeme natolik silní, abychom jednoho dne roztrhli zednářské okovy nad Evropou. Víze svobodné Evropy, kde bude mít každý svobodný národ svoje právoplatné místo, a kde na sebe nebudeme hledět s nenávistí, ale s pokorou a uznáním. Evropa, kde zavládne vzájemná národní pospolitost a přirozená sociální spravedlnost je cíl, který nás všechny žene vpřed.*“⁶⁰³

Koncepce spolupráce svrchovaných národních států se týká i vojenské oblasti. Česká republika by se po vystoupení ze Severoatlantické aliance měla spoléhat na svou vlastní profesionální armádu, nicméně DSSS má zájem o spolupráci s armádami sousedních států.⁶⁰⁴ „*Česká republika by se měla stát politicky neutrální, s čímž by souviselo i naše vystoupení ze struktur NATO. To na jednu stranu*

599 LAMPRECHT, Erik. *Léto, slunce, NPD: Dělnická mládež na letním festivalu německých národních demokratů*. 7. července 2015 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.delnickamladez.cz/leto_-slunce_-npd_-delnicka-mladez-na-letnim-festival-nemeckych-narodnich-demokratu.

600 DM. 17. listopad: *Evropa dnes stojí společně proti diktatuře nadnárodního kapitálu*. 18. listopadu 2013 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.delnickamladez.cz/17_-listopad_-evropa-dnes-stoji-spolecne-proti-diktature-nadnarodniho-kapitalu.

601 FRONĚK, Jiří. 1. *MÁJ - Čas změn pro Evropu*. 28. dubna 2011 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/1_-maj---cas-zmen-pro-evropu.

602 DM. *Na úspěšném Dni německé budoucnosti vystoupila i DM*. 9. června 2014 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.delnickamladez.cz/na-uspesnem-dni-nemecke-budoucnosti-vystoupila-i-dm>.

603 LAMPRECHT, Erik. *Projev předsedy DM Erika Lamprechta na Dni národní jednoty*. 29. října 2010 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.delnickamladez.cz/projev-predsedy-dm-erika-lamprechta-na-dni-narodni-jednoty>.

604 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

bude znamenat vyšší výdaje z důvodu samostatnosti a soběstačnosti naší armády, na stranu druhou přinese i úspory (zahraniční mise apod.). Také se tím sníží bezpečnostní hrozby pro naši zemi, zejména ze strany radikálních islamistů. “⁶⁰⁵ Hlavní úkol české armády vidí DSSS v obraně vlastních hranic. S touto představou je neslučitelná angažovanost v mezinárodních vojenských akcích, zejména nasazení českých vojáků při nelegitimní invazi a okupaci států, které nikdy nebyly ve válečném konfliktu s českým státem, vojenskou agresí ho neohrožují, ale jsou v surovinové koncepci USA zařazeny jako nedobrovolný dodavatel. „*Vojenská přítomnost sil českého režimu slouží pouze americkým imperiálním zájmům. Tito vojáci nepoložili svůj život za svoji zemi, ale pouze pro Spojené státy a jejich zbrojní koncerny. Česká operetní armáda je součástí NATO, organizace, která prosazuje vizi USA jako světového čteníka.*“⁶⁰⁶

Ke kritice Evropské unie a zejména jí podporované přistěhovalectví jsou stranou využívány prvomájové demonstrace. Je tak propojována ochrana pracujících před přílivem levné pracovní síly s obranou bílého evropanství. Například hlavním tématem Svátku práce v roce 2011 měla být především kritika přílivu levné pracovní síly a odlivu české. Většina projevu Vandase se ale týkala kritiky celého režimu propojené s protipřistěhovalectvím. „*Příliv imigrantů a levné pracovní síly je velkým nebezpečím pro Evropu a ohrožuje její samotnou existenci. Neřízená imigrace způsobuje nekontrolovatelný příliv osob s jinými návyky, tradicemi a náboženstvím. Tato invaze se projevuje negativně ve všech evropských zemích, které jsou takto zasaženy. V Evropě nám rostou mešity, muslimové požadují stále více svých zvyků začlenit do našich tradičních společností. Nikoliv tedy, aby se oni přizpůsobili nám, ale děje se přesný opak. Zcela logicky pak v takové nesourodé společnosti dochází k třenicím a násilným nepokojům. Vize multikulturní společnosti selhala, a to dnes zcela otevřeně přiznávají i ti politici, kteří jsou strůjci a iniciátoři takové vize.*“⁶⁰⁷

4. Postoj k migrační krizi

Pojetí bílého evropanství a jeho autonomní součásti českého národa v ideologii DSSS se promítá také do vztahu k přistěhovalcům. V ČR by měli mít možnost žít pouze přistěhovalci, kteří mají předpoklady pro plnou asimilaci. To zahrnuje respekt k právu, znalost jazyka, prostředí, historie a kultury. Přistěhovalci se nemohou svobodně národně určit jako Češi, ale musí splnit řadu podmínek.⁶⁰⁸ Strana připouští možnost asimilace cizinců, ale množství podmínek zvýhodňuje spíše

605 DSSS. *Branná koncepce DSSS*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/branna-koncepce>.

606 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *KOMENTÁŘ: ČEŠTÍ VOJÁCI NEPOLOŽILI ŽIVOT ZA REPUBLIKU, ALE ZA USA*. 11. června 2014 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/komentar_-cesti-vojaci-nepolozili-zivot-za-republiku_-ale-za-usa.

607 VANDAS, Tomáš. *Vandas: Naše země potřebuje naordinovat lék v podobě národní vlády!* 1. května 2011 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-nase-zeme-potrebuje-naordinovat-lek-v__podobe-narodni-vlady_.

608 VANDAS, Tomáš. In: *Události, komentáře* [online]. Česká televize, 14. října 2013, 5. - 6. minuta [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1096898594-udalosti-komentare/213411000371014/obsah/285366-volby-2013/>.

někdejší „árijské“ Evropany. „*Nepřejeme si zemi plnou imigrantů, přistěhovalců ze států bývalého Sovětského svazu, Balkánu, Asie, Dálného východu apod. Politický azyl či povolení k pobytu by měla dostat pouze osoba s čistým trestním rejstříkem, s pracovní či studijní minulostí a bez závazků vůči svému rodnému či jinému státu, u které se rovněž dá předpokládat, že se přizpůsobí národním tradicím a hodnotám, a bude tak moci být plně asimilována do většinové společnosti.*“⁶⁰⁹

Odmítána je možnost vytváření menšin, byť by se integrovaly. Proto strana vyžaduje, aby přistěhovalci byli asimilace schopní a na asimilaci připravení. „*Zřejmě máte na mysli integraci imigrantů. Já jsem již několikrát řekl, že nechci, aby naše země byla smetištěm Evropy a varoval jsem před imigrantskou vlnou tsunami, za což jsem stanul před soudem. Na svém názoru ale trvám a chci, aby v této zemi byl pouze ten, kdo se chce nám přizpůsobit, kdo bude pro nás přínosem a kdo bude znát naši historii, tradice a jazyk.*“⁶¹⁰

Přistěhovalci, kteří se zde trvale usadí a plně se nepřizpůsobí, by mohli podle obav „dělníků“ změnit dosavadní životní styl českých občanů a narušit českou národní identitu. Zejména, pokud by se někdy dostali do funkcí ve veřejné správě.⁶¹¹ Předseda strany k tomu poznamenal: „*Chceme stát Čechů, Moravanů a Slezanů, stát pro všechny národnosti, které tu s námi chtějí žít a respektovat naše pravidla a naše zvyky.*“⁶¹² Jako potenciální ohrožení jsou výslovně uváděni přistěhovalci ze států bývalého Sovětského svazu, Balkánu, Asie, Dálného východu, Afriky a muslimové odkudkoli.⁶¹³ DSSS zjevně nevěří v možnost jejich integrace, natož asimilace, a nepředpokládá v této oblasti žádnou změnu.

Zdůrazňuje se zde nikoli obava z cizího, ale obava z neslučitelného. Protipřistěhovalectví je tak představováno jako ostražitost vůči lidem, kteří jsou neslučitelní s evropskou a českou národní identitou a mohou ji jen zeslabit či zničit. „*V nadcházejících volbách do Evropského kontinentu bude Dělnická strana sociální spravedlnosti (DSSS) kandidovat s programem, v němž bude upozorňovat i na problém imigrace. Jsme přesvědčeni, že imigranti jsou velkou hrozbou pro naše tradice, historii a zejména budoucnost.*“⁶¹⁴

V tomto smyslu postoje DSSS souznějí s některými soudobými kritikami politiky

609 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

610 VANDAS, Tomáš (DĚLNICKÁ STRANA SOCIÁLNÍ SPRÁVEDLNOSTI) – euro je politický projekt. In: *Skutečnosti*. 4. května 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://skutečnosti.cz/tomas-vandas-delnicka-strana-socialni-spravedlnosti-euro-je-politicky-projekt/>.

611 „*Ombudsman Pavel Varvařovský přišel s nápadem novely volebního zákona. Podle jeho představ by v rámci komunálních voleb měli mít právo kandidovat a volit i cizinci třetích států, kteří zde žijí. V praxi by to mohlo znamenat, že v některé obci se stane starostou Vietnamec, opozici povede Ukrajinec nebo Číňan.*“ VANDAS, Tomáš. *Ombudsmanův úlet*. 3. února 2011 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/ombudsmanuv-ulet>.

612 VANDAS, Tomáš. *Vandas: Naše země potřebuje naordinovat lék v podobě národní vlády!*. 1. května 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-nase-zeme-potrebuje-naordinovat-lek-v__podobe-narodni-vlady_.

613 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Štěpánek (DSSS): Imigranti jsou nebezpečím pro naši budoucnost*. 28. února 2014 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/stepanek-_dsss__-imigranti-jsou-nebezpecim-pro-nasi-budoucnost; DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

614 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Štěpánek (DSSS): Imigranti jsou nebezpečím pro naši budoucnost*. 28. února 2014 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/stepanek-_dsss__-imigranti-jsou-nebezpecim-pro-nasi-budoucnost.

multikulturalismu, kterou na příkladu Spolkové republiky Německo popsal Petr Robejšek jako dlouhotrvající debatu hluchých elit s němou většinou společnosti. Neřešení a zamlčování problémů s integrací – jak ze strany politiků, tak ze strany médií – vedlo k vyostření situace.⁶¹⁵

Kritika západoevropského modelu multikulturalismu, který je založený na respektu k odlišnosti kultur přistěhovalců a tyto odlišnosti dále rozvíjí, je v současnosti častá, s důrazem na rizika soužití a problémy s národní identitou.⁶¹⁶ Sociální soudržnost se potom netýká národa, ale různých skupin, které i při svojí odlišnosti by měly být v jednotě a měly by se podílet na rozvoji společnosti, protože mají svoji vlastní pevnou identitu. Tato vlastní pevná identita přistěhovalců je však v západoevropském pojetí multikulturalismu zároveň nedotčenou identitou a proto představuje vnější kulturní hrozbu pro národní identitu domácího obyvatelstva. Tato hrozba je o mnohem větší, když jsou součástí kultury přistěhovalců hodnoty, které jsou antidemokratické a antiliberální.⁶¹⁷

DSSS však zaujímá k multikulturalismu prudce odmítavý a výsměšně nenávislný postoj. „V Evropě nám rostou mešity, muslimové požadují stále více svých zvyků začlenit do našich tradičních společností. Nikoliv tedy, aby se oni přizpůsobili nám, ale děje se přesný opak. Zcela logicky pak v takové nesourodé společnosti dochází k třenicím a násilným nepokojům. Vize multikulturní společnosti selhala, a to dnes zcela otevřeně přiznávají i ti politici, kteří jsou strůjci a iniciátoři takové vize.“⁶¹⁸ Svou kritiku multikulturalismu a postmodernismu, prosazovaných sebestřednými elitami a nepřijatých většinou běžných občanů, následně obrací proti demokratické modernizaci, ke které došlo ve dvacátém století, a poukazuje na nefunkčnost liberální demokracie. Využívá současného chaosu, kdy už ani postmoderní zpochybňování není hodnotou, a nabízí národně socialistický, zpátečnický, nedemokratický systém moci a hodnot. „Naše společnost je zasažena multi-kulti bacilem, který musíme zlikvidovat aplikací účinného léku: nacionalismu.“⁶¹⁹

To, co „dělníkům“ na multikulturalismu skutečně vadí, není oddělení jednotlivých kultur a jejich souběžná existence v jednom státu. Vadí jim podpora kultur neslučitelných s tou českou a odmítají jejich případnou integraci, kterou chápou jako znehodnocení, a nikoli obohacení. „Náš vztah, jako vztah dvou zcela odlišných kultur, může fungovat na partnerské bázi, nikoli však už na bázi nějakého importu islámu do Evropy nebo naopak. To je to, co svět činí krásným – různost a zachování

615 ROBEJŠEK, Petr. *Němci debatují o přistěhovalcích*. 30. října 2010 [vid. 30. června 2016]. In: <http://blog.aktualne.cz/blogy/petr-robejssek.php?itemid=11150>.

616 SARTORI, Giovanni. *Pluralismus, multikulturalismus a přistěhovalci: esej o multietnické společnosti*, Praha, 2011, s. 79; BARŠA, Pavel et al., *Krize v multikulturalismu: multikulturalismus v krizi: kolektivní monografie*, Ústí nad Orlicí, 2012, s. 32-36.

617 HEYWOOD, Andrew. *Politické ideologie*, Plzeň, 2008, s. 335 – 336; SARTORI, Giovanni. *Pluralismus, multikulturalismus a přistěhovalci: esej o multietnické společnosti*, 2011, s. 79.

618 VANDAS, Tomáš. *Vandas: Naše země potřebuje naordinovat lék v podobě národní vlády!*. 1. května 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-nase-zeme-potrebuje-naordinovat-lek-v__podobe-narodni-vlady_.

619 VANDAS, Tomáš. *Proti režimu, za vyléčení naší země*. 15. října 2010 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/proti-rezimu_-za-vyleceni-nasi-zeme_.

jednotlivých kultur.“⁶²⁰

Dalším důležitým motivem protipřistěhovalectví je ochrana české pracovní síly, na jejíž úkor jsou přistěhovalci zaměstnáváni. Vyjadřují se tak obavy ze sociálního znejistění národa. „*Ministerstvo práce a sociálních věcí pravděpodobně podceňuje situaci, uzavřeno ve své vakuové bublině, kdy nevidí hrozící kolaps českého pracovního potenciálu. Česká pracovní síla začíná být spíše přítěžující než potřebná. Imigrační pracovní vlna tsunami začala bez ostychu ukazovat svoji sílu.*“⁶²¹

S protipřistěhovalectvím je spojována také bezpečnost. DSSS by dovolila žít v ČR pouze národům, které nejsou pro český národ bezpečnostní hrozbou. „Potížisty“ je třeba vypovědět nebo je sem vůbec nepouštět.“⁶²² „*Obnovení evidence spáchané trestné činnosti podle státní příslušnosti, aby v rámci prevence kriminality mohly být občanům výrazně „problémových“ zemí, odkud k nám přijíždí nadprůměrné množství zločinců, zpřísněny podmínky pro vstup do České republiky.*“⁶²³

Na nebezpečí, které pro český národ představují přistěhovalci, upozornil předseda DSSS Vandas v roce 2009, kdy byl předsedou DS, výrazem z oblasti živelných pohrom: „*Naši krásnou českou zemi zaplavila ničivá imigrantská vlna tsunami, která ničí vše, co je nám drahé a krásné.*“⁶²⁴ Od té doby svůj výrok s oblibou obratně připomíná a vlastně jen cituje své vyjádření, za které byl odsouzen k podmíněnému trestu odnětí svobody.⁶²⁵ „*Mé projevy nebudu upravovat podle přání zkorumpované elity, ale podle současné vnitropolitické situace a potřeb občanů této země. Na naší rétorice není důvod nic měnit a proto i tsunami patří do mého slovníku.*“⁶²⁶

Nedílnou součástí protipřistěhovalectví je i antiislamismus, v rámci kterého je islám vnímán jako obzvlášť velké ohrožení české a evropské kultury. Toto téma se opakovaně objevuje v projevech představitelů strany i v příspěvcích na stranických webových stránkách. Je už nedílnou součástí oslovování veřejnosti. „*Dělnická strana sociální spravedlnosti (DSSS) důrazně odmítá výstavbu a otevírání mešit na území České republiky, zvláště pak v blízkosti českých škol. Proti podobným snahám, které jsou v západní Evropě zdrojem náboženských i násilných konfliktů a odstrašujícím příkladem pro evropskou tradici a kulturu, budeme ostře a veřejně vystupovat.*“⁶²⁷

620 Tiskový odbor DSSS JMK. *Infostánek DSSS v Brně: Bez piva a balónku, ale s čistým srdcem*. 17. května 2010 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/infostanek-dsss-v-brne_-bez-piva-a-balonku_-ale-s-cistym-srdcem.

621 CHROŇÁK, Jiří. Na jihu Čech je bez práce 30 884 lidí. In: *Jihočeský dělník*, roč. 1, březen-květen 2010, č. 1, s. 4.

622 DSSS. *Program DSSS 2015*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/program-dsss-2015>.

623 DSSS. *Strategie postupu proti nepříznivému stylu života*. Reforma policie, vězeňství a trestní legislativy. [vid. 30. června 2016]. In: http://neprizpusobivi.dsss.cz/reforma-policie_-vezenstvi-a-trestni-legislativy.

624 Tiskový odbor DS. *Za jaké výroky policie stíhá předsednictvo DS*. 13. listopadu 2009 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.delnicka-strana.cz/index.php?option=com_content&task=view&id=886&Itemid=115.

625 Např. Tiskové centrum DSSS. *EUROVOLBY: Vandas lídrem národní opozice. DSSS chce zastavit invazi přistěhovalců*. 27. ledna 2014 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/eurovolby_-vandas-lidrem-narodni-opozice_-dsss-chce-zastavit-invazi-pristehovalcu; VANDAS, Tomáš. *Vandas: Imigrantská hrozba narůstá*. 24. května 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-imigrantska-hrozba-narusta.

626 VANDAS, Tomáš. Tomáš Vandas: Listopadový režim už krachuje. In: *Dělnické listy*, roč. 9, duben-červen 2011, č. 31, s. I.

627 Výkonný výbor DSSS. *DSSS: Budeme bránit výstavbě mešit v Brně a Hradci Králové*. 20. února 2011 [vid. 30. června 2016].

Situace v některých státech západní Evropy, kde jsou početnější muslimské menšiny, je uváděna jako odstrašující příklad toho, co by mohlo postihnout ČR a celý kontinent. Jedná se o obavu jednak z pronikání prvků zcela jiného civilizačního okruhu, a jednak z postupné náhrady původního evropského obyvatelstva muslimy. „Nyní se Evropa nachází na rozcestí. Jestli povolíme, staneme se ohroženými cizinci na vlastním kontinentu. U nás v české kotlině a moravských úrodných plání máme jedinečnou šanci nedopustit, aby tu islám zapustil kořeny. Nedejme se zmást líbivými řečičkami uhlazených mluvčích muslimské obce v ČR, kteří nás budou ohlupovat, že mešita je místo setkávání, rozjímání a modliteb. Není tomu tak. Podívejme se na západ, za naše pohraniční hory. Necht' se tyto hory stanou neprostupnou hrází proti cizímu náboženství a silám, které chtějí zničit naši národní podstatu a vyhnat nás z našich domovů. Cizí nechceme a svoje si nedáme!“⁶²⁸

Z protipřistěhovalectví vyplývá označení zrádců národa, kteří se spojili s přistěhovalci a svou podporou se tak podílejí na zkáze vlastního národa. „...stará známá jména: Halík, Vlk, Šiklová, Karásek, Bursík, Pavlát, Putna, Malý, Placák a další. Prostě takový guláš z disidentů, neziskovek, kavárenských tlachalů a provařených politiků, který je zasmrádlý kolaborantstvím.“⁶²⁹ DSSS takové postoje ostře odmítá a zdůrazňuje jejich rozpor se svými základními principy. „Nepotřebujeme žádné výzvy, žádné „autority“. Potřebujeme více nacionalismu, národního cítění a obranu našich tradic a hodnot. A také se vypořádat s těmi, kdož v takové hodnoty nevěří. Jedině tak můžeme ubránit naši zemi v současné době plné nejistot a chaosu.“⁶³⁰

Rétorika, se kterou DSSS v této souvislosti oslovuje veřejnost, prošla vývojem od zdůrazňování ochrany českých zaměstnanců před příchodem konkurence k varování před téměř smrtelnou hrozbou pro civilizaci bílých Evropanů. Došlo k vytvoření tříprvkové koncepce, v níž je propojeno vyhocené protipřistěhovalectví s kritikou české vlády (a celého politického režimu) a Evropské unie.

Zpočátku byla veřejná vystoupení DSSS proti přistěhovalcům zaměřena především na příliv levné pracovní síly, která na trhu práce vytváří tlak na snižování mezd. 5. března 2011 proběhla společná akce DSSS a NPD ve Waldsassenu v Chebu s názvem *Zastavení invaze cizích pracovníků*. „Dnes se ve Waldsassenu (Německo) a v Chebu uskutečnily společné mítinky Dělnické strany sociální spravedlnosti (DSSS) a Národně demokratické strany Německa (NPD). Hlavním tématem mítinků byl nekontrolovatelný příliv imigrantů do evropských států a s tím spjatá invaze levné pracovní síly.“⁶³¹

Když se množství muslimů mezi přistěhovalci začalo zvyšovat a v médiích se objevily zprávy o narůstajících potížích, zejména o násilné trestné činnosti muslimských přistěhovalců, v některých

2016]. In: http://www.old.dsss.cz/dsss_-budeme-branit-vystavbe-mesit-v-brne-a-hradci-kralove.

628 ŠTĚPÁNEK, Jiří. ŠTĚPÁNEK (DSSS): ZLO Z MEŠIT. 28. října 2014 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/stepanek_-dsss_-zlo-z-mesit.

629 VANDAS, Tomáš. Vandas: Adventní výzva. Stále stejná jména zrádců. 5. prosince 2015 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/vandas_-adventni-vyzva_-stale-stejna-jmena-zradcu.

630 Tamtéž.

631 Tiskové centrum DSSS. DSSS a NPD: Společně proti imigrantům a levné pracovní síle. 5. března 2011 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/dsss-a-npd_-spolecne-proti-imigrantum-a-levne-pracovni-sile.

státech EU, DSSS začala toto téma využívat k oslovování veřejnosti. „Již několik dnů řádí ve švédském Stockholmu bandy muslimských imigrantů, které zapalují auta a rabují obchody. Ve Velké Británii zase došlo k brutální vraždě vojáka, kterého dva černoši rozsekali mačetou na ulici a přitom vzývali Alláha. K tomu si stačí vzpomenout na několik let staré události na předměstích francouzské metropole Paříže, kde zuřila pouliční válka v přistěhovaleckých čtvrtích. Rázem tu máme obrázek Evropy, zejména té západní, která se postupně mění v kontinent muslimských přivandrovalců, kteří nejenže nehodlají respektovat naši historii a tradice, ale navíc se snaží své nové působiště přeměnit k obrazu svému.“⁶³²

Na první násilné pokusy muslimů dostat se do EU na začátku roku 2014 reagovala strana prostřednictvím svého výkonného místopředsedy Štěpánka, který předvídavě upozornil na skutečnost, že část přistěhovalců mohou tvořit teroristé: „Na španělsko-marockou hranici obklopující autonomní severoafrické území Melilla zaútočilo na 500 afrických uprchlíků a stovce z nich se podařilo šest metrů vysoké hraniční zábrany překonat. Na pohraniční policii zaútočili kameny a holemi. Stovce se podařilo prorazit ostnaté dráty a plot. Před nedávnem se o totéž pokusili jiní imigranti, ale zde rychle reagovala španělská Civilní garda, která na útočníky pálila gumovými projektily a 15 z nich při tom zemřelo. Vyvolalo to sice pobouření u „pokrokové veřejnosti“, ale španělské ozbrojené síly udělaly to jediné, co musely – bránit vlastní území před útočníky a mnohdy i zakuklenými teroristy.“⁶³³

S výrazně se zvyšujícím množstvím muslimů mezi přistěhovanci do EU během roku 2014 začala DSSS na svých akcích propojovat protipřistěhovalectví s antiislamismem. Velmi důrazné se v tomto kontextu stalo varování před hrozbou islamizace. 27. září 2014 uspořádala v Teplicích *Shromáždění proti islamizaci v ČR*. „Po projevodové části se vydal teplickými ulicemi průvod, který svými transparenty v čele ukázal, že islám v ČR nechceme, o čemž jasně hovořily přeškrtnuté symboly půlměsíce. Průvod za hlasitého skandování a pozdravování teplických obyvatel z chodníků a oken došel až Šanovskému parku, který je rejdiště evropskými zvyklostmi netknutých Arabů.“⁶³⁴ Předseda strany ve svém projevu poukázal mimo jiné na situaci v zemích, kde jsou významné muslimské menšiny, a varoval tak před hrozbou pro civilizaci bílých Evropanů: „Tato invaze se projevuje negativně ve všech evropských zemích, které jsou takto zasaženy. V Evropě nám rostou mešity, muslimové požadují stále více svých zvyků začlenit do našich tradičních společností. Nikoliv tedy, aby se oni přizpůsobili nám, ale děje se přesný opak. Zcela logicky pak v takové nesourodé společnosti dochází k třenicím a násilným nepokojům. Vize multikulturní společnosti selhala, kdo tvrdí opak,

632 VANDAS, Tomáš. *Vandas: Imigrantská hrozba narůstá*. 24. května 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-imigrantska-hrozba-narusta.

633 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *Štěpánek (DSSS): Imigranti jsou nebezpečím pro naši budoucnost*. 28. února 2014 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/stepanek-_dsss_-imigranti-jsou-nebezpecim-pro-nasi-budoucnost.

634 Tiskové centrum DSSS. *REPORT: V TEPLICÍCH PROTESTUJÍCÍ ODMÍTLI ISLÁM*. 28. září 2014 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/report_-v-teplicich-protestujici-odmitli-islam.

vědomě lže.⁶³⁵

Dne 21. února 2015 se na Staroměstském náměstí v Praze konalo shromáždění pořádané DSSS, během kterého byla opět propojována témata přistěhovalectví a islamizace Evropy, jež ve varováních strany představuje zásadní hrozbu jak pro ČR, tak pro celý kontinent.⁶³⁶

Po plném propuknutí migrační krize došlo ke zvýšení množství veřejných akcí DSSS s touto tematikou. 18. července 2015 se předseda strany Vandas setkal s občany Vyšních Lhot, kde se vláda rozhodla otevřít uprchlický tábor. „*Předseda DSSS Tomáš Vandas proto navštívil v sobotu 18. července Vyšní Lhoty, aby jejich občanům dal najevo, že nám není lhostejný jejich osud, kdy Sobotkův kabinet rozhoduje ve stylu o nich bez nich. V projevu, který si vyslechlo na sto přítomných, lídr dělníků mj. řekl, že „celkem letos pro imigranty uvolníme ze státního rozpočtu na 234 milionů korun a v příštím roce zhruba 1,1 miliardy. Jaký je to kontrast například s maďarskou vládou, která peníze naopak investuje proti imigrantům a staví plot na hranici se Srbskem.“* Kritizoval také skutečnost, že vlivem otevření uprchlického zařízení dojde k faktickému znehodnocení majetku občanů Vyšních Lhot.“⁶³⁷

Dne 8. srpna se konal na Staroměstském náměstí v Praze *Protest proti imigrační politice vlády*, který uspořádala iniciativa Nechceme utečence v ČR. Účastnila se DSSS, Národní socialisté – LEV 21, slovenský Vzдор a župan Banskobystrického kraje Marian Kotleba. „*Na závěr celého shromáždění se na řečnické tribuně potkaly současné vůdčí osobnosti českého a slovenského nacionalismu: Tomáš Vandas a Marian Kotleba, kteří mužným stiskem ruky deklarovali přátelství českých a slovenských vlastenců a jejich odhodlání v boji za budoucnost Evropy neohrožovanou ekonomickými přivandrovalci.*“⁶³⁸

Plzeňská organizace DSSS ve spolupráci s místní organizací Národní demokracie zorganizovala 5. září na náměstí Republiky v Plzni shromáždění, jehož tématem byla uprchlická krize. „*Na plzeňském Náměstí Republiky u katedrály sv. Bartoloměje se shromáždilo na 400 demonstrantů, kteří přišli vyjádřit svůj rozhodný odpor proti vládní politice vůči uprchlíkům. Jasně demonstrovali svůj postoj žít ve své zemi na svém a po svém.*“⁶³⁹

Dne 2. listopadu se DSSS účastnila protiimigrační demonstrace v Olomouci, kde kromě představitelů strany vystoupili s projevy i zástupci Generace Identity. „*Po projevodé části následoval*

635 VANDAS, Tomáš. *PROJEV TOMÁŠE VANDASE NA SHROMÁŽDĚNÍ PROTI ISLAMIZACI V TEPLICÍCH*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/projev-tomase-vandase-na-shromazdeni-proti-islamizaci-v-teplcich>.

636 Tiskové centrum DSSS. *V PRAZE ZAZNĚLO JASNÉ NE ISLAMIZACI A IMIGRACI V ČR*. 22. února 2015 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/v-praze-zaznelo-jasne-ne-islamizaci-a-imigraci-v-cr>.

637 Tiskové centrum DSSS. *DSSS PODPÓRILA OBČANY VE VYŠNÍCH LHOTÁCH*. 19. července 2015 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/dsss-podporila-obcany-ve-vysnich-lhotach>.

638 Tiskové centrum DSSS. *REPORT: V HORKÉ PRAZE SE DEMONSTROVALO PROTI IMIGRACI A VLÁDĚ*. 10. srpna 2015 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/report_-v-horke-praze-se-demonstrovalo-proti-imigraci-a-vlade.

639 Tiskové centrum DSSS. *REPORT: PŘES 400 PLZEŇANŮ DEMONSTROVALO PROTI VLÁDĚ A PROTI UPRCHLÍKŮM*. 7. září 2015 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/report_-pres-400-plzenanu-demonstrovalo-proti-vlade-a-proti-uprchlikum.

pochod olomouckými ulice, kde účastníci pochodu dávali najevo, že nevydají ani píď českomoravské země zrádcům a uprchlíkům. Olomoucká manifestace vzdoru, odporu a odhodlání dala jasně najevo, že DSSS je silným mluvčím vlasteneckých sil, které vystupují proti uprchlíkům a diktátu Evropské unie.“⁶⁴⁰

DSSS a DM uspořádaly 6. února 2016 na náměstí Svobody v Brně další protipřistěhovaleckou demonstraci, na které jejich představitelé pokračovali ve využívání tématu migrační krize z minulého roku, i když se množství přistěhovalců z muslimských zemí výrazně snížilo. „*Po skončení projevové části se účastníci dali na pochod brněnskými ulicemi, kterými se valil nekonečný proud vlastenců v čele s předsedou DSSS Vandasem, který kráčel za transparentem „Stop imigraci. Zastavme genocidu vlastního národa“.* Průvod měl volný průchod městem a moravská metropole jasně deklarovala svůj pronárodní postoj a odpor proti nelegální imigraci. Manifestace byla důstojnou součástí všech protiimigračních demonstrací, které se tento den konaly v mnoha evropských městech.“⁶⁴¹

Národní demokracie a hnutí Za naši kulturu a bezpečnou zem, za kterým stojí organizátorka demonstrací proti islamizaci Evropy Lucie Hašková⁶⁴², svolaly 26. března na Václavské náměstí v Praze demonstraci *Za Českou republiku!*, které se zúčastnila i DSSS. Tato akce však byla po projevu předsedy Národní demokracie Adama B. Bartoše rozpuštěna.⁶⁴³

Na 9. dubna svolala DSSS na náměstí Republiky v Plzni zatím poslední protestní shromáždění, na kterém – tak jako na předchozích akcích – vystoupili představitelé strany s projevy, v nichž spojili protipřistěhovalectví s kritikou české vlády a EU. „*S prvním projevem vystoupil předseda strany Tomáš Vandas, který hned v úvodu vyjádřil obavy o osud státu, když politika vlády je protinárodní a probruselská.* „Jenom v letošním roce máme dát na imigranty 1,2 miliardy korun a to za situace, kdy nemáme peníze pro seniory, pro mladé rodiny s malými dětmi, kdy nemáme peníze pro nemocné české děti, na které se pořádají veřejné sbírky a sbírají se víčka. Tak kdo má přednost? Především musíme myslet na naše občany, protože to je naše země. Požadujeme, aby vláda uzavřela veškerá azylová centra a vypověděla všechny nelegální imigranty, aby se uzavřely hranice, aby vláda začala jednat

640 Tiskové centrum DSSS. *REPORT: V OLOMOUCI LIDÉ PROTESTOVALI PROTI IMIGRANTŮM. PŘIŠEL I ZAREMBA.* 2. listopadu 2015 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/report_-v-olomouci-lide-protestovali-proti-imigrantum_-prisel-i-zaremba.

641 Tiskové centrum DSSS. *REPORT: BRNO SE PŘIDALO K CELOEVROPSKÉMU PROTESTU PROTI IMIGRACI.* 8. února 2016 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/report_--brno-se-pridalo-k-celoevropskemu-protestu-proti-imigraci.

642 „*Jsem obyčejná občanka ČR a hlavně matka od dítěte. Důvodů k této činnosti mám několik, ale ten hlavní je upozornit naše politiky, vládu a poslance, že nám není lhostejná situace v naší zemi. Zvláště v době, kdy vláda podceňuje bezpečnostní hrozby a místo toho se snaží lézt do zadku Evropské Unii v touze po vyšších dotacích na mnohdy pochybné projekty, které ztrácí smysl, a peníze putují hlavně do kapes firem, ve které mají známí či příbuzní některého člena vlády, nebo náměstka toho či onoho ministerstva.*“ Lucie Hašková. Úvod. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.luciehaskova.cz>.

643 Národní demokracie. *Demonstrace a pochod „ZA ČESKOU REPUBLIKU!“* 26. března 2016 PRAHA. 21. března 2016 [vid. 30. června 2016]. In: <http://narodnidemokracie.cz/demonstrace-a-pochod-za-ceskou-republiku-26-brezna-2016-praha/>; Tiskové centrum DSSS. *DEMONSTRACE V PRAZE ZA ČESKOU REPUBLIKU SKONČILA SKANDÁLNÍM ZÁSAHEM POLICIE!* 26. března 2016 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/demonstrace-v-praze-za-ceskou-republiku-skoncila-skandalnim-zasahem-policie_.

ku prospěchu našich občanů," prohlásil předseda Vandas a pokračoval, že hlavní příčinou současné krize je členství ČR v EU, protože musíme poslušně plnit direktivy bruselské centrály. ⁶⁴⁴

5. (Ne)spolupráce s ostatními politickými stranami

Výkonný místopředseda DSSS Štěpánek napsal 22. ledna 2015 příspěvek, v němž komentoval osamocenost své strany na politické scéně. *„DSSS po celou dobu své existence nabízí ruku ke spolupráci všem politickým subjektům, kde se dají najít styčné programové body. Mnohdy jsme oslovili nejenom politické subjekty, ale i hnutí, že bychom jim v případech, kdy dochází k průniku programových bodů, pomohli anebo se účastnili jejich shromáždění. Odpověď nepřišla buď vůbec, anebo nám bylo napsáno, že s námi nechtějí nic mít, protože nehodlají být kvůli nám terčem útoků novin. Jejich akce tak končí fiaskem, výsměchem a politická práce s mítinky zůstanou vždy na DSSS.* ⁶⁴⁵ Přesto však došlo k určité spolupráci s některými stranami, případně jsou některé organizace s DSSS něčím spjaté.

S DSSS je spojen vznik organizace W.P.E.P.-Evropští patrioti. Počátkem tohoto sdružení bylo neformální setkání *W.P. Oficiálně Neoficiální Mezinárodní Porada Nacionalistů*, které se konalo 20. srpna 2011 v klubu Complex Mirage v Kaplici. Organizátorem byl Jaromír Pytel, v té době tajemník krajské organizace DSSS v Jihočeské kraji, a podle antifašistické organizace Antifa vycházející hvězda DSSS. Součástí setkání měl být i nábor hlasů pro DSSS, což potvrzuje účast jejího výkonného místopředsedy Jiřího Štěpánka. Vzhledem k charakteru této akce, zejména účasti neonacistů, byl Pytel 26. srpna 2011 vyloučen ze strany. ⁶⁴⁶

Další setkání se uskutečnilo 1. října 2011. Bylo na něm rozhodnuto o založení občanského sdružení W.P.E.P.-Evropští Patrioti. Písmena W.P.E.P. v názvu sdružení znamenají White Power European Patriots. ⁶⁴⁷ Od roku svého vzniku číslují roky jako 1, 2, 3 atd. W.P. Takže letošní rok (2016) je Rok 6. W.P. Toto sdružení se vymezuje vůči DSSS, kterou kvůli vyloučení Jaromíra Pytla a několika dalších straníků obviňují z nedemokratických praktik, ze zrady příznivců a z pomlouvání Evropských patriotů. ⁶⁴⁸ Nepodílejí se na akcích této strany a sami tuto stranu na svých akcích nechtějí.

644 Tiskové centrum DSSS. *REPORT: NELEGÁLNÍ IMIGRANTY DEPORTOVAT A VLASTIZRÁDCE POTRESTAT, ZNĚLO V PLZNI*. 10. dubna 2016 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/report_-nelegalni-imigranty-deportovat-a-vlastizradce-potrestat_-znelo-v-plzni.

645 ŠTĚPÁNEK, Jiří. *DSSS: DVANÁCT LET BOJE, ODVAHY A SAMOTY*. 22. ledna 2015 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.dsss.cz/dsss_-dvanact-let-boje_-odvahy-a-samoty.

646 Antifa.cz. *Jaromír "DJ Ferda" Pytel a jeho exoti*. 24. srpna 2011 [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/jaromir-dj-ferda-pytel-jeho-exoti>; Evropští patrioti. *Historie-Vznik*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/clanky/historie-vznik.html>.

647 White Power je anglicky bílá síla, European Patriots jsou anglicky evropští patrioti.

648 Antifa.cz. (2012d). *Vyhazov Lucky Šlégrové a soukromá vojna Lorda Sirky*. 12. ledna 2012 [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.antifa.cz/content/vyhazov-lucky-slegrove-soukroma-vojna-lorda-sirky>; Evropští patrioti. *Historie-Vznik*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/clanky/historie-vznik.html>.

„Zcela veřejně nesouhlasíme s podáváním politiky tak, jak ji prezentují Vandasovci (DSSS).“⁶⁴⁹

Znakem Evropských patriotů je černý štít, na kterém jsou bílá písmena W.P.E.P., pod nimi je červený kříž, na němž je ještě bílý keltský kříž. Ve své interpretaci červeným křížem odkazují na Templáře a krev Ježíše, bílým křížem na Kelty a na jejich symboliku, ve které podle Evropských patriotů tento kříž představoval přesah do jiného světa, k vyšší energii a znalostem.⁶⁵⁰ Vzhledem k užití nacistického barevného akordu černé, bílé a červené barvy, k charakteru prvního setkání i samotnému názvu strany lze znak označit za neonacistický symbol s keltským křížem zastupujícím svastiku.

V tomto smyslu je třeba přistupovat k interpretaci touto organizací deklarovaných cílů, které jsou velmi obecně vyjádřeny jako přispívání k přátelským vztahům mezi národy, bezplatná poradenská a informační činnost v oblasti politických a náboženských práv se zdůrazněním historie Evropy, podpora prosazování širší účasti veřejnosti na veřejném životě atd.⁶⁵¹ Ve skutečnosti jde o posilování vědomí rasové sounáležitosti bílých Evropanů a propagaci národně socialistických hodnot v neonacistické interpretaci.

Evropští Patrioti se hlásí k národní orientaci a současně k evropskému patriotismu. Chtějí sdružovat české občany od patnácti let, kteří odmítají údajnou morální i ekonomickou devastaci civilizace bílých evropanů.⁶⁵² „**Patriotismus** je společensko-politický postoj, skutečný patriotismus je věřit v opravdový odkaz našich Evropských předků, kteří za přerozdělení Evropy pokládali své životy.“⁶⁵³ Sdružení svůj evropský patriotismus definuje velmi obecně. Když vyjdeme z jejich názvu, charakteru prvního setkání a symboliky, můžeme dovodit, že evropanství chápou především rasově a evropskou kulturu velmi výběrově v souladu s neonacismem.

Evropskou unii viní obecně z úpadku původních obyvatel Evropy, který je způsoben přílivem a protěžováním přistěhovalců. Konkrétně uvádějí odstraňování křesťanských symbolů z veřejného života a podporu muslimské komunity. Řešením by byla velmi stručně a velmi obecně požadovaná nezávislost na byrokracii Evropské unie.⁶⁵⁴

O biologické homogenitě národa a rasy se Evropští Patrioti výslovně nevyjadřují, ale jejich název, charakter prvního setkání a symbolika vypovídají o tom, že patří mezi jejich záměry. Jejich postoj k přistěhovalectví to potvrzuje. Chápou ho jako nucenou náhradu domorodého obyvatelstva, jako nepřijatelné řešení jeho nízké porodnosti. Současně vidí problém v sociálním znejistění národa, které zaměstnávání a sociální podpora přistěhovalců způsobuje.⁶⁵⁵

649 Evropští patrioti. *O nás*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/clanky/o-nas.html>.

650 Evropští patrioti. *Historie - Erbu*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/clanky/historie---erbu.html>.

651 Evropští patrioti. *STANOVY*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/clanky/stanovy.html>.

652 Evropští patrioti. *O nás*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/clanky/o-nas.html>.

653 Evropští patrioti. *Úvod*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz>.

654 Evropští patrioti. *Historie-Vznik*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/clanky/historie-vznik.html>;

Evropští patrioti. *O nás*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/clanky/o-nas.html>.

655 Evropští patrioti. *O nás*. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/clanky/o-nas.html>.

DSSS spolupracuje rovněž se svým koaličním partnerem z komunálních voleb v roce 2012 Stranou pro Evropu (SPE), jejíž předsedkyní je matka předsedy Tomáše Vandase. Je zjevné, že ve skutečnosti nejde o samostatnou stranu, ale o náhradní stranu, kam by přešli členové DSSS v případě jejího rozpuštění. Propojení obou stran a záměry jejich vedení jsou velmi zjevné z faktu, že v roce 2011 SPE podala žádost na Ministerstvo vnitra ČR o přejmenování na Dělnickou stranu.⁶⁵⁶ U soudního jednání v roce 2014, kde bylo řešeno zamítnutí žádosti o přejmenování ze strany Ministerstva vnitra, byla SPE zastupována Vandasem. „U soudního jednání zastupoval SPE v pozici obecného zmocněnce předseda DSSS Tomáš Vandas, který ve své řeči mj. argumentoval tím, že na jedné straně vnitro odmítá registraci názvu Dělnická strana, a na straně druhé umožnilo registraci Komunistické strany Československa, tedy totožného názvu s předlistopadovou KSČ, která je v platném zákoně o protiprávnosti komunistického režimu označena za zločineckou organizaci. Dále soudu předložil vyjádření soudce Nejvyššího správního soudu (NSS) Vojtěcha Šimíčka pro server iDnes.cz, v němž uvedl, že NSS nezakázala ani název Dělnická strana, ani její symboliku.“⁶⁵⁷

První samostatnou politickou stranou, se kterou DSSS navázala spolupráci, byla od 12. července 2014 představitelka integrálně národního směru Národní demokracie.⁶⁵⁸ Strany během setkání předsedů Tomáše Vandase a Adama B. Bartoše vytvořily společný orgán, který nazvaly Národní kongres, v němž měly každá jeden hlas. Hlavními motivy tohoto spojení byly jejich národní (i když značně odlišné) a euroskeptické postoje. Pro podzimní komunální volby v roce 2014 se dohodly na koaličních kandidátních listinách. „Strany se na jednání shodly na vytvoření společného orgánu pro koordinaci postupu mimoparlamentních euroskeptických stran pod názvem Národní kongres (NK). Ten by se mohl vyjadřovat i k důležitým společenským a politickým otázkám a do budoucna by se tak mohl stát jakýmsi „stínovým parlamentem“ neparlamentních stran, které mají za cíl hájit národní zájmy proti EU.“⁶⁵⁹

Dne 8. listopadu 2014 byl Národní kongres rozšířen o Republikánskou stranu Čech, Moravy a Slezska (zastoupenou předsedou Jiřím Dufkem), Konzervativní a sociální hnutí (zastoupené předsedou Ladislavem Malým) a Národní prosperitu (zastoupenou předsedou Zbyňkem Štěpánem). „Národní kongres má ambici sjednotit všechny euroskeptické a národně orientované subjekty, které o spolupráci projeví zájem a shodnou se na požadavku vystoupení České republiky z EU a na kritickém postoji k NATO.“⁶⁶⁰

656 Tiskové centrum DSSS. *Soud o názvu Dělnická strana*. 19. května 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/soud-o-nazev-delnicka-strana>.

657 Tiskové centrum DSSS. *Městský soud v Praze zamítl název Dělnická strana*. 22. května 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/mestsky-soud-v-praze-zamitl-nazev-delnicka-strana>.

658 Tehdy se jmenovala NE Bruselu – Národní demokracie.

659 DSSS. *Euroskeptici se dohodli na spolupráci. Ustavili Národní kongres*. 14. července 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/euroskeptici-se-dohodli-na-spolupraci-ustavili-narodni-kongres>.

660 DSSS. *Národovci se dále spojují. Národní kongres rozšířen na pět stran*. 9. listopadu 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/narodovci-se-dale-spojuji-narodni-kongres-rozsiren-na-pet-stran>.

Toto spojení však nemělo dlouhého trvání. Když předseda Národní demokracie Bartoš ve svém poselství na YouTube z 1. března 2015 (krátce před sjezdem DSSS) ostře kritizoval předsedu DSSS Vandase jako neschopného dovést stranu k úspěchu a spolupracujícího s tajnou službou, obvinil ho z intrik, kterými brání růstu nových osobností ve vedení strany, a vyzval členy jeho strany k přestupu do Národní demokracie⁶⁶¹, DSSS z Národního kongresu vystoupila. „*Národní kongres je mrtev. Alespoň z pohledu DSSS. Přestože jsme našim partnerům z Národní demokracie vycházeli maximálně vstříc, společně s nimi kandidovali v komunálních volbách, aniž bychom museli, a byli pro ně „bohatá nevěsta“, přišel z jejich strany naprosto podlý útok právě několik dnů před naším sjezdem, kdy jsem byl já označen za agenta a podobné nesmysly. Můžete pak s takovými lidmi spolupracovat? Vezměte třeba pana Bartoše, před pár lety běhal po Praze s izraelskou vlajkou a nyní je horlivý židobijce. A to vše bez zájmu policie. Není to divné? Ať si každý sám udělá úsudek.*“⁶⁶²

I po svém odchodu z Národního kongresu se DSSS nevyhýbá účasti na společných akcích proti přistěhovalectví, kterých se účastní nebo je organizuje Národní demokracie.⁶⁶³ K účasti své konkurence přímo vybízí: „*Akce pořádané naším týmem jsou jedinečnou platformou pro vzájemné setkávání, překonávání minulých nedorozumění a navazování nových, pevných přátelství! Přijďte mezi nás zažít atmosféru jednoty a pevné vůle, skutečné národní obrození! Bez ohledu na politické preference, bez ohledu na stará „bebička“ půjdeme do ulic tak jako 17. listopadu 2015!*“⁶⁶⁴

Po několika společných akcích s levicovou stranou Národní socialisté – LEV 21, která je představitelkou českého národního socialismu, došlo k navázání hlubší spolupráce a kandidáti národních socialistů budou v roce 2016 kandidovat do krajských voleb v Ústeckém kraji na kandidátní listině DSSS. „*Jsem velmi rád, že pozitivní ohlasy velmi výrazně převažovaly. Těm, kteří nepochopili, o co jde, snad jen několik faktů pro vysvětlení. Je pravdou, že stranu Národní socialisté – LEV 21 kdysi zakládal bývalý premiér Jiří Paroubek. Ten ji však opustil z pozice předsedy před dvěma lety a nyní již není ani členem. Takže slova o spojení s paroubkovci jsou lichá. Navíc mě těší, že národní socialisté se vzhledem k názvu strany začínají vracet ke svým původním národním hodnotám.*“⁶⁶⁵

Po komunálních volbách v roce 2014 se DSSS stala součástí většinové koalice v Duchcově, která

661 BARTOŠ, Adam B. NE Bruselu – Národní demokracie. *Poselství Adama B. Bartoše členům DSSS*. Nahráno 3. března 2015, [vid. 30. června 2016]. In: <https://www.youtube.com/watch?v=NpKjfe5srCs>.

662 Tiskové centrum DSSS. „*DSSS MÁ STÁLE BUDOUCNOST A CÍTÍM PODPORU, „ŘÍKÁ PŘED NADCHÁZEJÍCÍM SJEZDEM STRANY TOMÁŠ VANDAS*. 5. března 2015 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.dsss.cz/_dsss-ma-stale-budoucnost-a-citim-podporu-rika-pred-nadchazejicim-sjezdem-strany-tomas-vandas.

663 Tiskové centrum DSSS. *DEMONSTRACE V PRAZE ZA ČESKOU REPUBLIKU SKONČILA SKANDÁLNÍM ZÁSAHEM POLICIE!*. 26. března 2016 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss.cz/demonstrace-v-praze-za-ceskou-republiku-skoncila-skandalnim-zasahem-policie>.

664 Národní demokracie. *Demonstrace a pochod „ZA ČESKOU REPUBLIKU!“ 26. března 2016 PRAHA*. 21. března 2016 [vid. 30. června 2016]. In: <http://narodnidemokracie.cz/demonstrace-a-pochod-za-ceskou-republiku-26-brezna-2016-praha/>.

665 VANDAS, Tomáš. *VANDAS: SPOJOVAT, NIKOLIV ROZDĚLOVAT, CO JE NÁŠ CÍL*. 3. června 2016 [vid. 31. května 2015]. In: <http://www.dsss.cz/vandas-spojovat-nikoliv-rozdelovat-co-je-nas-cil>.

vznikla ze zastupitelů České strany sociálně demokratické, Komunistické strany Čech a Moravy a Dělnické strany sociální spravedlnosti. Zatímco komunisté tuto spolupráci přijali, Ústřední výkonný výbor ČSSD svou místní organizaci rozpustil.⁶⁶⁶

Vedení DSSS ústy předsedy pražské organizace Jiřího Petřivalského předložilo vysvětlení pro straníky, příznivce a voliče ve smyslu využití příležitosti pracovat pro místní občany: „*Když to převedu zpět na Duchcov, tak buď jsme mohli nabídku na koalici odmítnout a nechat vládnout dosavadní procikánskou starostku. Druhá varianta byla utvořit koalici a mít tak možnost pozitivně ovlivnit životy lidí ve městě. Jestli jsme pro někoho „zrádci“ protože jsme si vybrali pomoc lidem, tak je to jeho věc. Pro mě by byla větší zrada národně socialistického hnutí, kdybychom se na lidi, kteří nás volili vykašlali a nechali je další čtyři roky napospas teroru nepřizpůsobivých. Kdo chce přemýšlet, tak myslí. Kdo chce slepě nenávidět, tak nenávidí. Je to každého volba a nikomu ji neberu.*“⁶⁶⁷

Za skutečný motiv spolupráce s komunisty a dnes již bývalými sociálními demokraty lze považovat spíš prolomení izolace v rámci stranického systému (i když pouze na obecní úrovni) a možnost předvést veřejnosti výsledky činnosti zastupitelů a radního strany.

6. Budoucnost „dělníků“

Vzhledem k dosavadním volebním výsledkům DSSS, které i v době ekonomické krize, krize Eura, bankovní krize a migrační krize stačily pouze na získání několika zastupitelů v zastupitelstvech obcí a jednoho radního v radě města Duchcova, nelze očekávat výrazný vzestup této politické strany. I když změnila svou strategii směrem k serióznějšímu vystupování, udržuje odstup od antisystémových hnutí a modernizovala styl své prezentace na internetu, nedokázala se stát parlamentní stranou. Přesto se nezdá, že by „dělníci“ chtěli kvůli své malé úspěšnosti svou politickou činnost ukončit. „*Rozhodně chceme být i nadále opozicí národní a radikální, nekompromisní vůči současné zkorumpované garnituře. Jsem přesvědčen, že DSSS má budoucnost. Vždy však říkám a opakuji: vydali jsme se cestou, která je nelehká, složitá a dlouhá.*“⁶⁶⁸

Snaží se využívat volná místa na politickém trhu a nabízet voličům to, co nenabízejí etablované politické strany. Zejména v době krizí staví svou rétoriku na zvýšené radikálnosti občanů. Protestní volební hlasy, jejichž část by DSSS mohla získat, však odebírají v posledních letech nově vzniklé

666 ČSSD. *Sociální demokracie se zcela distancuje od koalice s Dělnickou stranou sociální spravedlnosti v Duchcově*. 6. listopadu 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <https://www.cssd.cz/aktualne/aktuality/socialni-demokracie-se-zcela-distancuje-od-koalice-s-delnickou-stranou-socialni-spravedlnosti-v-duchcove/>.

667 PETŘIVALSKÝ, Jiří. *Duchcov je náš*. 11. listopadu 2014 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.dsss-praha.cz/news/duchcov-je-nas-/>.

668 Tiskové centrum DSSS. „*DSSS MÁ STÁLE BUDOUCNOST A CÍTÍM PODPORU, „ŘÍKÁ PŘED NADCHÁZEJÍCÍM SJEZDEM STRANY TOMÁŠ VANDAS*“. 5. března 2015 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.dsss.cz/___dsss-ma-stale-budoucnost-a-citim-podporu___rika-pred-nadchazejicim-sjezdem-strany-tomas-vandas.

protestní politické strany jako Věci veřejné, Ano 2011 a Úsvit přímé demokracie, které využily prostor nevyužitý tradičními politickými stranami. Tyto strany se soustředí na problémy, které trápí běžné občany a neomezují pevným ideologickým zakotvením své možnosti ideově-politicky lavírovat. Využívají aktivizační témata, která užívá i krajní pravice, ale nejsou antisystémové, takže neodradí voliče hrozící nesvobodou. Vliv těchto hnutí na volební neúspěchy DSSS konstatoval i její předseda: „*Prošli jsme trojimi volbami, z nichž u parlamentních a evropských jsme cíle nesplnili, to nebudeme zastírat. Proč se tak stalo, to můžeme dát i do souvislosti s vývojem v naší zemi, kdy vznikly nové politické subjekty, hnutí ANO estébáka Babiše a Úsvit, který svým současným děním uvnitř ukazuje, co je vlastně zač. Tato tzv. protestní hnutí nabrala hlasy nespokojených občanů, což se projevilo negativně i ve vztahu k nám.*“⁶⁶⁹

Dopady případného ukončení činnosti těchto protestních politických stran na volební výsledky DSSS lze velmi obtížně předpovídat. Vzhledem k volebním výsledkům před vznikem těchto stran se nedomnívám, že by se jednalo o větší změnu než jedno či dvě procenta ve prospěch „dělníků“. Je však třeba zohlednit situaci v některých krajích, zejména v těch, kde je vyšší nezaměstnanost či vyšší množství cikánů.

Část potenciálních hlasů pro DSSS pro sebe získávají krajně pravicové strany, jež jsou radikálnější a oslovují tak krajně pravicové voliče, pro které je DSSS nedostatečně radikální. Za takovou konkurenční stranu je možné považovat například Národní demokracii. V případě útluhu ostatních uskupení v krajně pravicové části stranického spektra je pravděpodobné, že dojde k mírnému zvýšení voličské podpory DSSS.

V souvislosti s pokračujícím procesem evropské desintegrace je možné očekávat zásadní změny jak v Evropské unii jako celku, tak v jednotlivých členských státech. Zejména sociální otřesy způsobené vysokou a dlouhodobou nezaměstnaností, bankroty členských států, pokračující migrační krize a také tzv. izraelizace Evropy (časté teroristické útoky muslimů na civilní obyvatelstvo) mohou během několika let zcela změnit stranické systémy v jednotlivých státech a také složení Evropského parlamentu a dalších institucí. DSSS vnímá tyto problémy jako příležitosti pro svou další politickou činnost, zejména pro účinnější oslovování voličů. „*V nadcházejícím období chceme ve společnosti vyzdvihovat témata, která vnímáme jako ohrožení naší existence. Máme zde expanzi imigrace a hrozbu islamizace, což současná vláda podceňuje a ruku v ruce s Bruselem otvírá této hrozbě dveře. I nadále budeme stát na straně občanů, kteří se na nás často obracejí se žádostí o pomoc.*“⁶⁷⁰

669 Tiskové centrum DSSS. „DSSS MÁ STÁLE BUDOUCNOST A CÍTÍM PODPORU,“ ŘÍKÁ PŘED NADCHÁZEJÍCÍM SJEZDEM STRANY TOMÁŠ VANDAS. 5. března 2015 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.dsss.cz/___dsss-ma-stale-budoucnost-a-citim-podporu___-rika-pred-nadchazejicim-sjezdem-strany-tomas-vandas.

670 Tiskové centrum DSSS. „DSSS MÁ STÁLE BUDOUCNOST A CÍTÍM PODPORU,“ ŘÍKÁ PŘED NADCHÁZEJÍCÍM SJEZDEM STRANY TOMÁŠ VANDAS. 5. března 2015 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.dsss.cz/___dsss-ma-stale-budoucnost-a-citim-podporu___-rika-pred-nadchazejicim-sjezdem-strany-tomas-vandas.

Exkurs - volební výsledky DSSS

První volby, kterých se DSSS účastnila, byly volby do Poslanecké sněmovny v roce 2010. Ve volební kampani byly použity dva plakáty. Na prvním byla fotografie předsedy strany, jak mluví do mikrofону. Na klopě saka měl znak rozpuštěné Dělnické strany, ale na plakátu už byl symbol DSSS. Nad fotografií bylo velkými písmeny uvedeno příjmení předsedy a pod fotografií název strany, přičemž slova *sociální spravedlnosti* byla vytištěna jinou barvou a drobnějším písmem. Strana tak sdělovala voličům, že se jedná o nástupnickou stranu Dělnické strany. Na druhém plakátu byla malá fotografie předsedy strany, programová listina strany a sdělení, že DSSS je nástupnickou stranou DS.⁶⁷¹ Plakáty byly doplněny letáky, které rovněž poukazovaly na návaznost obou stran (*Dělnickou stranu nevymažou, volím Dělnickou stranu sociální spravedlnosti*) a též na rostoucí zadlužení státu (*odmítám platit dluhy za politiky*). Dále byly užity letáky odkazující na údajné omezování svobody slova, zejména na soudní proces se čtyřmi představiteli strany, kteří byli obžalováni za své projevy.⁶⁷² Součástí předvolební kampaně se také stal plakát s fotografií moravské členky strany Simony Skoumalové a s barvami a symbolikou, která odkazuje na Moravu.⁶⁷³ Na kandidátních listinách DSSS kandidovalo 343 lidí, z čehož bylo 54 žen.⁶⁷⁴ Strana obdržela 1,14 % (59 888 hlasů)⁶⁷⁵, přičemž nejlepších výsledků dosáhla v Ústeckém (2,61 %) a Karlovarském kraji (2,18 %)⁶⁷⁶.

671 DSSS. *Plakáty a letáky DSSS k parlamentním volbám*. 22. března 2010 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/plakaty-a-letaky-dsss-k-parlamentnim-volbam>.

672 DSSS. *Nové předvolební materiály DSSS*. 27. dubna 2010 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/nove-predvolebni-materialy-dsss>.

673 DSSS. *Nové předvolební materiály DSSS*. 27. dubna 2010 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/nove-predvolebni-materialy-dsss>.

674 DSSS. *Volební tváře DSSS*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/volebni-tvare-dsss>.

675 Český statistický úřad. *Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 28.05. – 29.05.2010. Celkové výsledky hlasování*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/ps2010/ps2?xjazyk=CZ>.

676 Český statistický úřad. *Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 28.05. – 29.05.2010. Počty hlasů pro strany v % (z hlasů celkem za územní celek)*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/ps2010/ps61?xjazyk=CZ&xv=2>.

**Tabulka 4.1 Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech
28.05. – 29.05. 2010**

Kraj	Procento hlasů	Počet hlasů
Jihočeský kraj	1,09	3641
Jihomoravský kraj	0,85	5095
Karlovarský kraj	2,18	2842
Královéhradecký kraj	1,29	3753
Liberecký kraj	1,27	2720
Moravskoslezský kraj	1,29	7586
Olomoucký kraj	1,21	3913
Pardubický kraj	1,05	2833
Plzeňský kraj	1,1	3096
Praha	0,66	4242
Středočeský kraj	0,95	6034
Ústecký kraj	2,61	9575
Vysočina	0,84	2290
Zlínský kraj	0,73	2268
Celkem	1,14	59888

Před volbami do zastupitelstev krajů v roce 2012 vytvořila strana nové plakáty a letáky.⁶⁷⁷ První byl tvořen fotografií předsedy strany Tomáše Vandase, která byla doplněna jeho jménem, akademickým titulem, funkcí ve straně, symbolem strany a velkým nápisem *Povstaň i Ty!*. Na druhém byla také fotografie předsedy strany, jeho titul, funkce a symbol strany, doplněné nápisem *Vrátíme do ulic bezpečí!*. Na tomto plakátu má předseda strany na klopě saka odznáček v podobě státní vlajky České republiky. Dále strana užívala leták, který byl v černobílém provedení a měl podobu vyhlášky. Strana jím slibovala voličům omezení narušování veřejného pořádku s důrazem na bezpečí v okolí jejich bydliště. Na druhém letáku strana slibovala ochranu před lichváři, omezení exekutorů a zestátnění strategických podniků.

Ve volbách strana kandidovala samostatně ve Středočeském, Jihomoravském a Olomouckém kraji a v kraji Vysočina. V ostatní krajích kandidovala v koalici se Stranou pro Evropu⁶⁷⁸. „*V devíti volebních krajích kandiduje DSSS pod názvem „Dělnická strana sociální spravedlnosti – STOP NEPŘÍZPŮSOBIVÝM!*“, *ve zbývajících (Olomoucký, Vysočina, Středočeský, Jihomoravský) pod*

677 Tiskové centrum DSSS. *Kampaň DSSS s novými propagačními materiály*. 2. září 2012 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/kampan-dsss-s-novymi-propagacnimi-materialy>.

678 Strana pro Evropu byla zaregistrovaná 9. května 2011. Sídli na stejné adrese jako DSSS a její předsedkyní je Hana Pavlíčková, matka Tomáše Vandase. MV ČR. *Rejstřík politických stran a politických hnutí*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://aplikace.mvcr.cz/seznam-politickyh-stran/>.

klasickým názvem strany.⁶⁷⁹

Ve volbách dostala DSSS 1,57 % (41 712 hlasů). Nejvíce voličů oslovila v Ústeckém (4,37 %) a Karlovarském kraji (3,34 %)⁶⁸⁰.

Tabulka 4.2 Volby do zastupitelstev krajů konané dne 12.10. – 13.10. 2012

Kraj	Procento hlasů	Počet hlasů
Jihočeský kraj	1,81	3480
Jihomoravský kraj	0,75	2634
Karlovarský kraj	3,34	2410
Královéhradecký kraj	1,51	2480
Liberecký kraj	1,61	2093
Moravskoslezský kraj	2,15	6908
Olomoucký kraj	0,99	1763
Pardubický kraj	1,43	2226
Plzeňský kraj	1,56	2604
Praha	-	-
Středočeský kraj	0,98	3444
Ústecký kraj	4,37	9322
Vysočina	0,73	1198
Zlínský kraj	0,61	1150
Celkem	1,57	41712

V letech 2013 – 2014 představila DSSS pět nových plakátů/letáků. Na třech z nich je fotografie předsedy strany Tomáše Vandase, který má na klopě saka odznak v podobě státní vlajky České republiky. Na prvním plakátu je fotografie doplněná názvem a symbolem strany a dvěma slogany: *Krize je tu zas? Řešením je Vandas!; Volte radikální změnu!*. Na druhém jsou k fotografii předsedy a symbolu strany přidány ještě příjmení předsedy, socha svatého Václava, slogan *Cestou hrdosti a tradic...* a slova *národně, sociálně, spravedlivě*. Třetí plakát obsahuje fotografii předsedy; název a symbol strany; tři hodnoty: rodina, tradice, jistoty; čtyři slogany: *Nechceme a nebudeme slibovat, co nemůžeme splnit..., Náš program jde vstříc národním a sociálním zájmům..., Odmítáme se podřizovat mezinárodnímu diktátu..., ČEŠI, VOLTE ZMĚNU!*. Čtvrtým plakátem se strana obrací především na

679 Tiskové centrum DSSS. *DSSS kandiduje ve všech krajích*. 7. srpna 2012 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/dsss-kandiduje-ve-vsech-krajich>.

680 Český statistický úřad. *Volby do zastupitelstev krajů konané dne 12.10. – 13.10.2012. Počty hlasů pro volební strany v %*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/kz2012/kz62?xjazyk=CZ&xdatum=20121012>; Český statistický úřad. *Volby do zastupitelstev krajů konané dne 12.10. – 13.10.2012. Počty hlasů pro volební strany*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/kz2012/kz61?xjazyk=CZ&xdatum=20121012>.

důchodce. Je na něm fotografie dvou spojeným rukou: ruky starého člověka a ruky mladého člověka. Doplnuje to příjmení předsedy strany, symbol strany, slogan *Vaše jistota ve stáří...* a slova *národně, sociálně, spravedlivě*. Na pátém plakátu je fotografie pěsti, která bouchla do stolu, název strany, symbol strany a slogan *Už i vám přetekl pohár trpělivosti? Pak volte Dělnickou stranu sociální spravedlnosti!*.⁶⁸¹

Ve volbách do Poslanecké sněmovny v roce 2013 kandidovalo za DSSS opět 343 kandidátů. „Celkový věkový průměr kandidátů dělnické strany je 43 let. Nejnižší věkový průměr má Jihomoravský kraj: 36 let, a nejvyšší Jihočeský kraj: 52 let. Určitou zajímavostí je kandidatura doktora Vladimíra Vaňaty v Jihočeském kraji na 21. místě, bývalého zastupitele v Českých Budějovicích, kterému je 91 let. Ženy jsou na kandidátkách DSSS zastoupeny v počtu 57.“⁶⁸² Strana získala 0,86 % (42 906 hlasů) s nejlepšími výsledky opět v Ústeckém (1,91 %) a Karlovarském kraji (1,53 %).⁶⁸³

Tabulka 4.3 Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 25.10. – 26.10. 2013

Kraj	Procento hlasů	Počet hlasů
Jihočeský kraj	0,87	2737
Jihomoravský kraj	0,59	3390
Karlovarský kraj	1,53	1883
Královéhradecký kraj	0,9	2483
Liberecký kraj	1	2026
Moravskoslezský kraj	1,08	6009
Olomoucký kraj	0,83	2536
Pardubický kraj	0,9	2307
Plzeňský kraj	0,98	2598
Praha	0,42	2473
Středočeský kraj	0,75	4760
Ústecký kraj	1,91	6490
Vysočina	0,65	1725
Zlínský kraj	0,5	1489
Celkem	0,86	42906

681 DSSS. *PŘEDVOLEBNÍ PLAKÁTY A LETÁKY 2013-2014*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/propagace>.

682 Tiskové centrum DSSS. *DSSS vyslala do parlamentu 343 kandidátů v čele s Vandasem. Zaremba lídrem na Zlínsku*. 16. září 2013 [vid. 30. června 2016]. In: http://www.old.dsss.cz/dsss-vyslala-do-parlamentu-343-kandidatu-v-cele-s-vandasem_-zaremba-lidrem-na-zlinsku.

683 Český statistický úřad. *Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 25.10. – 26.10.2013. Počty hlasů pro strany v % (z hlasů celkem za územní celek)*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/ps2013/ps61?xjazyk=CZ&xv=2>.

Jediné volby, ve kterých byla DSSS dosud úspěšná, jsou volby do zastupitelstev obcí. V roce 2010 kandidovala DSSS v 57 obcích s 846 kandidáty.⁶⁸⁴ Dokázala dosáhnout pouze jednoho mandátu v Novém Kramolíně (v rámci Sdružení nezávislých kandidátů).⁶⁸⁵ V opakovaných volbách v Krupce 7. května 2011 odevzdalo pro DSSS hlasy 7,25 % voličů (5 403 hlasů), což znamenalo další mandát.⁶⁸⁶ V roce 2014 byla DSSS dosud nejúspěšnější se ziskem šesti mandátů. Tři v Duchově (13,28 %, 5 765 hlasů), dvou ve Větrní (14,10 %, 3 013 hlasů) a jednoho v Dolních Nivách (v rámci kandidátky Pro spokojené občany)⁶⁸⁷.

Před svou první účastí ve volbách do Evropského parlamentu v roce 2014 spustila DSSS 6. března volební server nebruselu.dsss.cz, na kterém představila svůj ostře odmítavý postoj k současné formě evropské integrace. „*Evropská unie je prostředek integrátorů k zavádění jednotných pravidel v porobené Evropě. Jakoby všude byly stejné podmínky pro produkci výrobků a existenci služeb. Nikdy tomu tak ale nebylo, není a nikdy tomu tak nebude. Naopak hodnoty jako národní suverenita, identita, kultura a tradice, tedy hodnoty, na kterých vyrostla historie našeho kontinentu, nemají v politice EU místo. Evropská unie prosazuje nový světový řád, kde to, co nazýváme národy, už dávno vystřídal multikulturní svět, kde jednotlivým zemím byly sebrány jejich výsostné znaky, jako jejich měna a i tomu nejposlednějšímu sedlákovi je až z Bruselu určen rozsah jeho možností.*“⁶⁸⁸

Strana oslovovala voliče čtyřmi programovými tezemi a čtyřbodovým programem. Teze byly: *Pryč z Evropské unie!; Budoucnost má česká koruna, ne euro; Hospodářská spolupráce místo bruselského diktátu; Proč vůbec kandidujeme do europarlamentu?*.⁶⁸⁹ V programu bylo uvedeno: 1. *Praha místo Bruselu;* 2. *Identita místo globalizace;* 3. *Koruna místo eura;* 4. *Práce místo přistěhovalectví.*⁶⁹⁰

DSSS (v koalici se Stranou pro Evropu) získala 0,52 % (7 902 hlasů). Nejvíce uspěla v Ústeckém (1,13 %) a Karlovarském kraji (1,15 %)⁶⁹¹.

684 Tiskové centrum DSSS. *DSSS vysílá do boje o radnice na 860 kandidátů*. 11. srpna 2010 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.old.dsss.cz/dsss-vysila-do-boje-o-radnice-na-800-kandidatu>.

685 Český statistický úřad. *Volby do zastupitelstev obcí 15.10. - 16.10.2010. Výsledky voleb*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/kv2010/kv1111?xjazyk=CZ&xid=1&xdz=1&xnumnuts=3201&xobec=554057&xobecnaz=Nov%FD+Kramol%EDn&xstat=0&xvyber=0>.

686 Český statistický úřad. *Volby do zastupitelstev obcí 07.05.2011. Výsledky voleb*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/kv2010/kv1111?xjazyk=CZ&xid=6&xdz=2&xnumnuts=4206&xobec=567639&xobecnaz=Krupka&xstat=0&xvyber=0>.

687 Český statistický úřad. *Volby do zastupitelstev obcí 10.10. - 11.10.2014. Výsledky voleb*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/kv2014/kv1111?xjazyk=CZ&xid=1&xdz=1&xnumnuts=4103&xobec=560341&xstat=0&xvyber=0>.

688 DSSS. *Programové teze DSSS k volbám do Evropského parlamentu*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://nebruselu.dsss.cz/nas-program/programove-teze>.

689 DSSS. *Programové teze DSSS k volbám do Evropského parlamentu*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://nebruselu.dsss.cz/nas-program/programove-teze>.

690 DSSS. *Program k evropským volbám v bodech*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://nebruselu.dsss.cz/nas-program/program-v-bodech>.

691 Český statistický úřad. *Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech 23.05. -*

**Tabulka 4.4 Volby do Evropského parlamentu konané na území České republiky ve dnech
23.05. – 24.05. 2014**

Kraj	Procento hlasů	Počet hlasů
Jihočeský kraj	0,56	510
Jihomoravský kraj	0,37	687
Karlovarský kraj	1,15	385
Královéhradecký kraj	0,56	467
Liberecký kraj	0,54	324
Moravskoslezský kraj	0,73	1101
Olomoucký kraj	0,48	410
Pardubický kraj	0,48	354
Plzeňský kraj	0,57	473
Praha	0,27	643
Středočeský kraj	0,49	958
Ústecký kraj	1,13	1022
Vysočina	0,43	329
Zlínský kraj	0,28	239
Celkem	0,52	7902

Ve volbách do Senátu v roce 2010 kandidoval předseda strany Tomáš Vandas ve volebním obvodu Most. Získal 5,13 % odevzdaných hlasů.⁶⁹² V první přímé volbě prezidenta republiky v roce 2013 chtěl kandidovat předseda strany Tomáš Vandas, ale nepodařilo se mu sehnat dostatečný počet podpisů pro svou kandidaturu.⁶⁹³ „Navzdory všem těžkostem se podařilo doposud nashromáždit 39.126 podpisů, což lze vzhledem k okolnostem považovat za úspěch. Chci proto všem, kteří mě svým podpisem podpořili, upřímně poděkovat. Jejich podpis, to není je vyplněná kolonka petice.“⁶⁹⁴

24.05.2014. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/ep2014/ep13?xjazyk=CZ>.

692 Český statistický úřad. *Volby do Senátu Parlamentu ČR konané dne 15.10. - 16.10.2010*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz/pls/senat/se2111?xjazyk=CZ&xdatum=20101015&xobvod=4>.

693 Tiskové centrum DSSS. *Vandas zahájí prezidentskou kampaň v Kadani a v Chomutově*. 28. března 2012 [vid. 29. července 2013]. In: <http://www.old.dsss.cz/vandas-zahaji-prezidentskou-kampan-v-kadani-a-v-chomutove>.

694 VANDAS, Tomáš. *Vandas: Z prezidentské kampaně odstupuji, obrátím se na Ústavní soud ČR*. 1. listopadu 2012 [vid. 29. července 2013]. In: http://www.old.dsss.cz/vandas_-z-prezidentske-kampane-odstupuji_-obratim-se-na-ustavni-soud-cr.

Závěr

Hlavním výzkumným cílem této práce bylo určit ideově politické zakotvení Dělnické strany sociální spravedlnosti s hlavním důrazem na pojetí národa a postoj k současnému politickému systému. Ideově politické zakotvení DSSS bylo analyzováno v kontextu jejího vývoje, včetně návaznosti na její předchůdkyni Dělnickou stranu a výzkum se zaměřil i na proměny postojů v souvislosti s měnícím se politickým prostředím, zahraničními vlivy a vnitrostranickými konflikty.

Tato práce vychází ze základních principů a metod zpracování případových studií, s modifikací za účelem důkladného poznání konkrétní krajně pravicové politické strany. Využita byla především metodika vycházející z teorie historického pramene, tedy z kritiky a následného výkladu pramenů.

Dělnická strana byla založená některými bývalými členy krajně pravicového Sdružení pro republiku-Republikánské strany Československa, ve kterém se vyprofilovali a začali být kritičtí k jeho vedení. Nově vzniklá Dělnická strana od svého počátku zaujímal pozice protestního hnutí vůči politickým elitám a současně zastávkyně všech pracujících, na které odkazovala svým názvem, jenž se zdaleka netýkal pouze proletariátu.

Působení DS lze podle spolupráce s dalšími krajně pravicovými organizacemi rozdělit na tři odlišná období. Téměř od svého vzniku až do roku 2005 spolupracovala s představitelkou integrálně národního směru Národní stranou. Poté, až do konce roku 2006, byla součástí integrálně katolického uskupení Právo a Spravedlnost. Byť používala nacistickou symboliku po celou dobu své činnosti, v prvních dvou obdobích spolupracovala se stranami, které nebyly svým charakterem neonacistické a DS znaky neonacismu nevykazovala. V prvních dvou fázích svého vývoje se strana věnovala sociální otázce a odmítání členství v Evropské unii. Své pojetí národa nijak nespecifikovala, i když bylo zřejmé, že se nejedná o demokratické národní povědomí. V roce 2007 se stala oddaným následovníkem Národně demokratické strany Německa, od které převzala jak německý národní socialismus, tak strategii politické činnosti.

Po převzetí německého národního socialismu strana účelově odkazovala na český národní socialismus, který se však při hájení zájmů pracujících blížil k levicovému socialistickému reformismu. Se svým demokratickým programem se stala oporou demokratického systému meziválečné Československé republiky. Jmenovitě „dělníci“ i jejich mládež uvádějí Miladu Horákovou a Václava Klofáče, na jehož selhání v krizovém období na konci třicátých let mohou odkazovat.

V národně socialistické fázi svého působení přešla DS na pozice bílého evropanství, které je ve své podstatě novoevropským árijstvím a zahrnuje všechny původní evropské národy. Spoluprací s neofašistickými a neonacistickými mládežnickými organizacemi se snažila překonat svou izolaci a získat mladé aktivisty. Následně své zviditelnění chtěla využít na obsazení sjednocující pozice v rámci krajně pravicové politické scény. Po vzoru NPD také ustavila svou mládežnickou organizaci

Dělnickou mládež, přes kterou se snaží zejména budovat svou členskou základnu.

Až do roku 2007 byla hlavním tématem strany sociální otázka a zejména zájmy pracujících. Od roku 2008 se dominantní stala cikánská otázka, v rámci které strana kladla důraz na kriminální a přestupkovou činnost a zneužívání sociálních dávek. S pomocí své paramilitární složky, Ochraných sborů Dělnické strany, vyhrotila v roce 2008 napjatou situaci na litvínovském sídlišti Janov, kde byly dlouhodobé problémy v soužití mezi většinovým obyvatelstvem a cikánskou menšinou. Při následných demonstracích, za účasti značné části místních obyvatel, se členové strany účastnili násilných střetů s policií. V roce 2009 DS ve stranické propagandě připomínala svou účast v „bitvě o Janov“, pokračovala s vysíláním své paramilitární jednotky do dalších obcí a předseda strany Tomáš Vandas dokonce jmenoval „vzdorostarostu“ Litvínova. K verbálnímu odmítání politického režimu tak strana přidala snahy o jeho destabilizaci na místní úrovni, včetně užití násilí prostřednictvím mobilizace militantních aktivistů.

Po rozpuštění DS Nejvyšším správním soudem v únoru 2010 přešla její členská základna do Dělnické strany sociální spravedlnosti, která byla pro tento případ připravená jako záložní strana. Návaznost se týkala i programu, který byl převzat po provedení z hlediska rozsahu drobných změn. Byly odstraněny požadavky na určování národnosti obyvatel a zvýhodňování Čechů, na vyloučení lidí bez státní příslušnosti ze všech státních podpor, na postavení pohlavních deviací (kam strana řadila i homosexualitu) mimo zákon. Byly také vypuštěny paušalizující urážlivé výpady vůči přistěhovalcům a bylo provedeno několik dalších drobných úprav.

Návaznost na DS byla narušena účelovou změnou stranické symboliky. Nacistické motivy byly nahrazeny českými národními symboly a barvami. Odkaz na pracující zůstal v podobě čtvrtiny ozubeného kola.

NPD zůstala vzorem a mentorem a změny v její strategii se záhy promítly do politické činnosti DSSS. Partnerství obou stran bylo upevněno podpisem oficiální dohody o spolupráci (*Manifest z Riesy o porušování lidských práv*) a později členstvím v nadnárodní Alianci pro mír a svobodu, která sdružuje některé evropské krajně pravicové strany. Při přebírání ideových postulátů, strategií, způsobů vedení volebních kampaní, ale také německého historického revizionismu je obzvlášť aktivní Dělnická mládež, která jezdí do Německa na zahraniční pracovní a ideové stáže, jejichž základem je účast v předvolebních kampaních.

Základem identity je pro DSSS bílé evropanství, které je podle ní společné všem původním evropským národům. Toto rasové pojetí vzájemnosti a jednoty vede v národně socialistické představě k vytvoření evropského nacionalismu, jemuž jsou národní proudy podřízené. Čistě národní směry jsou považovány za zaostalý provinční šovinismus. Lze říci, že od hesla „Nic než národ“ českých integrálních nacionalistů přešli k heslu „Víc než národ“. Tím se také liší od značné části české krajní pravice, která často zůstává na pozici integrálního nacionalismu.

Sociální otázka je stranou pojmána z pozic sociálního paternalismu, v němž je zdůrazňována ochránářská solidarita a soudržnost v rámci národa. Na rozdíl od levicového socialismu, který obsahuje snahu rozšířit práva pracujících svébytně rozhodovat a podílet se na vytvořeném bohatství, je uplatňován antiemancipační přístup k zaměstnancům, spotřebitelům a vůbec k jedinci. Cílem je sociální stát v krajně pravicovém pojetí, tj. stát paternalistický a ochránářský. Je to velký a silný stát, který zajistí sociální spravedlnost, bude kontrolovat strategickou infrastrukturu, zajistí rozvoj domácích podniků, podpoří sociálně slabé atd.

Národně socialistický tradicionalismus DSSS vede k odmítání moderní společnosti i postmoderny a celého vývoje od osvícenství. Současná liberální společnost je označována za zvrhlou, což je často dokumentováno odkazy na emancipaci homosexuálů. Propagovány jsou tradiční formy organizace společnosti, zejména rodina a národ, v účelové interpretaci národního socialismu. Prostředek k zajištění pořádku a respektu k represivnímu řádu je spatřován v odstrašujícím účinku trestů a v národně socialistické indoktrinaci.

Postoj DSSS k politickému systému v ČR (a k zastupitelským demokraciím západního typu) je ostře kritický a inspirace je hledána u autoritářských režimů. Současná krize politických elit Západu je vydávána za rozkladnou krizi celého politického systému. Při navrhování změn se projevují snahy o výrazné omezení, až zpochybňování parlamentarismu a principů zastupitelství. Nedodržuje se princip legality (postavení obecních vyhlášek na roveň zákonů v souvislosti s posílením pravomocí obcí). Strana nemá žádnou ucelenou koncepci a navrhované změny jsou často nedomyšlené, vágně vyjádřené a bez uvedení navazujících opatření (přímá volba starostů, referenda, odvolatelnost soudců, zrušení senátu). Nepřijímá základní principy demokratického státu jako je dělba mocí a princip jejich vyvažování. Zároveň nepopírá svrchovanou moc lidu, ovšem je to populistické (jasné určení, kdo může být součástí lidu) a nikoli demokratické (pluralitní) pojetí lidu. Formálně ale uznává politické pluralitní a demokratické zřízení. Nicméně neslučitelnost některých jejích postojů a návrhů s hodnotami zastupitelské demokracie z ní dělá antisystémovou stranu.

DSSS se snaží oslovit veřejnost především veřejnými akcemi. Dlouhodobě se staví do pozice obhájkyně zájmů pracujících proti nadnárodním společnostem a hlásá nutnost solidarity mezi zaměstnanci a zaměstnavateli v rámci národa. Z této problematiky ve zvýšené míře vycházela v době ekonomické krize (2008 – 2014), během které využívala restriktivní opatření vlády ke kritice celého politického režimu. Až do plného propuknutí migrační krize v roce 2015 byla hlavním tématem strany cikánská otázka, při jejímž využívání se stavěla do pozice zastánkyně místních občanů proti trestné činnosti a asociálnímu chování cikánů a proti nečinnosti veřejné správy, k níž stavěla do protikladu svou akčnost. Řada demonstrací proběhla za značné účasti místních nespokojených občanů. Strana tak dokázala svou schopnost místní mobilizace občanů na základě neschopnosti veřejné správy řešit konkrétní problémy.

Evropská unie a její odmítání je dalším ze stálých témat DSSS, v jejíž představě jde o cizí říši, která představuje hrozbu jak pro národní stát, tak pro rasovou a civilizační podstatu bílého evropanství. Poukazováno je na ekonomické problémy, přeregulovanost, omezování pravomocí členských států, vstřícný postoj k přistěhovalcům (dokonce spiknutí proti původním evropským národům) atd. Ideálem je Evropa národních států, jejichž spolupráci zajistí vědomí sounáležitosti bílých Evropanů, ke které je vede rasová solidarita a současně povinnost k rase.

Migrační krize v Evropě (bez ohledu na malé dopady na Českou republiku) se po plném propuknutí v roce 2015 stala hlavním tématem DSSS. Protipřistěhovalectví, které bylo v dřívější rétorice strany spojené se sociálním znejistěním české pracovní síly a bezpečnostní hrozbou ve smyslu nárůstu kriminality, je nyní propojováno s antiislamismem a statisíce přicházejících muslimů jsou viděni jako smrtelná hrozba pro civilizaci bílých Evropanů.

V oblasti spolupráce s ostatními politickými stranami není DSSS příliš aktivní, což by mohlo pramenit ze skutečnosti, že není konzervativní, ale národně socialistická. Necelých sedm měsíců (2014 – 2015) spolupracovala s Národní demokracií, později s dalšími třemi stranami, v Národním kongresu. Po několika společných akcích došlo v roce 2016 k navázání spolupráce s Národními socialisty – LEV 21, zatím pouze v krajských volbách v Ústeckém kraji.

Z hlediska volebních výsledků byla DSSS úspěšná pouze v obecních volbách a to velmi ojediněle. Snaží se sice pokrýt volná místa na politickém trhu, ale protestní politické strany (Věci veřejné, Ano 2011, Úsvit přímé demokracie), které se v posledních letech objevily, využívají stejná aktivizační témata, přičemž nejsou antisystémové, tudíž neodradí voliče hrozbou nesvobody. Za určitou naději pro „dělníky“ lze považovat pokračující migrační krizi a možné sociální otřesy v důsledku případných zásadních ekonomických problémů (ekonomická krize, bankovní krize, krize Eura atd.). Je však otázkou, jak dalece to může ovlivnit Českou republiku v době ekonomického růstu, poklesu nezaměstnanosti a růstu příjmů obyvatelstva, včetně minimální mzdy.

Seznam pramenů a literatury

Prameny

Krajní pravice

BARTOŠ, Adam B. *MŮJ VZTAH K ŽIDŮM*. 4. listopadu 2011 [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <https://cechycechum.wordpress.com/muj-vztah-k-zidum/>.

BARTOŠ, Adam B. NE Bruselu – Národní demokracie. *Poselství Adama B. Bartoše členům DSSS*. Nahráno 3. března 2015, [vid. 30. června 2016]. In: <https://www.youtube.com/watch?v=NpKjfe5srCs>.

Blocco Studentesco. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.bloccostudentesco.org>.

Casapound Italia.. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.casapounditalia.org>.

ČERNÝ, Svatopluk. In: *Předvolební speciál Čro Region: BRANDÝS NAD LABEM – STARÁ BOLESLAV* [online]. Český rozhlas, 30. září 2014 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.rozhlas.cz/zpravy/regiony/_zprava/1402679.

Dělnická mládež. [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://www.old.delnickamladez.cz>. Původní webové stránky.

Dělnická mládež. [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://www.delnickamladez.cz>. Současné webové stránky.

Dělnická mládež. *Akce Školní dvůr*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://skolnidvur.delnickamladez.cz>

Dělnická strana. Archiv Dělnické strany 2003-08. Původní webové stránky. Staženo 1. února 2010.

Dělnická strana. [vid. 30. března 2015]. In: <http://www.delnicka-strana.cz>. Pozdější webové stránky.

Dělnická strana sociální spravedlnosti. [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://www.old.dsss.cz>. Původní webové stránky.

Dělnická strana sociální spravedlnosti. [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://www.dsss.cz>. Současné webové stránky.

Dělnická strana sociální spravedlnosti MO Strakonice. [vid. 28. března 2015]. In: <http://dsss-mo-strakonice2.webnode.cz>.

Dělnická strana sociální spravedlnosti – Pardubický kraj. In: *Facebook*. 9. května 2016 [vid. 29. července 2013]. Dostupné z: <https://www.facebook.com/DSSS-Pardubický-kraj-1498019683844098/?fref=nf>.

Dělnická strana sociální spravedlnosti Praha. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.dsss-praha.cz>

Dělnická strana sociální spravedlnosti Sever. [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://sever.dsss.cz>.

Dělnické listy: noviny Dělnické strany, založeny v roce 1872. Praha: Dělnická strana, 2003- .

Dostupné také z: <http://www.delnickelisty.cz/archiv-tisku>.

Den národní jednoty: Velká protirežimní demonstrace. [vid. 28. března 2015]. In:

<http://www.17listopad.info/search/label/pozvanka>.

Evropští patrioti. [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.wpep.estranky.cz/>

HAŠKOVÁ, Lucie. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.luciehaskova.cz>.

Hlas mládeže. Tištěný vycházel pouze jako příloha Dělnických listů.

Jihočeský dělník: noviny jihočeské Dělnické strany sociální spravedlnosti. Tábor: Krajská organizace Dělnické strany sociální spravedlnosti Jižní Čechy, [2010]-2012. Dostupné také z: <http://www.dsss-jiznicechy.cz/jihocesky-delnik>.

Junge Nationaldemokraten. [vid. 28. března 2015]. In: <http://aktion-widerstand.de>.

mangoSKS. *DSSS, mítink Slaný, 18.října 2013.* Nahráno 18. října 2013 [vid. 28. března 2015]. In: <https://www.youtube.com/watch?v=bnVnLgJFSh4>.

Národní demokracie. [vid. 30. června 2016]. In: <http://narodnidemokracie.cz>.

Nationaldemokratische Partei Deutschlands. [vid. 28. března 2015]. In: <https://npd.de>.

Pochodeň pravdy: časopis politického sdružení Národní korporativismus. Roč. I, Leden-březen 2007, Č. 1.

Pražský dělník: noviny pražské Dělnické strany sociální spravedlnosti. Praha: Dělnická strana sociální spravedlnosti, 2012- .

VANDAS, Tomáš. *Od republikánů k Dělnické straně: rozpad SPR-RSČ a vznik politických následovníků.* Praha: Dělnická strana sociální spravedlnosti, 2012. ISBN 978-80-905163-0-4.

VANDAS, Tomáš. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.tomasvandas.cz>.

VANDAS, Tomáš. In: *Rozhovor s lídrem na ČRo Plus: Tomáš Vandas, DSSS* [online]. Český rozhlas, 18. října 2013 [vid. 28. března 2015]. In: http://www.rozhlas.cz/zpravy/politika/_zprava/1270448.

VANDAS, Tomáš. In: *Udalosti, komentáře* [online]. Česká televize, 14. října 2013 [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1096898594-udalosti-komentare/213411000371014/obsah/285366-volby-2013/>.

VANDAS, Tomáš. In: *Interview ČT24* [online]. Česká televize, 16. října 2013, 10. - 12. minuta [vid. 6. října 2013]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10095426857-interview-ct24/213411058041016-interview-daniely-drtinove/>.

VANDAS, Tomáš. In: *Politické spektrum* [online]. Česká televize, 2. května 2015 [vid. 30. června 2015]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10116287760-politicke-spektrum/215411058200018>.

VANDAS, Tomáš. [Předseda DSSS Tomáš Vandas...] In: *Facebook* [online] 14. prosince 2014,

17:13 hodin [vid. 28. března 2015]. In: <https://www.facebook.com/delnickastrana?fref=ts>.

VANDAS, Tomáš. [V tomhle bordelstátě...]. In: *Twitter* [online]. 28. července. 2014, 0:22 hodin [vid. 28. března 2015]. In: <https://twitter.com/tomasvandas>.

VANDAS, Tomáš. Dělnická strana (DSSS). Vandas 17. listopadu 2011. In: *Youtube*. Nahráno 18. listopadu 2011, [vid. 28. března 2015]. In: https://www.youtube.com/watch?v=wRJgWyms3_o#t=35;

Ostatní politické strany

Česká strana sociálně demokratická. [vid. 30. června 2016]. In: <https://www.cssd.cz>.

Aktivisté a umělci

Antifa.cz. [vid. 28. února 2015]. Dostupné z: <http://www.antifa.cz>.

ČERNÝ, David. In: *Kontexty*. Česká televize, 28. prosince 2010, [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10267384380-kontexty/>.

Jeden svět na školách. Studentské volby. [vid. 30. listopadu 2015]. In: https://www.jsns.cz/cz/page/56/Studentske_volby.html.

KUKUROVÁ, Lenka. *TOMÁŠ RAFA: VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ NA ČESKO-ROMSKOU VLAJKU*. *Česko-rómska vlajka ako indikátor stavu spoločnosti* [online]. 2013 [vid. 29. července 2013]. Dostupné z:

http://www.artwallgallery.cz/sites/default/files/images/rafa/texty/RAFA_kur%20text_web.pdf.

RAFA, Tomáš. *VYBEROVÉ KONANIE NA ČESKO-RÓMSKU VLAJKU* [online]. 2013 [vid. 28. srpna 2012]. Dostupné z:

http://www.artwallgallery.cz/sites/default/files/images/rafa/texty/text_vlajky_rafa_web.pdf.

Veřejná správa, legislativa a soudnictví

Bezpečnostní informační služba. *VÝROČNÍ ZPRÁVA 2013*. 27. října 2014 [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://www.bis.cz/n/2014-10-27-vyrocn-zprava-2013.html>.

Bezpečnostní informační služba. *Informace BIS o vývoji na extramistické scéně ve 2. čtvrtletí roku 2013*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.bis.cz/2013-2q-zprava-extremismus.html>.

Český statistický úřad. *Volby.cz*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.volby.cz>.

MATONHOVÁ, Jana. Policie České republiky. *V Duchcově se sešli příznivci DSSS*. 24. června 2013 [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://www.policie.cz/clanek/v-duchcove-se-sesli-priznivci-dsss.aspx>.

Ministerstvo vnitra České republiky. *Rejstřík politických stran a politických hnutí*. [vid. 30. června 2016]. In: <http://aplikace.mvcr.cz/seznam-politickych-stran/>.

Ministerstvo vnitra České republiky. *Strategie boje proti extremismu*. 2009. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

Ministerstvo vnitra České republiky. *Strategie boje proti extremismu v roce 2009*. 2010. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

Ministerstvo vnitra České republiky. *Zpráva o problematice extremismu na území České republiky v roce 2010 a vyhodnocení koncepce boje proti extremismu pro rok 2010 a ke koncepci boje proti extremismu pro rok 2011*. 2011. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>

Ministerstvo vnitra České republiky. *Zpráva extremismu a projevech rasismu a xenofobie na území České republiky v roce 2011, vyhodnocení plnění koncepce boje proti extremismu pro rok 2011 a koncepce boje proti extremismu pro rok 2012*. 2012. [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

Ministerstvo vnitra České republiky. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2012*. 2013. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

Ministerstvo vnitra České republiky. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2013*. 2014. [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: www.mvcr.cz/soubor/zprava2013-web-pdf.aspx.

Ministerstvo vnitra České republiky. *Zpráva o extremismu na území České republiky v roce 2015*. 2016. [vid. 30. června 2016]. In: <http://www.mvcr.cz/clanek/extremismus-vyrocní-zpravy-o-extremismu-a-strategie-boje-proti-extremismu.aspx>.

Nejvyšší správní soud. *Rozsudek jménem republiky*. 17. února 2010 [vid. 31. května 2015]. In: http://www.nssoud.cz/docs/Delnicka_strana_original.pdf.

Nejvyšší státní zastupitelství. *Zpráva o činnosti státního zastupitelství za rok 2015* (textová část). Brno: 23. června 2016. 4 NZN 602/2016.

Sněmovní tisk 559/0, část č. 1/4 VI. n. Ústavního z. o celostátním referendu. [vid. 30. listopadu 2015]. In: <http://www.psp.cz/sqw/text/tiskt.sqw?O=7&CT=559&CT1=0#prilohy>.

Štatistický úrad SR. *Volby a referendum*. [vid. 28. března 2015]. In: <http://volby.statistics.sk>.

Výsledky voleb do zastupitelstva obcí 10. a 11. října - Duchcov. 3. listopadu 2014 [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://www.duchcov.cz/vysledky%2Dvoleb%2Ddo%2Dzastupitelstev%2Dobci%2D10%2Da%2D11%2Drjna%2Dduchcov/d-8775>.

Zpráva o stavu romské menšiny v České republice za rok 2011. Praha: Úřad vlády České republiky, oddělení kanceláře Rady vlády ČR pro záležitosti romské menšiny a Sekretariátu Rady vlády pro národnostní menšiny, 2012. ISBN 978-80-7440-074-2.

Dobový tisk

Deník.cz. [vid. 30. června 2016]. In: http://www.denik.cz/z_domova/skupinka-romu-v-hospode-napadla-hosty20100318.html.

Echo 24.cz. [vid. 28. března 2015]. Dostupné: <http://echo24.cz>.

EuroZprávy.cz. [vid. 30. listopadu 2014]. Dostupné z: <http://domaci.eurozpravy.cz/politika/76808-cikani-jsou-rozmazleni-a-muze-za-to-stat-prozradil-vandas/>.

iDNES.cz. [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: http://usti.idnes.cz/soud-s-utocniky-z-duckova-d0j-/usti-zpravy.aspx?c=A140218_122846_usti-zpravy_alh.

Jihlavské listy. [vid. 28. března 2015]. In: <http://www.jihlavske-listy.cz>.

Parlamentní listy.cz. [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: <http://www.parlamentnilisty.cz/zpravy/Jediny-Rom-v-Delnicke-strane-Nejsme-rasiste-Cikani-jsou-ale-vyzirky-213952>.

Pravý prostor. [vid. 30. listopadu 2014]. Dostupné z: <http://pravyprostor.cz/neuspechy-multikulturalismu-v-cr-cikani/>.

Skutečnosti. [vid. 30. června 2016]. In: <http://skutečnosti.cz/tomas-vandas-delnicka-strana-socialni-spravedlnosti-euro-je-politicky-projekt/>.

Teplický deník.cz. [vid. 30. listopadu 2014]. Dostupné z: http://teplicky.denik.cz/zpravy_region/teplice-prvne-soudili-na-dohodu-o-vine-a-trestu-muz-z-duckova-podvedl-vzp-20130.html.

Literatura

- ALTER, Peter. *Nationalism*. Second edition. Bristol: J W Arrowsmith Ltd, 1994. ISBN 0-340-60061-6.
- ALTER, Peter. Emancipace a útlak: Typologie nacionalismu. In: *Svědectví: pro ty, kdo chtějí vědět víc*. Roč. XXV. Sv. 93, *Nacionalismus: novodobá droga*. Praha: Melantrich, 1992. ISBN 80-7023-142-4.
- BACKES, Uwe a JESSE, Eckhard. *Politischer Extremismus in der Bundesrepublik Deutschland*. 4. völlig überarb. und aktualisierte Ausg. Bonn: Bundeszentrale für politische Bildung, 1996. Schriftenreihe / Bundeszentrale für politische Bildung; Bd. 272. ISBN 3-89331-260-9.
- BARŠA, Pavel et al. *Krise v multikulturalismu: multikulturalismus v krizi: kolektivní monografie*. Ústí nad Orlicí: Oftis ve spolupráci s katedrou kulturních a náboženských studií Pedagogické fakulty Univerzity Hradec Králové, 2012. ISBN 978-80-7405-188-3.
- BASTL, Martin et al. *Krajní pravice a krajní levice v ČR*. Praha: Grada Publishing, 2011. ISBN 978-80-247-3797-3.
- BERGSDORF, Harald. *Die neue NPD: Antidemokraten im Aufwind*. München: Olzog, 2007. ISBN 978-3-7892-8228-7.
- BETZ, Hans-Georg. *Exclusionary populism in Western Europe in the 1990s and beyond: a threat to democracy and civil rights?*. Geneva: United Nations Research Institute for Social Development, 2004. Identities, conflict and cohesion = Identidades, conflictos y cohesión social = Identités, conflits et cohésion, paper no. 9.
- BRANDSTETTER, Marc. *Die NPD im 21. Jahrhundert: Eine Analyse ihrer aktuellen Situation, ihrer Erfolgsbedingungen und Aussichten*. Marburg: Tectum-Verl., 2006. ISBN 3-8288-9112-8.
- BRANDSTETTER, Marc, *Die „neue“ NPD zwischen Systemfeindschaft und bürgerlicher Fassade*, Berlin, 2013, s. 25-32.
- Capoccia, Giovanni. Anti-system Parties: a Conceptual Reassessment. In: *Journal of Theoretical politics*. Roč. 14, 2002, č. 1. ISSN 0951-6298.
- CARTER, Elisabeth L. *The extreme right in Western Europe: success or failure?* [online]. Manchester: Manchester University Press, 2005 [cit. 2016-08-12]. Dostupné z: <http://site.ebrary.com/lib/natl/Doc?id=10627266>.
- DANICS, Štefan. *Extremismus*. Praha: Triton, 2003. Řešení krizových situací. ISBN 80-7254-454-3.
- Dlouhý, Miloš; BRECHOVÁ, Pavla; HÁKA, Antonín. Dělnická strana sociální spravedlnosti: terénní výzkum krajněpravicové strany. In: *REXTER: časopis pro výzkum radikalismu, extremismu a terorismu*. Brno: Centrum pro bezpečnostní a strategická studia, 2002- , roč. 12, 2014, č. 1, s. 75-132. ISSN 1214-7737.

- DVOŘÁKOVÁ, Vladimíra. Strany radikální pravice. In: *Politologická revue: diskuse - zprávy - recenze*. Praha: Česká společnost pro politické vědy, 1994- , roč. 4, 1997, č.1, s. 6-19. ISSN 1211-0353.
- EATWELL, Roger. The Rebirth of the „Extreme Right“ in Western Europe. In: *Parliamentary Affairs*. London: Oxford University Press, 1947- , vol 53, 2000, no. 3, p. 407-425. ISSN 0031-2290.
- FREDRICKSON, George M. *Rasismus: stručná historie*. Překlad Veronika Matysová. Praha: BB art, 2003. ISBN 80-7341-124-5.
- GERLOCH, Aleš, HŘEBEJK, Jiří a ZOUBEK, Vladimír. *Ústavní systém České republiky: základy českého ústavního práva*. Vyd. 2., přeprac. a dopl. Praha: Prospektrum, 1996. ISBN 80-7175-041-7.
- GLEIXNER, Gertrud. Das Scheitern der NPD – Ende der Ära Voigt. In: HIRSCHER, Gerhard, ed. *Extremismus in Deutschland: Schwerpunkte, Vergleiche, Perspektiven*. Baden-Baden: Nomos, 2013. ISBN 978-3-8487-0090-5.
- HÁKA, Antonín. Dělnická strana sociální spravedlnosti: postoj k systému. In: *Politické vědy*. Banská Bystrica: Fakulta politických vied a medzinárodných vzťahov Univerzity Mateja Bela, 1998- , roč. 14, 2016, č.1, s. 224-260. ISSN 1335-2741.
- HARNA, Josef. Český národní socialismus. In: MALÍŘ, Jiří a kol. *Politické strany: vývoj politických stran a hnutí v českých zemích a Československu v letech 1861-2004*. I. díl. Brno: Doplněk, 2005. ISBN 80-7239-180-1.
- HENDL, Jan. *Kvalitativní výzkum: základní teorie, metody a aplikace*. Čtvrté, přepracované a rozšířené vydání. Praha: Portál, 2016. ISBN 978-80-262-0982-9.
- HEYWOOD, Andrew. *Politické ideologie*. Překlad Zdeněk Masopust. 4. vyd. Plzeň: Vydavatelství a nakladatelství Aleš Čeněk, 2008. ISBN 978-80-7380-137-3.
- HOFFMANN, Uwe. *Die NPD. Entwicklung, Ideologie und Struktur*. Frankfurt/Main: Lang, 1999. ISBN 3-631-35439-8.
- HROCH, Miroslav, ed. *Pohledy na národ a nacionalismus: čítanka textů*. Praha: Sociologické nakladatelství, 2003. Studijní texty; sv. 29. ISBN 80-86429-20-2.
- HUBINKOVÁ, Zuzana a kol. *Psychologie a sociologie ekonomického chování*. 3., aktualiz., dopl. a přeprac. vyd. Praha: Grada, 2008. Psyché. ISBN 978-80-247-1593-3.
- CHMELÍK, Jan a kol. *Extremismus*. Plzeň: Vydavatelství a nakladatelství Aleš Čeněk, 2012. ISBN 978-80-7380-376-6.
- JAKOUBEK, Marek. Romská kultura – jedna z významných determinant chudoby a ekonomického neúspěchu Romů. In: KALEJA, Martin, ed. a KNEJP, Jan, ed. *Mluvme o Romech = Aven vakeras pal o Roma*. Ostrava: Ostravská univerzita v Ostravě, 2009, s. 78-86. ISBN 978-80-7368-708-3.
- KLÍMA, Michal. *Od totality k defektní demokracii: privatizace a kolonizace politických stran netransparentním byznysem*. Vydání první. Praha: Slon, 2015. Politické systémy; 6. svazek. ISBN

978-80-7419-139-8.

KOČIAN, Jiří. *Československá strana národně socialistická v letech 1945-1948: organizace, program, politika*. Brno: Doplněk, 2002. Knihy dokumenty. ISBN 80-7239-138-0.

Kubát, Michal. *Politická opozice v teorii a střeoevropské praxi: (vybrané otázky)*. Praha: Dokořán, 2010. Bod. ISBN 978-80-7363-285-4.

MACKLIN, Graham. Transnational Networking on the Far Right: The Case of Britain and Germany. In: *West European politics*. Abingdon, Oxfordshire: Taylor & Francis, 1978-, vol. 36, n. 1, p. 183. ISSN 0140-2382.

MAREŠ, Miroslav. *Pravicový extremismus a radikalismus v ČR*. Brno: Barrister & Principal, 2003. ISBN 80-86598-45-4

MAREŠ, Miroslav. Sdružení pro republiku – Republikánská strana Československa. In: MALÍŘ, Jiří a kol. *Politické strany: vývoj politických stran a hnutí v českých zemích a Československu v letech 1861-2004*. Brno: Doplněk, 2005. 2 sv. ISBN 80-7239-180-1.

MAREŠ, Miroslav. *Symboly používané extremisty na území ČR v současnosti*. Praha: Ministerstvo vnitra, 2006.

MAREŠ, Miroslav. *Paramilitarismus v České republice*. Brno: CDK (Centrum pro studium demokracie a kultury), 2012. Politologická řada; sv. č. 36. ISBN 978-80-7325-297-7.

MAREŠ, Miroslav a Petra Vejvodová. Dělnická strana: profil české pravicově extremistické strany. In: *REXTER: časopis pro výzkum radikalismu, extremismu a terorismu*. Brno: Centrum pro bezpečnostní a strategická studia, 2002-, roč. 8, 2010, č. 2, s. 42-74. ISSN 1214-7737.

MAZEL, Michal. Oponenti systému. In: FIALA, Petr, ed. et al. *Politický extremismus a radikalismus v České republice*. Brno: Masarykova univerzita, 1998, s. 117-277. ISBN 80-210-1798-8.

MUDDE, Cas. 2000. *The ideology of the extreme right* [online]. Manchester: Manchester University Press [vid. 31. května 2015]. Dostupné z: <http://site.ebrary.com/lib/natl/Doc?id=10071295>.

MÜLLER, Karel B. a MÜLLER, Karel. *Evropa a občanská společnost: projekt evropské identity*. Praha: Sociologické nakladatelství, 2008. Knižnice Sociologické aktuality; sv. 15. ISBN 978-80-86429-84-7.

RATAJ, Jan. *O autoritativní národní stát: ideologické proměny české politiky v druhé republice 1938-1939*. Praha: Karolinum, 1997. ISBN 80-7184-516-7.

RATAJ, Jan. Český nacionalismus a identita v konceptu současných krajně pravicových hnutí v České republice. In: NEUDORFLOVÁ, Marie L., ed. *Spory o dějiny: sborník kritických textů. IV*. Praha: Masarykův ústav AV ČR, 2003, s. 44-83. ISBN 80-86495-16-7.

RATAJ, Jan. Politické koncepce a aktivizační témata soudobé české radikální a extrémní pravice.

- In: KOHNOVÁ, Jana, ed. *Výuka dějepisu a významná témata historie: XVII. letní škola historie: sborník přednášek*. Praha: Karolinum, 2005, s. 139-150. ISBN 80-246-1022-1.
- RATAJ, Jan. Vize české nacionální politiky v soudobých konceptech krajní pravice v České republice. In: NĚMEC, Jan, ed. a ŠŮSTKOVÁ, Markéta, ed. *III. kongres českých politologů: Olomouc 8.-10.9.2006*. Praha: [Česká společnost pro politické vědy], 2006, s. 170-191. ISBN 978-80-902176-0-7.
- RATAJ, Jan. Návraty radikálního konzervatismu v České republice. In: SRB, Vladimír, ed. a HIRTLOVÁ, Petra, ed. *Radikalismus a jeho projevy v současném světě: sborník z mezinárodní vědecké konference ARC-VŠPSV, 10.-11.5.2007 [v Kolíně]*. Vyd. 1. Kolín: Nezávislé centrum pro studium politiky, Academia Rerum Civilium - Vysoká škola politických a společenských věd, 2007, s. 258-273. Sborníky. ISBN 80-86879-08-9.
- RATAJ, Jan. *Ideologické znaky krajní pravice* [on-line]. 20. července 2015 [vid. 30. června 2016]. Dostupné z: http://www.janrataj.cz/modules.php?name=Downloads&d_op=getit&lid=29.
- RATAJ, Jan a MARTÍNEK, Miloslav. *Česká politika 1848-1918*. Praha: Metropolitan University Prague Press, 2015. ISBN 978-80-87956-12-0.
- ROBEJŠEK, Petr. *Němci debatují o přistěhovalcích*. 30. října 2010 [vid. 30. června 2016]. In: <http://blog.aktualne.cz/blogy/petr-robejsek.php?itemid=11150>.
- SARTORI, Giovanni. *Strany a stranické systémy: schéma pro analýzu*. Brno: Centrum pro studium demokracie a kultury, 2005. Klasikové společenských věd. ISBN 80-7325-062-4.
- SARTORI, Giovanni. *Pluralismus, multikulturalismus a přistěhovalci: esej o multietnické společnosti*. 2. vyd. v českém jazyce. Praha: Dokořán, 2011. PNK; sv. 5. ISBN 978-80-7363-380-6.
- SMOLÍK, Josef. *Národní strana v kontextu krajní pravice: 2003-2012*. Brno: Centrum pro studium demokracie a kultury (CDK), 2013. Politologická řada; sv. 39. ISBN 978-80-7325-307-3.
- STEGLICH, Henrik. *Rechtsaußenparteien in Deutschland: Bedingungen ihres Erfolgs und Scheiterns*. Göttingen: Vandenhoeck & Ruprecht, ©2010. ISBN 978-3-525-36915-9.
- STULÍK, Ondřej. Analýza Dělnických listů. In: *REXTER: časopis pro výzkum radikalismu, extremismu a terorismu*. Brno: Centrum pro bezpečnostní a strategická studia, 2002- , roč. 11, 2013 č. 1, s. 35-70. ISSN 1214-7737.
- SUERMANN, Lenard. Schuldabwehr und Opfermythos. Geschichtspolitik in der Jungen Freiheit an der Deutschen Stimme. In: KELLERSHOHN, Helmut (Hg.). *Die "Deutsche Stimme" der "Jungen Freiheit". Lesarten des völkischen Nationalsozialismus in zentralen Publikationen der extremen Rechten*. Hamburg/Münster: Unrast-Verl., 2013. ISBN 978-3-89771-752-7.
- ZUDOVÁ-LEŠKOVÁ, Zlatica et al. *Theory and practice of the welfare state: in Europe in 20th century*. Prague: Historický ústav, 2014. Práce Historického ústavu AV ČR = Opera Instituti Historici Pragae. Řada A, Monographia; vol. 49. ISBN 978-80-7286-216-0.

